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ÚVOD 

Tato práce si dala za cíl zmapovat duchovní klima ve městě Olomouci v době 

přicházející svobody kolem roku 1989. K tomuto zjištění jsem si zvolila metodu zkoumání 

pomocí ankety, kterou jsem vytvořila a následně rozdala mezi praktikující křesťany. 

Protože jsme dědicové předchozí historie a vztahujeme se k minulosti, rozhodla jsem se 

v první kapitole diplomové práce uvést historii města v kontextu místních farností a jejich 

důležitých událostí. Z doby blížící se 90. letům jsem považovala za přínosné zmínit události 

a zkušenosti některých osobností z olomouckého církevního prostředí, což jsem měla 

možnost vytěžit z osobních setkání a rozhovorů. Největší prostor v mé práci chci věnovat 

vzpomínkám mnohých aktivních laiků a několika kněží, jejichž slova a myšlenky poslouží 

jako svědectví doby. Velmi mi záleží na tom, aby moje práce byla správně pochopena. 

Vždyť zde v ní jdou „s kůží na trh“ živí lidé. Ne ve většině případů, ale ve všech případech 

jsou mi milí, nebo velmi milí. Ty jsem oslovila a požádala o sdílení svých vzpomínek. Můj 

přínos je snad právě ta volba osloveného. Mohla bych samozřejmě oslovit ještě více těch, 

kteří se v církvi za totality angažovali pro stát „nežádoucím způsobem.“ Také jsem jich 

měla ještě několik v hledáčku. Nečekaně rychle přibývající stránky mi nedovolily další 

rozhovory uskutečnit. 

Volba byla někdy i otázkou náhody (kterou Někdo moudře řídí). Ve foyeru 

olomouckého sálu Reduta mi můj povzdech nad složitostí úkolu vykouzlil několikerá 

zajímavá setkání se s. Eliškou, nebo mi zpovídaný host připomněl něco a někoho dalšího, 

momentálně pozapomenutého. Všichni tito mnou dotázaní si našli čas k setkání, většinou i 

opakovaně a pak i další hodiny k upřesnění a kontrole již zapsaných vzpomínek. Mnohdy 

bylo nutné odstranění ostřejších výroků, či kritických postřehů. Platí: co je psáno, to je 

dáno. S respektem k osobě a její intimitě jsem uhladila to, co vytrysklo z rozvášněného 

srdce. Téměř ve všech případech (a šlo to ruku v ruce s přátelskou ochotou pomoci) jsem 

zažívala překrásné okamžiky. Zapomněli jsme na „teď“ a dolovali životní mezníky, 

ukazatele na rozcestí a kráčeli jsme cestou úzkou. Poutníci hledající správnou cestu, 

nehledíc na nebezpečí a rizika. Znali je, nebyli naivní, ale museli jít právě tudy. Jsem 

vděčná za každého z nich. 
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Spektrum jejich aktivit je pestré, stejně jako množství obdarování a talentů. Přestože 

se někde vzpomínky dotýkají stejných témat, nejsou stejné. Tak, jak jsme lidé originální, 

jedineční. Někdy jsem zatoužila jít dál, poznávat vnitřní boje, intimitu prožitků. Nečiním si 

však na to právo a navíc nevládnu prostředky k jejich zachycení. Rozhovory jsou tedy 

limitovány mou omezenou schopností porozumět a ze strany „ochotníka“ náladou, 

(ne)trpělivostí a zájmem o věc. Můžeme-li říci, že každá doba i místo mají svou atmosféru, 

své barvy a odstíny, čím jsou výjimečné dějiny církve po roce 1990 v Olomouci? To je cíl 

práce: zmapovat duchovní atmosféru v Olomouci po roce 1990. Čerpala jsem přitom 

zejména z rozhovorů a anket věřících, kteří tuto dobu prožívali a prožívají, ale  

v souvislostech s minulostí. 

Každý člověk má své předky, jedna doba navazuje na druhou. Jsme dědicové. Doba 

před rokem 1990 byla poznamenána útlakem a nesvobodou. Ovlivnila možná povahy 

jedněch k vnitřní nesvobodě, zbabělosti, v jiných zburcovala naopak to nejlepší. Neseme 

stále v sobě toto dědictví, nebo vnější svoboda přinesla přirozeně i tu vnitřní? Pasivita 

versus aktivita, i tak se dá rozlišit chování mnoha lidí před rokem 1990. Není to ovšem jen 

na nás, my odpovídáme na Boží volání a Bůh je bohatý. „Rozděluje mezi věřící všech stavů 

zvláštní milosti, kterými se stávají schopnými a pohotovými k přijetí různých úkolů 

a poslání užitečných k obnově a růstu církve.“
1
 Přitom pokládám a hledám odpovědi na 

otázky, které pro nás ze shromážděného materiálu vyplynuly: Mohla se nová situace využít 

lépe, jinak, a co nyní? Jaké máme perspektivy? Byla církev na svobodu připravená? Mohli 

jsme vše konat svobodně? Vyšli jsme do světa, abychom oslovili všechny, nebo jsme 

zůstali víceméně v ghetu? Jak se svobody chopili kněží i laici? Podařilo se navázat na kdysi 

nedovolené aktivity? Jsme unavení z nesplněných očekávání? Možná podle generací? Jaké 

jsou dnes možnosti a kolik lidí jich chce využívat? Je církev schopná oslovit mladé lidi? 

Jaká je spolupráce s ostatními církvemi? 

Každý má dary, které může buď zakopat, nebo zúročit. Přínos vzpomínek žijících 

vrstevníků nebo pamětníků, kněží i laiků, kteří dobu spoluvytvářeli, je nezpochybnitelný. 

Někdy se výpovědi na některé osobnosti různí, snad je to dáno časem, pamětí, povahou 

vzpomínajících, někdy to zlé odvál čas. 

                                                 
1
 2. VAT. KONCIL, konstituce Lumen Gentium.12. 
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1 HISTORICKÁ SITUACE MĚSTA Z POHLEDU 

VZNIKAJÍCÍCH CÍRKEVNÍCH STRUKTUR 

Přestože v této kapitole nepřicházím s něčím, co nebylo dosud publikováno, toto 

krásné město si zaslouží, abychom nebyli jen obdivovateli jeho krásy. Patřím mezi ty, kdo 

si váží jeho bohaté historie. 

Olomouc leží na soutoku tří řek, tj. Moravy, Bystřice a Mlýnského potoka a také na 

třech návrších: Michalském, Václavském a Petrském. Město rostlo na protějším břehu 

Moravy, v místech, kde nyní stojí klášter Hradisko. Původ názvu Olomouc nelze určit 

přesně. Existuje ovšem jistá domněnka, že v dobách výbojů římských vojsk tudy vedla 

jejich cesta a že si zde vybudovali také svůj tábor nazvaný Juliomons, tedy Juliova hora. 

V dobách výbojů římských vojsk vedla tudy jejich cesta. Lze předpokládat, že na 

Michalském návrší, v místě dnešního chrámu sv. Michaela Archanděla, bylo původně 

pohanské obětiště. Vypovídá o tom středověká tradice a svědčí o tom rovněž přítomnost 

studánky na návrší a také skutečnost, že je kostel zasvěcen právě sv. Michaelovi. 

Stálé osídlení Olomoucka slovanským obyvatelstvem je datováno od konce 6. století 

a opevněné mocenské centrum se rozvíjelo ještě později, tedy v 8. a 9. století. Morava jako 

misijní území podléhala pasovskému biskupství, od roku 973 Mohuči. Byzantská 

křesťanská mise Konstantina a Metoděje přinesla všestranný rozmach mojmírovského 

státu. Olomoucké území má z té doby jen sporé nálezy v Tereziánské zbrojnici, dokládající 

existenci slavení liturgie. Jiná významná velkomoravská hradiště na jihu Moravy byla 

pustošena vnitřními krizemi a nájezdy Maďarů. Zcela přirozeně se tak kolem roku 1019 

stala Olomouc hlavním sídlem moravského údělu po připojení Moravy k českému 

přemyslovskému státu.
2
 

1.1 Biskupství 

„V roce 1063 se z rozhodnutí panujícího knížete Vratislava II. Olomouc stala sídlem 

biskupství s celomoravskou působností.“
3
 S největší pravděpodobností však nešlo o nově 

založené biskupství, nýbrž jen o jeho obnovení. Bylo přímo závislé na českém 

                                                 
2
  Srov. SCHULZ, J., Dějiny Olomouce 1. svazek, s. 88-116.  

3
  Tamtéž s. 91. 
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panovníkovi, který jmenoval biskupem Jana I. Druhou důležitou instituci získala církev 

díky olomouckému knížeti Otovi I. a jeho ženě Eufemii. V blízkosti hradu založili roku 

1078 benediktinský klášter, známý pod názvem Hradisko. Anály hradišťské Otu I. z tohoto 

důvodu nazývají „otcem vlasti“.
4
 Roku 1126 obsadil český kníže Soběslav biskupský stolec 

svým člověkem, pražským kanovníkem Jindřichem Zdíkem, pravděpodobně synem 

kronikáře Kosmy. Biskup byl pragmatického smýšlení, ustanovil základy kapituly 

a neváhal nahradit zabydlený a nespolupracující řád benediktinů na Hradisku nově 

vzniklým řádem premonstrátů. Došlo k tomu však až po jeho smrti. Nelze benediktinům 

upřít zásluhy na rozvíjení písemnictví i liturgie v počátcích biskupství. Tento řád však svým 

zaměřením přestal odpovídat potřebám doby a procházel mnohými reformami. Zdík 

dokončil dostavbu kostela sv. Václava na Václavském návrší, kterou započal kníže 

Svatopluk mezi lety 1004 až 1007, a přenesl sem biskupský stolec z kostela sv. Petra 

z Petrského návrší. 

Kolem roku 1140 se v dnešní Universitní ulici usídlovali židé. Tak tomu bylo ve 

všech královských městech stejně jako to, že nadpoloviční většinu města tvořilo německé 

obyvatelstvo. Velikost města známe až z doby, kdy ho obklopily městské hradby. Jeho 

základ patrně tvořilo nynější Dolní náměstí. Po výměně pozemků mezi králem Václavem I. 

a biskupem Brunem vzniklo náměstí Horní. Oproti Brnu, nemá Olomouc zakládací listinu, 

ale je pravděpodobné, že i ona získala v polovině 13. století městská práva. Významný 

a mimořádně schopný biskup Bruno ze Schauenburku (1245–1280) přesídlil hlavní 

rezidenci olomouckých biskupů do Kroměříže, po husitských válkách se rezidenčním 

městem stal Vyškov. Z dalších významných biskupů jmenujme např. biskupa Jana Očka 

z Vlašimi (1351–1364) Stal se pražským arcibiskupem a prvním českým kardinálem. Byla 

to však doba hospodářské nouze, majetky biskupství byly vypleněné, docházelo k urážkám 

i vyhnání kanovníků z města. K nejstarším řádovým domům patří konventy premonstrátů, 

dominikánů, minoritů, klarisek, dominikánek a augustiniánek.
5
 V 15. století, během 

nepokojů husitských válek, se za hradby uchýlili augustiniáni kanovníci a kartuziáni 

z Dolan. Pod vlivem návštěvy nejlepšího kazatele té doby, Jana Kapistrána, se v roce 1451 

                                                 
4
  NEŠPOR, V., Dějiny Olomouce, s. 6. 

5
  Srov. SCHULZ, J., op. cit., s. 94-243. 
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údajně obrátilo tři až čtyři tisíce husitů. Na místě kázání vyrostl vzápětí kostel 

Neposkvrněného Početí Panny Marie a klášter
6
 františkánů observantů (bernardinů). 

Od poloviny 15. do 16. století docházelo k vypovězení židovského obyvatelstva ze 

všech královských měst. V roce 1454 král Ladislav vypověděl židy z Olomouce a Uničova. 

Bylo to v době Kapistránovy druhé návštěvy a jistě se tak stalo i z jeho vlivu. Židé našli 

domov v okolních městech, nejvíce v Prostějově.
7
 Za Terezskou branou stávala synagoga, 

vypálená nacisty 15. března 1939. Za zmínku stojí uvést odhad počtu obyvatel města i 

s Předhradím z přelomu 14. a 15. století. Mohlo to být pět až sedm tisíc obyvatel ve složení 

Češi, Němci a židé přibližně rovným dílem. Např. Praha měla 30 0000 obyvatel. O 

pastoraci se starali kněží z farností Panny Marie, sv. Blažeje, sv. Michala, městského 

kostela sv. Mořice a samozřejmě z katedrály sv. Václava. Farní kostely byly centrem 

náboženského (bohoslužby, zpovědi, křty, svatby, pohřby), ale i světského života (cechovní 

setkávání, z kazatelen byla vyhlašována nařízení atp.). Na území města postupně vyrostly 

kaple sv. Markéty, Božího Těla, sv. Felixe a Adaukta a sv. Cyrila a Metoděje. Přesto, že se 

Morava stala kolem roku 1420 vedle Čech husitskou zemí, je dobré zmínit např. biskupa 

Jana Železného (1418–1430), který neohroženě posiloval schopnost olomouckého 

biskupství vzdorovat viklefsko-husitským heretikům. I jeho následovníci drželi 

konzervativní postoj metropole až do nástupu německé reformace. 

V Olomouci zůstávala kapitula, generální vikariát a kurie, která zastupovala 

nepřítomné biskupy v úředních věcech. Úrovní vzdělanosti byli preláti a kanovníci 

biskupské kapituly představiteli toho nejlepšího na celé Moravě. V 15. století se i díky 

spojení s Uhrami stalo město významným centrem humanismu v českých zemích.
8
 

Biskupský dvůr v tom také sehrál významnou roli. Otevřely se cesty studiím na 

univerzitách např. ve Vídni, Krakově, Boloni vznikaly společnosti učenců a renesančních 

umělců. Na přelomu století se Olomouc uvádí jako nejvýznamnější moravské královské 

město a centrum katolictví na obranu církve proti českým bratřím. Luteránství však stále 

silněji ovlivňovalo život měst střední Evropy. Studenti odcházející na univerzity ve 

Wittenberku, Lipsku či Frankfurtu se vraceli jako protestantští učitelé. Reformaci přijímaly 

nejprve nižší a střední vrstvy obyvatelstva. Postupně však docházelo k mnohým odchodům 

                                                 
6
  Srov. tamtéž s. 245. 

7
  Srov. NEŠPOR, V., s. 82-83. 

8
  Srov. SCHULZ, J., op. cit., s. 141-256.  
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z římskokatolické církve, jednalo se nejen o kněze, ale i preláty, začaly se projevovat snahy 

o sekularizaci klášterních majetků a podobně. Doba předbělohorská byla typická svými 

konfesijními spory a rostoucím antiklerikalismem měšťanů. Své zlomové období prožila za 

episkopátu slabého Marka Kuena, který v mnoha církevních záležitostech marně odolával 

tlaku městské rady. Další biskupové pak zdědili „v podstatě nekatolickou obec, navíc 

značně rezistentní vůči aktivitám ordinářů, město s upadlými katolickými institucemi 

a klérus místy inklinující k protestantismu a nerespektující své představené“.
9
 V duchu 

Tridentského koncilu využíval pak všech protireformačních prostředků biskup Vilém 

Prusinovský (1565–1572). Jeho zásluhou přišli roku 1566 do Olomouce jezuité. S jeho 

podporou zakládali školy, seminář, konvikt a akademii. Ta byla císařem Maxmiliánem 

povýšena roku 1573 na univerzitu.
10

 Podle dochované korespondence poznáváme, jak 

bravurně využíval svých kontaktů na nejvyšších místech biskup Stanislav Pavlovský 

(1579–1598), a dokázal tak obsazovat městskou radu katolíky, dohlížet na učitele, zvítězit 

ve sporu se zemským soudem atd.
11

 Vynikající diplomat, vojevůdce a státník František 

z Dietrichštejna z Habsburského rodu (1599–1636) se ukázal jako neohrožený bojovník 

proti kacířství. Neváhal chodit bos při procesí o Božím Těle a horlivě kázat. Do města 

povolal kapucíny.
12

 

Do tohoto období spadají náboženské rozpory mezi katolíky a protestanty. Tehdy 

také došlo k procesu s budoucím světcem Janem Sarkandrem. Dietrichštejn měl ve městě 

významného oponenta, vzdělaného právníka z protestantského tábora. Ten byl přítomen 

výslechu holešovského faráře Jana Sarkandera. Sama třicetiletá válka v letech 1621–1642 

byla pro město těžkou zkouškou. Vojska tábořící v okolí zatěžovala obyvatelstvo. Zemské 

desky a tribunál byly v roce 1641 na příkaz Ferdinanda III. převezeny do Brna a tím 

Olomouc ztratila výsady královského města. Měšťanské domy musely přijímat císařské, ale 

i švédské vojsko a mnozí zcela ožebračení měšťané opouštěli své domovy, někteří dokonce 

páchali sebevraždy. Městu zůstalo ze 700 domů 168 obyvatelných, ostatní byly zbořené, 

zpustošené, předměstí zcela zničeno. Ze třiceti tisíc obyvatel jich zůstalo pouze 1675. 

Následná epidemie moru si vyžádala dalších 500 mrtvých. Válka a okupace na dalších dvě 

                                                 
9
  Srov. tamtéž s. 257-289. 

10
  Srov. NEŠPOR, V., s. 118-121. 

11
  Srov. SCHULZ, J., op. cit., s. 289. 

12
  Srov. NEŠPOR, V., s. 126-127. 
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stě let zničily blahobyt města. K úplnému odchodu vojsk došlo na základě císařského 

finančního vyrovnání se Švédy až roku 1650. Pět set Švédů odtáhlo, ale ztráta byla 

obrovská. Objevily se dokonce snahy Olomouci odebrat městská práva. Větší stavby byly 

povoleny jen klášterům, kapitule a biskupství. První se objevili kapucíni a skoupili 

pozemky v rozloze 21 měšťanských domů včetně opuštěné fary na Blažejském náměstí. 

Vybudovali klášter. Město se uzavřelo do obnovených hradeb. Byl vydán zákaz stavět před 

hradbami. Město se nemohlo rozrůstat, původního obyvatelstva se nevracelo mnoho, 

přicházeli však Němci a Italové. Ztratily se tradice a vztah o povědomí města. Lidé bez 

kořenů, bez národního uvědomění, různých, často pochybných morálních kvalit, ve kterých 

převažovala snaha po rychlém zbohatnutí. Městská rada brala každého. Aby si obyvatelstvo 

udržela, udělovala měšťanské tituly i bez potřebných zásluh, umění řemesel.
13

 Toto 

přineslo stagnaci v rozvoji a rozkvětu města na dalších zhruba dvě stě let. 

Marie Terezie dala podnět k vytvoření nových biskupství. Papež Pius VI. bulou 

z roku 1777 ustanovil biskupství brněnské, které podřídil olomouckému, právě povýšenému 

na arcibiskupství. Už tehdy plánované opavské biskupství bylo zřízeno až o 200 let 

později.
14

 Osvícenství, které svazovalo církev do područí státu, přesto nacházelo své 

stoupence i v řadách církevních představitelů. Rozumové zákony odkláněly od 

nadpřirozena. Kněží se stávali vice státními úředníky a byrokracie převažovala nad 

pastorací. Nicméně tato doba dala vzniknout novému rozdělení diecézí, zřizování nových 

farností, což bylo nakonec církvi ku prospěchu. Majetek zrušených kontemplativních řádů 

přecházel do náboženského fondu a z něho bylo kněžstvo placeno. I biskup byl státním 

úředníkem. Josefinismus se u nás udržel tak dlouho právě díky spokojenosti vysokého kléru 

s tímto stavem. Hůře na tom byli řeholníci, kteří se museli vzdát svých řeholních pravidel 

a působit v duchovní správě. Činné řády ve službě nemocných, školství a pečovatelství 

zůstaly nedotčeny ve svém vnitřním životě.15
 

1.2 Bohoslovecký seminář a teologická fakulta 

Není předmětem této práce zabývat se dějinami olomoucké univerzity, ať jsou jakkoli 

zajímavé. Omezím se na nejdůležitější body. V roce 1565 povolal biskup Vilém 

                                                 
13

  Srov. tamtéž s. 151-167. 
14

  POJSL, M., Biskupské rezidence. s. 17.  
15

  Srov. MEDEK, V., Cesta české a moravské církve staletími. s. 285-286. 
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Prusinovský do města jezuity, v dalším roce vybudoval bohoslovecký seminář a v zápětí 

vyšší studium teologie. Biskup a kapitula vydali zakládací listinu univerzity, kterou potvrdil 

císař Maxmilián II. v roce 1573. Bylo prestižní záležitostí biskupů a vyššího kléru starat se 

o rozvoj semináře. Nastalo slavné období teologie podnícené závěry tridentského koncilu. 

Postupně se studium rozšířilo na tři okruhy, dogmatika s apologetikou, biblistika a dějiny, 

morálka a církevní právo.
16

 Když císař Josef II. kněžský seminář zrušil, zřídil v roce 1783 

na Hradisku generální seminář s poněkud jiným programem, jehož rektorem byl Josef 

Dobrovský.
17

 Dekret císaře Františka Josefa I. z roku 1860 zrušil i univerzitu a zůstala 

pouze teologická fakulta. V roce 1919 na návrh ThDr. Antonína Cyrila Stojana dostala 

bohoslovecká fakulta název Cyrilometodějská fakulta bohoslovecká. Stejně jako ostatní 

vysoké školy byla fakulta nacisty v době protektorátu zavřena. V krátkém poválečném 

období se úředně užíval název Cyrilometodějská bohoslovecká fakulta Univerzity 

Palackého v Olomouci. Nařízením ze dne 14. července 1950 byla komunistickou vládou 

zrušena a na léta uzavřena.
18

 

Příznivější časy nastaly až v roce 1968. V dubnu začala pracovat přípravná komise 

a velkým úsilím zvláště ThDr. Vojtěcha Tkadlčíka a ThDr. Bohumila Zlámala a budoucího 

rektora semináře ThDr. Leopolda Dýmala, byla ministerstvem kultury a informací zřízena 

pobočka litoměřické fakulty (Cyrilometodějská bohoslovecká fakulta v Praze se sídlem 

v Litoměřicích, pobočka v Olomouci).
19

 V roce 1968 a 1969 přicházeli bohoslovci do 

olomouckého kněžského semináře zřízeného u katedrály v prostorách kapitulního děkanství 

(dnešní Arcidiecézní muzeum). Bylo třeba vybudovat prostory k výuce i ubytování. 

V provizorních podmínkách, s nadšením a díky ochotě mnohých brigádníků, se to podařilo 

během krátké doby. Po přestupu studentů, přijatých do Litoměřic za moravské diecéze 

v roce 1967, se pro ně vybudovaly pokojíky na půdě Arcibiskupské rezidence. Vždyť tyto 

tři ročníky měly přes sto studentů (několik z nich bylo i děvčat). Přednášky a veškerá výuka 

probíhala v historických sálech arcibiskupské rezidence. V budově kněžského semináře na 

Žerotínově náměstí setrvávala i nadále Pedagogická fakulta UP a její představitelé na tom 

nehodlali nic měnit. V roce 1970 se již noví adepti bohosloví do olomouckého kněžského 

                                                 
16

  Srov. ZUBER, R., Osudy moravské církve v 18. století II. s. 57.  
17

  Srov. NEŠPOR, V., s. 203. 
18

  Srov. ed. POJSL, Miloslav. Cyrilometodějská teologická fakulta Univerzity Palackého v Olomouci v letech 

1990 – 2010, s. 16-31.  
19

  http://www.cdct.cz/old/files/Historica29_20.pdf  

http://www.cdct.cz/old/files/Historica29_20.pdf
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semináře nepřijímali. V červnu 1974 byli vysvěceni novokněží z posledního ročníku a tím 

existence tohoto semináře a bohoslovecké fakulty skončila. Pak nastala likvidace buněk pro 

ubytování bohoslovců na půdě arcibiskupské rezidence, všechno se muselo vyklidit. 

Biskup František Vaňák ihned po svém biskupském svěcení (26. srpna 1989), bylo to 

ještě před revolucí, vykonal zdvořilostní návštěvu na odboru kultury ONV v Olomouci 

a zde přednesl žádost o obnovu bohoslovecké fakulty a kněžského semináře. Bylo to tehdy 

v doprovodu dr. L. Dýmala a P. J. Šicha. Jeho požadavek tehdejší představitelé zdvořile 

vyslechli, ale to bylo z jejich strany vše. Jistě si mysleli, že je to neuskutečnitelné přání. 

Arcibiskupovi Vaňákovi se však přece jen podařilo prosadit navrácení mnohých kněží, kteří 

neměli státní souhlas ke kněžské činnosti, do duchovní správy. Byli to např. P. Antonín 

Huvar nebo P. Radim Hložánek. Dr. Vojtěch Tkadlčík se vrátil do Olomouce a stal se 

kancléřem kurie, P. Erich Pepřík přišel ze Vsetína a byl jmenován generálním vikářem. 

Po návratu z pouti v Římě, kde byla 12. listopadu 1989 svatořečena Anežka 

Přemyslovna, začaly u nás velké politické změny. Arcibiskup Vaňák při pozvání na 

demonstraci na Horním náměstí (vyzvali ho Jindřich Suchánek a bohoslovec Richard 

Machan), neváhal ani chvilku. Svému doprovodu E. Pepříkovi a J. Šichovi řekl: „Jdeme do 

toho, ať to dopadne jakkoliv, podpoříme je.“ Po změně politických poměrů pak již byla 

otevřená cesta nejen k obnově bohoslovecké fakulty a Arcibiskupského kněžského 

semináře v roce 1990 (od roku 1991 CMTF),
20

 ale i k jeho dalšímu velikému úkolu, který si 

předsevzal svatořečení Jana Sarkandra. Dne 7. 4. 1990 z jeho rukou přijali biskupské 

svěcení Josef Hrdlička a Jan Graubner. Společně přivítali na Velehradě papeže Jana 

Pavla II. 

                                                 
20

  Srov. ed. POJSL, Miloslav. Cyrilometodějská teologická fakulta Univerzity Palackého v Olomouci v letech 

1990 – 2010, s. 8.  
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2 SPECIFIKA MĚSTSKÝCH FARNOSTÍ A 

CHRÁMŮ OLOMOUCKÝCH 

Pro katolického křesťana znamenají skutečný fenomén sídlo biskupství a katedrála. 

Vytváří zásadní, silné, katolické klima inspirující a motivující aktivní laikát. Je součástí 

dějin státu. Základním specifikem městských farností olomouckých nejsou jejich hranice. 

Více jsou respektovány hranice v okrajových částech. Čím blíže k centru, tím se farnosti 

slévají. Umožňují přecházení věřících tak, jak vyhovují podmínkám daným např. rodinnou 

situací a stavem, ale své hraje i spiritualita a horlivost jednotlivých kněží. Svoje specifika 

dříve spíše neměla a k přelévání věřících docházelo podle angažovanosti a charismatu 

jednotlivých kněží. Je možné si také vybírat podle časové nabídky pořadu bohoslužeb, 

podle osobnosti kněze, dostupnosti. Jiná kriteria mají rodiny s dětmi, studenti, senioři 

(podobně jako v Praze a Brně). Centrem setkávání mládeže bylo v minulosti již mnoho 

farností. Na rozdíl od jiných měst si ji podle osobnosti kněze mládež může vybírat. Býval 

jím dominikánský kostel, mládeží zvaný „U Flotů“, hejčínský kostel, kostel na Nové Ulici, 

kapucínský i mořický kostel a katedrála. Tento fenomén stále trvá. 

Téma odkazující na duchovní klima 90. let nelze začít rokem 1990. Proto se musím 

zmínit o situaci a osobnostech, které zde byly a působily o několik let dříve. Mnozí dali 

základ pro vznik pozdějších svobodných institucí. Specifikum olomouckých farností 

spočívá v tom, že víceméně každý městský farní kostel měl kostel klášterní. Dóm měl 

filiální kostel Panny Marie Sněžné, protože jezuité tehdy v Olomouci nebyli. Klášterní 

kostel dominikánský byl filiálním kostelem ke sv. Mořici, protože dominikáni v Olomouci 

nepůsobili. Klášterní kapucínský kostel na Dolním náměstí spadá stejně jako kaple sv. Jana 

Sarkandra a kostel sv. Kateřiny do správy farnosti u sv. Michala. Toto uspořádání je značně 

nepřehledné a jistě by mu z pohledu farní správy i věřících prospělo zjednodušení. 

Olomouc je dnes podle katalogu
21

 rozdělena na 12 farností. Katedrála sv. Václava, 

Akademická farnost při kostele Panny Marie Sněžné, Olomouc – Hejčín s kostelem sv. 

Cyrila a Metoděje, Olomouc – Hodolany s kostelem Panny Marie Pomocnice, Olomouc – 

Holice s kostelem sv. Urbana, Olomouc – Chválkovice s kostelem sv. Barbory, Olomouc – 

                                                 
21

  Katalog arcidiecéze olomoucké s. 57-60. 
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Klášterní Hradisko s kostelem sv. Štěpána, Olomouc – Nová Ulice s kostelem Panny Marie 

Pomocné, Olomouc – Nové Sady s kostelem sv. Filipa a Jakuba, Olomouc – Slavonín 

s kostelem sv. Ondřeje, Svatý Michal (kostel Zvěstování Páně u kláštera kapucínů 

v Olomouci), Svatý Mořic (kostel Neposkvrněného Početí Panny Marie u kláštera 

dominikánů v Olomouci). Historicky byla součást olomouckých farností i farnost Olomouc 

– Kopeček (Svatý Kopeček), s poutním kostelem, dnes bazilikou, Navštívení Panny 

Marie.
22

 

2.1 Farnosti v centru města 

Katedrální a metropolitní chrám sv. Václava. Biskup Jindřich Zdík do ní přenesl 

své sídlo a roku 1131 románskou katedrálu posvětil. V prvních dobách, začátkem 13. 

století, v jeho polovině a ještě v roce 1365 zažila ničivé požáry a prošla mnohými 

přestavbami. Neblaze ji poznamenala v letech 1616–1619 renesanční přestavba presbytáře. 

Poslední z nich, důsledná regotizace, proběhla v 19. století pod vedením posledního 

olomouckého kardinála B. Fürstenberka. Došlo k přestavbě hlavního portálu, z té doby 

pochází sto metrů vysoká poboční věž i obě věže průčelní. Ke katedrále přiléhá kaple sv. 

Anny, kde se vždy volili olomoučtí biskupové.
23

 Až do příchodu jezuitů byla duchovní 

správa rozšířena i na filiální kostel Panny Marie Sněžné. „Když P. Pavel Kupka ztratil 

státní souhlas, dr. Dýmal nemohl stihnout všechny pastorační povinnosti, a proto požádal P. 

Pavla Strejčka: „Bratříčku, pomoz mi s kremacemi.“
24

 

 

Kostel sv. Mořice. Výhoda tohoto čistě gotického chrámu je jeho poloha blízko 

tramvajové zastávky v centru města a jedinečný bezbariérový vstup. Starší občané 

nemohou mít problém s jeho návštěvou (zcela opačně je na tom kostel sv. Michala na 

Michalském návrší, katedrála, kapucínský kostel a kostel Panny Marie Sněžné). Svojí 

blízkostí k radnici se hojně využíval k církevním sňatkům. Patrně svatebčany přitahovaly i 

vzácné Englerovy varhany, na které hrál mnoho let prof. Antonín Schindler. Důstojným 

nástupcem se stal vynikající varhaník Karel Martínek. Ve všední dny se již od 70. let 

sloužily bohoslužby v 6, 7, a 8 hodin a večerní jen v dominikánském kostele. V neděli v 7, 

                                                 
           

22
 Katalog olomoucké arcidiecéze k 1.1.1986. s.75.  

23
 Letem českým světem. obr. 135.  

           
24

 Osobní rozhovor 20.11.2013. 
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8, 9 a 11 hodin. Přestože chrám měl samozřejmě svoje ministranty a scholu, nebyl sídlem 

mladých. Tím byl kostel dominikánský, který dostal krycí název „U Flotů.“ Až v letech 80. 

u sv. Mořice vzniklo veliké společenství mládeže. 

 

Kostel sv. Michala je spojen s dominikánským řádem. Ti zde byli uvedeni asi v r. 

1240. Kostel byl poškozen několika požáry a po švédské okupaci musel být na 

středověkých základech znovu vystavěn v barokním slohu. Nevšední dominantu tvoří její 

kupolové věže. V roce 1784 byl v důsledku josefínských reforem prohlášen za farní 

a dominikáni ho museli po pěti stech letech opustit. Budova konventu byla ihned využita 

jako arcibiskupský kněžský seminář. Kostel patří k nejvýznamnějším barokním památkám 

v zemi.
25

 

2.2 Zvolené farnosti na okraji města 

Hodolany. „Kostel byl postaven z daru bohatého sedláka, ale ten si pak nárokoval 

práva, která by zasahovala do pravomocí správce farnosti. Farnost mohla být zřízena až po 

vyřešení majetkoprávních záležitostí, v roce 1940.“
26

 Proto byla od roku 1920 ustanovená 

expozitura z Holice.
27

 Pamětní deska umístěná u vchodu fary připomíná její vybudování u 

příležitosti svatováclavského jubilea v roce 1929, vlastními náklady arcibiskupa L. Prečana. 

Podobně jako v Holici je tato část Olomouce výrazně ovlivněná duchem husitské tradice. I 

zde farníci hojně přecházeli do Československé církve (název „husitské“ byl přijat až 

později, v r. 1971) v době jejího vzniku za 1. republiky. To se neobešlo bez řevnivosti, 

netolerance a mnohých křivd. Dlouho pak přetrvával bojovný duch mezi křesťany obou 

vyznání. V roce 1927 si na hlavní hodolanské třídě věřící Československé církve 

vybudovali svůj kostel ve funkcionalistickém slohu. 

 

Holice. Historie této farnosti je mimořádně pohnutá. Dvacátá léta znamenají vznik 

československé církve husitské a s ní přišlo rozdělení. Na jedné straně děkan a na druhé 

mladý kaplan, který na svou stranu strhl půl vesnice. Obdobná situace byla např. 

v sousedním Velkém Týnci, Štěpánově či Velké Bystřici. Holice byla silná lidovecká obec, 

                                                 
25

  POJSL, M., Kostel sv. Michala. s. 9-25. 

           
26

  Osobní rozhovor  s farníkem M. Mrtvým 5.4.2014. 

           
27

  Katalog Olomoucké arcidiecéze. 
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fungující a bohatá, obyvatelstvo bylo kompaktní. Prosperoval zde rolnický cukrovar a s ním 

jeho akcionáři, sladovna, pivovar. Bohaté grunty měly dvojí stodoly. Ztráty přinesly války 

a zvláště 50. léta. Velké vykonstruované procesy proti důležitým osobnostem obce, nařčení 

z odcizení církevního zlata, je odsoudily na dlouhá léta vězení. Později místní farář, 

P. Pavel Strejček, navštěvoval tyto často zlomené oběti režimu v jejich domovech při 

návštěvách nemocných. Ukrývaly v sobě trápení, neodpuštění, nedůvěru. Grunty byly 

zabavovány a na jejich místa záměrně nesmyslně stavěny paneláky. Obec byla rozbitá 

a lidé zahořklí. Farnost byla deklasována, násilí nešlo vzdorovat. Farář Unzeitig musel být 

nejdříve z Holice přeložen, protože stateční farníci by ho bránili. Na novém místě byl pak 

v letech 1951–52 bez potíží tento věrný kněz zatčen. Promyšlená devastace zanechala 

spoušť a měla vliv na další léta. Dne 28. 9. 1952 byl dosazen „plojharovec“, člen mírového 

hnutí katolického duchovenstva MHKD. Byl to prostý kněz, ale složité povahy. Nekonal 

své pastorační povinnosti s nadšením a zápalem, jeho pozice po oblíbeném faráři byla 

složitá a lidé ho nepřijali. Choval se odtažitě, až podivínsky. Přišel ve svých čtyřiceti letech 

a až po třiceti letech si, podle svědectví P. Pavla Strejčka, zatloukl první hřebík do zdi 

a pověsil obrázek. Více se ovšem neangažoval.
28

 

 

Klášterní Hradisko. Nyní farní kostel sv. Štěpána, dříve prelátská kaple, byla 

dokončena v r. 1732. Stala se součástí komplexu budov kláštera, bývalé premonstrátské 

kanonie nahrazovala původní kapli zcela zbořenou. Odborníci si kladou otázku o vlivu 

Santiniho, který byl dle dokumentace mezi oslovenými staviteli a kaple údajně připomíná 

jeho stavby. Nejprve sloužila jako soukromá krypta, až v r. 1786 zde byla zřízena lokální 

kuracie, na počátku 20. století samostatná fara a kostel byl opraven. Vojenská správa 

nechala zazdít vchod do krypty poté, co ji vojáci drancovali a odnášeli cennosti. V r. 1921 

byla zřízena v Řepčíně pomocná duchovní správa, kterou měl na starost P. Česlav 

Přichystal OP. Zpráva z roku 1978 nás upozorňuje, že již k této kurácii patří obce Hradisko, 

Černovír, Hejčín a Lazce. Později byl Hejčín přiřazen k Řepčínu a zřízena k nim expozitura 

Křelova. Od napoleonských válek tento objekt bývalého kláštera slouží až dosud jako 

vojenská nemocnice. Na počátku 90. let farnost ožila pracovitou kněžskou postavou 

P. Studeného, který vynikal svou nakladatelskou pílí. Fara byla doslova po strop zaplněna 

                                                 
28

  Osobní rozhovor 20.11.2013. 
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tiskovinami, které odsud putovaly do celé, již svobodné republiky. Nyní je kostel 

spravován premonstráty ze Svatého Kopečka.
29

 

2.3 Kostely ve správě klášterů a obrázek jejich komunit 

Po roce 1948 bylo režimem znemožněno nejen působení řeholí, ale i život různých 

sdružení věřících. Oficiálně mohly řády obnovit svůj život až po listopadu 1989. Mnohá 

řeholní společenství měla kolem sebe laiky, toužící žít podle určité spirituality, ale ve světě. 

 

Kapucíni OFMCap. (Ordo Fratrum Minorum Capucinorum – Řád menších bratří 

kapucínů). Byli pozváni již v 17. století, ale několikrát museli město opustit. Až v roce 

1649 vybudovali dnešní klášter s kostelem Zvěstování Panny Marie. Dnes Zvěstování Páně. 

Klášter sloužil od roku 1935 jako škola pro chlapce, byl zabaven nacisty a v 50. roce 

komunisty. Bratři se mohli vrátit v roce 1991. V kostele kapucíni působili i během totality. 

Snad proto, že byli vyhodnoceni jako neaktivní, neškodní a nevystupovali jako řád. 

Kapucka na ornátu byla jediná viditelná odlišnost. Teplý, útulný kostel byl vždy oblíbený, 

lid zde hojně navštěvoval bohoslužby a využíval soukromí dlouhé chodby s několika 

zpovědnicemi. Každá řehole má svoji problematiku a prochází svými výkyvy a vývojem. 

Dodnes jsou bratři vyhledávanými zpovědníky, věnují se terciářskému společenství 

a poskytují prostory kláštera i s tělocvičnou pro různé bohulibé aktivity. 

 

Jezuité SJ (Societas Iesu – Tovaryšstvo Ježíšovo). Jako duchovní velmoc známá 

svým výtečným pedagogickým působením byli do města pozváni v roce 1565, aby jim byla 

svěřena univerzita s kostelem Panny Marie Sněžné. Ten prošel mnohými přestavbami 

a nakonec byl postaven nový, vysvěcený roku 1716. Jeho barokní výzdoba je nesmírně 

krásná a vzácná. Mimořádný úspěch jezuitského výchovného systému je výsledkem 

intenzivního hledání těch nejlepších zásad, vedoucích k celoživotní otevřenosti v růstu 

a činorodosti v učebním procesu žáka.
30

 Rostoucí význam univerzity vynutil výstavbu 

dalších budov, kolejí a konviktů. V té době měl v našich zemích řád asi 1200 členů, 

32 sídel, 20 středních škol a univerzity v Praze a Olomouci. 

                                                 
29

 Výroční práva 1993. Památkový ústav v Olomouci. s. 45-75. 
30

  HAVLÍČEK, Petr. Současná jezuitská výchova. IN : Jezuité, 1, 2014, s. 36. 
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Absolutistický stát se snažil omezovat různými reformami vliv jezuitů a univerzity 

ovládat. Ač jezuité nové předpisy přesně dodržovali, nechuť osvícenských kruhů 

v monarchii nepřekonali.
31

 Josefínská reforma zakázala mnohé, zvl. kontemplativní řády, 

ale také jezuity. Mimo Prusko a Rusko byli roku 1773 zrušeni papežem Klementem XIV. 

po celé Evropě. Z dnešního pohledu lze říci, že to jezuitům neuškodilo. Naopak, při 

obnovení řádu, v roce 1814, začali „od nuly.“ Například až dodnes nemají proto žádné 

majetky. Kostel se do 50. let 20. století stal kostelem posádkovým. 

Do Olomouce se jezuité vrátili v roce 1990 jako vyučující na obnovené CMTF 

a do semináře coby spirituálové (P. Ambros, J. Pavlík). Působí na Teologické fakultě na 

katedře spirituální a pastorální teologie, (prof. P. Ambros, doc. M. Altrichter), spravují 

akademickou farnost při kostele Panny Marie Sněžné. Duchovně vedou studenty sdružené 

ve Vysokoškolském katolickém hnutí. S nimi slaví každou středu, mimo prázdniny, večerní 

studentské mše. Založili nakladatelství Refugium a Centrum Aletti Velehrad – Roma, kde 

se věnují pořádání kurzů, seminářů a odborných přednášek. Ve službě druhým zaujímají 

v církvi zvláštní místo díky propracovaným tzv. ignaciánským exerciciím. Díky 

zkušenostem sv. Ignáce s duchovním vedením mnohých se mu podařilo vypracovat systém 

cvičení, rozvíjející schopnost rozhovoru s Bohem i lidmi.
32

 Právě v tomto charismatu jsou 

jezuité jedineční a stále žádoucí. 

 

Karmelitáni OCarm. (Ordo Fratrum beatissimae Mariae Virginis de Monte Carmelo 

– Řád bratří blahoslavené Panny Marie Karmelské). Přišli do Olomouce v roce 1990. 

Opravili farní budovu, takže se mohla stát klášterem a také studijním domem pro 

bohoslovce z řad bratří, kteří se na CMTF připravují na kněžství. Dostali do duchovní 

správy kostel sv. Cyrila a Metoděje (farnosti Křelov a Horku nad Moravou), který byl 

postaven v letech 1929–1932 na kraji města. Svou monumentalitou dává tušit, že měl 

sloužit velkému počtu obyvatel plánovaného sídliště. To se však nikdy nepostavilo. Snad 

protože tam stál kostel? Přesto svojí horlivostí v pastoraci veliký kostel naplnili. Pořádají 

duchovní cvičení v Kostelním Vydří a na Velehradě, akce pro mládež a farnosti jsou 

samozřejmostí. Z tohoto konventu jmenuji alespoň významného biblistu P. Ivana Hrůšu, 

                                                 
31

  Srov. ZUBER, R., Osudy moravské církve v 18. století II.s. 40- 41. 
32

  Přeložil HAVLÍČEK, Petr. Modlitba je rozhovor. IN: Jezuité, 4, 2013, s. 2-3.  
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který vyučuje na CMTF a na Papežském biblickém institutu v Římě. Historicky, od 

počátku existence řádu, se kolem karmelitánů vytvářelo společenství laiků. Mnoho mužů 

i žen žijících ve světě přitahovala spiritualita následování Ježíše Krista po vzoru Panny 

Marie a proroka Eliáše. Tito členové karmelské rodiny zůstávají ve svém rodinném 

i pracovním prostředí a zároveň se podle svých možností snaží žít víru jako hluboké 

přátelství s Bohem.
33

 

 

Řád dominikánů OP (Ordo praedicatorum – Řád kazatelů). Řehole usazená 

v Olomouci od 13. století nejprve při kostele sv. Michala (dnes kněžský seminář) a od 

josefinských reforem u kostela Neposkvrněného Početí Panny Marie (původně klášter 

reformovaných františkánů – bernardinů). V Olomouci má řád bohatou tradici a zaujímá ve 

městě významné místo. Dominikáni vždy bývali vyhledávanými zpovědníky a dbali na 

zachování slavnostní bohoslužby (mše svaté i liturgické modlitby). Bohoslužby pro farnost, 

jako jediní v Olomouci, slaví denně ráno i večer. Pořádají hodnotné přednášky bratří či 

hostů, velkoryse umožňuje pořádání mnohých duchovních i soukromých akcí na půdě 

kláštera (třetí řád, Cursillo, příprava biřmovanců, společenství Zbytky Izraele, Průplav, mše 

pro mládež, noční, mnoho let celonoční vigilie před slavností Seslání Ducha Svatého, čtení 

a výklad Summy sv. Tomáše). 

Apoštolát v dnešním světě nejlépe naplňují svými misijními cestami. Dohodnou se 

s biskupem a místní samosprávou. Rok se za vybrané město modlí. Od neděle do neděle, 

nebo přes víkend, nabízejí bohatý program bohoslužeb, udílení svátostí, kulturních akcí 

a koncertů, přednášek na duchovní, kulturní, historická a jiná témata, nevyhýbaje se 

problémům aktuálním a palčivým. Nezapomínají na děti a mládež. Nabídka je pestrá 

a propojuje se v ní náboženství s kulturou. Je zapojeno mnoho místních dobrovolníků 

a umělců ochotných zapůjčit svá díla a přijet i osobně. Misijním týmem dlouho 

připravované, promodlené, s požehnáním biskupa pak prožité misie nemohou zůstat bez 

ovoce. Tím nejvzácnějším jsou přijaté svátosti smíření, které zprostředkovávají místní 

i řádoví kněží. Na CMTF vyučují fr. Damián Němec, fr. Štěpán Filip. Fr. Pavel Mayer 

zaštiťuje Hnutí pro život, které nelze nepodpořit. Obětavě se zúčastňuje a pomáhá 
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organizovat jedenkrát za měsíc modlitbu před porodnicí ve Fakultní nemocnici, Pochod pro 

život a další. 

Vzpomínka na 90. léta: „Klášter dominikánů v Olomouci se nám vrátil v první fázi 

restitucí, ale byl pod ochrannou lhůtou, neboť v něm bylo vzdělávací zařízení. První 

návštěva ještě u komunistické ředitelky skončila aférou a ta si stěžovala u biskupa Vaňáka. 

Protože jsem odmítl s ní nadále jednat, byl jmenován ředitel pan Jiří Šuba. Člověk vstřícný 

a přátelský, se kterým jsme hledali způsoby jak řešit situaci schůdnou cestou pro obě 

strany. Ten mi umožnil nastěhovat se do školnického bytu a započít dílčí rekonstrukce. 

Byla veliká škoda, že předčasně zemřel, já ho také pochovával. Vděčně na něho 

vzpomínám. Abychom uspíšili uvolnění objektu, využil svého vlivu a známostí tehdejší 

provinciál Dominik Duka OP, který sehnal hudební škole náhradní budovu v bývalých 

kasárnách a také finanční prostředky na rekonstrukci. Po odstěhování ZUŠ se mohla 

provést celková rekonstrukce klášterní budovy. Vzpomínám na jednu velkou nepříjemnost, 

když se budovalo podkroví. Zedníci, aby si usnadnili práci, naházeli do komínů rumisko, 

které rozvířilo saze v nevymetených komínech. Protože v učebnách byly komínové zděře 

často ucpány jen novinami a přelepeny papírem, pohroma byla na světě a já se dostal do 

tisku.“
34

 

                                                 
       

34
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3 KNĚŽSKÉ OLOMOUCKÉ OSOBNOSTI 

V LETECH PŘED A PO ROCE 1989 

Pro přemíru titulů, které patří jednotlivým kněžím, jsem se rozhodla opakovaně 

užívat pouze titul P. nebo dr. Přestože pater je spíše označení lidové a správně patří jen 

kněžím řádovým. V jiných zemích se totiž diecézní kněží označují jako pan farář, abbé, don 

apod. Text, vzhledem k množství jmen, pak není tolik zatížen opakujícími se znaky. 

Mé vlastní vzpomínky na olomoucké kněze jsem vždy doplnila z jiného zdroje. 

Většinou se o ně podělili jmenovaní přátelé. Proto dostali někteří kněží více prostoru než 

druzí. Není to známka jejich většího významu, ale jen volby pamětníka. Bylo by škoda 

nezaznamenat zajímavou výpověď o knězi jen proto, že o jiném nic nevím. Takto vznikl 

obsah této kapitoly. Postupně jsem přicházela na další a další a řešila dilema, zda o nich 

shánět nějaký materiál, nebo je jen vyjmenovat. Samozřejmě, že jsem se musela přiklonit 

k druhé variantě. Tato práce se nechce měřit se slovníky osobností, katalogy či sborníky. O 

některých kněžích zde psát již nemohu. S mnohými jsem měla příležitost mluvit, na jiné 

měli dotazovaní své vzpomínky, další jsem k farnosti a období přiřadila pro „úplnost“, a tak 

by to šlo dál geometrickou řadou… Moje členění je tedy poněkud chronologické. 

3.1 Někteří dómští kněží 

V 70. letech jsem navštěvovala dómskou farnost. Využívám svých vzpomínek, které 

podpořili přátelé z té doby. Při katedrále tehdy působil jako farář ThDr. Leopold Dýmal, 

nejdříve rektor obnoveného semináře, dále P. Josef Šich, P. Alois Klein, P. Pavel Kupka,  

P. Stanislav Čevela, a dómští kanovníci ThDr. František Vymětal, ThDr. Eduard Hurník,  

P. Karel Kotisa, a biskup Josef Vrana. O některých z nich se zmíním zde, o jiných v příloze 

této práce. 

 

Významná postava olomouckého kněžstva byl P. Pavel Kupka (1954–1991). Po 

vysvěcení byl 1. 8. 1978 ustanoven kaplanem faráři dr. L. Dýmalovi, v dómě u sv. Václava. 

Pro svoji oční vadu, bez silných dioptrických brýlí téměř neviděl, byl zproštěn dvouleté 

povinné základní vojenské služby, kterou museli všichni absolventi teologické fakulty před 
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vysvěcením vykonat. Toto zdržování bylo pokusem komunistických úředníků odradit 

mladé muže od jejich záměru. Proto přišel do Olomouce nevídaně mladý kněz a brzy byl 

doslova v obležení mladých lidí, křesťanů i hledajících. Ve svém bytě Na vikárce pořádal 

večeře (nejčastěji krupicová kaše a jogurty) pro přátele, které zahlédl na večerní mši, nebo 

zpovídal. Vedl modlitby a katecheze, či zval jen tak k přátelskému rozhovoru. Brzy byl 

v téměř nepřetržitém hledáčku StB a nevyhnul se ani nepříjemnému výslechu 

a dvoudennímu zadržení. Nepatřil k těm, kteří by se dali nějak zastrašit a uklidit. Cesta 

z vikárky do katedrály vede přes mostek a nemusí se vkročit na ulici. Ne tak Pavel. Trasu si 

rád prodloužil Komenského ulicí a to pak bylo vidět rozevlátou nepřehlédnutelnou postavu 

v klerice, zpod které vykukovaly rifle. Brzy mu pochůzky v klerice přes město soudruzi 

zakázali stejně jako nosit pod ní rifle. Všímal si každého člověka, jeho potřeb, ale i 

možností, jak ho zapojit do díla – vyrábět nástěnky, zpívat, hrát, ministrovat, chodit 

navštěvovat nemocné, pomáhat starším a potřebným, jednotlivcům i rodinám. Vedl 

mládežnickou scholu, věnoval se ministrantům a mnohým společenstvím. Svým životem 

byl otevřený jiným a přetvářel životy jiných. Ten svůj sice nenaplnil léty, ale obdivuhodnou 

šíří a intenzitou pastorace. O vlivu P. Pavla Kupky, počtu konverzí a osudových setkání by 

mohla být napsána samostatná práce. Nabízím jeden životní příběh za všechny. 

Setkání s P. Pavlem Kupkou změnilo její život. Stalo se tak v roce 1987. V té době 

pracovala Iva Kalodová ve FN na anesteziologicko–resuscitačním oddělení. Setkala se tam 

ze smrtí nejen starých lidí, ale i mladých a dětí. Tato skutečnost ji přivedla na otázky 

ohledně smyslu života. V práci se seznámila se skvělým věřícím člověkem, byl to Jindřich 

Solovský z Olbramic, který byl velice otevřený ke hledajícím lidem a dokázal diskutovat o 

smrti, o smyslu života i o víře. Přirozeně a s úsměvem mluvil o víře a o Bohu a nabídl jí 

seznámení s knězem. Nejdříve nechtěla, ale touha mít zodpovězeny základní životní 

otázky, zvědavost a touha po poznání zvítězily. 

„Na setkání s P. Pavlem Kupkou nikdy nezapomenu. Přivítal mě velice srdečně – 

pevný stisk ruky, přímý pohled do očí a úsměv. Pocítila jsem naprosté přijetí a měla jsem 

pocit, že jeho oči za silnými dioptriemi přesně ví, co mě trápí, a taktéž jsem věděla, že je to 

on, kdo mi dá odpověď na moje otázky. Setkání s Pavlem bylo pro mě zásadní a proměnilo 

můj život,“ vzpomíná Iva. Bezpodmínečná vstřícnost a empatie je tolik zásadní 

u hledajících a konvertitů. Začala dojíždět i sama. Dával jí literaturu. „Modli se, čti Písmo, 
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Bůh Ti dá odpověď.“ Brzy přijala svátost smíření a osobní život se změnil. Dvacetiletá 

zdravotní sestra sedla ráno na kolo, jela 50 km ke svátosti smíření, opět na kole zpět a večer 

nastupovala na noční službu. Oceňovala praktické vedení v duchovním životě. Jasné 

a konkrétní. V rámci desatera určil přesné mantinely, ale dodal: „Modli se a Pán tě 

povede.“ Při svátosti smíření striktně trval na absolutním odmítnutí hříchu, skoncování 

s hříšným jednáním, smýšlením. Nelze dělat kompromis. Zabýval se i detaily, tak jak 

svědomí postupně zcitlivělo a bylo možné mluvit o jeho jemnějších aspektech. Velice brzy 

začal P. Pavel rozdávat konkrétní úkoly, protože pravil, že: „Zahálka je matka hříchu.“ 

Jeho farnost v Jevíčku byla živá, srdečná, vroucí, tak jako P. Pavel. Svému bříšku 

říkal „zpovědní kýla,“ protože do noci zpovídá a pak o půlnoci „vyluxuje“ ledničku. 

Samozřejmě: „Co je kulaté, je dokonalé.“ Mladí lidé jezdili na faru a do kostela také 

pracovat a to byla tehdy ze strany státního dozoru tolerovaná činnost. Svým lidským 

přístupem si spontánně získával i starší farníky, kteří se nebránili novotám, učili se hrát 

a zpívat. Mnozí přijali způsob setkávání v duchu neokatechumenátu. Nadchnul je. 

S manželem Zdeňkem se poznali na takové brigádě v červnu 1988. Za rok se 

zasnoubili a 9. 9. 1989 v Jevíčku uzavřeli svátost manželství. P. Kupka zemřel 20. 8. 1991. 

Manželé Kalodovi zůstali vděčni Bohu za kousek cesty, který jim s P. Pavlem dopřál projít, 

ale vědí, že v jejich životě působí dál. Devět měsíců po pohřbu se jim narodil vytoužený 

syn Pavel. Událost je v rodině označována jako „první Pavlův zázrak“. Nelze ani zjistit, 

koho v nových podmínkách povzbudil a nasměroval. Jistě stál u zrodu a byl inspirací 

mnoha laických aktivit, jako např. Manželská setkání, Centrum pro rodinný život, víkendy 

pro ženy, pro muže, pro osamělé ženy, Charita apod. Nebál se mluvit otevřeně a varoval 

před nástrahami v práci v církevním prostředí, např. na kurii. „Kdo tam vstoupí, bude 

bojovat o víru. Když se dělá dobré dílo, zlo se ho snaží rozložit.“ Iva dodává: „Naděje 

a očekávání toho, co přinese svoboda, bylo veliké. Postupně se rozplynula jednota mezi 

lidmi. Pospolitost mezi křesťany se roztříštila nebo vytratila.“
35

 

Osobnost P. Pavla mi nedá, abych nevzpomněla naše poslední setkání měsíc před 

jeho úmrtím. V Kroměříži, během Manželských setkání, jsme ve frontě na svátost smíření 

přišli s manželem na řadu až jako poslední, kolem čtvrté hodiny ranní. Pavel byl nesmírně 

vstřícný a ochotný, ale k smrti unavený. Přesto ještě poklábosil, zavzpomínal…, chtěl nám 
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něco dát, obdaroval nás… Naprosto si nestěžoval, nešetřil se, nezavíral dveře, lidi 

neodmítal. Jak jsem ho znala, jel vždy „nadoraz.“ Věděl, co má dělat a kam má jít. Koho 

vzít s sebou, komu úkol předat. Ani jsem se nenadála a už jsem byla dómský „nástěnkář.“ 

Byl náš „bráška“, ale protože nás měl rád, byl na nás náročný. Přemýšlím jak vyjádřit, čím 

byl tento kněz tak jedinečný, že nechal v naší generaci tak hlubokou stopu: přátelský, 

s pochopením pro vše lidské, ale pravdivý s velkými nároky. Zdánlivě by mohl, tak jak 

zahlcoval úkoly, či žádal nekompromisní postoje ke hříchu a jakémukoliv „zahrávání si“ 

s ním, své ovečky ztrácet, opak byl pravdou. Nikdo, kdo jdeme k Pravdě, dlouho 

nevydržíme „šmajchlování“ přiživující naše ego. Voláme po ochotě našich milých pastýřů 

riskovat, že nás „ztratí,“ a jejich řeč ať je „ano ano, ne ne.“ A to úkolování? Byli jsme 

vlastně poctěni, počítal s každým. Věřil nám. 

 

Mons. Josef Šich (1942). Narodil se v Koválovicích u Tištína, nyní Koválovice – 

Osíčany, bývalý okr. Prostějov. Po maturitě nastoupil na Cyrilometodějskou bohosloveckou 

fakultu v Litoměřicích, kněžské svěcení přijal v roce 1965 v katedrále sv. Štěpána 

v Litoměřicích z rukou biskupa Františka. Po dvouměsíčním kaplanování v Prostějově 

odešel na dvouletou vojenskou prezenční službu do Lázní Bohdaneč u Pardubic. Po návratu 

do duchovní služby působil tři a půl roku v Holešově. V době politického uvolnění (kolem 

roku 1968–70) tam docházelo do náboženství tolik dětí, že byl ve škole 17 hodin týdně 

a vyučoval jich asi 400. Aktivní zde byli zvláště skauti a schola, ale setkávala se i jiná 

společenství. Byla to pro kněze radostná služba. Studený kostel a hlasová zátěž ovlivnily 

zdraví otce Josefa. Po skoro půlročním zdravotním odpočinku byl ustanoven v dubnu 1971 

na dlouhá léta dómským vikářem a úředníkem konzistoře (kurie) v Olomouci (do roku 

1992). Do roku 1992 byl také notářem u Metropolitního církevního soudu. S dr. Dýmalem, 

dr. J. Batuškem a dr. Bradáčem rektorem kněžského semináře, připravoval v r. 1973 

biskupské svěcení P. Josefa Vrany. 

Více jak 20 let vypomáhal jako ceremonář při liturgických slavnostech v katedrále sv. 

Václava a ve farnostech olomoucké arcidiecéze. Kvůli hlasové indispozici sloužil mše svaté 

většinou jen v menších kaplích, ale vždy byl vyhledávaným zpovědníkem. Na konsistoři 

měl na starosti pastorační stránku diecéze, což znamenalo vyřizování povolení, která 

vyžadovala souhlas biskupa (manželské dispenze, povolení ohledně udělování svátostí, 
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přijetí do církve, podávání sv. přijímání laiky atp.). Připravoval liturgicky všechny slavnosti 

na dómě a pastorační cesty po arcidiecézi a také se jich sám účastnil. 

Od září 1990 do března 1993 byl kaplanem pro vysokoškolské studenty. Od 

7. listopadu 1992 do 15. března 1997 byl kancléřem kurie. V srpnu 1993 se stal 

kanovníkem Metropolitní kapituly. Dne 15. března 1997 byl jmenován prezidentem 

Arcidiecézní charity Olomouc a v září téhož roku také biskupským vikářem pro duchovní 

formaci a pastoraci v Charitě. V lednu 2007 byl na dva roky jmenován Českou biskupskou 

konferencí prezidentem Charity Česká republika. V červnu 2010 Josef Šich v Arcidiecézní 

charitě skončil a od 1. prosince téhož roku je biskupským delegátem pro stálou formaci 

zasvěcených panen. V katedrále koná službu penitenciáře (zpovědníka) a také přes třicet let 

je duchovním správcem sester sv. Kříže, které sídlí na Arcibiskupství. 

Služba prezidenta Arcidiecézní charity Olomouc (ACHO) zahrnovala péči o 

zaměstnance, kteří pracují nejen na středisku ACHO, Křížkovského ulici č. 6, ale také 

návštěvy všech Charit v olomoucké arcidiecézi, účast na Radě ACHO a Charity Česká 

republika, konání exercicií a duchovních obnov pro charitní pracovníky. Dále byla 

vytvořena Pastorační rada ACHO, která pomáhala připravovat materiály pro duchovní 

formaci pracovníků, pořádala formační setkání pro ně a kněžské dny o službě Charity 

a jejím postavení v církvi. Podařilo se také vypracovat Etický kodex charitních pracovníků, 

který byl v lednu 2009 schválen na zasedání ČBK. 

Charitní služba (nejprve dobrovolná) se v první polovině devadesátých let 

profesionalizovala a slibně rozvíjela (se zachováním dobrovolníků). Velmi se její služba 

rozvinula v době povodní na Moravě v červenci 1997 a dalších letech, kdy bylo třeba v péči 

o postižené pokračovat. Velkou výzvou byla pro ni pobídka otce arcibiskupa Jana ke 

konání Tříkrálové sbírky v lednu r. 2000. Tím se daleko víc otevřela společnosti a mohla 

zkvalitňovat své služby. Stálou nejistotou je pro Charitu závislost na dotacích od státu, 

krajů a obcí. Občas musí některé potřebné služby ukončit. Přesto ukazuje společnosti, že se 

dá kvalitně sloužit potřebným i s menšími náklady na provoz. Je výkladní skříní církve, jak 

ji nazval otec arcibiskup. 

Co se týká hodnocení pětadvacetiletého období nabyté svobody, P. Josef dodává: 

„Z mého hlediska to byla nečekaná a velká událost, na kterou jsme nebyli příliš připraveni, 

i když jsme o svobodě občas snili. Hodně se pro ni konalo (u kněží i angažovaných laiků) 
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lidskou a náboženskou formací věřících i hledajících, kteří přicházeli a chtěli žít věrohodně. 

Nechtěli se nechat ovlivňovat propagandou a zachovali si vnitřní svobodu. V prvních letech 

svobodných poměrů jsem hodně očekával, že se bude více stavět na pevných základech 

tradičních hodnot (lidských, náboženských i mravních). Postupně se však ukazovalo, že 

lidé spíše hledali materiální zabezpečení a svobodu k životu bez mravních pravidel 

a závazků. Také se k nám přivalila vlna tzv. odvrácené tváře svobody (pornografie, 

prostituce, organizovaný zločinu, šíření pověr, okultismu a jiných pochybných nauk). 

V celé šíři se to ukazuje v dnešní době. Další generace pak byly v tomto duchu 

vychovávány, či spíše ponechávány na pospas ne-výchově ve škole, partám, počítačům 

a sdělovacím prostředkům. Cokoliv, co bylo lidsky a morálně špatného, se mohlo a může 

beztrestně hlásat. V takové situaci se raduji ze všeho dobrého, co se církvi podařilo a daří 

vykonat na poli výchovy a katecheze dětí, mládeže, ve sdělovacích prostředcích, ve 

vydávání kvalitních knih, ve farnostech atd. Je toho opravdu hodně a měli bychom si to 

připomínat ve chvílích, kdy nás přepadnou chmury ze všeho, co se kolem děje, nebo co nás 

zarmoutí (třeba špatné příklady kněží, věřících lidí apod.). Bůh nás miluje a určitě nás 

neopustí. Jen my se ho věrně držme. V něm je naše radost a naděje!“
36

 

Následující příspěvek je utvořen ze vzpomínek mladých lidí, ministrantů a členek 

scholy, kterým byl P. Dýmal farářem a katedrála v Olomouci farností v letech 1970 až 

1993. Věřím, že je z něj patrná láska a úcta pamětníků, i přes lehčí tón, který jsem použila. 

 

Mons. ThDr. Leopold Dýmal (1914–1993) byl biskupem Vranou jmenován 

čestným kanovníkem. Pocházel z Radvanic u Přerova z chudé selské rodiny, v Přerově 

vystudoval gymnázium, poté CMTF v Olomouci a na kněze byl vysvěcen v roce 1939. 

První působiště měl na jižní Moravě. V letech 1948 až 50 byl vicesuperiorem kněžského 

semináře. V 50. letech byl internován v Želivě, v Hájku u Prahy a na Slovensku prodělal 

mimořádnou vojenskou službu PTP. Ještě byl asi rok vězněn na Mírově, než mohl v roce 

1958 započít souvislou duchovní činnost. 

V roce 1968–70 působil jako rektor obnoveného kněžského semináře. Roku 1970 byl 

ustanoven farářem v Dómě u sv. Václava a zůstal zde až do své smrti. Velmi horlil pro 

cyrilo – metodějskou tradici a postavu arcibiskupa Cyrila Stojana. Již od dob studií se 
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dr. Dýmal profiloval jako znamenitý historik. Této lásce se nemohl z časových důvodů 

věnovat tím, že by psal odborná díla, ale geniálně uměl využít svého talentu 

komunikačního, aby dosáhl nejlepšího možného výsledku v nepřejících komunistických 

letech. Při velikých a nákladných akcích spojených s údržbou katedrály, jako např. její 

výmalba a výzdoba, byl neúnavný. Při jednání se staviteli, umělci i dělníky prokázal 

odbornost, zápal i laskavost a dobrotu, což byla geniální kombinace (přívlastků by se našlo 

na půl strany). Mezi stojícím lešením byli v roce 1974 vysvěceni poslední bohoslovci 

z olomouckého semináře. 

Byl velikým ctitelem a obdivovatelem náboženského umění, přítelem mnohých 

umělců. Např. Cyrila a Jana Boudových, Jana Zrzavého, Karla Svolinského, Mistra 

Stádníka, Julia Pelikána, Vincenta Hložníka, aj. Navštěvovali ho známé osobnosti, 

např. František Plánička. Památkáři a umělci si ho vážili jako odborníka. Pro jeho 

mimořádnou úctu a lásku k relikviím si ho přítel dr. Tobola dobíral otázkami jako např.: 

Zda si uchovává také Eliášův oheň? 

Miloval operu. Ministranti vzpomínají na společný zážitek při zhlédnutí divadelního 

představení Wagnerova Lohengrina. Rád kázal. Byl členem českých bibliofilů. Nakupoval 

drahé knihy, které pak rozdával. Měl rád lidi, podporoval mládež, sbory, hudebníky, 

věnoval se vzdělávání a výchově dětí. Duchovně i materiálně podporoval druhé, byl známý 

svou štědrostí, která neměla limit. Pro ministranty měl v tašce vždy připravenou nějakou 

sladkost. Měl zvláštní charisma, kterým vzbuzoval v lidech chuť dávat také. A lidé dávali. 

Jeho entuziasmus a nadšení byly nakažlivé. Měl víc peněz, než potřeboval, a všechny je 

investoval do opravy katedrály sv. Václava – jeho „domovu“. Jak vzpomíná jeden bývalý 

ministrant, nestíhal prý P. Dýmalovi otvírat obálky s peněžními dary. 

Trávil mnoho času modlitbou v kostele, několikrát denně v katedrále meditoval 

křížovou cestu, např. za obsazení metropolitního stolce, obnovu kněžského semináře a duše 

v očistci. Na pravidelné sobotní schůzky na faře zval převážně ministranty na večerní čtení, 

debaty a večeři. Měl velikou touhu vychovávat z chlapců kněze a snažil se je proto chránit 

před kontakty, které by je od této cesty odváděly. Jakmile si ale potencionální kandidát 

začal známost s dívkou, plně jeho volbu respektoval. 

Zvlášť srdečně zval po večerní mši svaté na občerstvení vojáky. Říkával: „Vojáčci, 

čmeláčci, pojďte sem!“. Ministrant vzpomíná, co mu setkávání dalo: zvláště lásku k historii 
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a výtvarnému umění. „Muži, bratři, podívejte se, co jsem zase koupil,“ a ukázal velké knihy 

dějin umění. Zasvěceně s nimi díla rozebíral a hodnotil (nesměly to být „nahále“). Při 

ministrantské večeři dr. Dýmalovi vypadla při vyprávění pointa vtipu. Zatelefonoval 

dr. Tobolovi a latinsky si to po telefonu pověděli (kvůli odposlechu kněží často 

komunikovali cizími jazyky). 

Z jeho pověstných milých výroků nelze zapomenout na: „Neházejte Pánu Bohu 

ohryzky!“ (při pozdním příchodu na mši). „Za co jste byl zavřený, pane doktore?“ „Věděl, 

ale nepověděl.“ „Taková to byla pěkná nádoba a už jsou z toho střepy.“ (rozvrácené 

manželství) „Pro koho to píšu?“ (ministrant nepřečetl celé ohlášky, na kterých si velmi 

zakládal) „Příští pátek bude 1. pátek a mariánská sobota. Přijďte! Maria volá.“ („Maria 

volá!“ – apel při mariánských slavnostech) „Přicházejte s batolátky uctívat Pána Ježíše 

k jesličkám!“ „Ženy jsou nádoby hříchu.“ (Pověstný výrok, který nikdo nechápal 

genderově a ženy ho povětšině akceptovaly jako milé pobavení.) Myslím, že sloužil jako 

nevinná snaha o ochranu mladých mužů, adeptů na kněžství, na ženy se díval jako na 

Pannu Marii. „On to krade, já to kupuji!“ (komentář k nakupování materiálu při stavebních 

pracích. Nedalo se běžně sehnat to, co bylo k opravám potřeba) „Oni jsou čistí, jak 

prostějovská režná!“ (Když někdo zalhal). Anežka Čechovská – hospodyně na faře 

vzpomíná: „A vy už sem nechoďte, máte svou ženu!“ (ministrant po svatbě). „Budete 

rodičům pomáhat při výchově dítěte? Jistěže ano!“ (Při křtu dítěte otázka na kmotry, byla 

jím ihned bezpečně zodpovězena.) 

Hana Zatloukalová vzpomíná na Dona Lea jako na usměvavého, šťastného muže, 

vzdělaného a moudrého, který i ve stáří žil své povolání radostně. Na přání rodičů učil 

ochotně sestry náboženství soukromě, když panoval na školách zvýšený tlak na učitele. 

„Církev je svatá, i když křesťané jsou hříšníci. Každý křesťanský svátek má nějaký sladký 

a milý závěr v podobě dobrého jídla a podobných radovánek.“ „Každý pátek je Velký pátek 

a každá neděle je Vzkříšení.“ I když byl v některých věcech dosti striktní, jeho štědrý 

a radostný způsob života svědčil o tom, že čerpá z dobrého pramene. „Kdo zbožně zpívá, 

dvakrát se modlí.“ Ptal se dívek ve schole, jestli už je jich dvanáct jako apoštolů. Přestože 

kněze obdivovaly a přály mu radost ze společenství s mladými, reptaly, protože se jim 

zdálo nespravedlivé, že večeře pořádá jen pro kluky. Také toužily po společnosti tohoto 

vzdělaného, moudrého a laskavého kněze. 
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Církev má povahu božskou, ale i lidskou, je „přítomná ve světě a přece jím jen 

prochází.“
37

 V dr. Dýmalovi vidíme osobnost, která si této skutečnosti byla plně vědoma. 

Měl veliký vztah k hodnotám časným, k historii, památkám, Cyrilometodějské tradici a 

přitom měl v úctě a lásce prostého člověka. Potřeboval se s druhými dělit o radost z víry a 

právě svým lidským a pokorným způsobem ji dokázal šířit i mezi protivníky církve, aniž si 

s nimi jakkoli „zadal“. Nejprve buďme lidmi! 

Ze společenství mladých chlapců kolem dr. Dýmala vyšlo šest kněží, které vychoval 

a inspiroval. Jmenovitě: Jiří Bernard Špaček OP, Jaroslav Karhan, Jiří Kučera, Jiří Koníček, 

Richard Machan, Jan Kulíšek. Přestože se na venek nerad pouštěl do konfrontace 

s režimem, modlitby za obsazení biskupských stolců měly na dómě jeho podporu. Neustálé 

otálení s volbou dr. Dýmal veřejně komentoval: „Když to nepůjde jinak, tak půjdeme do 

podzemí.“ Na pomníku hrobu má tento nezapomenutelný, vzácný kněz vytesán pro něj 

typický nápis: „Blaženější je dávat, než dostávat.“ 

 

ThDr. František Vymětal (1920–2000) byl velice vzdělaný, ovládal aktivně několik 

jazyků. Byl farářem a děkanem ve Veselí nad Moravou, než ho biskup Vrana ustanovil za 

metropolitního kanovníka. Měl dobře připravená kázání a neuvěřitelnou paměť. Navenek to 

vypadalo, jako by kázání četl, ale vše říkal monotónně zpaměti. Používal silné brýle, bez 

nich byl poloslepý. Při osobní komunikaci byl velice příjemný (takto na něj vzpomínají 

ministranti), ale časem se dalo vypozorovat, že je v něm určitá jízlivost (k této verzi se 

přiklánějí spolubratři kněží). Pokud nebyl na cestách, často ho bylo odpoledne v katedrále 

vidět, jak se modlí růženec. Můj obdiv k jeho zbožnosti mi P. Pavel Kupka dešifroval jako 

slídění a potřebu kontroly nad ním. 

Ochotně zastupoval ceremonáře Josefa Šicha, když někdy onemocněl a nemohl 

s biskupem Vranou cestovat na různé pastorační návštěvy. Biskupa po diecézi doprovázel 

téměř pravidelně, protože ho hlídal. Jezdil také přednášet na Cyrilometodějskou 

bohosloveckou fakultu do Litoměřic, později se stal i jejím děkanem. Za jeho působení byli 

postupně, v rámci normalizace, odstraněni staří profesoři a nahrazeni méně vhodnými. 

Velice neblaze proslul svým aktivním členstvím v kněžské kolaborantské organizaci Pacem 

in terris. Po biskupu J. Vranovi se stal jejím předsedou. Dokonce byl jmenován 
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komunistickou vládou poslancem Federálního shromáždění za Národní frontu. Ve funkci 

zůstal až do revoluce v roce 1989. Jeho motivem pro tuto pokořující spolupráci byla dle 

J. Šicha také snaha pomáhat církvi, ale přece jen tam byly i osobní ambice. Komunističtí 

funkcionáři mu daleko více věřili. Možná byl zapleten i s StB a na své spolubratry úřadům 

donášel. Vystupoval jako zbožný a věrný kněz, příkladně zachovával kněžské povinnosti, 

aby mu po stránce kněžské nemohl nikdo nic vytknout. Přitom však také spolehlivě 

spolupracoval s komunistickými úřady a dělal to, co po něm chtěli. Snad bychom o něm 

mohli říct, že byl poněkud „rozdvojenou osobností“. Jak to vysvětlit? 

„Modlitba je pro dotyčného hlubší, třebaže ho vědomí, že někoho udává, tíží 

(například ho opanuje jistota z nutnosti zjednat spravedlnost, takže musí i proti 

nejmilejšímu spolubratru ohlásit jeho chybu: ‚pravda musí přeci bejt’). Jde o osobní zápas, 

kdy se z kocoviny ‚udání vosype’, třebaže není schopen zcela povstat k trvalé lepší změně. 

Modlitba se přesto do něj vtiskuje. Podobně jako při jiném morálním selhání, kde ještě 

existuje zápas. Nebo jde o člověka rozdvojeného: ‚půl života’ se modlí, ‚půl života’ pracuje 

‚mimoběžně’ (udává). Jde-li o psychické vykolejení, v němž si člověk navykne ‚prolézat’ 

soutěskami obviňujícího svědomí a odmítá pozvání k autentické modlitbě, pak, k nápravě 

(sjednocení mysli a srdce, ke konzistenci osobnosti) nedojde naším argumentováním. Ale 

může skutečně dojít k pokrytectví: ‚piju víno a kážu vodu’. Ale nemusí to být vždy a je 

mylné, pokud sáhneme ihned po této vyhodnocující alternativě. Modlitba je skutečně 

úběžníkem osobnosti (sléváním všeho, co patří k našemu životu).“
38

 

Po sametové revoluci působil jako zastupující farář v Litovli, kde byl oblíben. 

Ochotně vypomáhal v maličkých farnostech v okolí a vše přijímal pokorně a poslušně jako 

součást své služby. Nehledě na své vzdělání šel tam, kam byl biskupem poslán. 

3.2 Správci diecéze 

Biskup Josef Vrana (1905–1987) pocházel ze Stříbrnic u Kojetína. Byl synovcem 

preláta Františka Světlíka,
39

 který za 1. republiky aktivně působil v politice. Po 2. světové 

válce učil na Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži do roku 1950 a angažoval se 

v Kněžské pojišťovně. Byl komunisty zatčen a vězněn. Po propuštění se vrátil do duchovní 
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správy. Kolem roku 1968 byl proboštem ve farnosti sv. Mořice v Olomouci. V říjnu 1969 

byl Metropolitní kapitulou zvolen kapitulním vikářem po zemřelém prelátu Josefu 

Glogarovi (1891–1969), který byl generálním vikářem internovaného arcibiskupa Matochy 

a po jeho smrti 2. 11. 1961 byl zvolen kapitulním vikářem. 

Biskup Vrana vedl arcidiecézi 18 let nejprve jako kapitulní vikář a potom jako biskup 

– administrátor arcidiecéze. Po roce 1970 se stal také prvním předsedou kněžského 

mírového sdružení Pacem in terris. Tato těsná spolupráce s komunistickým režimem 

zapříčinila, že začátkem roku 1973 byl sice jmenován biskupem, apoštolským 

administrátorem olomoucké arcidiecéze, ale nedostal titul arcibiskupa. Jako státem 

akceptovatelný byl Vatikánem jmenován, protože byl podporován částí věrohodného kléru. 

Budil dojem, že je povolný k ústupkům státním úřadům, ale dokázal se s církevními 

tajemníky také hádat, ač výsledek nebyl žádný. Snažil se být kněžím oporou a přijímat je 

s otcovskou péčí, a to někdy i perzekuované kněze. Dělal v jejich prospěch různé 

diplomatické kroky. Pokoušel se s úřady dobře vycházet. Domníval se, že svými ústupky 

církvi pomáhá. „Je třeba udržet prostor, který má církev k dispozici. Spolupráce přináší 

dobré věci. Mohu působit, navštěvovat farnosti, světit, biřmovat… Je to vykoupeno tím, že 

s nimi musím dobře vycházet.“
40

 

Přesto byl hlídán svým řidičem, kanovníky Hurníkem a Vymětalem při svých cestách 

po diecézi, a ve svém bytě měl nainstalované odposlouchávací zařízení. Ve své pozici se 

snažil vyjít s režimem tak, aby okleštěná církev mohla alespoň částečně existovat. 

V okamžiku kdy MK ČSSR chtělo po něm, aby vytvořil národní církev nezávislou na 

Vatikánu, praštil do stolu a z ministerstva utekl. „Biskup Vrana, podle všeho úmyslně, 

nejmenoval konzultory diecéze, kteří v případě uprázdnění stolce volí podle nového 

CIC administrátora. Věděl, že by došlo k manipulaci podobně, jako když kapitula podle 

starého volila kapitulního vikáře. StB stojí i za jeho smrtí, protože ho doslova 

uštvala. Nepostřehli však tento jeho tah, proto po jeho smrti neměl kdo volit a diecéze 

zůstala prakticky až do vysvěcení Vaňáka na biskupa bez hlavy. Vymětal vyřizoval pouze 

státní formality a všichni kněží měli právo udělovat dispenze (anomálie), ale Vatikán 

tentokrát neustoupil. Očekávala se obleva, která však přišla až za pár let.“
41
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Kněz R. Smahel vysoce hodnotil biskupovo odmítnutí podmínek StB. Její členové 

nutili biskupa Vranu, aby R. Smahela nesvětil, protože nikdy nedostane státní souhlas ke 

kněžské službě. Biskup prohlásil, že z jeho strany nevidí žádnou překážku a bohoslovec 

splňuje všechny podmínky. P. Smahel byl vysvěcen, ale několik let zůstal bez státního 

souhlasu. Z cest se biskup domů nikdy nevracel slavnostním schodištěm, ale přes kuchyni, 

aby pozdravil sestry a případně jim dal dárky, které pro ně nakoupil na poutích. Nedaly na 

něj dopustit. 

 

Biskup Mons. František Vaňák (1916–1991). Biskup administrátor od roku 1989. 

S velikou úctou vzpomíná Pavel Strejček na pana biskupa, který byl spolužákem jeho 

tatínka z Arcibiskupského gymnázia v Kroměříži. Jako dítě vnímal jejich vzájemné 

přátelství. Měl se stát olomouckým sídelním biskupem, ale byl vybrán kapitulní vikář Josef 

Vrana. F. Vaňák byl jmenován olomouckým sídelním biskupem 26. 8. 1989. Po přečtení 

jmenovacího dekretu mu kněží v katedrále vyjádřili svou loajalitu. Biskup ihned zrušil 

kolaborantskou organizaci Pacem in terris a její členy vyzval ke kajícnosti a věrnosti 

papeži. Dal si tři cíle: nápravu kléru, obnovu kněžského semináře v Olomouci a dosažení 

svatořečení blahoslaveného Jana Sarkandra. 

Tušilo se, že rezidence může být zamořená odposlouchávacími zařízeními StB. Pavel 

Strejček měl biskupovu naprostou důvěru. Této důvěry mohl využít ve chvíli, kdy dostal od 

radioamatérů zvukový záznam odposlechu kardinála Bernardina Gantina a pražského 

arcibiskupa Tomáška v prostorách arcibiskupské rezidence v Olomouci. Navštívil biskupa 

Vaňáka, důležité informace mu podal v písemné podobě, přičemž mu záměrně povídal 

neškodné historky o tatínkovi. Biskup si vše důkladně přečetl, okamžitě pochopil a ostrou 

gestikulací dal najevo upřímné mínění o této instituci. Své blízké spolupracovníky 

překvapil svou statečností, když odjel do Prahy jednat na ministerstvo vnitra. Poníženě 

seděl v předsálí. „Nikam nespěchám, nikdo mě nepostrádá, a tak mohu vyčkat příchodu 

pana ministra.“ Ministr se nechal zapírat. Biskup Vaňák byl nadaný schopností jasně 

a pevně říci, co chce. Svou vytrvalostí se dočkal příslibu ze strany ministerstva, že se toto 

nedůstojné opatření odstraní. Obětavě pak konal svou biskupskou službu, i když se 

postupně více a více u něho projevovaly příznaky zákeřné nemoci, kterou prodělával. Dne 

7. 4. 1990 z jeho rukou přijali biskupské svěcení Josef Hrdlička a Jan Graubner a krátce na 
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to společně přivítali na Velehradě papeže Jana Pavla II. (Kanonizace bl. Jana Sarkandra se 

uskutečnila až při další papežské návštěvě v roce 1995.) V době velikých společenských 

změn tento věrný kněz obstál a překvapil mnohé svojí cílevědomostí a statečností.
42

 

Naposledy se se svými věřícími rozloučil při velehradské pouti 5. 7. 1991. Pak byl 

hospitalizován u sester boromejek v Městě Albrechticích, kde zemřel 14. 9. 1991. Je 

pohřben na poutním místě na Svatém Hostýně. 

3.3 Pamětníci z kněžských osobností 

P. Pavel Strejček SDB (1952). Jako dítě žijící v centru Olomouce začal ministrovat 

od pěti let v dominikánském klášterním kostele, později také ministroval ve farním kostele 

sv. Mořice. V době chlapeckých let se setkal s řadou dobrých kněží, kteří v této farnosti 

působili. K období jeho středoškolských studií se váže účinkování v „rytmické skupině“. 

Vznikla v kostele u dominikánů na podzim roku 1967, zpočátku to byla skupinka 10 až 12 

mladých lidí. Získali český překlad italské písně „Ave Mariapoli” (hymna hnutí Focolare). 

Začali nacvičovat v sakristii, kde byl klavír. V květnu 1968 zpívali při májových 

pobožnostech. 

Po tragické smrti faráře P. Josefa Šoustka z Hejčína přišel do farnosti dr. Václav 

Medek a rytmickou skupinu přetáhl do Olomouce – Hejčína. Sbor ochraňoval, hájil jeho 

existenci, ale pravděpodobně měl také pokyny ho kontrolovat. Loajalitu vůči režimu 

prokazoval členstvím v kněžské organizaci Pacem in terris. StB měla přehled, sbor byl 

prokazatelně infiltrován jejich člověkem. Samozřejmě, že na kytarové mše do Hejčína 

přicházela mládež zblízka i zdaleka. Byla to ta nejlepší propagace a skupina byla brzy 

zvána do dalších farností. Dr. Medek objednal autobus pod hlavičkou hejčínské farnosti, 

formou farního zájezdu. Vedoucí skupiny Marie Strejčková žádné objednávky na autobus 

nepodepisovala. Řidičem autobusu byl vždy pan Reif, tatínek budoucího kněze Miroslava 

Reifa. Někdy s nimi cestoval prof. Václav Stratil, otec výborných muzikantů, kteří se 

skupinou krátce účinkovali. Cestou dělal mládeži přednášky, ale mnoho pochopení 

nesklidil. 

Místa účinkování mimo domovskou farnost: Velká Bystřice (ThDr. Antonín Huvar), 

Svatý Kopeček, Olomouc – Nové Sady (ThDr. Josef Polášek), Vítkov, Fulnek, Polešovice 
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(P. Smrček), Ořechov (P. Smrček) a jinde. Hráli také v kněžském semináři, který byl v tu 

dobu v arcibiskupské rezidenci. Bohoslovci, např. Adam Rucki, Josef Hrdlička a mnozí 

další, byli jejich velkými fanoušky. Pozdější biskup jim domluvil zájezd do svých rodných 

Velkých Opatovic. Ve vedení skupiny se vystřídali Marie Strejčková, přechodně Rudolf 

Smahel a Růžena Dosoudilová. Členové: Marie Strejčková, Marie Kunetková, Markéta 

Kunetková, Marie Kvapilová z Vozovky, Jan Strejček, Vladimír Kohoutek, Petr Kunetka, 

který v srpnu 1968 emigroval. Josef Havran, který rovněž emigroval v srpnu 1968, Pavel 

Kotek, Marián Jahoda, Pavel Strejček. V Hejčíně se přidali: Růžena Dosoudilová, 

Miroslava Dosoudilová, Anna Tělupilová, Marie a Anna Kvapilovy z Ječmínkova nám. 

V Olomouci, Danuše Metelková, Marta Mléčková, Pavel Mléčka, Vladimír Černý, 

Ladislav Zatloukal. Zesilovací aparatuře se věnoval Miloš Síla. Hudebníci: Václav Stratil – 

kytara, Jiří Stratil – bicí, Jan Stratil přišel později – sólová kytara. Po jejich odchodu: 

Marian Jahoda – kytara, potom sólová kytara, Pavel Strejček – doprovodná kytara, později 

baskytara, Miroslav Reif – doprovodná kytara, Květa Fridrichová – bicí nástroje, Jindřich 

Zouhar – varhany, flétna, housle. Někteří zpěváci chodily na brigády na "Dílo koncilové 

obnovy" na arcibiskupství v Olomouci, aby si vydělali nějaké peníze, které byly použity na 

zakoupení hudebních nástrojů a zesilovací aparatury. Repertoár se vybíral z Hlaholíku, 

sháněli se písně od Focolare, zvl. Ave Mariapoli, písně z NDR, kdy jim texty do češtiny 

překládal JUDr. Antonín Kunetka a František Kunetka. Přebírali písně skupin Gen Rosso 

a Gen Verde z Itálie, Omegy z Maďarska (František Kunetka přidal duchovní text), původní 

tvorbu skupině zajistili svými skladbami a písněmi skladatelé doc. Zdeněk Fridrich, 

František Preisler a František Mrtvý. 

Na podzim roku 1971 přijeli příslušníci StB do bytu na Legionářskou ul. v Olomouci 

a byli odvezeni na výslech Marie a Jan Strejčkovi. Každý ze sourozenců byl vyslýchán 

v oddělené místnosti. Výslech se konal jedenkrát, zato trval téměř celý den. Vyšetřovatelé 

se zajímali o to, kdo skupině dodává hudbu, kdo je finančně podporuje, zda jsou v kontaktu 

se zahraničím. 

S odchodem P. Medka skupina zanikla. Nový farář, děkan P. Polášek, ji jedenkrát 

pozval doprovodit mši svatou v kostele na Nových Sadech. Jinak ji pouze trpěl, zvláštní 

podporu jí už nedával. Byl to zbožný kněz, ale jako člen Pacem in terris nechtěl vybočovat 
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z řady. Kněží, snad ze strachu ze ztráty státního souhlasu k výkonu duchovenské činnosti, 

přestali skupinu do svých farností zvát. 

P. Pavel po dobu teologických studií v Litoměřicích prošel noviciátem a vyslovil 

řeholní sliby v kongregaci salesiánů. Svátost kněžství přijal 25. 6. 1977 v katedrále 

sv. Václava v Olomouci z rukou biskupa Josefa Vrany. První působištěm mu byla 

Kroměříž a kostel sv. Mořice, kde byl kaplanem od 1977 do 1981. Od léta 1981 do léta 

1982 v Kyjově. Ke dni 1. 8. 1982 obdržel dekret od děkana Josefa Poláška působícího 

v Olomouci Hejčíně a byl uveden do nové farnosti. Církevní tajemník JUDr. Engliš 

poznamenal: „Doufám, že si nebudete počínat jako Kupka, kterého jsme museli 

eliminovat.“ 

Administrátorem ve farnosti Holice (pak zrušen NV a je Olomouc – Holice), byl 

Jaroslav Pokorný. Nebyl ještě v důchodu, protože věk 75 let, potřebný k abdikaci, neměl. 

Jmenování bylo sice platné, ale nebylo kde bydlet. Nastěhoval se tedy k sestře a byl nucen 

si vybrat dovolenou. Mezitím byl J. Pokorný násilím uznán důchodcem. Prostorná, ale 

zcela zabydlená fara se částečně uvolnila. Dekret na byt tam měla vdova po sovětském 

vojákovi pravoslavného vyznání Trofimovovi, v nájmu byl i Červený kříž a hospodyně 

kněze Jaroslava. Ten také zůstal. Neměl kam jít. Ve farnosti nevypomáhal, koncelebrovat si 

netroufal, byť to po koncilu bylo dovoleno. Ráno odsloužil svou soukromou mši. Odcházel 

rád za přáteli na kulečník?
43

 

 

Doc. Dr. Rudolf Smahel Th.D. SDB (1950) se jako student zahraničního obchodu 

v Praze mezi spolužáky seznámil s Janem Palachem. Po následné tragédii, postupné 

normalizaci a výměně profesorského sboru se vrátil do Olomouce, aby se dal do služeb 

Bohu a bližním a to povoláním ke kněžství. Již jako bohoslovec složil ve 20 letech časné 

salesiánské sliby a ty předznamenaly jeho nasazení pro práci s mládeží. Na kolejích UP 

pořádal kroužky a besedy se studenty, označené Státní bezpečností jako „ideologická 

diverze“. Kněz R. Smahel vysoce hodnotil biskupovo odmítnutí podmínek StB, když ho její 

členové nutili, aby R. Smahela nesvětil. Neměl být vysvěcen, protože údajně nikdy 

nedostane státní souhlas. Biskup prohlásil, že z jeho strany nevidí žádnou překážku 

a bohoslovec splňuje všechny podmínky. Toto se řešilo ze strany ostravského příslušníka 
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StB v předvečer události. P. Smahel byl vysvěcen spolu s ostatními 22. 6. 1974. Nesměl 

ovšem zůstat v Olomouci. Pracoval v Chropyni v Technoplastu a tři roky zůstal bez 

státního souhlasu.  

Bylo to období naplněné pastorací mezi dětmi i mládeží každý víkend. Pro děti byl 

strýčkem Kájou a pro ostatní „Štófi“. Vedl katecheze, diskuse, připravený duchovní 

program. Od roku 1972 pro mladé lidi vždy o prázdninách vznikaly tzv. „tábory“ ve 

Velkých Karlovicích, asi tři týdny ve stanech s polní kuchyní, v duchu salesiánské 

spirituality a skautských myšlenek. Organizátory byli P. R. Smahel, S. Kouřil, Z. Havran. 

Od roku 1973 pořádal R. Smahel v diecézi tzv. chaloupky – s programem v duchu 

salesiánské spirituality. Sjížděla se mládež z Valašského Meziříčí, Kroměříže, Olomouce, 

Frýdku-Místku aj. (Např. „Gvanča“ – chata v lese v Rajnochovicích, soukromá chata 

v Kunčicích pod Ondřejníkem.) Vzpomíná, jak nikdy nevedl žádnou korespondenci, nic 

nedomlouval po telefonu. Fungovala osobní setkání. Věděl, že je sledován, a tak se naučil 

mnohému konspiračnímu chování. Organizace fungovala na základě osobních setkání. 

Taková malá společenství měla zásadní vliv na mladé lidi a jejich směrování do různých 

laických i duchovních povolání. Vyšli z nich např. kněží, P. L. Dřímal, P. P. Strejček, P. M. 

Reif, P. J. Jiříček. 

Souhlas k vykonávání duchovní činnosti dostal v listopadu 1977 a stal se kaplanem 

v Uherském Brodě. Již od dob studií tisknul skripta a duchovní literaturu. Později, když se 

seznámil s panem Vlčkem a Krumpholcem, knězem F. Líznou, shodli se na této potřebě 

více vydávat a distribuovat kvalitní duchovní četbu mezi lidi. Překládali z němčiny, 

pašovali z Polska a pomocí cyklostylů vydali kolem 55 titulů. V roce 1979 byla celá 

skupina zatčena. P. Smahel byl odvezen a čas od 10. září do 9. ledna 1980 strávil ve 

vyšetřovací vazebně v Brně. Na intervenci Sv. Otce Jana Pavla II. byl propuštěn. V září 

1981 byl spolu s ostatními aktivisty obžalován z porušení paragrafu maření dozoru státu 

nad církvemi a následovaly dva roky výkonu trestu v Olomouci a v Kuřimi. Byl propuštěn 

23. 12. 1982 v polovině trestu. Kněz bez státního souhlasu pak pracoval jako dělník 

v Olomouci ve Strojobalu. Věnoval se však stále pastoraci mezi mládeží a rodinami. Do 

duchovní správy se mohl vrátit až v roce 1985, kdy se stal farářem v Budišově nad 

Budišovkou a pak v Kvasicích u Kroměříže. V tehdejší NDR se otevřela možnost 

dálkového doktorandského studia pro některé kněze. Další ovoce působení P. J. Zvěřiny 
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a P. O. Mádra, kteří o to usilovali. Např. P. Rudolf tam studoval katechetiku 

a P. F. Kunetka liturgiku. Jezdil do Erfurtu ke zkouškám. Tam ho zastihla změna režimu 

a brzy byl povolán na obnovující se CMBF. Ze samé radosti ze svobody ho ani nenapadlo 

využít nabídky k nahlédnutí do svého tlustého spisu vedeného na státní bezpečnosti. 

Později se jen dozvěděl, že zůstaly 3 strany a 153 je zničeno. Ví, že mnozí z těch, kteří ze 

slabosti podepsali spolupráci, byli obětí svého strachu o sebe či blízké. Využívalo se 

i malých věcí, dopravních přestupků či pomluv a slabší povaha dál neunesla ponižování 

a nátlak. Také P. Smahel s úsměvem hodnotí léta strávená manuální prací. Rád se hýbal 

a lopatu už mu nikdo vzít nemohl. Měl čistou hlavu a nepřipouštěl si žádné existenční 

starosti. Dnes je vyučujícím na Katedře křesťanské výchovy CMTF UPOL v Olomouci
44

. 

 

P. Jiří Bernard Špaček OP (1954). V období dospívání konvertoval a společenství 

našel v dómské farnosti, kde začal ministrovat nejprve u Panny Marie Sněžné, a nakonec 

v kostele u sv. Václava. Toho roku skončilo teologické studium v Olomouci, a tak po 

maturitě na gymnáziu v 1974 v Litovli nastoupil na CMBF v Litoměřicích. Po 4. ročníku 

bylo studium přerušeno základní vojenskou službou. Kněžské svěcení přijal z rukou otce 

biskupa Josefa Vrany v Olomouci 27. 6. 1981 v katedrále. „Ovlivněn jsem pravděpodobně 

nejvíce nezapomenutelným Leopoldem Dýmalem, který nás oslovoval muži – bratři. Jeho 

kněžská opravdovost z něho přímo vyzařovala. Dále to byl jistě P. Alois Kostruch, letitý 

stařeček s duší dítěte, kterému jsem ministroval v kostele u Panny Marie Sněžné. 

Nezapomenutelný byl také řeholní příklad P. Jana Josefa Novobilského OP, kaplana u sv. 

Mořice. K dominikánům mě paradoxně přivedli opavští františkáni. Zprostředkovali mi 

kontakt s PhDr. P. Metodějem Habáněm OP, který mě v roce 1973 přijal do noviciátu řádu 

na Chlumu svaté Máří u Sokolova.“
45

 

Otec biskup měl potíž získat pro kněze státní souhlas (měl k němu nastoupit jako 

sekretář, jak se prořekl prelát Vymětal, ale ten tomu operativně zabránil a také jeho 

kaplanování ve Zlíně u pana probošta Přerovského). Krátce vypomáhal u sv. Václava 

v Olomouci, až dostal státní souhlas za kaplana v Holešově, kde však působil jen rok a pak 

byl poslán do obávané farnosti u sv. Kříže v Prostějově (farní hospodyní byla „estébačka“ 
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paní Jasná). Tam vydržel jeden a půl roku a hrozilo odebrání souhlasu, situace se 

zachraňovala přeložením k Panně Marii ve Frýdku. Po půl roce otec biskup Vrana řekl, že 

3 roky kaplanování stačí a byl ustanoven administrátorem v Hutisku-Solanci, kde prožil 

krásných pět a půl roku. Poslední období byl povolán dómským farářem Dýmalem, aby 

připravil konsekraci pana biskupa Vaňáka. Díky tomu se podařilo zorganizovat setkání 

vyšších řeholních představených se zástupci Vatikánu v Olomouci po konsekraci. I nadále 

pak k němu v týdnu přijížděl jako quasisekretář, třídil písemnosti z období působení 

biskupa Vrany, na které nikdo celá léta nesáhl. Díky tehdejší blízkosti k panu biskupu 

Vaňákovi se v první fázi restitucí řešilo s řeholemi i Arcibiskupství olomoucké. 

V únoru 1990 se podařilo, po domluvě s biskupem, provést stěhování řeholníků 

v olomoucké arcidiecézi do jejich historických působišť a nástup řádových kleriků do 

kněžského semináře v Olomouci v akademickém roce 1990–91. Protože byla v Olomouci 

v dominikánském klášteře ZUŠ, na níž se vztahovala ochranná lhůta, dostali zatím farnost 

sv. Michala. Zde byl kaplanem a dominikánští studenti mohli propojit svůj život s životem 

komunity. Ve společenství byl podpřevorem a ekonomem. Když se naskytla příležitost 

přestěhovat se jako první do kláštera, kde se uvolnil byt po školníkovi, stal se zároveň 

rektorem klášterního kostela Neposkvrněného Početí Panny Marie. Na starost však zároveň 

dostal dokončení oprav kláštera v Uherském Brodě, kam byl nakonec poslán jako 

představený a rektor klášterního kostela Panny Marie v Uherském Brodě. Po skončení 

kadence byl roku 1998 poslán připravit biskupskou konsekraci v Hradci Králové. Byly 

z toho nakonec tři roky, po tu dobu dělal ceremonáře a osobního tajemníka u biskupa 

Dominika Duky OP v Hradci Králové. Odtud byl poslán za představeného kláštera 

a městského děkana a rektora baziliky v Jablonném v Podještědí. V současnosti působí 

z rodinných důvodů jako administrátor ve Sloupnici a žije mimo řeholní společenství.
46

 

Mnohá řeholní společenství měla kolem sebe laiky, toužící žít podle určité 

spirituality, ale ve světě. Po roce 1948 bylo režimem znemožněno nejen působení řeholí, 

ale i život různých sdružení věřících. Oficiálně mohly řády obnovit svůj život až po 

listopadu 1989. V 90. letech zavládlo nadšení a entuziasmus ze získané svobody 

a demokracie. Laici mohli konečně naplno a organizovaně rozvíjet své duchovní zaměření. 

„90. léta byla bohužel typická tím, že všichni dělali všechno. Očekávala se stabilita, ale 
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přišly problémy, které dlouho přetrvávaly. Po 20 letech přichází konečně očista v církvi. 

Nyní se věci začínají pozitivně a dobře dařit. Také se v církvi začínají správně rozdělovat 

úkoly. Laici jsou aktivní a pevně zakotvení, mají svůj apoštolát, vymezují se.“
47

 

P. Bernard: „Klášter dominikánů v Olomouci se nám vrátil v první fázi restitucí, ale 

byl pod ochrannou lhůtou, neboť v něm bylo vzdělávací zařízení. První návštěva ještě u 

komunistické ředitelky skončila aférou a ta si stěžovala u biskupa Vaňáka. Protože jsem 

odmítl s ní nadále jednat, byl jmenován ředitel pan Jiří Šuba. Člověk vstřícný a přátelský, 

se kterým jsme hledali způsoby, jak řešit situaci schůdnou cestou pro obě strany. Ten mi 

umožnil nastěhovat se do školnického bytu a započít dílčí rekonstrukce. Byla veliká škoda, 

že předčasně zemřel, já ho také pochovával. Vděčně na něho vzpomínám. Abychom 

uspíšili uvolnění objektu, využil svého vlivu a známostí tehdejší provinciál Dominik Duka 

OP, který sehnal ZUŠ, náhradní budovu v bývalých kasárnách a také finanční prostředky na 

rekonstrukci. Po odstěhování ZUŠ se mohla provést celková rekonstrukce klášterní budovy. 

Vzpomínám na jednu velkou nepříjemnost, když se budovalo podkroví. Zedníci, aby si 

usnadnili práci, naházeli do komínů rumisko, které rozvířilo saze v nevymetených 

komínech. Protože v učebnách byly komínové zděře často ucpány jen novinami a přelepeny 

papírem, pohroma byla na světě a já se dostal do tisku.“ 

Dodává: „Byli jsme naivní, když jsme si mysleli, že nám všichni, jako v roce 1968, 

padnou kolem krku, a jak se vše během 20 let vrátí do normálu. Dnes již víme, že 80 let je 

málo. Děkuji Bohu za prozíravost našich řádových představených, kteří se nenechali 

zatlačit do ilegality a stále i v období totality formovali řeholní dorost. Není nás sice 

mnoho, protože se oddělili Slováci a také odchodů ze společenství bylo mnoho, ale přesto 

existujeme a můžeme se do budoucnosti dívat s nadějí. Co se týče očekávání a zklamání – 

jsem věřící člověk, a proto realista i optimista zároveň: ,Brány pekelné ji nepřemohou´. 

Společenství církve prožilo ve svých dějinách nejedno těžké období. Ve století XX. přežilo 

nacismus i komunismus a přežije i postkomunismus, či co ještě přijde. Jen my musíme 

bojovat o svou osobní věrnost Kristu a jeho církvi.“
48
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P. Jiří Kučera (1958). Kněz, matematik a houslista. Člen Italského seculárního 

institutu Compagnia di Paolo v Miláně. Dětství a mládí prožil ve farnosti u dómu sv. 

Václava. Pravidelně tam ministroval. Na cestě ke kněžství byl ovlivněn osobností Dr. 

Dýmala, na kterého s láskou a úctou vzpomíná. Emigroval v roce 1988, vystudoval filozofii 

na Lateránu a teologii na Gregoriánské univerzitě v Římě. Po pětileté pastoraci ve Věčném 

Městě, vyhrál stipendium Portlandské University v Americkém Oregonu, kde obdržel 

Masters v komunikaci a interkulturních vztazích. Od roku 2002 působil v pastoraci 

v Texasu a v roce 2010 se stal profesorem matematiky na A&M Universitě v Corpus 

Christi. V současné době přednáší statistiku a analýzu na Northern Essex College 

v Bostonu, stát Massachusetts, kde dokončuje druhý doktorát, tentokrát z pedagogiky. Byl 

členem Corpus Christi Symphony a vyučuje privátně jazyky a hru na housle. Do Olomouce 

se stále pravidelně vrací. Má zde stárnoucí rodiče, rodinu a přátele. 

Co přinesla svoboda? Názory P. Kučery jsou neseny v tomto duchu: Velkou 

otevřenost, možnosti, cestování a konkurenci. Vycházejí knížky, otevřeně se začínají 

konfrontovat katolíci a evangelíci; církev musí čelit logickému napadání ze strany anti-

teistů a ateistů. Kardinál Martini řekl, čtyři dny před svou smrtí v roce 2012, že katolická 

církev je „200 roků pozadu“. Názory katolických křesťanů zůstávají velice tradiční, jakoby 

někdy ustrašené, neotevírají se brány mezi vědou a vírou, teologií a filosofií, jako je tomu 

veřejně na amerických platformách a médiích. Chybí hlasy katolických intelektuálů 

k ožehavým a nepopulárním tématům ze života běžných lidí (antikoncepce, homosexualita 

atp.). Snahou o výjimku je např. PhDr. T. Halík, (také už v určitém věku), který nemá 

strach mluvit o kontroverzních tématech a vstupovat do současného světa a jeho dramat. 

Sociální politika, ekonomie a vědecké názory by mohly a měly znít z každé 

kazatelny, aby se oslovilo stále rostoucí mladé a vzdělanější publikum. To však znamená 

mít kněze – intelektuály, fundované i ve společenských vědách a sekulárních subjektech. 

To by měl být úkol a program pro budoucí církev třetího tisíciletí. Síla tradice by neměla 

uzavřít riskantní cestu k novotě, změnám a nové interpretaci originálního kerygmatu. 

Otevřenost k občerstvující novosti pohledu, k diskuzi a konfrontaci s vědou by měla být 

podpořena všemi biskupy na prvním místě. Mladí věřící mají zájem o otázky týkající se 

smyslu života, transcendentna, nových implikací kvantové fyziky, pantheismu, orientálních 

filozofií apod. Tisíciletou spirituální „rutinou“ se asi zapomněl pocit úžasu. Církev má být 
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vděčná za otázky a za moderní „výzvy k boji“, protože jen to znamená progres a spirituální 

růst. Má mít odvahu ke konfrontaci. Nutno říci, že si nelze nevšimnout, že její vliv je stále 

největší v zemích, kde vládne negramotnost a lidé mají omezený, či žádný přístup ke 

vzdělání, jako např. V Latinské Americe, či dokonce na americkém „Jihu“. 

Svoboda dovolila existenci rodinných a pastoračních center, křesťané se mohou volně 

projevovat, studovat, ale chybí prostor pro plnou polemiku např. s protestanty, nebo ateisty, 

což by neměl být už žádný problém. Ze strany autorit jsou tendence držet nad věřícími stále 

kontrolu. Mohlo by docházet až k represím? Církev by se rozhodně neměla stát 

„duchovním komunismem.“ To by opět vyvolalo duchovní nebo psychologickou vzpouru. 

Inspirujme se dobrým příkladem z Německa či Rakouska („Wir sind die Kirche“ – my 

jsme církev), kde lidé žádají větší kontrolu, i ekonomicky, větší involvement zen, 

spoluúčast na volbě biskupů a opcionální celibát pro osamocené kněze, žijící v izolaci. „Nic 

nového pod sluncem“, tak tomu bylo ostatně v prvotní církvi a všichni křesťané vědí, jak 

byli zvoleni biskupy sv. Augustin či Ambrož, kde hlas vyšel prvně z lidu, ne z Vatikánu. 

S papežem Františkem přichází naděje na podporu oprávněného odmítání servilní 

poslušnosti některým církevním nařízením, i za cenu sporů a nesouhlasu. Bez konfrontace 

lidská společnost nikdy pokrok neudělala. Thomas Kuhn popravdě zpozoroval, že každá 

změna společenského paradigmatu přichází ne pomalu a povlovně, ale šokující, náhlou 

revolucí. Církev na ni stále čeká. Kvantová fyzika představila takový skok pro celý 

vědecký svět už před lety. Církev se nemá zač více ukrývat či schovávat. Církev je jedna 

s celým univerzálním Jednem, z čehož všechna existence při Big Bangu vyšla. Aniž se 

všichni věřící nenapojí na jednu univerzální supernaturální Energii, my nikdy nepochopíme 

jednotu se světem, propojenost, ekumenismus a fakt, že my jsme stvořeni z hvězd a že 

všichni jako lidstvo jsme se narodili z malé “kuličky“ nebeského třesku, o nekonečné 

hmotě a nekonečné energii, v čase nula. Žádná možnost není vyloučena, ani ta nejvíce 

šokující – existuje více paralelních vesmírů a ten náš, byť chladný, hrozivý a pomalu jistě 

umírající, je jen jedním z nich. Karl Barth měl pravdu: „Bůh je totálně jiný“. „Vše bude 

nakonec jinak“, či „Bůh je víc, než všechna organizovaná náboženství dohromady.“ To je 

Barthova osobní parafráze. Musíme se učit naslouchání a upřímnému dialogu. Samozřejmě 
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ale, bez charity a solidarity s celým lidstvem – bez ohledu na víru, pohlaví, jazyk, barvu 

kůže a kulturu – by žádná církev dlouho nepřežila.
49

 

 

P. ThLic. Josef Radim Jančář (1951). Vysokoškolské studium zahájil na VUT 

v Brně. Cítil se však volán ke kněžství. Během prvního ročníku si podává přihlášku a v září 

1970 zahajuje studia v Litoměřicích. Právě v tom roce přestali být do Olomouce přijímáni 

noví bohoslovci. Po marném hledání kontaktů na jezuity, kam chtěl vstoupit, se seznamuje 

s P. Metodějem Minaříkem O.Carm., a v této spiritualitě nachází svoje povolání. Stává se 

v tajnosti členem řádu. Po druhém ročníku filosofie bylo nutné studium přerušit 

a absolvovat dvouletou základní vojenskou službu. 

Kněžské svěcení, které přijal dne 25. 6. 1977, mu nemělo být uděleno. To se spolu 

s Emilem Matušů dozvěděli od dr. Dýmala krátce poté. Dokonce pro ně nebyly připraveny 

ustanovovací dekrety, protože telegram z ministerstva, který svěcení povoloval, přišel až 

v noci před slavností. Důvodem bylo, že Josef byl příslušníky StB stále mylně evidován 

jako salesián. Možná si uvědomili, že by hrozilo svěcení tajné a kontrola nad ním by byla 

složitější. Josef byl mezi bohoslovci, které spirituál P. Knödl vytipoval k pokračování ve 

studiu, s cílem získat doktorát, a tak omladit fakultu. Dokonce apeloval i na primičním 

kázání. Josef zásadně odmítl. Věděl, že by byl vystaven neustálému tlaku ke spolupráci 

s režimem. Biskup Vrana, přesvědčený, že to tak bude, na děkanských schůzích o tom 

mluvil, jako o hotové věci, což u kněží vzbuzovalo nedůvěru. 

V září 1977 skládá tajně v Kostelním Vydří první řeholní sliby. Za tři roky pak sliby 

věčné. Stále v největším utajení i před nejbližšími. První umístění získal jako druhý kaplan 

ve farnosti u sv. Mořice v Olomouci. Kaplanem zde byl již dr. Emil Pluhař a pravomoci 

faráře si ponechal i biskup Vrana. Josef tak měl v dr. Pluhařovi faktického faráře a s láskou 

na něj vzpomíná. Tato farnost byla vždy hojně navštěvovaná. Lidé i z okolí města věděli, že 

se zde denně od 5:30 až do 9 hodin zpovídá. Ve všední dny byly bohoslužby v 6, 7, a v 8 

hodin, v neděli v 7, 8, 9, a 11. V dominikánském kostele, který byl v té době filiálním 

kostelem farnosti sv. Mořice, pak ještě každý večer v 18 hodin a v neděli navíc i v 19 

hodin. Sjížděli se ze tří sousedních okresů a ke zpovědi zde chodilo i mnoho kněží. Josef 

vzpomíná na staré kněze, které jako novokněz zpovídal. Ve svatém týdnu seděli 
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s E. Pluhařem ve zpovědnici doslova od rána do večera. Toto období považuje za 

nejkrásnější i pro prožívané přátelství s tímto hluboce lidským knězem. Sblížili je i různé 

prekérní situace, byli trvale bez peněz, tak jak biskup držel farní kasu. Zásadně nečetli jeho 

pastýřské listy. Kdysi na Bílou sobotu po obřadech dlouho do noci diskutovali a dr. Pluhař 

přišel na ranní mši na poslední chvíli. Při obědě u biskupa, kam byli olomoučtí kněží zváni 

vždy na hod Boží vánoční, velikonoční a na štědrovečerní večeři, dr. Pluhař dával pak 

historku k lepšímu. Usnul ve vaně, a protože mu po probuzení bylo zima, dopustil si teplou 

vodu a usnul znovu. Doběhl těsně na „sedmou”, kterou měl sloužit. Spolubratři ho litovali, 

že to muselo být těžké, když se člověk má postavit z vany rovnou k oltáři. On na to: „Což o 

to, ale neměl jsem čas se připravit na kázání.” Biskup na to reagoval slovy: „Byl přece 

pastýřský list!” a dr. Pluhař musel přiznat: „My jsme ho nečetli.“ Ale naštěstí biskup to vzal 

sportovně. Nebo si na dr. Pluhaře přece jen netroufl. I když byl jen „kaplan“, přece jen to 

byl vážený a zasloužilý kněz a toho si byl biskup vědom. 

V září roku 1978 byl dr. Pluhař náhle přeložen do farnosti Hovězí u Vsetína. Prý to 

bylo proto, že sv. Mořice si vybral jako faru na důchod P. Nerychel, děkan z Místku. Jeho 

hospodyně, paní Konečná, pocházela totiž z Olomouce a chtěla se tam vrátit. P. Nerychel, 

nechtěl-li být na stáří sám, musel s ní. Hledal, která fara by byla nejlepší. Na jeho nátlak se 

biskup musel vzdát i farářování u sv. Mořice a farářem se tam stal P. Nerychel. P. Josef 

pokračovat jako kaplan. Ani na něj nevzpomíná P. Jančář ve zlém. Přestože P. Nerychel 

měl svého kaplana hlídat, měl ho i nějakým způsobem rád. Když Josef zjistil, že mu domácí 

telefon slouží ke kontrole, zda je doma či ne, znehodnotil dráty tak, že porucha se nedala 

odhalit. Sestoupit z 1. patra do přízemí se mu již nechtělo a bylo po kontrolování. 

V září 1979 byli zatčeni kněží František Lízna, Rudolf Smahel a laici Josef Vlček 

a František Krumpholc za šíření katolického tisku. Příslušníci StB si byli jisti, že mořický 

kněz s nimi spolupracoval. Chodili s jeho fotkou po olomouckých papírnictvích a ptali se 

prodavaček, zda tento muž nekupoval větší množství papíru. Nekupoval, to dělali jiní 

a jeho kaplanka sloužila jako mezisklad, před tím, než se papír odvezl do „tiskárny“ na Sv. 

Kopeček. Samozřejmě, že vlastnil a distribuoval tyto zakázané tiskoviny, ty ale v té době 

musely změnit místo. Například po zatčení P. Pavla Kupky, kaplana na dómě, je všechny 

od 23 až do 5 hodin do rána přenášel na radu varhaníka A. Schindlera do tajné skrýše pod 

slavné mořické varhany. Pokud se dnes mluví, že pan Schindler byl spolupracovníkem 
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STB, tak to P. Josef bere s reservou. Protože kdyby jím byl a chtěl škodit, měl jedinečnou 

příležitost, jak to udělat. STB na to přece mohla „přijít náhodou“. Ale to se nestalo. Většina 

těch tiskovin tam přežila až do revoluce, i když se postupně nenápadně vynášely ven 

a dávaly do distribuce. Situace ale byla dlouho napjatá. Stále chodily zprávy, že byl někdo 

v té souvislosti zatčen, že byl předvolán k výslechu. Nevědělo se dne ani hodiny. Tak 

opatrnost byla na místě. 

Věděl sice, že musí být opatrný. Ale přesto na schůzích děkanů ostře vystupoval proti 

kněžské organizaci Pacem in terris a dalším kompromisům ze strany církve. Často byl 

předvoláván k výslechům, ale rafinovaně. V občanském průkazu si totiž ponechal původní 

adresu, a to příslušníkům StB předvolání na výslech komplikovalo. Protože měl stále trvalé 

bydliště v rodišti, aby ho dostali na služebnu, museli fingovat, že ho předvolávají kvůli 

dopravnímu přestupku, apod. Proto stále čelil tlakům, a to i ze strany představitelů diecéze 

(např. generálního vikáře P. Františka Vymětala a poslance komunistického parlamentu), 

aby si změnil trvalý pobyt podle pracovního působiště, ale nepochodili. Zákon na to nebyl, 

a tedy povinnost to nebyla. 

Jeho přeložení si vyžádal až incident na půlnoční mši v roce 1979. P. Josef dal 

Standovi Kouřilovi přečíst přímluvy. Ten se toho ochotně ujal a vzal to jako výzvu. A tak 

když přečetl napsané přímluvy, zařadil tam také přímluvu „za kněze Františka Líznu a 

Rudolfa Smahela, dále za pana Vlčka, pana Krumpholce a ostatní, kteří jsou s nimi 

zavření.“ To samozřejmě neuniklo pozornosti církevního tajemníka Engliše, který byl 

přítomen na kůru. Protože P. Josef Jančář měl kázání a přímluvy byly krátce po něm, 

tajemníkovi to splynulo v jedno, takže ho označil za protagonistu. Ne-li, jistě byl, podle 

něho, spolupachatelem. Farář dostal vynadáno od tajemníka hned po mši, kaplan hned po 

návratu na faru. Farář přijal verzi, že ať už to bylo jakkoli, je podle tajemníka za vše 

zodpovědný P. Josef. Hrozili ztrátou státního souhlasu pro výkon kněžského povolání. 

Standa Kouřil byl vyhozen z vysoké školy a P. Josef musel jednoznačně z Olomouce pryč. 

Biskup se snažil jej udržet alespoň v děkanátě a chtěl ho dát do farnosti Dub nad Moravou, 

kde bylo třeba oprav. Církevní tajemník však řekl biskupovi, že pro P. Jančáře na okrese 

Olomouc není místo. Krajský církevní tajemník, soudruh Kratochvíl, zasáhl i proti umístění 

do Vsetína s tím, že pan Jančář a pan Pluhař (byl v Hovězí u Vsetína) vedle sebe, „to 

nepřichází absolutně v úvahu.“ 
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Nakonec skončil jako kaplan v Hranicích, kde působil P. Vojtěch Žarnovický, 

tragická to postava. Schopný člověk a nadaný kazatel, který však propadl alkoholu, 

a soudruzi ho zneužívali ke sledování kněží a k získávání informací z církevního prostoru. 

Ty sice vzhledem k jeho prohlubující se alkoholické demenci musely být značně pofiderní, 

ale soudruhům to zřejmě stačilo. P. Josef se mu snažil z jeho situace pomoci, což se 

nakonec ukázalo jako nemožné, byl příliš hluboko. Snahu P. Josefa o pomoc jeho „řídící 

orgány“ nelibě nesly a dávaly to P. Josefovi neskrývaně najevo. 

Situace se stávala neúnosnou i ve farnosti, v pastorační činnosti. Josef přesvědčoval 

jeho příbuzné i církevní nadřízené, že kněz potřebuje léčbu, ale bezvýsledně. Biskup řekl, 

že v tomto případě nemůže nic dělat, protože nad P. Vojtěchem drží ochrannou ruku 

ministerstvo a církevnímu tajemníkovi tato situace samozřejmě vyhovovala. Pro jeho 

slabost ho měli v hrsti a i od něj se snažili získávat informace o aktivitách kaplana a jiných 

kněží. 

Zde chci zmínit názor P. Jančáře na P. Vojtěcha a jiné kněze, kteří jsou vedeni jako 

spolupracovníci StB. On sám získal svůj spis s názvem „HRAD“, který na něj StB vedla. 

Tam jsou pod krycími jmény uvedeni všichni, kdo donášeli a co donášeli. Přímo ty 

informace, které kněží na povinných schůzkách StB dávali. „Všichni se snažili říct jim něco 

negativního o mně, ale zároveň tak, aby mi neuškodili. Nikdo z nich nedonášel ze zlé vůle, 

ale ze slabosti. Kněží nechtěli škodit, ale neuměli se vzepřít, byli vydíráni.“ Jeden z nich 

např. na P. Josefa „prozradil“, že mluví při kázání rychle a lidé ho proto nemají rádi. On 

sám přiznává, že to, že mluví rychle, byla sice pravda, ale nebyla to vada charakteru, 

nebylo to nic, co by mu mohlo nějak uškodit. Naopak, zdá se, že StB byla spokojená s tím, 

že „ho lidé nemají rádi“, což sice nebyla pravda, ale jim se to líbilo. Býval sledován celou 

cestu z Hranic do Olomouce a děkan Nerychel řekl příslušníkům StB, že jezdí do 

Olomouce pracovat s mládeží. Nevyhnul se mnoha nepříjemným výslechům. Na faře 

v Hranicích jednou takový výslech trval 8 hodin. Byl veden mladým ambiciózním 

krajským církevním tajemníkem Kratochvílem, který přišel v doprovodu tehdejšího 

generálního vikáře Jaroslava Kouřila. Tento úředník, podle mínění P. Josefa, mohl napáchat 

veliké zlo, kdyby nezemřel tak mlád, ve 33 letech. 

Od roku 1983 byl P. Jančář kaplanem v Místku. Místecký děkan, P. Vdoleček byl 

svérázný, ale výborný a moc hodný člověk. Rád a s láskou na něj vzpomíná. Byl také 
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spolupracovníkem a musel také něco hlásit. Vytvořili si v tomto směru zvláštní kódovou 

komunikaci, aniž se na ní kdy domluvili. Nikdy si to vlastně neřekli. Když p. děkan 

odjížděl k tomu „raportu“, hlásil P. Josefovi: „Josef, jdu na toulky po vlastech českých“, to 

aby věděl… a když se vrátil, tak říkal: „Josef, byl jsem na toulkách po vlastech českých 

a slyšel jsem o tobě, že…” Tím mu sdělil, co StB o něm ví a vlastně ho varoval, na co si má 

dát pozor. Byl spolupracovníkem? Ale koho vlastně? Přestože je veden v seznamu, P. Josef 

ví, že s StB fakticky nespolupracoval. Právě na základě těchto informací StB Josefovo 

sledování, alespoň to systematické, zastavila. Ve výsledku ho vlastně kryl a oni tak došli 

k přesvědčení, že asi nebude tak nebezpečný. 

V roce 1986 byl jmenován farářem ve Frýdlantu nad Ostravicí. Vzpomíná na aktivní 

a živou farnost, 70–80 dětí na mši svaté. Když ředitelé škol neustále hatili výuku 

náboženství ve školách, kam chodilo jen pár dětí a ještě s velkými problémy, začal učit 

náboženství v kostele při mši svaté. Používal atraktivní postavičky, tzv. flanelogramy, 

přivezené z Ameriky. „To komunisty sice štvalo nesmírně, ale nebylo to napadnutelné.“ 

„Mařenka“ (maření dozoru státu nad církvemi) se týkala jen náboženských aktivit mimo 

kostel. Pokračoval v distribuci samizdatové literatury ve spolupráci především s P. 

Radimem Hložánkou, kterému sehnal i starší kopírovací stroj. Podařilo se mu zachránit 

faru, kterou si v Borové vyhlédl komunistický pohlavár. P. Josef přesvědčil biskupa Vranu, 

aby si v ní vybudoval letní sídlo, a tak záměr zmařil. 

Velice si vážil dr. Josefa Zvěřiny, dr. Oty Mádra a jejich díla. Jejich pravidelné 

měsíční kurzy teologie pro velkou skupinu kněží, ze širokého okolí, a společenství tam 

prožívané, přispívalo nesmírnou měrou k jejich trvalé formaci a bylo pro ně velkým 

povzbuzením v mnohdy nelehké situaci, kterou prožívali. Soudí, že dnes je méně kvalitní 

nabídka pro kněze, než byla tato „stálá teologická formace“, konaná „na koleně“ a mnohdy 

s velkým nebezpečím, že je „vyhmátnou“ a obviní z „maření“. 

Na tomto místě ho zastihla svoboda. Pomáhal organizovat shromáždění, nabídl 

prostory kostela, když na náměstí vypli úmyslně proud. Dočkal se i delegace místních 

občanů, v čele s komunisty, s návrhem, aby vzal starostování obce, což musel 

s poděkováním za důvěru odmítnout. 

S chutí se podílel na obnově řeholního života. Ukázalo se, že karmelitánů, kteří vyšli 

z podzemí je asi 12–15 kněží, seminaristů, kandidátů. V březnu 1990 je P. Josef jmenován 
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představeným Česko-moravské Generální delegatury Řádu karmelitánů v České republice. 

V dubnu 1993 je pak jmenován soudcem arcidiecézního církevního soudu v Olomouci. 

V červnu téhož roku přechází z Frýdlantu nad Ostravicí do nově zřízeného řádového domu 

v Olomouci – Hejčíně (farnost sv. Cyrila a Metoděje), kterou dostali karmelitáni do 

duchovní správy. K ostatním povinnostem přidává převorství konventu. V červnu 1996 

přijal pozvání kardinála Vlka založit klášter a s ním přijmout starost o duchovní správu 

v Praze – Liboci. Po skončení mandátu představeného řádu u nás odchází P. Josef 

v červenci 1997 se svolením představených do Říma, kde studuje kanonické právo na 

Papežské lateránské universitě, absolvuje řadu kurzů a specializací. V době postgraduálního 

studia, v roce 1999, je P. Josef povolán generálem řádu ke službě na Generální kurii, aby 

nahradil ve funkci generálního prokurátora spolubratra P. Lucia Rennu, který byl jmenován 

biskupem. Po té je zvolen na generální kapitule na dvě šestiletá funkční období. Prochází 

řadou funkcí a pověření. Byl např. generálním delegátem pro karmelský laikát a pro 

kontemplativní i činné sestry, předsedou různých mezinárodních řádových komisí. 

Po skončení patnáctiletého mandátu ve službě řádu se na podzim roku 2013 vrací zpět 

do vlasti, do olomouckého konventu. Olomouckým arcibiskupem je jmenován biskupským 

delegátem pro zasvěcený život a víceoficiálem interdiecézního církevního soudu 

v Olomouci. K současné situaci v pastoraci poznamenává: „Doba, ve které žijeme, si žádá 

upřímný a opravdový zájem o člověka. Neobstojí žádné formality a klišé. Myslím si, že 

mnohdy odpovídáme na otázky, na které se nikdo neptá. A to je třeba změnit.” 
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4 AKTIVNÍ LAICI 

Josef Vlček. Život a význam pana Vlčka je natolik vzácný a dílo ojedinělé, že jej 

nemohu v této práci obsáhnout, ale ani vynechat. Dochází tedy k jakémusi výběru 

vzpomínek, týkajících se zvláště obnovení jeho milovaného nakladatelství Matice 

Cyrilometodějské. Není to však to, o čem chtěl pan Vlček nejvíce mluvit a co mu leží na 

srdci jako důležité a alarmující. Proto jsem ho během rozhovoru k mému tématu stále 

vracela. Pan Vlček je narozen v roce 1920 a do podniku MCM (založeném v roce 1900) 

vstoupil v roce 1946. Pro své mimořádné organizační schopnosti byl vybrán jako vhodný 

kandidát na místo generálního tajemníka církevních škol, po odchodu dr. Papici coby 

šéfredaktora do Prahy. Zdůrazňuje mi, že v době jejího vzniku, za Rakouska – Uherska, 

byla velice aktuální otázka národnostní a Matice sama provozovala dvě české školy. 

Záměry zakladatelů byly tedy více dílem vlasteneckým než náboženským. 

V roce 1948 začali zaměstnanci procházet výslechy a vyšetřováním, až se 

samozřejmě podnik zavřel a pan Vlček šel v roce 1950 na deset let do tuhého 

komunistického vězení (Ruzyně, Leopoldova, jáchymovských uranových dolů), nějaký čas 

byl určený spolu s dr. Valenou k trestu smrti, v procesu pak dostal 21 let. 

Kolem roku 1968 získal pověření pracovat na ordinariátě a stal se oficiálně 

zaměstnancem církevní instituce Díla koncilní obnovy (činiteli zde byli např. biskupové Š. 

Trochta. F. Tomášek, J. Vrana). Na olomoucké konzistoři si pronajali místnost, zakoupili 

ofset (tiskařský stroj) a oficiálně tiskli např. Boží cestu, časopis pro kněze, týdeník 

Homiletické směrnice, kde vycházela kázání (často je psal právě pan Vlček). Větším dílem 

byl Katechismus přeložený z italštiny P. Oldřichem Medem, tzv. Medův katechismus, který 

ovšem vydávali „načerno“. Biskupové ho schválili, ale nedostali povolení tisknout. Pan 

Vlček si ho půjčil od dr. Kryštofského, který ho ze zasedání odnášel, a za pár dní ho opsal. 

Katechismus byl na světě a vyšlo ho „pěkné množství“ (dí pan Vlček ještě dnes s šibalským 

úsměvem). 

Velice si vážil biskupa Vrany pro jeho kolegialitu a bratrskou pomoc. Upozorňoval 

ho na příslušníky StB, Vlčkovu činnost podporoval a držel v tajnosti. Po zrušení Díla 

koncilní obnovy v roce 1970 si církevní tajemník prosadil Vlčkův odchod. Byl pak 

zaměstnancem Flory a později Teplotechny. Vydával a tiskl v samizdatu náboženskou 



 50 

literaturu dál. Střediskem byla vlastní domácnost na Černochové ulici. Kněží byli lační, 

neměli z čeho učit náboženství a tím byl hnán a povzbuzován. Veliký úspěch měl 

Manželský slabikář, který byl stále rozebraný. 

K zatčení došlo na podzim roku 1979 se skupinou dalších zainteresovaných (P. R. 

Smahel, P. F. Lízna, F. Krumpholc, F. Adámek). Biskup Vrana se šel za svého zaměstnance 

a další zadržené přimlouvat k církevnímu tajemníkovi. Jaké, v dnešní době nepochopitelné, 

ponižování vysokého církevního hodnostáře! Případ byl natolik medializovaný 

v zahraničních sdělovacích prostředcích, že chystaný paragraf „rozvracení republiky“ se 

nepoužil a všichni byli obviněni z „nedovoleného podnikání“. Dokonce vše v soudní síni 

inkognito sledoval zástupce rozhlasu Svobodná Evropa. Československá vláda měla ve 

světě další ostudu na poli nedodržování lidských práv. Díky tomu bylo z původních dvaceti 

měsíců trestu deset. Dokonce se těšil takové důvěře vězeňské správy, že byl bez doprovodu 

propuštěn na pohřeb matky. Na Borech se v roce 1982 spřátelil a hlavně modlil s Václavem 

Havlem. M. Altrichter zaznamenal Havlova slova: „Josefa Vlčka si vážím, protože to byl 

svědek víry. Nevedl se mnou apologetické rozpravy, které neberou ohled na moji situaci, 

ale s růžencem neustále chodil ve vězeňských prostorách, usmíval se a pokyvoval rukou na 

znamení přání všeho dobrého. Toho si moc vážím.“ 

Vězeň F. Lízna mu motákem poslal zprávu o chystaném blahořečení polské sestry 

Faustyny Kowalské, která svědčila o Božím Milosrdenství. Tolik se pro tento Boží 

fenomén nadchl, že ihned po propuštění knihu přeložil a zavezl arcibiskupu Tomáškovi ke 

schválení. Ten mu ji teologicky zkontroloval a schválil, ale s humorem žádal neuvádět v ní 

imprimatur pražského arcibiskupa. Doba musela ještě pokročit. Pak už díky jeho 

pracovitosti, houževnatosti a neposlušnosti režimu mohla kniha za totality vyjít i v češtině. 

Po revoluci 1989 nebylo hned zcela příznivé klima k návratu a někteří pracovníci 

arcibiskupství obnově Matice nepřáli. Pan Vlček je přesvědčen, že kdyby mohl promluvit 

biskup Vrana o tom, jaké důvěře se u něj těšil, kolik důležitých dokumentů a objednávek 

podepisoval za něj, nebyl by dán prostor pomlouvačům. Biskup Vaňák však přesto obnovu 

MCM podpořil. Byl připraven dokonce darovat dům konzistoře. Dříve se však ozvaly 

sestry Neposkvrněného Početí Panny Marie III. řádu sv. Františka z Assisi, kterým byl 

vrácen klášter na Dolním náměstí, a v něm zůstala zařízená tiskárna. Nevěděly, co by s těmi 

stroji měly dělat. Pan Vlček věděl. S pomocí arcibiskupa Tomáška, budoucího čestného 
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předsedy, připravil vše potřebné a na Ministerstvu vnitra v roce 1990 spolek obnovil. Velký 

mariánský ctitel a propagátor Mariánského kněžského hnutí, člověk hluboké víry věděl 

ihned, do čeho se pustit. Začal vydávat Světlo – významný katolický časopis, v jehož 

každém čísle je mimo jiné přeložena katecheze papeže z generální audience a další 

hodnotnou a tolik v 90. letech žádanou křesťanskou literaturu. Nakladatelství tohoto typu 

bylo na Moravě jedinečné a podnik mohl vzkvétat. Svým úsilím o dobré dílo dával pan 

Vlček celým životem příklad věrnosti a oddanosti církvi, papeži a přes svoji horlivost zůstal 

vždy poslušným a pokorným křesťanem. 

Pan Josef Vlček byl papežem Benediktem XVI. jmenován za statečnost a životní 

postoj, protikomunistickou činnost a šíření evangelia kavalírem Rytířského řádu sv. 

Silvestra. 

V roce 2010 mu propůjčil prezident V. Klaus Řád Tomáše Garrigua Masaryka II. 

třídy za vynikající zásluhy o rozvoj demokracie, humanity a lidská práva. V roce 2004 

získal Cenu města Olomouce v oblasti publicistiky a žurnalistiky. Pan Vlček je přes 

všechen obdiv skromný a pokorný člověk. Neztratil smysl pro humor, hodně se modlí 

a pracuje. Ve svých 94 letech se stále aktivně zajímá o dění v církvi i ve světě. Donedávna 

vedl podnik a dohlížel na veškerou publikační činnost, překládal a přispíval do časopisu 

Světlo. Byl, a stále je, respektovanou duchovní autoritou a zůstane pro mnohé legendou. 

Jeho plodnost a nesmírná pracovitost nám může být vzorem vytrvalosti a pevné důvěry 

v Boží prozřetelnost i na našich cestách a v životních zkouškách. 

To, o čem by chtěl ale promluvit dnes, je naléhavá výzva k opravdovému pokání 

a obrácení. Nelze zavírat oči před znameními doby. Vždyť toto po nás žádá evangelium 

a proto mě setkání s tímto moudrým a laskavým člověkem hluboce zasáhlo a s dojetím 

jsem přijala jeho požehnání.
50

 

 

Marian Jahoda. P. Pavel Kupka ztratil státní souhlas k výkonu kněžské služby na 

konci června 1982. Po jeho nuceném odchodu z Olomouce se záhy mladí křesťané radili, 

jak dál pokračovat v prohlubování víry ve společenství. Většina cítila, že různým pokusům 

přece jen něco chybí. Toto hledání vedlo nakonec do Prahy ke slečně Andělce, která 

pracovala jako hospodyně u ThDr. Josefa Zvěřiny. Andrea Šenkyříková a Eliška Kovalová 
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s ní domluvily návštěvu a pak k Josefu Zvěřinovi přijely. Ten je vyslechl a potom okamžitě 

reagoval: „Mám rád systematickou práci, nabízím kurzy dogmatické teologie. Zjistěte tedy 

případný zájem a zorganizujte úvodní informativní setkání. Pak se rozhodnete, co a jak 

dál.“ V polovině 80. let se konalo první setkání v bytě manželů Suchánkových na 

Polívkově ulici. Josef Zvěřina informoval asi dvacet přítomných o svém systému přednášek 

a následných konzultací v délce zhruba tří let. „Laťka je to vysoká, v Litoměřicích je o 

hodně nižší,“ dodal. Pak také budoucí účastníky svého kurzu s úsměvem upozornil, že sice 

pravděpodobně přijdou o víru, ale získají víru novou, postavenou na solidnějších základech. 

S tím volně souvisel i jeho pozdější výrok, že teologie není žádná věda o Bohu, ale 

rozumová reflexe víry. 

Pravidelně přijížděl jeho asistent Jiří (příjmení jsme pro jistotu neznali), odpřednášel 

téma a po době určené ke studiu došlo k tzv. konzultaci s P. Zvěřinou, který tato setkání 

nechtěl nazývat zkouškami. Tyto večery byly korunovány slavením eucharistie. 

Domácnosti, v nichž se setkání uskutečňovala, se nepravidelně střídaly. Kromě samotné 

dogmatické teologie zprostředkovával Josef Zvěřina všem jinak těžko dostupné informace 

z církevního dění u nás i ve světě. Asi za 1,5 roku započal druhý běh. Celkem se podařilo 

naplnit 3 běhy, poslední začal v září 1988 v rodině Venkrbcových. Tam byla také v květnu 

1990 slavena poslední mše svatá kurzistů s milovaným učitelem. Při výkladu přečteného 

evangelia o proměnění Páně zopakoval Josef Zvěřina dvakrát větu: „Oni pozdvihli oči 

a neviděli nikoho než Ježíše samotného,“ a rozzářen dodal: „A to je víc než celá teologie 

dohromady, i když i ta je potřebná.“ 

Josef těmito kurzy navíc změnil pohled pražské podzemní církve na Olomouc. Dříve 

panovala nedůvěra ve schopnosti zdejších případných organizátorů, předpokládaly se 

zmatky a žádné konspirativní schopnosti ze strachu, že se o všem dozví veřejnost. Tuto 

nedůvěru Josef Zvěřina svými kurzy prolomil. Posléze volně navázal ThDr. Oto Mádr 

s kurzy morální teologie. Byla to další úžasná nabídka vzdělání pro lačné Hanáky. 

Nedělní setkávání nad Božím slovem začalo na podzim roku 1981 v bytě P. Pavla 

Kupky. Na počátku byla prosba nadšených konvertitů, které Pavel Kupka připravoval ke 

křtu, aby se mohli dál pravidelně scházet a pokračovat v duchovním společenství. Pavel 

Kupka souhlasil, ale otevřel toto společenství i pro další zájemce (např. z dómské scholy). 

V neděli večer byla největší šance, že bude mít Pavel Kupka po večerní mši svaté pro tuto 
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aktivitu čas. Jako nejžádanější se ukázalo studium a rozjímání Písma. Zahájilo se knihou 

Jonáš a pokračovalo se knihou Job. Po několika měsících Pavel Kupka vyzval společenství 

k osamostatnění, protože měl pocit, že to tak bude lepší. (Ukázalo se to jako velmi 

prozíravé, protože zanedlouho byl Pavel Kupka zbaven státního souhlasu a musel Olomouc 

opustit.) Nedělní večerní společenství se rozdělilo a pokračovalo dál souběžně na třech 

místech – v bytech u Štěpánků, u Jahodů a u Švorčíků (později se skupina od Štěpánků 

připojila ke společenství, které se scházelo u Jahodů). Ke Švorčíkům přicházeli více 

zdravotníci (sestry Jana a Pavla Švorčíkovy pracovaly jako zdravotní sestry ve Fakultní 

nemocnici) a převládla touha po modlitebním společenství. U Mariana nedělní setkávání 

pokračovalo do poloviny 90. let každý týden (mimo letní měsíce červenec a srpen). Prošly 

jím desítky lidí. Pak se ozvali staronoví účastníci a požádali z rodinných důvodů o změnu 

frekvence na jedenkrát za 14 dní. To v komornějším obsazení (do deseti lidí) běželo do 

roku 2008. 

Za celou dobu trvání byly postupně probrány starozákonní knihy Genesis, Exodus, 

Sirachovec, Izaiáš, Píseň písní, Ester, Júdit a Rút – vše podle ekumenického překladu 

s výkladem, který vydal Kalich. Z Nového zákona to bylo Janovo evangelium, List 

Římanům, ostatní Listy apoštolské (ne od sv. Pavla) a Zjevení apoštola Jana. Ne tedy 

chronologicky, ale vždy podle společné domluvy, zájmu a dostupnosti kvalitních výkladů, 

o které bylo možné se opřít. Před dvěma lety přišel impuls od bývalé frekventantky, nyní 

farnice v Hejčíně, k obnovení společného setkávání nad Písmem (v hejčínské farnosti). 

Opět se ukázala nejvhodnějším dnem neděle a Marian Jahoda navázal na mnohaleté 

zkušenosti. Setkání jsou 1krát měsíčně. 

Bouřlivá 60. léta přinesla do chrámových prostor kytary. Z Itálie přicházely 

nahrávky skupiny Gen Rosso, objevily se tzv. kytarové mše (zejména LP deska z Polska 

byla na skutečně skvělé úrovni, nahrála ji profesionální skupina Czerwono-Czarni). 

Uvolňující se politické klima umožnilo kolem roku 1968 vzniknout pěveckému 

chrámovému sboru s kytarovým doprovodem sourozenců Stratilových v kostele farnosti 

sv. Cyrila a Metoděje v Olomouci – Hejčíně. Jádro tvořili členové pěveckého sboru 

Žerotín, přidával se známý varhaník F. Preisler. Mladí byli podporování hejčínským 

farářem P. Josefem Šoustkem. Přestože první rytmická kytarová mše se uskutečnila 

v kostele u Dominikánů, pak už byla pravidelně jednou měsíčně jen v Hejčíně a občas 
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v některé z farností mimo Olomouc, které o to projevily zájem. V roce 1969 došlo ke 

změně hudebního doprovodu a kytar se ujali Pavel Strejček, Miroslav Reif a Marian 

Jahoda. Později byla získána ke spolupráci hráčka na bicí nástroje Květa Fridrichová, 

varhaník a kytarista Jindřich Zouhar a další muzikanti. Pěvecký sbor vedla v té době Marie 

Strejčková. 

Z různých farností i nadále přicházely prosby, aby sbor a hudebníci přijeli k nim 

doprovodit nedělní mši svatou. Zájezdy technicky zajišťoval tatínek M. Reifa, řidič 

autobusu. Tak mohl sbor v období jara a podzimu vyjíždět doprovázet nedělní bohoslužby 

po celé arcidiecézi. Nastupující normalizace to ale po asi třech letech zatrhla. Církevní 

tajemník zákaz zdůvodnil tím, že „chrámový sbor z Hejčína musí zůstat v Hejčíně.“ Po 

zmíněné Marii Strejčkové se vedení sboru na kratší dobu ujal Rudolf Smahel, po něm pak 

Růžena Dosoudilová (Saligerová). Notový materiál se získával, kde se dalo, např. 

z pražských křesťanských hudebních kruhů, ze salesiánských zdrojů, ze zpěvníku Hlaholík, 

upravovaly se různé spirituály, inspirací byly již zmíněné písně skupiny Gen Rosso a další. 

(Kuriozitou byla píseň maďarské rockové skupiny Omega, kterou opatřil českým 

duchovním textem František Kunetka. Jeho otec, dr. Kunetka, přeložil některé písně 

z božurky dovezené z Německa). Díky CMTF a kněžskému semináři v Olomouci měli 

možnost účasti na rytmických mších i bohoslovci, sbor zase několikrát zavítal do 

kněžského semináře. V ekumenickém duchu také doprovodil večerní bohoslužbu 

v modlitebně Českobratrské církve evangelické. 

Modlitby z Taizé po návštěvě komunity na jaře roku 1980 ve Francii inspirovaly 

Vojtěcha Kunčara z Uherského Brodu k jejich šíření po celé republice. V Olomouci dříve 

studoval na Teologické fakultě, a tak i sem zavítal a našel zde živnou půdu. První byty pro 

setkávání k modlitbám a zpěvům v duchu Taizé nabídli Smahelovi, Pelikánovi, Vážanovi 

a Kvapilovi. Účastnili se jich i někteří kněží, pravidelně např. Rudolf Smahel. Na podzim 

roku 1980 se mladí lidé setkávali pravidelně jedenkrát týdně. Začátkem roku 1982 měla 

schola katedrály, jejíž mnozí členové přicházeli na tyto modlitby, možnost mluvit 

s biskupem Josefem Vranou. 

Na jeho výzvu se aktivita přesunula z domácností do kostelů. Připravil to Hynek 

Suchánek. Domluvil pokračování ve čtyřech farnostech, aby nebyl v nebezpečí jeden kněz. 

Střídaly se v katedrále, v Hodolanech, na Nové ulici a u sv. Michala. Postupně, asi po roce, 
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zůstala tato setkávání jen jedenkrát za měsíc v Hodolanech a to až do konce osmdesátých 

let, kdy zemřel tamní farář P. Beneš. Ustál i tlak církevního tajemníka, který nechtěl 

modlitby povolit. Zcela logicky mu vysvětlil, že volba způsobu modlitby není předepsána, 

a proto ho nikdo o povolení nežádá. Ještě se v tomto období asi po dva roky mladí scházeli 

v Dominikánském kostele, který patřil farnosti P. Nerychela. Ustoupil jim až po rozhovoru 

s biskupem Vranou, který řekl, že z těchto setkávání není nadšen, ale bránit jim nebude. 

Farář Českobratrské církve evangelické Jan Nohavica umožnil svým ekumenickým 

postojem několikeré společné setkání v tamním sboru na Blahoslavově ulici. Postupně se 

staly stále populárnější zpěvy z Taizé pravidelnou součástí repertoáru schol a chrámových 

sborů. 

Do katedrály se modlitby v duchu Taizé vrátily díky dómskému kaplanovi P. Romanu 

Jurečkovi, a to v září 1989 vždy ve čtvrtek po večerní mši. Ten také přivezl z Taizé 

charakteristický kříž, tedy papírovou reprodukci, která se zde dohotovila. Tradiční evropské 

setkávání na přelomu roku se na konci prosince 1990 uskutečnilo v Praze. Díky němu vyšly 

zpěvníky i s českými překlady a došlo k vzedmutí vlny popularity této ekumenické 

komunity. 

Další vývoj religiozity v zemi by se dal uvést výrokem kněze sloužícího v Praze 

účastníkům setkání v jedné z farností: „Víra nevyrůstá ze svobody, ale svoboda vyrůstá 

z víry.“ V osmdesátých letech jsme moc nechápali obdivné vzdechy západních turistů nad 

našimi nadšenými společenstvími a aktivitami plnými upřímné a čisté zbožnosti. Připadalo 

nám normální, že se jako křesťané často scházíme ke společnému sdílení víry. V nabyté 

svobodě jsme nepřišli jen o společného nepřítele, který do všech aktivit vnášel chuť 

zakázaného ovoce, dobrodružství a konspirace. Objevily se „neuvěřitelné“ možnosti: 

studium, cestování, podnikání, jiné pracovní nabídky… Mnozí mladí také založili rodiny a 

z toho důvodu přirozeně trochu pozměnili svoje priority. 

Marian nepovažuje za šťastné všechny kroky vedoucí k navrácení církevního majetku 

na počátku devadesátých let. Ze strany veřejnosti mohly být některé právem vnímány jako 

umíněné a nesolidární a kredit, který měla církev pro mnohé tzv. nevěřící lidi, se bohužel 

hodně snížil. Ale i pro mnohé věřící, kteří se účastnili konkrétních restitučních jednání, 

byly některé případy opravdu hodně nepřijatelné a bolestné. „Například o průběhu jednání 

ohledně dnešního Norbertina na Sv. Kopečku mi o tom podala osobní svědectví Ludmila 
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Svobodová, oddaná katolická křesťanka. Postupně se dost vytratilo nadšení duchovní akce 

organizovat i se jich účastnit. Všechny tyto okolnosti pravděpodobně svým dílem 

zapříčinily i změnu duchovního klimatu nejen v našem městě.“
51

 

 

Eliška Kovalová. Dědeček, tatínek matky, Ferdinand Indrák, nar. 1896 

v Hustopečích, byl v 50. letech donucen vstoupit do JZD, a to ho zlomilo. Byl pracovitý 

a dobrý hospodář, nakoupil si drahé a moderní zemědělské stroje a pak mu jen stály ve 

stodole a rezivěly. Nebylo na čem hospodařit. Jako osmnáctiletý vstoupil v roce 1914 do 

války. Vojsko se zacvičovalo v Olomouci a duchovní útěchu nacházelo ve vojenském 

kostele P. Marie Sněžné. Dědeček vděčně na toto místo vzpomínal a Elišku zavázal, aby 

tam chodila: „Chodíváš tam, tak si tam na mě vždycky vzpomeň.“ Ráda jeho přání 

vyhověla a dodnes do tohoto kostela ráda chodí. Zní jí dědečkova slova: „ Víš, já jsem 

jenom šťastný, že jsem nikoho nezastřelil.“ Bojem však prošel a vrátil se až na konci války. 

Maminka pocházela ze čtyř sester. Zemřela, když měla Eliška šest let a bratr sedm let. 

Po prodělané nemoci v dětství zůstala hluchoněmá. Tatínek se oženil s její sestrou. Měli 

spolu syna. Druhá maminka vystudovala učitelství a pro svůj statečný postoj k víře 

(„nebyla vyrovnaná s náboženskou otázkou“) byla stále přemísťována po celém Valašsku. 

Učila do 54 let na 23 školách, např. v Karolínce, Huslenkách, Valašském Meziříčí a jinde. 

Elišku pro její neskrývaný křesťanský postoj nedoporučili po maturitě gymnázia ve 

Valašském Meziříčí ke studiu na vysoké škole. Místní pan farář, P. Kropáč, byl členem 

Pacem in terris. Eliška mu věnovala růženec od pana kardinála Tomáška, který posvětil 

papež Jan Pavel II. Rozplakal se dojetím a před smrtí litoval své slabosti, která ho ke 

spolupráci s režimem přivedla. 

V říjnu 1969 byla Eliška v Hustopečích biřmována pražským biskupem F. 

Tomáškem. Smrt maminky ji poznamenala tak, že byla spíše samotářka. Nejraději četla 

nebo vycházela do přírody se svým vlčákem. Neměla se s kým sdílet. Ale byla smělá 

a bezprostřední, a proto neváhala kontaktovat písemně pana biskupa. Tím začala mnoholetá 

vzácná korespondence, plná povzbuzení, v níž Eliška objevila mimořádné duchovní vedení. 

Pan biskup jí posílal také různé obrázky, růžence, většinou z Říma. Dodával náboženské 
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knihy. Tak byla Eliška zásobená tím nejlepším, co se v té době dalo sehnat. Nenechávala si 

to jen pro sebe. 

Aktivně se zapojila do dopisování s nemocnými. Tuto výzvu si přečetla v článku pana 

Stanislava Maura z Plzně v Katolických novinách. Získala asi 10 adres, a protože se mnohé 

dopisování vyvinulo v přátelství, docházelo i k osobním návštěvám. Dopisování trvalo i 30 

let a poslední skončilo úmrtím až nedávno. 

Do Prahy za otcem kardinálem začala asi jedenkrát ročně dojíždět. Vracela se 

s taškou plnou knih. Později, ve svém zaměstnání v oblasti degustování (no to je „žůžo!“) 

v Zoře Olomouc, využívala k těmto příležitostem i služebních cest do Prahy a 

z čokoládovny v Modřanech pokračovala přímou cestou na Hradčany č. 16. 

V Olomouci jí pracovní místo pomohl sehnat dr. Leopold Dýmal po intervenci pana 

faráře Kropáče. Stala se dokonce na mnoho let sekretářkou pana Poláka – obchodního 

náměstka materiálně-technického zásobování (ukončeno 2004). Dokonce jí slíbil sehnat 

nedostatkový výrobek – psací stroj. Musel však dostat pokyny, že to není vhodné, protože 

slib náhle zrušil. Svůj „světový názor“ v práci neskrývala, ale také zbytečně 

nedemonstrovala. Příležitost se naskytla v květnu 1980. Několik měsíců byli ve vazbě 

katoličtí aktivisté (Vlček, Krumpholc, kněží Smahel a Lízna). Šéf ji poslal k slavnostnímu 

kladení věnců. Pod vlivem těchto zatčení odmítla. Na dotaz, koho tam má poslat, 

odpověděla: „Nějakého komunistu.“ Vyhodil ji ze dveří s křikem, že se tady mají dobře 

a komunisté musí všechno odedřít sami! Týden se nebavili. 

V roce 1978 jí pomohl dr. Dýmal sehnat bydlení v Olomouci – Hejčíně. Později dr. 

Polášek Elišku seznámil s nevidomou paní, o kterou bylo třeba pečovat a bydlet s ní. Tento 

byt na tř. Osvobození, dnešní Masarykově, musela po její smrti vyměnit za menší 

v sousedství. To, že měla své samostatné bydlení, bylo rozhodující pro její další cestu. 

Stýkala se s křesťany vrstevníky a ti se mohli u ní scházet k modlitbě. 

Pravidelnými se zde staly modlitby růžence poté, kdy P. Pavel Kupka ztratil státní 

souhlas a odešel z Olomouce. Jeho, pro mladé vždy otevřený byt na Vikárce, byl částečně 

nahrazen bytem Elišky. Mladí křesťané přicházeli přes týden k modlitbě a duchovním 

rozhovorům, ale pravidelnými se staly modlitební čtvrtky s růžencem. Později, kdy už se 

daly sehnat breviáře, se modlili i tento, tzv. „maraton“. Nebylo výjimkou setkání 20–30 lidí 

(prošli tudy i budoucí kněží, např. Marek Orko Vácha, Marek Jargus, Jirka Koníček). Na 



 58 

víkend jezdila Eliška vždy k rodičům. V pracovní dny nebylo možné ponocovat, a tak se 

udržela mezi mladými kázeň a ohleduplnost. Na patře bydlel příslušník StB, na něhož byla 

Eliška upozorněna sousedkou. Přestože mladí různě kamuflovali a předstírali oslavy 

(čokoládka ze Zory byla!), není možné, aby se o jejich aktivitách nevědělo. Také k otci 

kardinálovi začali přijíždět s Eliškou i další. Vzpomíná na dobrosrdečného sekretáře, pana 

Blahu, který se vždy snažil, aby se cítili dobře. S panem biskupem pobyli asi 2 hodiny, byli 

povzbuzováni a uváděni do duchovního života laskavým a přátelským pastýřem. Bývalo 

jich i 10 a vždy si našel ke každému osobní přístup. Byl jejich důvěrou a odhodláním 

potěšen i posilován a všichni na tato setkání s vděčností vzpomínají. 

Pod vlivem kněží P. Josefa Šicha a P. Aloise Juráně se Eliška v Olomouci záhy začala 

starat o nemocné. Z Opavy dojížděl do společenství Jiří Legerski, přezdívaný Harry (1949 

–1984). Měl rakovinu kůže na více než polovině těla, trpěl krutými bolestmi. Také skrze 

modlitební společenství hledal útěchu v Bohu. Potřeboval se od rodičů čas od času vzdálit 

a čerpat sílu mezi přáteli. Statečným nesením hrůzného kříže byl povzbuzením pro ostatní. 

Do Olomouce ho doprovázela kamarádka Barbora Litomiská. Dojížděli do dominikánského 

společenství, kde patřil do třetího řádu. Někdy ho doprovodil P. František Měsíc (Fery) 

z Hošťálkové, u něhož také pobýval. Právě samostatné bydlení Elišky mu skýtalo větší 

pohodlí a mohl u ní zůstat i týden. Eliška vzpomíná, jak ho k ní přátelé nosili, jak nesnesl 

ani dotyk lehkého oblečení a jak všichni ztichli, když na chvilku usnul a nevnímal chvilku 

nepřetržitou bolest. Na Harryho se také soustředila pozornost příslušníků STB, jeho aktivity 

se jim zdály nebezpečné. To si ověřili Marian Jahoda a B. Litomiská, když byli vyslýcháni 

po zatčení při výstupu z vlaku v Praze. Po celodenním zadržování se večer dostali ke 

kardinálu Tomáškovi, který na ně stále čekal. Svěřili svému laskavému pastýři to, co chtěl 

z událostí na Moravě vědět. Předali mu kontakty na distributory samizdatu Informace o 

církvi. On jim na oplátku poradil a vyprošoval požehnání. Harry zemřel v roce 1984 a ke 

své veliké radosti jako člen 1. řádu dominikánské rodiny. 

Po roce 1989 se možnosti křesťanských aktivit zcela změnily, vrátily se kláštery se 

svými řeholními společenstvími a nabídly formace podle svých spiritualit. Otevřely se 

farnosti k působení různých společenství apod. Mladí, zapojení dříve v ilegálních 

aktivitách, dospěli a zakládali rodiny. Eliška měla u sebe od r. 1996 svoji maminku. Takto 

se přirozeně a postupně rozplynulo společenství, které bylo po jedno desetiletí významným 
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a důležitým fenoménem ve městě. (Tatínka Elišky zaopatřil P. Rudolf Smahel, zemřel 

v Hustopečích 25. 11. 1984.) 

Eliška dnes pracuje jako vychovatelka v internátě pro mládež s kombinovanými 

vadami. Je to služba jí vlastní. Ke své veliké radosti objevila na olomouckém hřbitově 

zanedbaný hrob starozákonního biblisty prof. ThDr. Jana Nepomuka Hejčla, který zemřel 

v roce 1935. Vzala si jeho údržbu za svou. Služba to není nezištná, prosí obdivovaného 

kněze, znalce a překladatele Písma, o přímluvu. Protože je ctitelkou a milovnicí Písma 

svatého, vnímá, jak ji Pán touto službou vyznamenává a dává mnohonásobný užitek 

v získané radosti a požehnání. Tak, jak si ji vede a povolává po celý život.
52

 

Snad každý mohl na sobě zakusit účinek ryzí lidskosti, která vyšla z  neporušené 

přirozenosti tak, jak ji Bůh vložil do srdce. Tento zážitek mívám po setkáních s Eliškou. 

Vím, že je to její osobní obdarování, kterým jí Bůh požehnal a ona ho dobře využívá ke 

službě druhým. 

 

Pavla Bergrová. Dětství prožila v Charvátech ve farnosti P. Antonína Kryla. 

V letech 1972–73 sem přišel P. Vojtěch Marek. Jeho aktivity s mladými, schola, 

ministranti, katecheze apod. probouzely farnost. Po jeho odchodu přišel vlažný P. P. Tříska, 

člen Pacem in terris. Pavla se dostávala s knězem do různic, když se snažila rozvíjející se 

dílo zachovat a v práci s mladými pokračovat. Inspiraci našla v hejčínské farnosti, kde 

působil její strýc P. František Tomiga. Setkala se s mladými farníky, Rudolfem Smahelem, 

Růženou Dosoudilovou a dalšími. Získala např. notový materiál od tamní rytmické skupiny 

pro svoji scholu v Charvátech a další podněty. (P. F. Tomiga tragicky zahynul s celou 

posádkou auta. S P. Šoustkem jeli z Choryně, kde zpovídali u sester a s řidičem vozu, 

Antonínem Tomigou, učitelem, se po smyku na mostě u Lipníka nad Bečvou střetli 

s kamionem). 

Výrazným zážitkem byla pěší pouť spolu s Marií Lukešovou z Varšavy do 

Čenstochové dlouhá 360 km. Důležitými kněžími pro ni byli P. Jan Jiříček (1952–2007) 

v Určicích, dříve ve Zlíně, P. Pavel Kupka a P. Pavel Uhřík v Hnojicích, kde měla později 

svatbu. Velké společenství se utvořilo kolem Elišky Kovalové a v jejím bytě se scházeli 

k modlitbě růžence, společně se zúčastňovali ekumenických bohoslužeb v Církvi bratrské 
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evangelické. Společně s E. Kovalovu, R. Machanem a dalšími olomouckými mladými 

křesťany navštívili během sedisvakance kardinála F. Tomáška a referovali o dění 

v olomoucké diecézi. V létě 1989, po jmenování P. Františka Vaňáka biskupem, se konalo 

veliké setkání mladých a rodin v jeho farnosti v Rudě nad Moravou. Byl to výraz podpory 

diecézanů novému pastýři, jehož dosazení do úřadu státní orgány stále prodlužovaly. 

Několik let se v bytě Pavlínky konal duchovní program vedený velkým mariánským 

ctitelem knězem a výtvarníkem P. Stanislavem Weigelem z Prahy (jeho schopnost meditace 

pomocí výtvarného umění a přátelství s Janem Zrzavým ho inspirovaly k evangelizaci 

pomocí výstav a přednášek na téma Cestou krásy k pravdě, zemřel 12. 3. 2011)
53

. Mše 

svatá byla sloužena v bazilice navštívení Panny Marie na sv. Kopečku a program pro asi 25 

lidí pak pokračoval v jejím bytě. 

Asi v roce 1985 se tázalo několik rodičů předškolních dětí, zda by pro ně mohla 

vzniknout katecheze. Děti se tak mohou realizovat v církvi, získat dobré přátele, apod. 

V domácnosti Pavly Bergrové na Polské ulici se začali scházet tzv. Broučci. Skupinka pěti 

až sedmi dětí si společně vyslechla biblický příběh, nebo se předčítala „nežádoucí“ kniha 

evangelického faráře Karafiáta. Děti přiměřeně věku reagovaly svými dotazy a postřehy, 

společně si při kytaře zazpívaly píseň, chvilku si pohrály a při tom všem pořádně vyváděly. 

Přesto se to ukázalo jako životaschopné a žádoucí, protože takových skupinek až do roku 

1989 stále přibývalo. Nejčastěji se místem setkávání přirozeně staly domácnosti těchto dětí, 

a tak tato aktivita nebudila zvláštní pozornost. Byla to jednou začas „veliká hlučná 

návštěva“. 

Jako dosud nenápadnou osobu ji přátelé oslovili s prosbou o organizování 

teologických kurzů dr. J. Zvěřiny. Zvládla to v letech 1984–1988 ve dvou dvouletých 

kurzech. Vděčná je za příležitost jezdit na tzv. Chaloupky – setkávání mladých o víkendech 

nebo prázdninách. Pomáhala organizovat shromažďování a posílání misijních balíčků spolu 

s paní Hegerovou a Kubečkovou. Patřila do sítě pomocníků při ilegální distribuci 

teologických a náboženských knih přivezených z Prahy mezi vybrané kněze v arcidiecézi. 

Josef Kubeček je trabantem půjčeným od manželů Mléčkových po nocích rozvážel (např. 
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P. Josefu Jančářovi, P. Janu Jiříčkovi, P. Radimu Hložánkovi, P. Pavlu Strejčkovi, P. Pavlu 

Uhříkovi a dalším). 

Veliké akce křesťanské mládeže se vyvinuly z touhy pomáhat a dělat společně něco 

potřebného. Tak se dařilo opravovat fary a kostely v Oskavě, Malé Morávce, Karlově 

Studánce, Písařově a jinde.
54

 

 

Jana Smahelová. Bratr Rudolf Smahel, bohoslovec obnovené CMTF, desetiletou 

Janu uvedl do různých křesťanských společenství. V roce 1970 založil pro asi 15–20 dívek 

spolu se spolužákem F. Kunetkou scholu u Dominikánů (tzv. „U Flotů“, sestry Fialovy, 

sestry Lounovy, N. Hyánková, sestry Lukešovy, Marta Davidová, Jana). Tamní farář P. Jan 

Novobilský OP na sebe vzal riziko, které provázelo každou křesťanskou aktivitu. Nešlo jen 

o zpěv. Po zákazu skautského hnutí toto společenství svým způsobem dívkám suplovalo 

ztracený skaut. Dívky mají krásné vzpomínky a hlavně byly výborně duchovně formovány, 

z čehož žijí dosud. Později se rozdělily na tři scholy. Na dómě, v kostele u sv. Mořice 

a u sv. Michala. Tam dívky zpívaly pod vedením P. Josefa Olejníka. 

Janu samozřejmě čekala všechna dobrodružství na tzv. Chaloupkách, kde byl její 

bratr hlavním organizátorem. Ve stejné době se podařilo zorganizovat několik let se 

opakující dvou až 3týdenní pobyt u moře v Bulharsku, obvykle na Slunečném pobřeží. 

Vznikl nápad shromažďovat se v zahraničí, když doma je to tak nebezpečné. Napodobit 

rodinnou dovolenou, která v té době takto v campinzích běžně probíhala. Tím se to stalo 

nenápadným setkáním. Sjelo se sto padesát až dvě stě lidí z celé republiky všech věkových 

kategorií. Hlavní duchovní postavou byl dr. Josef Zvěřina. V domluvených hodinách se 

všichni mohli účastnit jeho výživných dogmatických přednášek a spolu s dalšími kněžími 

vysluhoval denně mše svaté (P. R. Smahel, P. F. Lobkowicz, P. F. Kunetka, P. A. Rucki 

a další). Na teologickou formaci a vzdělávání J. Zvěřina kladl velký důraz. „Přesvědčil nás, 

že k našemu dosaženému vzdělání v různých oborech je třeba dosáhnout stejné úrovně i 

v teologických vědách, abychom byli schopni se správně vyjadřovat v pracovních 

kolektivech, a tak ve společnosti obstát a přitom ji evangelizovat.“ Spojilo se tak vhodně 

duchovní občerstvení s rekreací a obnovou fyzických sil. 
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P. Josef Zvěřina byl synem námořníka a tedy vášnivý plavec. Říkalo se mu „Pepa 

námořník“. Každý den uplaval velkou vzdálenost mezi Slunečním pobřežím a Nesebarem. 

Všichni zakoušeli úžasnou svobodu, Slunce a Boží přítomnost. Nebyla nouze i o tolik 

potřebnou kulturu pro mládež. Jana vzpomíná na lidsky, společensky a duchovně vyvážený 

program. Z těchto prázdninových pobytů vzešli lidé, kteří později tvořili základ 

k duchovním hnutím a aktivitám v mnoha městech po celé zemi. Jana sama se pod 

bratrovým příkladem dostala k práci s výrobou samizdatové literatury už ve školních 

letech. Byla svědkem osmihodinové domovní prohlídky, na střední škole si ji vyzvedli před 

zraky celé školy z vyučování a odvedli k výslechu, vyhrožovali nepřipuštěním k maturitě, 

nedovolovali pokračovat ve studiu na vysoké škole. Vše se nakonec podařilo a Jana mohla 

absolvovat pražskou FAMU v oboru fotografie, tak jak měla lásku k tomuto druhu umění 

po tatínkovi ve vínku. 

Teologická průprava vzácných dr. Zvěřiny a dr. Mádra se neztratila. Křesťané napříč 

diecézí, profesemi i věkem toužili po hlubším vzdělání důležitém pro službu ve vlastních 

farnostech. Nadšení z nabyté svobody se promítlo do masového zájmu o připravovaný 

katechetický kurz. Podnět k němu dal arcibiskup Vaňák. Ve svobodě, v prosinci 1989, 

v Olomouci začal pod vedením P. F. Kunetky, P. R. Smahela, prof. Pojsla a dalších 

osobností, které později stáli také u zrodu obnovení CMTF. 

Nabytá svoboda přinesla naději, že lidé poznají církev, nebudou mít strach a přijdou. 

Jana vidí problém v nároku pracovat se sebou. „Nechce se jim makat. Církevní prostředí je 

neatraktivní, zůstává v zaježděných kolejích. V církvi se mluví a učí určitá morálka, ale 

život je jiný. Nejprve se musíme naučit být lidmi. Jsme pro druhé falešní. Nevěřící říkají: 

‚Vy si hřešíte, pak se klidně vyzpovídáte a jedete dál’.“
55

 

 

Jindřich Suchánek (Hynek). Roku 1981 došlo k zásadnímu setkání vedoucí 

k osobní konverzi. Olomoucké arcibiskupství si u podniku Kovo-dřevo Olomouc objednalo 

opravu antény a nové naladění televizních programů. K této práci se dostavil jejich 

zaměstnanec Jindřich Suchánek. Přijala ho Sestra Lidvina, představená Kongregace 

Milosrdných sester sv. Kříže v Olomouci. Při práci Hynek zavedl hovor k duchovním 

věcem. Byl lačný dál s někým promluvit. Sestra mu zprostředkovala setkání s knězem 
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P. Pavlem Kupkou. Zrodilo se veliké přátelství, naplněné spoluprací na poli mnohých 

křesťanských aktivit. 

Jednou z nich byly později modlitby za obsazení biskupského stolce po zemřelém 

biskupu – apoštolském administrátorovi Josefu Vranovi. Řízením arcidiecéze byl dočasně 

pověřen generální vikář, kanovník Metropolitní kapituly u sv. Václava, dr. František 

Vymětal. Jedenkrát či dvakrát ročně jezdili laici referovat arcibiskupovi, kardinálu 

F. Tomáškovi o dění v Olomoucké arcidiecézi (ani v Hradci Králové či Litoměřicích jsme 

podobné aktivity nezaznamenali, pouze v Praze). V rozhovoru zaznamenaném na CD mluví 

ve svátek sv. Anežky dne 2. 3. 1988: „Jsem jediný biskup v Čechách a na Moravě.“ 

Církevní Moravská provincie neměla biskupa. Po opakovaných společných modlitebních 

setkání za tímto účelem po bytech a kostelích se v lednu 1989 na sv. Hostýně sešlo 3000 

lidí prosících za nové biskupy. Při olomoucké návštěvě papežského nuncia, arcibiskupa 

Francesca Colasuona, došlo díky sestře Lidvině k jeho setkání s Hynkem Suchánkem. Ptal 

se, koho by chtěli laici za biskupa. 

Občanské fórum v Olomouci. Dne 19. 11. 1989 se na Horním náměstí sešli v 17 

hodin olomoučtí katolíci k veřejnému povídání o strhujících událostech. Další den se 

několik aktivistů z tohoto setkání ujalo vedení první demonstrace již pro asi sto a pak tisíce 

lidí. K organizaci se přidávali další. Tehdy bylo OF neformálně založeno v Národním domě 

v počtu asi 17 lidí. V 19 hodin se v divadle zrušilo představení a divákům byla nabídnuta 

diskuze o společenském dění. V dalších dnech se v diskuzích pokračovalo a OF se 

v divadle institucionalizovalo 25. či 26.11. Sídlo bylo nejprve v soukromém bytě, naproti 

kina Pohraniční stráž (dnes Metropol), později v podloubí v galerii v Denisově ul. 

Angažovali se v něm např. Josef Jařab, který měl zkušenosti z univerzity (založil OF na 

půdě UP), František Mezihorák, Milan Hořínek, Antonín Blažek a další. Za katolíky Tomáš 

Kopřiva a Hynek Suchánek. Lidé ve svém nadšení z rodící se svobody darovali finanční 

prostředky, které mohly mimo jiné nahradit ušlou mzdu těm, kteří se ve fóru angažovali. 

Nahradit každému, co běžně vydělával. Ujal se však návrh sjednotit příjem na 3000 Kč. 

Peníze se rychlou volbou svěřily katolíkům, protože padaly aklamací důvody: „Dá se jim 

věřit.“ K dokreslení atmosféry doby dobře ilustruje zmínka o cestě Hynka Suchánka 

a Květy Prinzové „na rozumy“ do sousedního Rakouska za panem knížetem Karlem 

Schwarzenbergem. Na přímluvu paní hraběnky Daisy Waldsteinové, kterou Hynek již znal 
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ze své cesty do Říma na kanonizaci sv. Anežky České, Karel Schwarzenberg poskytl 

návštěvě auto s řidičem i penězi do Štýrského Hradce, přímo do grémia sociálně 

demokratické strany. Bylo třeba obhlédnout, „jak se dělá politika.“ Poté kníže vybavil na 

zpáteční cestu návštěvníky kopírkou, kterou bez cla i jiných potíží dopravili do 

olomouckého OF. 

Při demonstracích organizovaných OF pozdravil nadšené přítomné i biskup František 

Vaňák. Na biskupství bylo jeho prvořadým zájmem vytvořit fungující pastorační centrum 

z řad laikátu dříve angažovaného v podzemní církvi. Ludmila Svobodová, Luboš Nágl, 

Marcela Řezníčková, Hynek Suchánek a další. 

Charita. V březnu 1990 vyšel v Katolických novinách inzerát hledající diecézní 

pracovníky charit. Hynek se přihlásil společně s dalšími dvěma kandidáty. Jedním z nich 

byl i František Srovnal, pozdější starosta Zábřeha, který upřímným dopisem doporučil 

právě Hynka Suchánka. To bylo značně neobvyklé, dnes jen stěží představitelné. Po 

krátkém výběrovém řízení obdržel tedy Hynek Suchánek v květnu 1990 dekret 

k vybudování charity v Olomoucké arcidiecézi. Pustil se od 1. 9. 1990 na biskupství do 

práce. Po dvou měsících, při návštěvě pražského ústředí, dostal však ve zkušební době 

výpověď. Došlo k rozporu v koncepci budování charitní struktury, právní subjektivity 

versus budování jen dobrovolné struktury. Navíc výrok světícího biskupa olomouckého, 

Josefa Hrdličky: „Václav Havel je Boží nástroj, pustil lidi z kriminálů, aby dostali novou 

šanci, a ty s tím, Hynku, musíš něco udělat!“ utvrdil Hynka ve zvolené cestě. Žádal proto 

odvolání pouze od toho, kdo jej jmenoval, tedy arcibiskupa Františka Vaňáka. Ze všech 

diecézních pracovníků Charity byl však navíc jediným řádně jmenovaným svým sídelním 

biskupem. V zápětí byl naopak s plnou důvěrou arcibiskupa Vaňáka ve funkci potvrzen. 

Prvním profesionálním zařízením se stal dům na ulici Wurmova 5, který k účelům pomoci 

bezdomovcům, novému fenoménu společnosti, dostala charita od Arcibiskupství 

olomouckého, aby v něm vybudovala ještě dnes fungující Charitní dům Samaritán. Také 

díky jmenování nových, nadšených biskupů, Jana Graubnera a Josefa Hrdličky na jaře roku 

1990, vládlo klima nadějného očekávání, církev byla respektována.
56
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Zklamání. V dubnu 1990 došlo k nápravě některých křivd. Vrátily se kláštery, 

kapitula, domy na ulici Wurmově, apod. Bylo vráceno jen asi 180 položek v ČSSR. A když 

tehdy před prvními svobodnými volbami Dominik Duka vystoupil v televizi a řekl: „To je 

návrat do 50. let.“ Bylo to jako studená sprcha. Navíc nově nabytá svoboda měla za 

následek konec všech samizdatových aktivit. Proč padla důvěra v laiky, v církev ze strany 

majoritní společnosti? 

J. Suchánek označil jako klíčové, že církev opustila koncept Desetiletí duchovní 

obnovy národa. Revoluce přinesla soužití věřících i nevěřících. Církev měla zvolat: „My se 

chceme obnovit, pojďte s námi! Obracíme se k našim světcům.“ I názor na restituce by po 

projití desetiletím duchovní obnovy mohl vypadat jinak. Duchovní obnova versus budování 

struktur. Není dokončena duchovní obnova. Desetiletí duchovní obnovy, jejímiž hlavními 

iniciátory jsou T. Halík a P. Piťha, bylo vyhlášeno pastýřským listem v listopadu 1987 

kardinálem F. Tomáškem. Na tento úsudek lze namítnout, že církev „šla na hlubinu“ a 

přestala být viditelně líbivá. 

Vyhlídky do budoucnosti. Je jistě výzvou soustředit se na návštěvníky Olomouce. 

Město je turistickým centrem a skvostem. Turisté ho vyhledávají. Je třeba vybudovat 

mnohde bezbariérový přístup. Olomouc by mohla být vyhledávaným poutním místem. Se 

svatým Václavem by mohla být katedrála zasvěcena i „spolupatronu“ sv. Metoději. Máme 

zde sv. Jana Sarkandra, sloup Nejsvětější Trojice, morový sloup Panny Marie. (Legenda 

vysvětluje její hlavu otočenou bokem, jako úhyb před letící dělovou koulí, která je vidět ve 

fasádě domu na Dolním náměstí.) 

Církev udílí svátosti, měla by být stále k dispozici, přistupovat moderně ke službě, 

k rozhovoru. „Jsme tu pro vás!“ Využívat více laický potenciál. Pomáhat intenzivněji 

v krizových situacích. Vytvářet společenství věřících pedagogů, lékařů, vědců a dalších 

odborníků a naslouchat jim! 

Majetky mohou svázat, je proto potřeba nabídnout veřejnosti prostor k diskuzi o 

využití restituovaných objektů a pozemků. Více vysvětlovat, odpovídat na otázky, podávat 

informace zcela bez utajování. K tomu je nutné více dbát a podporovat i mediální aktivity 

a dát prostor odborníkům a laikům. Více naslouchat a konat, méně hovořit a držet vše 

pevně pod kněžským vedením.
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Hynek je muž povolaný k velkým činům. Obdržel jedinečnou schopnost vidět, co je 

potřeba udělat a jak na to. Odvahu překonávat překážky. Sílu jít dál a zodpovědnost věci 

dokončit. On sám by to o sobě neřekl. Ale plody těchto darů jsou zřejmé: od základu 

vystavěná struktura České katolické charity, přes mnohé překážky a nepochopení vyhlášená 

veleúspěšná Tříkrálová sbírka, vybudovaný hospic na Svatém Kopečku, podíl na založení 

Studia Velehrad… Přes svoje dynamické představení nové vize, plánu či poznatku se 

v rozhovoru nakonec noří do melancholie a pochybností nad svými schopnostmi. Je si 

vědom své nepatrnosti jako velký propagátor pořadů o vesmíru na televizní stanici Noe. 

Také je však hrdé královské dítě, jak se křtem v dospělosti stal. Při setkání s ním vždy 

velice silně pociťuji tyto dva protipóly, které v sobě neseme. Vylétám ke hvězdám a 

choulím se k Božímu rameni. Jednoznačně mi oba prožitky přinášejí radost a inspiraci. Je 

zajímavé, že Hynkův temperament a dynamika ve mně vyvolávají pokoj. Tudíž ne všechno 

bouřlivé musí být nutně potrhané a ne všechno mdlé a líné přináší tichou radost a mír. 

 

Bratři Vladimír a Jindřich Suchánkovi. Studio Velehrad Olomouc bylo založeno 

v roce 1985. Vladimír Suchánek, režisér bez práce, dostal k dispozici od P. Stanislava 

Čevely více než 200 diapozitivů z velehradské pouti a na kazetě záznam z mikrofonu na 

tribuně, kde se konaly oficiální projevy a slavná mše svatá. Účastník pouti Jindřich 

Suchánek provedl výběr snímků a ty se v přesném pořadí promítaly na zeď a snímaly 

videokamerou. Takto vytvořený videopořad se doplnil několika texty a záběry a VHS se 

začala rozmnožovat. Bratři Suchánkové měli chuť pokračovat. V Uherském Brodě sloužil 

k natáčení svateb a dalších významných událostí života farnosti jediný videozáznamový 

řetězec (videokamera a záznamový videorecorder) v diecézi a možná i na celé Moravě. P. 

Karel Jašek, sloužící tenkrát v Uherském Brodě, ji sehnal přes své známé v Rakousku 

a něco dokoupil v Tuzexu. Několika nadšencům z Olomouce, v jejichž středu byl 

profesionální filmový režisér, ji zapůjčil s výhradou, že cokoliv se s technikou stane, musí 

být nahrazeno. Jednalo se o opravdu veliké riziko. 

Pomalu se videopřehrávače začaly objevovat v rodinách a s ním i umělecké 

a náboženské filmy z ciziny, např. cesta Jana Pavla II. do Irska v roce 1987. (Mnohé z nich 

nevalné umělecké hodnoty.) Práci s archivem a „ilegální videopůjčovnou“ těchto filmů, 

které se tajně pořizovaly a kopírovaly, si vzali ve svém bytě na starost manželé Josef 
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a Marie Jiříčkovi. Období formování názorů, které prudce nastalo ve společnosti, a také 

snaha vytvořit v katolickém prostředí protiváhu importovanému náboženskému kýči, či vliv 

obdivovaného Tarkovského, byly hlavními podněty k další tvorbě studia. Druhým filmem 

byl Den pro agapé s ThDr. Josefem Zvěřinou z roku 1987, dalším námětem se stalo setkání 

a rozhovor s kardinálem Tomáškem (V. Suchánek, Setkání s otcem Františkem kardinálem 

Tomáškem) z března 1988, dále biskupské svěcení dr. Františka Vaňáka v srpnu 1989 

v olomoucké katedrále. Konečně se dočkali i vlastní kamery. Diplomatickou cestou přišla 

kardinálu Tomáškovi a ten ji osobně Olomoučanům předal. Zaplatil ji dr. J. Zvěřina. Česká 

mše z Andělské hory na námět ordinária ThDr. Josefa Olejníka byla natočena ještě za 

totality na jaře 1989, ale sestříhána až v letech 1990-91. V roce 1989 se natáčely zároveň 3 

filmy. Obrazy na téma Vyznání (J. Suchánek) s Juliem Vargou se dostříhaly v letech 1992–

93. Úspěchem bylo získání 1. ceny na Akademia film, Archidioecensis Olomucensis (V. 

Suchánek 1992) a Obrazy na téma Vyznání (J. Suchánek 1993), kde získaly hlavní cenu 

z oboru teologie. V letech 1987 – 1991 pomalu a těžce vznikal autorský film Vladimíra 

Suchánka (námět, scénář, kamera, střih a režie) Zimní krajina s pastí na ptáky inspirovaný 

životem sv. Johanky z Arku podle textů Paula Claudela a G. B. Shawa a textu divadelního 

monodramatu herečky Marie Pištěkové, který hrála po vlastech Českých. Dokončeno 

a sestříháno bylo na podzim 1990 a na jaře 1991. Produkci převzal nový člen studia Petr 

Vrbka, protože Jindřich Suchánek se od listopadu 1989 plně věnoval práci v Občanském 

fóru. 

Veškerá tato tvorba byla bezplatnou službou církvi a náklady byly hrazeny výhradně 

z darů pro studio. V době příprav na kanonizaci Anežky České vznikal ve studiu Velehrad 

film o jejím životě. Bratři Suchánkové, kteří již nebyli neznámí (měli za sebou úspěšné 

filmy, např. o Josefu Zvěřinovi z roku 1987), byli povzbuzeni bohoslovcem Vojtěchem 

Eliášem z Prahy, aby se ujali natočení kanonizace v Římě. „Pražští profesionálové to 

udělají jinak.“ Díky svému rodinnému zázemí a jiným kontaktům měl styky i do zahraničí 

na Kirche in Not. Vysvětlil jim organizační záležitosti a představil charitní činnost 

hraběnky Daisy Waldsteinové, která bude projekt spolufinancovat právě přes tuto církevní 

organizaci (Její rodina byla komunisty vyhnána ze zámku v Rokytnici). Bratři Suchánkové 

a jejich manželky vyjeli do Říma 10. listopadu 1989. Na hranicích byli pozdě odpoledne 

zadrženi. Vedoucí celní služby měla v rukou nějaký papír s SPZ jejich auta. To bylo 
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odstaveno a jak vůz, tak všichni byli podrobeni mimořádně pečlivé prohlídce a výslechu. 

Vše trvalo několik hodin. Stovky aut a desítky autobusů dál projížděly celnicí 

a pohraničním pásmem bez problémů. Pozdě večer, když se nenašlo nic, co by dávalo 

záminku k vrácení zpět, byli propuštěni. Za Vídní na odpočivadle zastavili, aby si vydechli 

a uklidnili se. Při slavné kanonizaci, dne 12. 11. 1989 dostali, přes své jednoznačně 

nejobyčejnější technické zařízení, díky akreditaci, stejné místo jako profesionální televize 

(hned vedle nich byly kamery italské televize RAI Uno). Cesta domů 17. 11. byla tentokrát 

vedena přes sídlo hraběnky Waldsteinové ve Vídni. Zařídila, aby natočené kazety šly do 

ČSSR diplomatickou cestou. Pan hrabě velkoryse nabídl svoji kreditní kartu k doplnění 

potřebné a u nás nedostupné techniky pro studio Velehrad. 

Film Píseň o veliké pouti (V. Suchánek, 1989–90) měl premiéru v roce 1990 na 

podzim, kdy byl dokončen už na nové poloprofesionální videotechnice firmy JVC, kterou 

studio dostalo z NSR darem od biskupství Limburského. Stalo se tak na přímluvu P. Josefa 

Zvěřiny, který v srpnu téhož roku zemřel. Na tuto novou techniku už vznikaly nové filmy 

(Arcidioecesis Olomucensis 1992, Svátost manželství 1994, Concerto Grosso 1994, v tichu 

pravdy 1995, Manželská setkání 1991… atd.) nových tvůrců, žáků Vl. Suchánka, kteří 

přišli do Studia z nově vzniklé Katedry dějin a teorie dramatických umění na Filozofické 

fakultě UP v Olomouci, např. Martin Müller a Veronika Krusberská (později manželé 

Müllerovi) a studio se vydalo na další etapu své existence. Z jejich tvorby jmenuji prvotinu, 

zfilmovanou poetickou kompozici na téma básní Jana Zahradníčka Kruté milosti (M. 

Müller 1992) a poetické podobenství na téma života Jana Sarkandera V tichu pravdy (1995) 

od dalších nových členů Studia Veroniky Kuropatwové a Michala Kerna. Pavel Langer 

vytvořil dokument z manželských setkání Manželská setkání ´91 (P. Langer, P. Vrbka 

1991).
58

 

Ve studiu vždy vládla atmosféra svobodného tvůrčího ducha. Vladimír Suchánek 

povzbuzoval: „Máš-li scénář, víš, co chceš, můžeš si točit.“ Vedle samozřejmé produkce, 

rozpočtu, režie, považoval za důležitý důraz na literární scénář. Před vznikem díla 
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probíhala tvůrčí diskuze, zda film bude reprezentovat ducha a základní smysl jejich tvorby: 

protiváha katolickému kýči. „Jsme potomci Trnkovi. Dostane-li film značku copyright 

studia Velehrad, je třeba při soukromé předpremiéře ve studiu film schválit.“ Další vývoj 

křesťanské kinematografie byl v režii Leoše Ryšky a studia Tele Pace, reprezentované 

Martinem Holíkem a Václavem Mariskem. Ve hře bylo i studio Velehrad. Nedošlo však 

k optimální komunikaci a z dění kolem vzniku televize Noe studio Velehrad vypadlo. Svoji 

tvorbu však produkuje dosud. Ukazuje na důležitost kultury pro člověka jako paměti 

předků, jejich snah, které jsou v úctě. Ve své době však nejen umožňovalo naplňovat tvůrčí 

schopnosti jejím členům, ale ve skromných totalitních podmínkách významným způsobem 

důstojně vyplnilo prostor na křesťanské umělecké scéně jako pole k hlásání Božího slova. 

K této kapitole patří zmínka o divadelním nastudování hry na motivy básní K. J. 

Erbena Mateřídouška – variace na mariánské motivy ve sbírce Kytice, v podání ochotníků 

z řad olomouckých křesťanů. Více než půl roku nacvičovali v bytě Jindřicha a Evy 

Suchánkových na ulici Na Vozovce neherci, ale o to větší nadšenci (Z. Fialová, Z. Kaloda, 

T. Cukr, P. Lachman, L. Svobodová, I. Rašnerová a další). Hra byla provázena nahrávkou 

zpěvů z Bílé soboty v podání scholy katedrály sv. Václava a zpěvem či improvizacemi na 

kytaru a foukací harmoniku M. Jahody. Režijně ji vedl J. Suchánek. Tajná premiéra pro 

blízké přátele se konala 18. 11. 1988 tamtéž. Z tohoto představení byl V. Suchánkem 

pořízen videozáznam, který nebyl bohužel nikdy dokončen (střih, ozvučení atp.). V době 

nesvobody dala existence domácího divadla příležitost nejen k tvůrčímu setkávání 

společenství přátel, ale i k vzedmutí vlny radosti a naděje pro ty, kteří o něm třeba jen 

věděli.
59

 

Ochotnice Iva Rašnerová vzpomíná na příjemné občerstvení v normalizační šedi, 

které přineslo účinkování v divadelní hře Legenda o sv. Barboře. Hlavní hrdinka, 

Z. Cukrová, odmítla bohatého ženicha a její otec, P. Lachman, ji uvrhl do věže. Služebná, 

v podání I. Rašnerové, nevěřícně opakuje větu: „No, rozumíte tomu, ona nechce krále!“ 

Věta na několik měsíců zlidověla a stala se oblíbeným sloganem. Jak je známo, Barbora si 

zvolila Boha a kat, v podání B. Steinerové, vykonal popravu stětím. Služebná konvertovala. 

Hudbu z dílny Beatles autor a režisér J. Suchánek otextoval v duchu legendy. Zpěv 

s doprovodem kytary zajistil M. Jahoda. Iva komentuje: „V zahnívajícím kalu normalizace, 
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jako pramen živé vody, bylo hraní divadla loutkového pro pozvané rodiny. U Mléčků 

v koutě stálo malé domácí divadélko – tož proč ho neoprášit! S ním přišla radost pro malé i 

velké diváky, jakož pro účinkující.“ 

Toto divadlo zrozené v roce 1979 s malými přestávkami přežilo i sametovou revoluci. 

Poněkud vyrostlo a zakotvilo již veřejně v mořické farnosti s názvem Loutkové divadlo 

Kolovrátek. Byla jsem prý tou nejlepší ježibabou, kterou divadélko zažilo. Nyní opět čeká, 

kdo jej pozvedne z prachu.“ Iva je vděčná P. Pavlu Kupkovi, který ji v roce 1981 přivedl ke 

křtu. Poté se jí zcela mateřsky ujala Lída Svobodová, Malá sestra Ježíšova podle Karla 

Foucaulda (Sestry zůstávaly v civilu a pracovaly ve svých profesích a bydlištích. Přinášely 

svým životem časté modlitby, adorace a přijímáním eucharistie, Krista do světa. Dnes mají 

hábit a pracují v těch nejnižších pracovních sférách – uklízečky, svačinářky a bydlí alespoň 

po dvou, většinou se sociálně nejnižší vrstvou, dle místních podmínek). Poskytla jí bydlení 

a uvedla do společnosti křesťanů, většinou umělců, kteří měli svoji základnu v rodině Jany 

a Tomáše Vážanových s pěti dětmi. Prožila zde nejen nezapomenutelná setkání, ale i 

vernisáže uměleckých fotografií a pověstné výlety poznávající dřevěné kostelíky.
60

 

„Co říci k dnešku? Máme nostalgické vzpomínky plné světla s neopakovatelnou 

atmosférou. Doba se změnila, zrychlila, zestárli jsme. Však světlo přinášejí zase jiné 

zážitky a události, které byly v době totalitní zapovězeny – Katolická charismatická 

konference, různorodá setkávání, veřejné přednášky, nová evangelizace.“
61

 

 

Helena a Vladimír Suchánkovi (svatba 1982). V olomouckém kulturním „podsvětí“ 

mají nezastupitelné místo v předrevolučních letech filmové kluby probíhající v domácnosti 

Vladimíra a Helenky Suchánkových. 

Vladimír, pro svůj neskrývaný postoj aktivního křesťana, nemohl vykonávat svoji 

profesi režiséra a scénáristy, kterou vystudoval v Moskvě na filmovém institutu VGIK. 

Když se někomu podařilo sehnat film Bratr Slunce, sestra Luna (Franco Zeffirelli, 

Itálie/Velká Británie, 1972), bylo hned jasné, kam se obrátit o radu, jak uskutečnit kýženou 

veřejnou projekci. Byl to rok 1983 a započala tradice klubových filmových večerů 

a přednášek. Promítalo se z filmového pásu, který byl pro svoji objemnost využíván 
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  Např. v Českém ráji, na východním Slovensku aj., viz foto v příloze. 
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  Osobní rozhovor s I. Rašnerovou ze dne 15.12.2013. 
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k projekcím jen zřídka. Přizvaný překladatel synchronně tlumočil italský text do češtiny. 

Promítalo se na zapůjčenou promítačku z 16 mm filmového pásu. Příště další „někdo“, 

s kontaktem na italské velvyslanectví, půjčil film Ježíš Nazaretský. Nepravidelně, 

několikrát do roka, přicházeli na filmy přátelé, pak přátelé přátel. Film byl představen 

v kontextu žánrovém, historickém i vzhledem k tvorbě daného režiséra. Vladimír upozornil 

na důležité prvky, které by mohly divákovi uniknout. Prvky, které se dotýkají filosofických, 

estetických, morálních či náboženských hodnot a mají vyprovokovat k úvahám a reflexím. 

K těmto je pak dán prostor v diskuzi po projekci. Brzy se i Vladimírova tvorba stane 

předmětem těchto večerů a besed. 

Při příležitosti výročí 1100 let od úmrtí sv. Metoděje, v červenci 1985, prosákla den 

před poutí na Velehradě informace, že připutovalo 150 000 lidí. Ve skutečnosti jich přijelo 

240 000. Taková mohutná demonstrace věřících se již nikdy nezopakovala. Samozřejmě, že 

účastníci národní pouti, která se změnila v dosud nevídaný masový protest křesťanů proti 

totalitnímu režimu, pořídili soukromé fotky a diapozitivy (vždyť jen ukázat zapůjčenou 

videotechniku by se rovnalo „sebevraždě. Záznamový videořetězec, videorecorder + 

videokamera byly zapůjčeny od P. Karla Jaška z Uherského Brodu a byl na Moravě jediný). 

Dómský kaplan P. Stanislav Čevela disponoval oficiálními snímky a navíc originálním 

záznamem z mikrofonu na magnetofonové kazetě. To byl potřebný materiál ke vzniku 

videopořadu Velehrad 1985, složeného z více než dvou stovek diapozitivů natočených 

a sestříhaných na video. Přes nízkou kvalitu technickou měl snímek vysokou hodnotu 

morální. Více než sto ilegálních kopií vydávalo po vlastech československých nezkreslené 

informace a pravdivé dokumenty. 

Při soukromé premiéře na dómské faře v říjnu 1985 studio poprvé vystoupilo pod 

názvem Videostudio Velehrad Olomouc. Oficiálně se parta nadšenců (V. a J. Suchánkovi, 

J. Dopita a K. Hewanicki jr.) představila širší veřejnosti v říjnu 1987 při premiéře svého 

druhého filmu Den pro agapé o prof. ThDr. Josefu Zvěřinovi. Na procházce moravskou 

přírodou, od východu slunce až po noční uvažování o posledních věcech člověka, nás 

seznamuje se základními dogmatickými tezemi křesťanské věrouky. Natáčení se velice 

bránil. Po zhlédnutí hotového filmu si naráz objednal 30 kopií a pak v nepravidelném rytmu 

následovaly desítky dalších. Osvěta, mající za cíl vychovávat náročnějšího diváka, 

pokračovala. Videorecordéry se v rodinách začaly pozvolna vyskytovat, prázdné VHS 
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videokazety cca za 70–90 bonů (400 Kč) v prodejnách Tuzexu také a tak nic nebránilo 

stahování dostupných soukromých záznamů. Většinou se jednalo o dokumenty z poutí 

nevalné kvality (např. z Říma, Lurd apod.). „Ten bílý flek je co?“ „No, to je Panenka 

Maria.“ Z Polska se pašovaly filmy o svatém Otci Janu Pavlu II., ze Slovenska přicházely 

dabované zahraniční náboženské kýče. 

Bylo konečně co promítat a tak se kluby dočkaly v 2. polovině roku 1988 větší 

četnosti a pravidelnosti, asi po šesti týdnech. Zapůjčenou černobílou televizi z r. 1986 

nahradila u Suchánkových v roce 1987 malá televize zn. Salora (až po roce 1990 měly 

televize vstupy pro video a nemuselo se složitě ladit pomocí vytažených drátů). Mecenáši 

studia, Dr. Zvěřina a Dr. Mádr, na její zakoupení v Tuzexu dodali potřebnou měnu, tzv. 

bonny. Začátkem roku 1988, kdy vznikal film Setkání s otcem Františkem kardinálem 

Tomáškem (i on patřil mezi podporovatele), získalo Videostudio Velehrad darem osobní 

auto. Tito jmenovaní vzácní kněží měli na tvůrce zásadní duchovní vliv. Ten šel ruku 

v ruce s nezbytnou pomocí materiální. Vedle nich se o trvání studia zasloužili i mnozí 

soukromí dárci z řad uměnímilovných křesťanů. 

Ve svobodných časech se studio začlenilo do pastorační struktury olomouckého 

Arcibiskupství a postupně se stalo občanským sdružením. Když po roce 2000 studio 

vcházelo do nového tisíciletí, mělo za sebou 31 filmů a řadu významných ocenění. Do 

dnešních dnů prošlo výraznými proměnami, které vnesly nové tvůrčí osobnosti i přirozený 

vývoj. V době svých začátků znamenalo významný a jedinečný tvůrčí počin na poli 

křesťanského samizdatového umění a vstoupilo do povědomí křesťanské veřejnosti napříč 

našimi národy i konfesemi.
62

 

Klubová tradice vzešlá z totality dále pokračovala. Jen pozvánky byly rozesílané přes 

internet, jinak zůstalo vše nezměněné. Návštěvníkům byla stále společná touha objevovat 

Boha. Od roku 1992 pravidelně jedenkrát měsíčně přicházelo dvacet až čtyřicet lidí. Přijít 

mohl kdokoliv. Vladimírovým cílem byla výchova diváka. Chtěl tříbit jeho vkus. Národ 

nebyl připravený, byl zavalený nevkusem. Film prvoplánově náboženský býval nevkusný. 

Používal nasládlá, polopatistická klišé, poplatná názoru na náboženství a víru. Biblické 
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 Údaje o historii SVO jsou čerpány z příspěvku Vladimíra Suchánka Studio Velehrad Olomouc (1985–

2000) a ústních rozhovorů poskytnutých bratry Suchánkovými.  
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příběhy byly vyprávěny vkusem z přelomu 19. a 20. století. Vladimír hledal pro své diváky 

filmy, ve kterých se o Bohu přímo nemluví, ale je v nich hloubka, v níž lze Boha tušit. 

Vybíral např. ruské či japonské válečné filmy: snímek Michaila Kalatozova Jeřábi táhnou 

(SSSR 1957), Strom přání (Tengiz Abuladze, SSSR 1976), Člověk a kůň (Sergej 

Urusevskij, SSSR 1968), drama Pokání (Tengiz Abuladze, Gruzie/SSSR 1984), drama 

Brána pekel (Teinosuke Kinugasa, Japonsko 1953), pohádkové drama Radúz a Mahulena 

(Petr Weigl, ČSSR 1970), Trnkova loutková pohádka Bajaja (ČSSR 1950), drama Ježíš 

z Montrealu (Denys Arcand, Kanada/Francie 1989), komedie Skřivánci na niti (Jiří Menzel, 

ČSSR 1969) Všichni dobří rodáci (Vojtěch Jasný, ČSSR 1968), drama Ďábel a desatero 

(Julien Duvivier, Francie/Itálie 1962), legenda Návštěva z temnot (Marcel Carné, Francie 

1942), pohádka Kráska a zvíře (Jean Cocteau a René Clément, Francie 1946) aj., často 

filmy televizního klubu filmového diváka. Chtěl ukázat lidem, že kvalita filmu je 

v duchovnosti, není-li film duchovní, není kvalitní. Vladimír: „Všichni hledáme Boha. 

Kvalitní film má duchovní náboj a obsahuje Boha automaticky. Zatímco náboženské téma 

automaticky duchovnost neobsahuje.“ T. Špidlík k tomu přidává: „Buď je to o Bohu, nebo 

je to o ničem.“ Od roku 1998 do roku 2000 se klubové promítání přesunulo k jezuitům, do 

kulturně – pastoračního a vzdělávacího institutu Centra Aletti Velehrad-Roma v Olomouci. 

V letech 2000 až 2004 přešly zase zpět do domácnosti Suchánkových. 

Helenka a Vladimír se shodují: „Potřeba lidské duše přetrvává. Ať už se potýkáme 

s komunistickou totalitou, bezbřehým liberalismem či dravým materialismem. Stále je třeba 

rozlišovat, učit se hledat. Nenechat se zmást bludnými naukami. Cítit chuť Boha, i když 

tam není o Bohu ani slovo. Tvořit umění, které zprostředkovává pravdivost jazykem 

srozumitelným pro všechny.“ Stále platí Dostojevského: „Krása spasí svět.“ 

Jak poznat pravdivé umění, aby nám skrze něj zářil svět neviditelný? Co osobnost 

umělce? Jistě je možné zjednodušovat, zkreslovat a tak přivést na scestí. (Měla jsem 

v oblibě klavírní preludia ruského skladatele A. Skrjabina. Poté, kdy jsem zjistila, že byl 

ovlivněn a pracoval s tématy okultismu, teozofie a satanismu, není již pro mě jeho hudba 

radostí. Uvažuji, zda skrze své nesporné nadání doputoval k Pravdě.) Využívejme 

charismat umění, které vládne mocnými účinky, tak jak je na druhou stranu ohrožené a 

křehké. Zůstane-li pravdivé, odpovídá na naše otázky, nebo nám je pomáhá hledat a je 

hodno úcty. Staví pravdu, po které se někdy šlape, před slávu. Pravdu, která může i bolet, 
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před laskavou řeč. Vyslovuje obrazem, slovem, tvarem, zvukem i to, co je nevyslovitelné. 

Potřebuje a hledá vztah. Umělec hledá příjemce. Lidská duše volá po tajemství umění. 

„V Itálii z pultů obchodů náboženská literatura přetéká a není o ni valný zájem,“ říká 

kardinál Tomášek ve filmu studia Velehrad. Tato slova předznamenávají dnešní časy. 

Lidstvo je pomatené. Nejprodávanější knihou je Padesát odstínů šedi. Jednoznačně 

pornografická literatura. Ve filmech po polovině obrazovky (plátna) teče krev, po druhé 

polovině sperma. Nemáme čas. Jsme zahlceni věcmi. Chudoba života pokračuje… 

Plodem svobody může být potřeba znovu se setkávat. Jako impuls, který otevírá 

možnost cesty vedoucí k návratu. Znovu se společně scházet. Tvořit společenství. Vše 

lidské pomine, ale kde nám bylo dobře, to se nezapomeneme. Láska nepřestává. Jsme starší 

a moudřejší. Máme velikou šanci k obrození. 

Vladimír v současné době působí na Katedře divadelních, filmových a mediálních 

studií Filozofické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci. Je také poutníkem po vlastech 

českých. Ve vzduchu je cítit národní obrození. To je životně nutné. Jako host filmových 

večerů dojíždí do Prahy, Plzně, Tachova, Velehradu aj. Model je stále tentýž. Krátce film 

představí a po jeho zhlédnutí o něm v diskuzi pohovoří více. Radostí je pro něj pozvání 

k cyklu přednášek, který s ním natáčí plzeňský rozhlas. Nebo pravidelná setkávání 

s karmelitkami Edith Steinové v pražských Jinonicích. Ráno od 8 hodin meditují text 

a obraz předem poslaný, po poledni zhlédnou film a po krátké meditaci je obecná rozprava 

na téma, co film dal osobně, čeho se dotkl a proč. Např. letos 17. 11. jim takto Vladimír 

připravil Vláčilovo Údolí včel. Bolestivé, zoufalé hledání víry člověka. K meditaci vybral 

fotku oltáře s křížem v podobě meče od Mikuláše Medka a čínský text „Největší umění 

meče je ho nepoužít.“
63

 

Vladimír, rozervaný umělec, v tom nejlepším smyslu slova, zanícený a stravovaný 

pro svou vášeň k pravdě, kterou je umění povinno hlásat. Trpce zklamaný, když se tomu 

zpronevěří. Jako by to bylo jeho osobní selhání. Trpí bezmocí. Stydí se za vše plytké a 

formální. Vždyť ví, jak mocného máme pomocníka v daru umění. Je to hlas v našem srdci, 

který hledá svobodu a naději v časech nesvobody a beznaděje. Proč se ho dobrovolně 

zříkáme a nahrazujeme hloupou povrchností? Ne, tudy ne! 
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  Osobní rozhovor 27.11.2013. 
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Ivana Jeništová je aktivní členka Českobratrské církve evangelické v Olomouci. Ve 

farním sboru se zúčastňovala výuky náboženství, tzv. nedělní školy. Vyrůstala v křesťanské 

rodině, od roku 1972 v Olomouci. Hlavními vzory jí byli prarodiče a zdrojem informací 

a hlavně všeobecného vzdělání, takovou domácí univerzitou, rozhlasové stanice Svobodná 

Evropa a Hlas Ameriky. Vzpomíná na úžasné přednášky, četbu, promluvy kněží, duchovní 

témata k zamyšlení. Zásadně ji to ovlivnilo. Věří, že získala tolik, jako řádným a kvalitním 

studiem. Později z této „školy” čerpala v celé své novinářské praxi. 

Studovala Střední průmyslovou školu grafickou. O vyšší vzdělání v podmínkách 

reálného socialismu ani nestála. Školství nemělo takovou úroveň, aby se chtěla na vysokou 

školu dostat za každou cenu. Cena za studium se jí zdála příliš velká. Soukat do hlavy 

dějiny KSČ a dějiny SSSR a pak celý život přinášet oběti režimu, úlitby, dělat jen to, co se 

smí. K čemu? Navíc, co by chtěla dělat, tam by se nedostala. 

Tak, jak Jeništům vyrůstaly děti, zapojovali se manželé do aktivit pro rodiny s dětmi 

v rámci své církve. Mladý muž, Dan Říčan, syn faráře ČCE z Oder, skaut tělem i duší, 

pořádal tajné skautské tábory pro děti z církve. Byla to vhodná alternativa k pionýrským 

táborům. Protože mu však sbor církve z Olomouce přivedl v roce 1984 pořádnou smečku 

dětí, navrhl jim osamostatnění. 

Tak v roce 1985 zahájili „olomoučáci“ své tábory. Nejmladší děti, od předškoláků po 

třeťáčky, prožily týden na chalupě někoho z organizátorů. Větší děti byly v další skupině, 

která se kvůli utajení každý rok stěhovala do jiné oblasti (majitelé pozemku či nemovitosti, 

byli po ukončení tábora voláni k výslechu na StB). Nejstarší skupina dětí (14–18 let) 

chodila na „puťák.“ Z Olomouce a okolí se posbíralo kolem stovky dětí. Skupinky jich 

čítaly 20–30. 

Tábor, který vedli Jeništovi, nesl název Lambaréné a jeho motem byla pomoc 

bližním, podle dr. Alberta Schweitzera. Měl svoji hymnu, vlajku apod. Děti byly rozděleny 

do skupinek a v každé skupince bylo začleněno dítě s handicapem, čím se děti při soutěžích 

snažily vítězit a zároveň brát ohled na slabší. Na atmosféru soutěží a závodění měla tato 

skutečnost veliký vliv. Děti se učily solidaritě a ohleduplnosti. V prvním táboře Lambaréné 

měla být jen skupina 14letých dívek z Olomouce, proto vedoucí tehdy pozvali na tábor 

chlapce stejného věku ze spřátelených sborů z rodin z Valašska. Pochopitelně tak tábor 

získal svoje kouzlo a mladí veliké zážitky. Duchovní vedení zajišťovali bohoslovci z Prahy, 
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kteří často pocházeli z farářských rodin. Ve společenství olomoucké evangelické mládeže 

uzrálo minimálně 5 budoucích farářů (bratři Blažkovi – Jan [vojenský kaplan] a Mirek, Jan 

Lukáš, farář v Opavě a další). 

Příprava tábora začínala v lednu. Organizátoři, budoucí vedení tábora, se pravidelně 

scházeli k přípravě programu. Jeho součástí byla především Velká táborová hra 

(„vétéháčko“), inspirovaná biblickým příběhem. Vedoucí vytvořili podle něj scénář, 

soutěžní hry inspirované knihami her (Zapletal – Hry v přírodě a Hry v klubovně), které 

v tu dobu byly v knihkupectvích; že to byly skautské hry, věděli jen bývalí skauti. 

Dopoledne začínalo vždy duchovním programem, který měli na starosti většinou 

bohoslovci. Probírali s dětmi otázky víry a morálních postojů křesťana. 

Vedoucí viděli jako důležité, aby děti byly stale zaměstnané programem. Iva jako 

vedoucí tábora vařila v táborové kuchyni, manžel byl hospodářem a staral se o nákupy 

potravin. Děti v kuchyni samozřejmě pomáhaly, každý den měly dvě z nich službu. Vařila 

se jednoduchá jídla, nenáročná na přípravu a peníze, tak, jak tomu bylo zvykem 

v početných nemajetných rodinách. Finanční náklady na jedno dítě byly na týden 160 Kč. 

Zajímavá byla často náhodná setkání. Cestou do tábora se např. přidala dívka či chlapec, 

kteří jeli stopem „někam”, nebo si děti přivedly přátele a spolužáky, kteří nebyli 

z církevního prostředí, nebo byli z jiné církve, často z katolické. Dokonce tu bylo i několik 

dětí z Prahy. Na táborech tak vznikala velká přátelství a mnohé z dětí přijaly víru. 

Protože se táborníci toužili setkávat i po skončení tábora, pořádaly se ještě společné 

víkendy. Ty se konaly většinou na farách, např. V Broumově, v Ratiboři či na Rusavě, kde 

si tehdy pěšky vyšlápli na sv. Hostýn. V bazilice prožila Ivana nezapomenutelný duchovní 

zážitek. Pod její kopulí se Boží děti v kruhu chytily za ruce, zpívaly, modlily se. 

Poslední tábor Lambaréné s touto partou byl na Seči v roce 1991. To už byla 

svoboda, už se nemuseli bát prozrazení. Duchovní program tehdy měla na starosti Helena 

Blaženínová, aktivní farnice z Černošic. Ale tábor už byl, vzhledem k věku jeho 

frekventantů, poslední. Ten rok už „dětem” bylo osmnáct, ale všichni si nostalgicky hráli na 

to, že jsou malí, svědomitě dál hráli hry a plnili bobříky. Naposledy se všichni společně 

sešli později, při 10. výročí založení tábora. To už mnozí z nich měli rodiny, několik párů 

se seznámilo právě na těchto táborech a ve vzniklých mladých rodinách vnímali smysl 

a plody svého úsilí. 
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Pracovala jako korektorka a technický pracovník v Moravských tiskařských 

závodech, což byl velice sledovaný prostor. Vzpomíná, jaký humbuk způsobil nechtěný 

překlep v titulku novin KČS místo KSČ. Bylo to hodnoceno takřka jako sabotáž. 

Asi od roku 1986 až do revoluce probíhala u Jeništů a postupně i v jiných rodinách, 

jednou měsíčně křesťanská sezení. Scházeli se s přáteli z různých církví – adventisté, 

pravoslavní, katolíci, křesťanské sbory (Darbisté) a ve společných debatách na duchovní 

téma nacházeli radost. Netrvalo dlouho a došlo k pořádným sporům („řeži”) o pravdu: 

v každé církvi některé věci věrouky viděli odlišně. Protože se měli rádi, vymysleli jiné 

pojetí: co nás spojuje. Elegantním řešením se ukázalo postupné setkání s hosty, vlastně 

pozvali kněze svých církví. Každý z nich představil církev a její základy. Církev 

Českobratrskou tehdy v Olomouci zastupoval ThDr. Josef Hromádka, později nařčen ze 

spolupráce s StB. Byla prokázána, ale na druhé straně, jak Iva věří, přesto, že o tomto 

společenství či táborech všechno věděl, nic nevyzradil. Znala ho od roku 1978, podporoval 

aktivity mladých a nechával jim svobodu. Naopak, často zasáhl, když se některý aktivní 

mládežník z olomouckého sboru ČCE dostal do problémů s tajnou policií. (Mládež ČCE 

v Moravskoslezském seniorátu např. koncem 80. let pořádala Pochod Jana Zajíce.) 

Pravoslavnou církev tehdy představil její archimandrita (předchůdce vladyky 

Kryštofa – spolupracovníka StB). Sblížili se, když srdečně pozval celou skupinu na 

významné slavnosti v kostele sv. Gorazda. ČCE od roku 1988 směla vydávat časopis pro 

mládež Cesta víry (za 1. republiky Bratrstvo, které ale úřad pro dohled nad církvemi 

nepovolil, po r. 1989 se tento název vrátil). 

Přišel konec totality. V revolučních listopadových dnech probíhal v Praze synod ČCE 

a farář Hromádka byl zvolen synodním seniorem. Volal z Prahy na faru informace o tom, 

co se tam děje. Byli v centru děje. Studenti na Národní třídě, synod v Korunní ulici. J. 

Hromádka se později stal místopředsedou Čalfovy vlády. 

Do Olomouce nastoupil nový farář Jan Nohavica z Hošťálkové. Do té doby působil 

jako farář v Hodslavicích, za jeho působení se olomoucký sbor rozrostl o různé aktivity. 

Olomouckému sboru nebyl neznámý, po skončení studia bohosloví v Praze tu rok 

vykonával praxi, tzv. vikariát. V roce 1997 zemřel velice mladý na rakovinu. Organizoval 

na faře tzv. vikárku – setkávání studentů VŠ, rozuměl potřebě ekumenických setkání (říkalo 

se “U Nohaviců”). Ve sváteční den 28. 10. 1988 farář J. Nohavica vyvěsil na věž kostela 
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československou vlajku. Církevní tajemník se zlobil, mládež byla zadržena u kostela. 

Student Dan Marek byl odvezen k výslechu (J. Hromádka se přimluvil za rychlé 

propuštění). V listopadu 1989 se pak vikárka přirozeně stala jedním z center angažovaných 

studentů. Byt byl zcela k dispozici. Napříč denominacemi se zde scházeli, pracovali, spali, 

Iva půjčila psací stroj na přepisování revolučních letáků. 

Po propuštění z MTZ v r. 1992 pracovala jako redaktorka v Hanáckých novinách, 

které postupně přešly v Moravskoslezský den, Den, Deník. Během působení v HN byla 

také regionální dopisovatelkou RFE. Posledních 10 let před odchodem do důchodu 

pracovala jako tisková mluvčí v Arcidiecézní charitě Olomouc, dopisovatelka Katolického 

týdeníku, šéfredaktorka křesťanského časopisu pro seniory Strom. Je spoluautorkou knihy, 

„České srdce Jana Pavla II.”, kterou s Alešem Palánem vytvořili ze vzpomínek účastníků 

setkání s papežem během jeho návštěvy Olomouce. Šestnáct let už je šéfredaktorkou 

farního časopisu Posel. Má čtyři děti a dnes už osm vnoučat. 

Jako redaktorka Hanáckých novin se Ivana dostala do Říma, když byl jmenován 

kardinálem Mons. Miloslav Vlk. Regionálním novinám tehdy stálo za to uveřejnit reportáž 

z Vatikánu. 

Protože má Ivana stále cenná přátelství s lidmi různých křesťanských vyznání, 

hluboce se jí dotýká myšlenka ekumeny. Vnímá snahy a úskalí mezináboženského dialogu. 

Přemýšlí nad lednovým Aliančním týdnem, který protestantská část slaví začátkem ledna, 

pak je týden „volno” a v katolické církvi začíná Týden modliteb za jednotu křesťanů. 

Navštěvují se, kněží hostují v bratrských církvích, ale proč to není spolu, v jednom týdnu? 

Co tak propojit týdny s prostředním týdnem a utvořit Měsíc modliteb za jednotu křesťanů? 

„Dříve se ekumenických bohoslužeb účastnily davy lidí, těšili jsme se na sebe, zajímalo nás 

to. Co s tím dělat?“ 

Je svoboda. Očekávali jsme, že touha lidí po křesťanském poznání po revoluci naplní 

kostely, vždyť odpadly zábrany totality. Ale opak je pravdou. Společnost pohltil konzum, 

teze o střídmosti, lásce, úctě, obětování, odříkání jsou pro dnešního člověka nepohodlné. 

Církevní restituce se táhnou přes dvacet let. Josef Lux kdysi řekl: „Co bylo ukradeno, ať je 

vráceno,” ale současná společnost nemá smysl pro spravedlnost. Jakoby 60 let totality 

vymazalo z lidí touhu po duchovních hodnotách. Touhu po kráse, po pravdě. 
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„Jsme křesťané. Neseme myšlenku křesťanství, poselství Kristovo. Je na nás, zda to 

dokážeme předat alespoň našim dětem, když ne celým generacím. Aby nakonec nebyly 

naše kostely prázdné. Věřím, že Bůh ‚oživí kosti suché’, my jen trpělivě kráčejme po cestě 

za Kristem.“
64

 

Oblast ekumeny je pro mě neprobádané území. Neumím se v něm pohybovat ve 

směru, po šipkách, nevidím ukazatele. Vnímám jako selhávání zvl. malý zájem něco 

opravdu změnit. Jako by bylo dost jiných starostí, než je nejednota křesťanů. Naopak 

nezapomenutelná jsou pro mě osobní setkání s bratry z jiných křesťanských církví. Každý 

úsměv, projev přátelství, tolerance, objektivity a obyčejné lidskosti dostává zcela 

mimořádné rozměry. Např. Daniel Kvasnička, evangelický farář v únoru 2014 v televizním 

 pořadu Hyde park se zastával církevních restitucí, vysvětloval na historickém pozadí 

křivdy páchané zvl. katolické církvi, pro mě osobně udělal větší krok ke sblížení, než 

mnohé elaboráty a konference. Reprezentace církve je v dialogu lásky člověka s člověkem. 

Vztah může měnit i postoje. 

 

Josef Kořenek byl v roce 1989 student medicíny. Vzpomíná na uvolňující se 

společenské klima a různé diskuze organizované studenty již v měsících před revolucí. Dne 

28. 10. 1989 vyhlásilo vystrašené vedení univerzity prodloužený víkend a svazáčtí 

funkcionáři dohlíželi na to, aby se koleje vyprázdnily. Zprávy o dění v Praze 17. listopadu 

spustily stavidla. Jožka na psacím stroji sepisoval informace získané ze zahraničních médií 

a vybízel ke studentské stávce. Tyto tiskoviny v neděli 19. listopadu rozdávali s kamarádem 

na kolejích a všude, kudy šli. Prvním odvážným a zásadním projevem bylo vystoupení 

studenta Přírodovědecké fakulty, který u VŠK Šmerala před desítkami studentů zahájil 

stávku. Proděkan lékařské fakulty docent Soviár se marně pokoušel situaci vysvětlovat jako 

manipulaci ze strany protisocialistických živlů. V pondělí ráno byli s plánem stávky 

a jejími důvody postupně seznamováni další vracející se studenti. 

Na jednotlivých fakultách se diskutovalo s děkany a jejím vedením. Hlavími body 

byly požadavky na řádné vyšetření událostí na Národní třídě a zrušení článku Ústavy o 

vedoucí úloze KSČ ve společnosti. Přes důrazný zákaz přišlo večer na náměstí 50–100 

studentů a vzápětí napochodovalo asi sto policistů. Naštěstí jen přihlíželi. 
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Zvolení zástupci vyjeli ještě v noci autem do Prahy na rozumy, jak se stávka dělá. 

Josef vzpomíná, jak ho ranní Praha přivítala takovou atmosférou, že věděl, že je 

rozhodnuto. Na FF UK se setkali s hercem J. Kemrem, slyšeli vyhlášení kardinála 

Tomáška: „Když je Bůh s námi, kdo proti nám“. Poprvé se mluvilo ve společnosti o Bohu 

otevřeně. Domů odjížděl s jasnou vizí, jak informovat a postupovat. Jen své místo již 

nehledal ve studentských výborech, ale ve společenství aktivních křesťanů. 

Se zástupci OF se potkal u biskupa Vaňáka na audienci v úterý dopoledne. Hned 

zcela spontánně reagoval na prohlášení pana kardinála Tomáška a od této chvíle byl biskup 

součástí diskuzí mezi studenty, vedením UP a členy OF. Církev byla komunistickému 

systému přirozenou opozicí. Na celouniverzitním setkání v hale UP požadavky studentů 

proti vedení UP statečně hájil amerikanista doc. Josef Jařab, pozdější rektor. 

Na akademickou půdu byl pozván první kněz, František Lízna. Začátkem prosince 

sloužil v katedrále studentskou mši. Následovala diskuze v Aule FF o otázkách 

náboženských i lidských svobod, věznění, praktikách orgánů StB apod., která mnohým 

posluchačům otevřela oči. Josef věděl, že v Praze se dařilo budovat katolickou studentskou 

organizaci. V Olomouci byly snahy o jakousi ekumenickou platformu s názvem Křesťanská 

mládež, v Brně se nejvíce zviditelňovali baptisté. Vnímal, že v nastalém uvolnění je pro 

mnohé hledající mladé lidi srozumitelnější ukázat jasně svoji identitu a ekumenické úsilí 

rozvíjet postupně. Takto pracoval s pražskými studenty jezuita Tomáš Halík. 

Prvním studentským kaplanem v Olomouci byl jmenován Josef Šich. Spolu s Pavlem 

Uhříkem OFMCap., byli tito kněží u zrodu Vysokoškolského katolického hnutí. Budovali 

jeho strukturu. Začaly se konat pravidelné studentské mše, nejprve v kapli svaté Anny, 

nebo v dómské kryptě, společné modlitby, přednášky. Od září 1990 pomáhal zásadním 

způsobem i jezuita Pavel Ambros, spirituál kněžského semináře. Mše se sjednotily na 

středy, podařilo se získat místnosti a hlavně rovnocennou pozici VKH v Unii studentů. 

Duchovní kladl důraz na život společenství. Témata besed pro mladé byla např. Ateismus 

a víra, Láska a sex, Křesťan a politika, atp. 

Po odchodu P. Ambrose na studia Josef ve vedení VKH požádal jezuitského 

provinciála o nového duchovního pro studenty v Olomouci. Stal se jím Michal Altrichter 

působící v té době na Velehradě. Josef to prosadil, a tak založil tradici studentských poutí. 
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(Na sv. Hostýn od října 1990 každoročně a na Velehrad co dva roky vždy v květnu, od roku 

1991.) 

V tomto období navštívila Olomouc Matka Tereza. Josef využil okolností, kdy sestry 

byly pozvány na Slovensko, u příležitosti založení jejich domu v Čadci. Arcibiskup Vaňák 

je spolu s biskupem Hrdličkou pověřil vzácnou návštěvu dopravit. Josef měl s sebou dopis 

z Indie, kterým mu v roce 1988 odpověděla na jeho nabídku zorganizovat koncert pro 

zemětřesením postiženou Arménii. Byl to tehdy „husarský kousek“ žádat Sovětskou 

ambasádu o povolení věnovat výtěžek sestrám Matky Terezy působícím v postižené oblasti, 

ale povedlo se a tato osobní korespondence po 3 letech posloužila k důvěře a sblížení. 

Ministr Richard Sacher pro tu příležitost zajistil vrtulník a Matka Tereza tak cestou ze 

Slovenska do Prahy pobyla dne 17. 5.1991 krátce i v Olomouci. V dalším akademickém 

roce Josef nebyl spokojen se směřováním VKH. Chtěl ho budovat jako prestižní organizaci, 

sloužící k dispozici všem studentům, kteří se nebojí vstupovat do oblastí a jednání celého 

širokého studentského spektra. Byl zklamán, že tento přesah s ním kolegové nesdíleli 

a zůstali ve svém záměru pečovat především o katolické studenty. Myslí si, že zde byla 

veliká příležitost katolické mládeže překročit práh provinčnosti a nabídnout rodící se 

demokracii konzervativní a křesťanské hodnoty.
65

 

 

Michal Mrtvý. V roce 1984 přišel k Michalovi domů pan František Adamík 

z Přerova. Hledal spolehlivého a ochotného pomocníka k tisku samizdatů. Kontakt získal 

od aktivních katolíků Jana Krumpholce a Josefa Vlčka. Hledali se nové možnosti. 

F. Adamík se chtěl více věnovat knihám a neperiodickým publikacím. V Praze se v tu dobu 

rozpadla pracovní skupina katolíků kolem Fučíka, Holíka, kteří byli trestně stíhaní za 

podobnou činnost. Nebylo to snadné rozhodnutí. Zatímco v Praze se při dopadení už takové 

jednání klasifikovalo jen jako maření státního dozoru nad církvemi a náboženskými 

společnostmi („mařenka“), což byl přečin v menší trestní sazbě do dvou let odnětí svobody, 

na Moravě se dávalo pobuřování a rozvracení republiky. Po krátké úvaze a poradě 

s manželkou souhlasil. Ruční výrobou pomocí válečku a rámečku tiskl doma ve sklepě 

periodikum Informace o Církvi. Měsíčně 250 – 300 ks, což byla práce na týden po nocích. 

Nepravidelně vytiskl i nějakou knihu s náboženskou tématikou. Blány s textem většinou 
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přicházely z Prahy. Někdy se musely napsat tady a to pak pracovnice Pofisu na Kateřinské 

ulici (pí Lukešová, Švorčíková a Čedroňová) blány nenápadně nakupovaly v protějším 

papírnictví. I cyklostilový, rozmnožovací papír se sháněl po částech, kde se dalo. Nebylo 

možné koupit větší množství naráz. Nákup by byl podezřelý a příslušníci StB si takové 

obchody hlídali. Doma Michal celé vyrobené číslo poskládal a odvezl v taškách autobusem 

do Radíkova ke Krumpholcovým. Později naložili náklad pod kočárek a rodinka vyjela na 

procházku. Distribuční kanál Michal neznal, ale tiskoviny někdo rozvážel po celé Moravě. 

Takto to běželo až do července 1986. Tehdy příslušníci StB udělali v domě domovní 

prohlídku. Obvinili Michala z trestného činu rozvracení republiky, ve druhém odstavci, 

s trestní sazbou do 9 let odnětí svobody. Našli ve sklepě nefunkční cyklostil (ze smeťáku 

z práce, který chtěl Michal výhledově zprovoznit), pomůcky k tisku, barvu, papíry, blány 

a celý náklad studie Eriky Kadlecové – Oživení zájmu o náboženství (marxistická 

socioložka, chartistka, se zamýšlela nad tím, proč mají mladí lidé zájem o náboženství). 

Zabavili ještě 200 kusů jednotlivých exemplářů zakázaných, většinou náboženských knih. 

V „seznamu zabavené závadné literatury“ figurovaly i Dopisy z Tajgy. Soudruzi sice věděli, 

co je třeba likvidovat, protože to škodí našemu lidově-demokratickému zřízení, ale 

přicházejí-li nepřátelské dopisy z tajgy, nebo z Taizé už nebylo důležité. Měli toho chlapci 

moc. 

Vazba trvala sedm měsíců. Během ní proběhl soud v Olomouci u Okresního soudu, 

Michal vyvázl s podmínkou. Po odvolání prokurátora se konal odvolací soud v Ostravě. 

Ten zrušil výrok Okresního soudu a poslal k došetření. Mezi tím byl v únoru propuštěn 

a nadále stíhán na svobodě. V říjnu 1987 proběhl soud v Olomouci, který podmíněné 

odsouzení potvrdil. Všechny soudy se konaly za velikých bezpečnostních opatření. Sjela se 

vždy skupina přátel a různých křesťanských aktivistů. Bylo jim bráněno vstoupit do budovy 

a většinou je násilím příslušníci SNB nakládali do připravených antonů. Zbylí účastníci je 

bránili a pevně drželi při sobě, což se neobešlo bez pozornosti okolo chodících obyvatel 

města. 

Na svobodě byl Michal stále pod dohledem konfidenta StB. Uvedu jednu konkrétní 

příhodu. Ve dnech zahájení Desetiletí duchovní obnovy v březnu 1987 se manželé Mrtví 

s kočárkem prošli celým městem z návštěvy u rodičů až domů do Hodolan, kde bydleli. 

Celou cestu za nimi jelo rychlostí chůze sledovací auto. Samozřejmě šli i tak, aby auto 
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neprojelo, např. „pasážkou“ a dalšími neprůjezdnými uličkami. Příslušníci si neváhali tuto 

nebezpečnou skupinku předávat a sledování se jim dařilo. Manželé z legrace vstoupili do 

budovy hlavního nádraží, aby je zvedli z vozů, ale tam došlo k zadržení. Nebylo žádoucí, 

aby se pražské akce zúčastnil a tedy celý ten humbuk byl proto, aby nenastoupil do vlaku. 

Mimořádnou péči míval v době státních svátků, májových, říjnových, různých výročí, 

srpnových událostí či v době Palachova týdne, nebo při krizových událostí ve světě. Tehdy 

hlídkovali v autě u domu i přes celou noc. Využívali i možnosti zadržet bez udání důvodu, 

preventivně na dvakrát 48 hodin. Po 48 hodinách zadrženému museli dát formálně 

svobodu. Vrátili mu občanský průkaz do ruky a jeden metr za branou vazební věznice byl 

člověk znovu zadržen. 

Pro dokreslení zmíním vztyčení transparentu: „Charta 77 vybízí k občanské kuráži“. 

Odvážili se toho při prvomájovém průvodu v roce 1987 v Olomouci Tomáš Hradílek 

a Rudolf Bereza. Naproti hlavní tribuny plné komunistických pohlavárů (dnešní SPEA) 

vydrželi postát pět minut. Michal vše natáčel na domácí kameru. Obžalováni byli 

z výtržnictví, „čímž se dopustili hrubé neslušnosti,“ znělo hned večer ze stanice Hlas 

Ameriky ústy Ivana Medka. Skončili na šest dní ve vazbě. Svojí činností se Michal dostal 

do společnosti chartistů, setkávali se v Praze, navštívil velvyslanectví USA. Vzpomíná na 

pietní akce při návštěvách památníků amerických vojáků padlých v naší vlasti. Účastnila se 

jich velvyslankyně Shirly Templ Blecková, velká podporovatelka chartistů a americký 

diplomat Chris Normen, tajemník velvyslanectví USA. Např. v Troubkách nad Bečvou 

bylo při této události na hřbitově a v okolí několik desítek bdělých příslušníků StB. 

Postoje křesťanů na angažovanost ve společenských a politických věcech byly jiné na 

Moravě a v Praze. Zatímco přátelé z církve mu jeho aktivity vyčítali a rozmlouvali jako 

něco, co je zapovězené, v čem se věřící člověk nemá angažovat, v Praze otevřená podpora 

kardinála Tomáška vytvořila opačnou atmosféru. On veřejně podporoval křesťany, kteří se 

politicky angažovali (V. Benda, D. Němcová, J. Zvěřina, O. Mádr, V. Malý). „Čas nazrál 

k práci vpravdě politické…“ těmito slovy začalo prohlášení Manifestu Hnutí za občanskou 

svobodu z roku 1988. Z prostředí charty se institucionalizovala skupina demokraticky 

smýšlejících aktivistů a vypracovala program pro angažování občanů na veřejném životě. 

To vzbudilo obrovskou nevoli vládních struktur a znovu se zavíralo. Původní prohlášení 

vyšlo v Rakousku tiskem s podpisy 250 lidí. Od V. Havla až po M. Mrtvého. 
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Svoboda už klepala na dveře a soudruhům se začaly věci vymykat z rukou. Začaly 

vycházet křesťanské časopisy. V roce 1988 Michal tisknul s Hynkem Suchánkem 

a Tomášem Kopřivou společně sestavovali 16–20 stránkový měsíčník Velehrad. 

Uveřejňovali v něm zajímavé rozhovory. Právní poradnou do něho pravidelně přispíval 

P. František Polášek ze Šumperka. Otiskli v něm např. Petici Augustina Navrátila s 31 body 

z roku 1987. Zorganizovali demonstraci u sloupu Nejsvětější Trojice v Olomouci, za 

propuštění A. Navrátila, který byl jako už po několikáté týrán v psychiatrické léčebně 

v Kroměříži (dle zprostředkovaného svědectví dnes již nežijící lékařky o elektrošocích 

a nelidském mučení). Augustinova petice byla geniální. Přesto byla v Praze kritizována 

i katolickými kruhy v čele s V. Bendou. Ale např. P. Uhl, komunista, petici okamžitě 

podpořil. Až když se petice rozběhla a získala masovou podporu, vzali ji pražští 

intelektuálové a filosofové na milost. Z rozhovoru s Augustinem v Lutopecnách Michal 

vzpomíná na jeho povzdech nad rozdíly v zacházení s chartisty v Praze, kdy se každý zásah 

hned večer hlásil v rádiu Svobodná Evropa, zatímco např. v Ostravě panovaly stalinské 

moresy. Občanské hnutí v Ostravě si zasloužilo mimořádný obdiv.
66

 

 

Vít Pelikán. Se svojí budoucí ženou Hanou (svatba 1980) se pohybovali v prostředí 

křesťanského disentu. Pořádali v ateliéru Na Vozovce např. Večery poezie Rostislava 

Valuška, Věry Jirousové, Miloše Kolbela. Opisovali, tiskli a distribuovali samizdatovou 

literaturu, především Informace o církvi a Informace o Chartě 77, spolupracovali s VONS 

a Chartou 77, k čemuž je přivedl P. František Lízna. Účastnili se a pomáhali s organizací 

všeho, co olomoučtí katolíci podnikali. Inspirací jim byly pražské disidentské rodiny zvl. 

Němcovi, Bendovi a Kaplanovi, také Adámkovi z Brna. V undergroundu se stýkali 

s Milanem Kozelkou, Jirousovými, Petrem Cibulkou a dalšími lidmi. Jako ctitelé 

sv. Františka byli v kontaktu s P. Pavlem Uhříkem, který je seznámil s křesťanskou 

duchovní spiritualitou. 

Účastnili se přednášek a setkávání s P. Pavlem Kupkou, pro pastoraci dětí a mládeže 

obdivovali P. Jana Jiříčka. Samozřejmě byli vystaveni častému šikanování, sledování, 

odposlouchávání telefonů, zadržování a obtěžování ze strany StB. Zažili si domovní 

prohlídku. Jejich zájem o společenské dění vedl Vítka do OF a za Lidovou stranu do 
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prvního svobodného zastupitelstva města. Na charitě, jako dobrovolník, pomáhal 

s charitními projekty, byl členem její rady a je členem komise Tříkrálové sbírky. Hana 

pracovala jako vedoucí charitní mateřské školky pro romské děti Khamoro, kterou také 

pomohla založit. Na 90. léta v církvi Vít pohlíží dosti kriticky. „Mohlo se podařit víc. 

Církev se zorganizovala do strnulé struktury, která nedokázala nabídnout alternativu 

konzumní společnosti. Řády se příliš uzavřely do sebe. Mládež ve velkých městech i na 

vesnicích nenachází v církvi naplnění svého života. Zklamání z vývoje ve společnosti ani 

v církvi však necítím, neboť svoboda, kterou křesťané a církev má, dává naději na 

změnu.“
67

 

 

Jana Vážanová se se svým manželem Tomášem seznámila na studiích v Brně. Byt 

po jejích rodičích jim umožnil začít svoji společnou životní dráhu v Olomouci. Přišli sem 

již se synem Vítkem. Až tehdy si Tomáš pořídil fotoaparát a zjistil, že se jím chce a umí 

vyjadřovat. Mladý muž z Valašské Polanky měl tradiční náboženskou výchovu, přijal 

1. svaté přijímání. Obrat způsobila příhoda v Praze roku 1978. Pražským přátelům se 

podařilo uspořádat Tomášovi v Divadle v Nerudovce výstavu fotek, portrétů muzikantů 

z koncertních pódií, např. J. Hutky, V. Merty a dalších. Noční procházka několika mladých 

mužů skončila málem tragicky. Tomáš si úhledně poskládal své oblečení a na Kampě skočil 

po hlavě do Vltavy. Z vody sotva po kolena vyšel jen se šrámem na hlavě. 

Tato událost ho přivedla k otázkám po smyslu života a k odpovědím směřujícím 

k Boží existenci. Chtěl dát do pořádku své nesvátostné manželství. Kamarád Rosťa Valušek 

manželům představil kněze Pavla Uhříka a v roce 1978, po čtyřměsíční přípravě, si 

v Hnojicích udělili svátost manželství. Náhoda jim do cesty přivedla kněze Josefa Jančáře, 

kaplana u sv. Mořice, který jim byl duchovním vůdcem v dalších letech. Tomáš stále 

pracoval v Agroprojektu a Jana se starala již o tři chlapce. První výstava fotek se povedla 

uspořádat v Ars Klubu v Denisově ulici v podloubí v roce 1975. Přátelé pomohli na 

vlivných místech vzbudit dojem, že se jedná o akci angažované mládeže. V červnu 1979 

přijel do Polska Jan Pavel II., hlava katolické církve. Tři nadšení kamarádi vyrazili na pouť 

do Nowego Targu (T. Vážan, J. Dostál, J. Mlčoch). Spolu s množstvím zážitků a dojmů 

přivezli fotky a u nás nedostupné knihy. 
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Na výzvědy přišli angažovaní katolíci, Slávek Havran a Lída Svobodová, spolužáci 

P. Uhříka z let, kdy fungovala obnovená CMTF. (Slávek Havran a Vojtěch Kunčar požádali 

o roční odklad kněžského svěcení a fakulta již za rok neexistovala.) S nimi začala přicházet 

křesťanská mládež, a to zcela neomezeně. Rodina bydlela od roku 1977 v domě na Horním 

náměstí, byla po ruce pro ty, kteří potřebovali v centru města azyl, pomoc různého druhu 

a podmínky k větším návštěvám skýtal velký prostorný byt. Stal se ostrovem svobody, 

pohody, vlídného přijetí, občerstvení na těle i na duchu. Takových míst bylo v Olomouci 

sice několik a každé mělo svoji specifickou tvář, ale myslím si, že Vážanovi jako rodina, 

byli výjimeční svojí velkorysou nabídkou všeho, co měli, včetně nároku na soukromí 

a rodinný život. Hlavním motorem byl Tomáš, který měl schopnost upoutávat pozornost 

a strhnout druhé. Měl nápady a dar je také zrealizovat. Připravoval promítání, fotek, 

diapozitivů na bílé kuchyňské stěně, podbarvené hudbou. Přicházelo i 50 lidí. Mimo 

podobné víkendové akce přicházeli mladí, vesměs svobodní přátelé i ve všední dny. Je 

neuvěřitelné, jak rodina s malými dětmi, postupně pěti, takový nápor zvládla. Toto není 

mým úmyslem hodnotit. Přestože přicházeli téměř jen praktikující katolíci, nelze mluvit o 

žádné podobě modlitebního setkávání. Hovory kolem výtvarné a hudební kultury, 

kulturního a politického dění ve společnosti, rozpravy s teologickými náměty nezřídka 

trvaly až do rána. Aby toho nebylo málo, shodou okolností bydlel v sousedství výtvarník 

tíhnoucí k undergrandu a zcela nekonformní provokatér Václav Stratil s manželkou. 

Tomášovy pracovní cesty s úkolem vyměřovat pro Agroprojekt ropovody na Slovensku 

inspirovaly k další aktivitě – výletům za poznáním malebných míst, dřevěných kostelíků 

a focení. Posloužila prostorná dvanáctsettrojka zvaná „Modráček“. 

Samozřejmě, že byt a jeho hosté museli být záhy v hledáčku StB. Při cestách na 

výlety je sledovaly jejich vozy. Jsou indicie, že se podařilo do bytu nasadit „štěnice“. 

Celkem byly v bytě dvě domovní prohlídky. Při první upoutala největší pozornost bedna 

plná různých samizdatových tiskovin a knih, stojící v předsíni, kterou si u Vážanových 

nechal v úschově jeden z přátel. Jeho zvláštní chování budilo podezření, že byla nastrčená. 

Druhá se odehrála po divadelním představení, které skupinka připravila k příležitosti svatby 

Josefa a Evy Kubečkových na Sv. Kopečku v únoru 1983. V kulturním domě se pohybovali 

jako ostraha, požárníci apod. zvláštní chlapíci, kteří byli svatebními hosty bezpečně 

identifikováni. Takové bývaly mise a úkoly příslušníků StB. Po zazvonění Jana zahlédla 
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okýnkem v předsíni placaté čepice a stihla několik knih vhodit za skříň. Tentokrát však 

„herci“ obdrželi paragraf pobuřování a nakonec vyvázli všichni jen s podmínkou. 

V tuto dobu vstoupila do života rodiny žena, která postupně upoutávala Tomášovu 

pozornost. Nebylo to žádné tajemství. Najednou však nebylo o čem hovořit. Zásadním 

tématem by byla tato skutečnost. Těm, kdo nemohli jinak a pojmenovali ji hříchem, Tomáš 

přestal naslouchat. Jiní nešťastně a mlčky přihlíželi, podle svých možností pomáhali Janě 

s dětmi a také, jak bylo potřeba. Do bytu přicházela jiná společnost, Tomáš se totiž nadchl 

pro lezení. Katolíci dávali najevo nesouhlas s jeho životem a tak se stáhli. Také se ukázalo, 

že spíše chodívali za ním. Horolezci poseděli i se samotnou Janou. Přišla krize duchovního 

života. Po mši před kostelem se shromažďovaly rodinky, páry a … Jana. Necítila se tam 

dobře. Byla jinde a věděla, že všichni všechno vědí, vědí víc, než ona. Setkávali se s ním 

a jeho novou partnerkou na starých místech, věděla, že půjčováním auta mu umožňují 

jezdit s ní na výlety, jakoby mu nešlo nic odepřít. Měl své věrné přátele a obdivovatele. Až 

těhotenství partnerky odstartovalo rozvodové řízení v roce 1988. 

Bohužel se Tomáš naučil svoje problémy řešit alkoholem. Přátelé mu pro povzbuzení 

pomáhali organizovat výstavy, např. v Arsu v Denisové ulici, v atelieru u Olivů na 

Velehradě, na některých zahrál přítel Vladimír Merta. Po roce 1989 také v Brně, 

v Olomouci v P centru, ve Šternberku. I přes několikeré léčení Tomáš Vážan na následky 

závislosti na alkoholu dne 19. 2. 2008 zemřel. 

Jana vychovala čtyři syny a dceru, našla si práci, kterou měla ráda a nedávno začala 

žít život spokojené důchodkyně. Má čas a radost na své koníčky i vnoučata. Není v ní 

žádná hořkost. Neví, co by měla Tomášovi zazlívat. V době, kdy bylo nežádoucí svobodné 

shromažďování mladých křesťanů, zcela přirozeně a ochotně poskytli svoji domácnost 

„podezřelým katolíkům“. Společenství zaniklo rozpadem rodiny, ale i zakládáním rodin 

a změnou rodinných poměrů jeho členů. Tomáš jako fotograf zaujal i odbornou veřejnost, 

v Olomouci je jeho odkaz patrný. Mezi angažovanými mladými této generace bychom jen 

těžko hledali někoho, kdo by rodinu neznal. Ve své době byli Jana a Tomáš fenoménem 

a pojmem pro svoji upřímnou otevřenost, nenapodobitelnou důvěřivost, laskavé přijetí, 

které muselo pramenit z čistého srdce. Jen velký byt a teplý čaj by sám o sobě nestačil.
68
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Co přidat? Nenacházím slov. Když Jana v roce 1985 porodila dceru, neměla již svého 

muže. Nevyčítá nic dnes, ani dříve. Brala věci tak, jak přicházely. Je to jistě povahový rys, 

ale cítím zde Boží přízeň, která ji provázela, když jako matka pěti malých dětí pokračovala 

v plnění svých povinností a nepodlehla zoufalství. „Ano, zahrnuje mě přízeň a dobrota po 

všechny dny mého života.“
69

 

 

Manželé Olga a Miroslav Tělupilovi. Pan Tělupil se narodil 27. 1. 1923 v Rokytnici 

u Vlárského průsmyku. Ve 4 letech mu zemřela maminka. Vychovala ho milovaná 

a zbožná teta Mařka, sestra matky. Tři mladší bratříčci zůstali s otcem. Dvanáctiletý Slávek 

po setkání s jedním verbistou (SVD) zahořel touhou stát se misionářem a o prázdninách se 

vydal pěšky do Nitry. Absolvuje čtyři třídy gymnázia a přechází do Štiavniku, kde mají 

verbisté internát. V roce 1942 však onemocní akutní tuberkulózou, a protože jeho zdraví 

mu již nikdy nedovolí větší námahu, vzdává se stipendia u verbistů a vrací se smutný 

domů. 

Byl upozorněn na výjimečného kněze v Blatnici u sv. Antonínka a po jistém váhání 

se za ním vypravil. Milující duchovní otec bohoslovců, P. Antonín Šuránek, mladíka 

vyslechl a řekl: „Tak, s pomocí Ducha Svatého,“ a s jistotou ho nasměroval k laickému 

životu a k životu v rodině. V Praze krátce pracuje a je znovu hospitalizován pro akutní tbc. 

V sanatoriu ve Velichovkách započne zásadní přátelství jeho života. Spolupacient Vladimír 

Neuwirth ho vybídne k dodělání maturity na gymnáziu v Opavě a pak spolu nastupují na 

UP v Olomouci, obor filosofie. V. Neuwirth shromažďuje vysokoškolskou mládež i kněze 

a skrze vzdělávání v oblasti duchovní i kulturní pracují na obnově národa. Hlavním cílem 

bylo přiblížení církve široké veřejnosti a její očištění od předsudků. Se studenty se setkával 

nejvíce v Olomouci, ale také v přírodě. 

V září 1947 společně s dalšími šesti mladými lidmi (Miroslavem Tělupilem, Jiřím 

Havlíčkem, Miroslavem Němcem, Karlem Flossem, Lubomírem Gebauerem a Bronislavem 

Kulíškem) založil křesťanský sekulární institut Společenství s úmyslem podporovat 

duchovní a kulturní život zúčastněných. Po únoru 1948 se činnost Společenství, které 

mezitím mělo více než sto členů, neproměnila. Jeho organizace a činnost se pouze 

odehrávala v podmínkách utajení před komunistickou mocí. Společenství bylo formované 
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dominikány, především ThDr. Reginaldem Dacíkem (1907–1988) a zvláště P. PhDr. 

Metodějem Habáněm (1899–1984). Skládali soukromý nezávazný slib: „Slibuji, že budu 

pracovat na obnově světa, obzvláště naší vlasti, v duchu evangelia Ježíše Krista, podle 

zásad papežských encyklik a ve spojení se Společenstvím.“ Účastnili se vynikajících 

Akademických týdnů, které byly založeny právě tímto významným dominikánským 

filozofem Dr. Habáněm roku 1932. Běžely v letech před II. světovou válkou a ještě 2 roky 

po ní v Beskydech na Gruni. Tam se v letech 1946–47 o prázdninách sjelo více než 

200 mladých lidí. Přednášejícími hosty byli významní vědci, teologové a umělci, jako např. 

Jan Zahradníček, Jakub Deml, Jan Čep, Albert Vyskočil, Jaroslav Křička, JUDr. Juraj 

Rájec, MUDr. Láska, prof. F. Stiebitz aj. Účast na takovýchto setkáních ovlivnila životy 

lidí rozhodujícím způsobem. Přitažlivost dr. Habáně spočívala v jeho neobyčejném 

charismatu, mimořádném vnitřním zápalu, všeobecném přehledu a hloubce filosofického 

myšlení. Nenuceně je vychovával především svým vrozeným citem a nekonečnou 

trpělivostí. Mimo studium či práci jejich život utvářela četba asketické literatury, rozjímavá 

modlitba a četba Písma, přičemž se denně účastnili mše svaté. Velikou inspirací jim byla 

Katolická akce ve Francii (JOC – žosistické hnutí), jejíž Celosvětového kongresu se 

někteří, včetně M. Tělupila, zúčastnili. Heslem KA bylo Vidět – Soudit – Jednat. 10 let 

před II. vatikánským koncilem takto moderní a pokrokové hnutí! 

V té době je M. Tělupil opět vybídnut spirituálem olomouckého semináře 

P. A. Šuránkem, aby se s ním poradil, jak má dál směrovat svůj život, aby se poohlédl po 

nevěstě. Stala se jí Olga Krestýnová, absolventka medicíny, zapálená vědecká pracovnice, 

také členka Společenství. Svatebním dnem jim bylo Velikonoční pondělí roku 1951. Po 

absolutoriu univerzitního vzdělání na FF UP oborů filosofie, psychologie a sociologie mu 

nebylo umožněno obhájit dizertační práci. Jeho aktivity s mladými již byly trnem v oku 

tehdejšímu komunistickému režimu a v září byl M. Tělupil zatčen. Byl odsouzen v procesu 

s mladými františkány, ačkoliv se jejich aktivity nikdy nepotkaly, na 10 let. Šťastnou 

náhodou, kdy kádrový referent špatně porozuměl informaci o zaměstnání manžela, 

pokračovala Olga v práci odborného asistenta na UP v Olomouci v Ústavu lékařské chemie. 

Kdo věděl, solidárně mlčel. 

Politické události v Maďarsku přinesly změny, které umožnily požádat o předčasné 

propuštění v polovině odpykaného trestu. K němu došlo 19. 3. 1957. Život probíhal za 
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neustálého dozoru příslušníků StB, ale rodina byla spolu a mohla se rozrůstat. K dcerce 

Aničce přibylo postupně 5 dalších děvčátek. Mirek pracoval v různých dělnických 

profesích, setkával se s lidmi různých stavů i vyznání. Byl nadaný velikou dobrosrdečností 

a uměním oslovovat druhé. Měl rád lidi a s velkou láskou se s nimi bavil. Se 

Společenstvím, čítající 16 nejbližších přátel, se z bezpečnostních důvodů v tomto období 

nescházeli. Přesto jeho aktivity ve velkém utajení pokračovaly až do roku 1961, kdy byli 

ostatní členové, až na manžele Tělupilovy, zatčeni. Ti již měli 4 děti, a Mirek si již nějaký 

trest odseděl, proto se mocipáni spokojili jen s důkladnou domovní prohlídkou. Rozsudek 

„provádění ilegální náboženské činnosti a špionáž pro Vatikán“ odsoudil čtrnáct 

obžalovaných členů Společenství celkem na 108 let vězení. Naštěstí blížící se amnestie 

jejich pobyt za mřížemi výrazně zkrátila. 

V době uvolnění kolem roku 1968 se manželé Tělupilovi aktivně zapojili do Díla 

koncilové obnovy, chtěli se angažovat především na poli rodinného života s cílem založit 

rodinné centrum, ale po okupaci Československa v srpnu 1968 už nebyla další činnost 

DKO možná, takže je jeho představitelé sami rozpustili, aby nemohlo být zneužito. Na 

konci 70. let se ještě podařilo celé rodině Tělupilových pobýt dva týdny v benediktinském 

klášteře v NDR. Společenství věřících napříč Východního i Západního Německa zahájilo 

společně Dílo pokoncilní obnovy, ale i mnohá trvalá přátelství. 

Přes všechna úskalí pokračovalo setkávání Společenství, kdysi studentů, nyní osob 

zasvěcených i laiků, zavátých po celé diecézi. Jedenkrát za měsíc, pod rouškou nějaké 

oslavy, na různých místech, si vyhradili sobotu ke společnému programu. Formátorem jim 

byl P. Josef Veselý působící v Opavě. Chtěli žít spiritualitu všedního dne, kterou mohou žít 

každý na svém místě. Program byl inspirován jugoslávským knězem Kolakovičem. 

Dalším mezníkem ve společných aktivitách těchto výjimečných manželů byla účast 

na Mezinárodním evropském kongresu HLI (Human Life International) ve Splitu v roce 

1987 a rok na to v Bonnu. Získané informace a kontakty nezůstaly ladem. P. Pavel Kupka 

je podnítil k práci na obnově rodin. Tělupilovi navázali na skromné začátky z roku 1968. 

Volnější 80. léta dovolovala bytové aktivity rozvíjející rodinný život. MUDr. Tělupilová 

překládala metodu Přirozeného plánování rodičovství (PPR) od rakouského gynekologa 

Rötzera a pořádala kurzy seznámení s metodou. Studovaly se encykliky Jana Pavla II. 

přeložené svépomocí. Podařilo se zorganizovat první, ještě tajná, manželská setkání. Až 
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sem sahají kořeny současného Centra pro rodinný život při olomouckém arcibiskupství. 

V roce 1989, ještě jako neoficiální CpR, pořádalo hojně navštěvované veřejné přednášky na 

téma plánování rodiny. Stačila ochota místního kněze nebo někoho z ČSL. Dokonce i 

základní školy měly zájem o přednášky pro žáky na tato témata. Veřejnost byla nadšená 

možností konečně spolupracovat na výchově dětí v prostředí školy. Na ministerstvo 

docházely protestní dopisy reagující na nevhodné přístupy v rámci sexuální výchovy. Olga 

Tělupilová, jako lékařka, která se snažila žít dennodenně evangelium, se v církvi i mimo ni, 

výrazně angažovala v etických a výchovných programech. Zvláště jí ležela na srdci ochrana 

nenarozeného života. 

Právě zkušenost rychlého nástupu normalizace v 70. letech, kdy byly všechny 

přípravy na založení rodinného centra zhatěny, nutila M. Tělupila jednat prakticky. V roce 

1990 jako vůbec první CpR v Čechách a na Moravě získal pro centrum právní subjektivitu 

potvrzenou ministerstvem vnitra a samostatné bankovní konto. Rád nechával vybudovanou 

aktivitu druhým. Řídil se zásadami: zajišťovat chod mnoha akcí, ale nestavět se do čela. 

Svou vytrvalostí a zápalem dával osobní příklad odpovědnosti. Na všechny akce laického 

apoštolátu žádal schválení a požehnání příslušného biskupa. Blíží se závěr jednoho 

vzácného života a přitom ještě přinese svědectví o vyvrcholení jeho apoštolátu. Je jím 

přenesení laického hnutí Cursillo do ČR v roce 1990. Sám se ho poprvé zúčastnil v únoru 

roku 1991 v Německu a prožitá evangelizace ho natolik uchvátila, že v prosinci uspořádal 

setkání cursilla pro muže ve Starém Bohumíně. Viděl v něm oživení a nastartování živé 

víry. Třídenní tak zvaný „malý kurz víry“ s pevným tematickým programem probíhá zvlášť 

pro muže a pro ženy. V květnu 1991 uspořádal M. Tělupil další cursillo a pak již přenechal 

dílo mladším absolventům předešlých setkání. V roce 1992 proběhlo první cursillo pro 

ženy. Z olomoucké arcidiecéze se pak po několika letech rozšířilo do brněnské, 

královéhradecké a pražské diecéze. 

M. Tělupil, který po válce neměl kde bydlet a pobýval různě, byl totiž tenkrát vhodný 

kandidát na správce chaty na Gruni, kterou dominikáni v roce 1947 koupili a zřídili jakési 

„pastorační centrum mládeže“. Protože se schylovalo ke komunistickému puči, bylo 

prozíravé zapsat do katastru jako majitele laickou osobu. Při zatčení Mirka byla chalupa 

státem zabavena a po léta nákladně zvelebována coby rekreační objekt Dolu Hlubina. Po 

revoluci ho známý právník vyzýval, aby se snažil o získání Domu na Gruni jako jeho 
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„majitel“ v restituci zpět. V roce 1992 byla v restitučním řízení požadována po staronovém 

majiteli veliká částka za stavební investice. Zpočátku váhal, protože nedoufal v úspěch 

tohoto snažení, ale nakonec souhlasil a s pomocí zvenčí Dům získal zpět. Jeho morální 

kredit a mnohá přátelství mu v rámci pomoci postkomunistickým zemím otevřely bavorský 

Sozialfond a obnos byl uhrazen. Nemalou částkou také přispělo cursillové hnutí 

z Německa. Protože Dům na Gruni nepatřil jemu, byl jen správcem, nabízel ho nejdříve 

dominikánům, pak různým řeholním a církevním institucím. Když dům nikdo nechtěl, 

založil po vzoru německého sdružení, které mělo za cíl budovat mosty mezi východem 

a západem „Brücke und Weg“, jehož jednoho člena znal z německého Cursilla, sdružení 

„Most a cesta“, s obdobným kulturním a duchovním zaměřením. Dům na Gruni pak 

převedl pod majetek tohoto sdružení. Opět našel vhodného předsedu, aby v čele nestál on 

sám. Německé sdružení Brücke und Weg darovalo Domu na Gruni nemalou finanční částku 

do začátku. 

Navrácení domu bylo velkým dílem pro církev, založené sdružené Most a cesta mělo 

a dodnes má za cíl „stavět znovu pobořené mosty a ztracené cesty ke smíření, porozumění 

a přátelství“. To bylo životní kredo M. Tělupila. Věřil v hodnotu a sílu osobních vztahů, 

které uměl tak spontánně navazovat, více než v konference světových diplomatů plné frází. 

Modlil se za to, aby našel pro navrácený dům, nyní majetek Sdružení Most a Cesta, 

vhodného správce, který by se o dům staral nejen po technické stránce, ale naplňoval 

poslání Sdružení. Takového člověka našel v osobě svého zetě, Jaroslava Kubečka, který byl 

ochoten převzít starost o dům, alespoň v těžkých začátcích. Nakonec je tam správcem do 

dnešních dnů. Netušil, co všechno bude muset přestát při přestavbě a dostavbě nové 

potřebné budovy. Posilovali ho nejen členové a přátelé Sdružení, ale velkou oporou 

a pomocnicí pro něho byla jeho manželka Marie (roz. Tělupilová). Jsou společně srdcem i 

duchem domu. To, o co se na Gruni tatínek Tělupil snažil, rekreace ducha i těla, díky jejich 

osobnímu nasazení ve službě pro druhé, pokračuje dál. Kněží, laici, celé rodiny 

a společenství různých křesťanských vyznání, zde v krásné přírodě a srdečné atmosféře 

přijetí nacházejí materiální i duchovní zázemí. 

V době konání milovaného cursilla ve Velké Lhotě v roce 1993 připojil ke slíbené 

duchovní pomoci za jeho zdárný průběh i oběť. Bylo to 15. dubna, kdy ho přepadly veliké 

bolesti. Nepožádal o pomoc a druhý den již bylo pozdě na odstranění trombu hlavní tepny 
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vyživující střeva. Dcera Zdislava k tomu říká: „Tatínek se již delší dobu připravoval na 

smrt denní četbou Písma sv. podle doporučení jeho zpovědníka, jednoho dominikána. Podle 

svědectví lékařky, která ho doprovázela na chirurgickém oddělení v Hranicích na Moravě 

na sál k operaci (mojí kolegyně), se tatínek s doprovázející lékařkou bavil o skalničkách 

(sám založil několik skalek též ve školkách, které jeho dcery navštěvovaly), zcela klidný 

a vyrovnaný. Na dotaz, zda má bolesti, odpověděl kladně, ale dál komunikoval 

s doprovázející lékařkou o předmětu jejich společného zájmu. Z operace se již neprobral. 

Jsem přesvědčená, že s myšlenkou na smrt počítal, ale byl na ni připraven, a proto klidný.“ 

Co ještě dodat? Muž, kterého utrpení nezdrtilo, ale prohlubovalo jeho naději a víru 

v Boha, rád říkával: „Ať jsem bit, jen když se peru!“ Marně hledám slova pro nadšení 

a zápal, který provázel duchovní aktivity v období totality. Přátelé ze Společenství se 

scházeli po celý svůj život, dokud jim to síly a zdraví dovolily. Dnes to lze jen těžko 

vysvětlit. Duchovní hlad, touha po společných setkáváních. Svoboda k nám přivedla 

konzum a ten nás ovlivnil. Mluví o tom také papež František. Co přitahuje a oslovuje dnes? 

Osobní příklad, svědectví, život s Bohem naplno. V 80. letech se zdála být projevem víry i 

jen účast na něčem zakázaném. Byla to někdy velká akce navenek. Dnes více svědčí o víře 

obyčejný život. Snaha žít konkrétně všední život s Bohem. Nevíme, do jaké míry je to 

postoj, ke kterému jsme skrze různě prožité věci dospěli, a na kolik je tato změna 

způsobena proměnou společenského systému a tedy svobodou. Naše generace má odrostlé 

děti a nyní tedy více času se věnovat „božím záležitostem“. Zamýšlení se neobešlo bez 

svědectví, jak nesení osobních křížů přivádějí k Bohu. Myslíš si, že máš záležitost ve svých 

rukou a náhle v nich nedržíš nic. Potřebuješ se upnout jinam. Náhle něco nevyšlo a bez 

Boha to nelze zvládnout. Vzít a neprotestovat. Pán potřebuje naši pokoru a odevzdanost a je 

to On, který člověka nese. Pak se dějí zázraky, skoky směrem k Bohu. 

Akademické týdny pokračují. O jejich obnovení se postaral v roce 1991 P. Jaroslav 

Knittl. Během letních prázdnin se na Pavlátově louce u Nového Města nad Metují setkávají 

lidé různého věku, stavu i konfese. V souladu s názvem a v duchu tradice je zde spojuje 

zájem o odborné přednášky a diskuze na nejrůznější témata.
70

 

Pro dívky nebylo vždy snadné přijmout život takto angažovaných rodičů a každá se 

k tomu, podle své povahy, stavěla jinak. I dnes své dětství hodnotí různě. Sestry se na 
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rodiče dívají rozdílně i proto, že se narodily každá v jiné době. Mají své osobní příběhy. 

Manželé se podle jejich slov na intelektuální rovině výborně doplňovali, ale jinak byli zcela 

odlišných povah a temperamentu. Jejich manželství je ukázkou možného soužití rozdílných 

a přitom výrazných osobností. I když jim jejich naturely mohly způsobovat v běžném 

životě někdy i těžkosti, díky Boží milosti, spolu dokázali žít. Takto pro nás zůstávají 

i manželé Tělupilovi, přes všechnu úctu a obdiv, lidé z masa a kostí.
71

 

 

Eva Kubečková – Tělupilová. Ne všichni věřící rodiče přihlašovali své děti na 

výuku náboženství. Bylo téměř pravidlem, že v každé třídě ZŠ se vyskytovalo jedno z nich. 

V jiné třídě pak sourozenec apod. Tělupilovi své dcery do náboženství, které mohlo v té 

době probíhat jen v ZŠ, přihlásili. Po čase jim P. A. Klein, který za nimi docházel, navrhl, 

aby tento způsob zvážili. Tři děti jsou ve škole trnem v oku a navíc si to paní ředitelka 

nepřeje. Maminka je tedy vyučovala sama a přípravu na 1. sv. přijímání jim částečně 

zajistil P. Klein na faře. To se samozřejmě nesmělo. 

V 70. letech, kdy již docházelo částečně k uvolnění, vznikaly při kostelích malé 

scholy a z toho byly děti nadšené. Chtěly se především setkávat, někdy zpěv fungoval i 

jako zástěrka ke kontaktům mimo kostel. Ráda vzpomíná na scholu u dominikánů, kterou 

pár let vedla, pak u sv. Michala s P. Olejníkem, který s nimi nacvičoval svá liturgická díla, 

která nemohl jinde provozovat. Děvčata společně jezdila o prázdninách na různé chalupy 

nebo fary. Podobně jako měli salesiáni své chaloupky, ale v menším. První zpěváčky dala 

dohromady v kostele zasvěceném Neposkvrněnému početí P. Marie Růžena Dosoudilová 

v roce 1971. Byl to filiální kostel farnosti sv. Mořice. Ve farním kostele zpívala děvčata jen 

krátce, za působení kaplana P. Stanislava Paláska. Jinak to nebylo vítané místním farářem 

děkanem P. Nerychelem. Je možné, že právě pro svoji „spolehlivost“ dostával výborné 

kaplany, aby je dozoroval. Za nimi se mladí stahovali, a tak byl ve výsledku kostel jejich 

oblíbeným prostředím. Pan Antonín Schindler, významný svatomořický varhaník, založil 

sbor, který na velice dobré úrovni zpívá dodnes. Po vzoru rytmické skupiny v hejčínské 

farnosti se utvořila hudební skupina také ve farnosti Nová Ulice. Díky P. Stanislavu 

Jurečkovi SDB, který měl pochopení a velmi podporoval toto studentské společenství. 
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Středoškolská mládež ráda jezdila pomáhat na chudé fary do pohraničí. Ty byly 

obsazovány dobrými, aktivními kněžími, aby tam byli co nejvíce osamoceni. Proto se o 

prázdninách dělaly různé práce pod vedením zedníků a řemeslníků. Vzájemně si pomáhali. 

Kněz sloužil denně mši svatou a připravoval si pro ně duchovní slůvko a pak společně 

pracovali. Eva si pamatuje v letech 1975–77 brigádu v Písařově, Malé Morávce, 

Bedřichově, Karlově Studánce a Pustých Žibřidovicích s P. Petrem Baranem SDB. Není 

možné, aby o nich StB nevěděla, ale nějakým způsobem je nechávala na pokoji. Domnívá 

se, že to souviselo s podepsáním mírové dohody, týkající se i lidských práv v Helsinkách. 

Režim byl možná trošku obezřetnější a nechal něco načas běžet. Sami si přivodili 

problémy, když v roce 1975 havarovali kluci jedoucí na motorce na faru do Oskavy. 

Vyšetřovatelé tehdy vyslýchali mnoho z nich a matka jedné studentky, také vyslýchané, 

byla na základě toho vyhozena z učitelského místa na zdravotní škole. Pracovala pak dále 

ve zdravotnictví, ale ne ve škole. S odstupem si uvědomila, že jí změna vlastně přinesla 

úlevu. Jako učitelka by musela svoji víru neustále skrývat, v nové práci se cítila svobodněji. 

Známe ze svého okolí mnohé učitele, dojíždějící na bohoslužby mimo město, či ukrývající 

se za sloupy kostelů. 

Po svatbě se svým manželem Josefem v roce 1983 pokračovala Eva ve stopách svých 

aktivních a statečných rodičů. Zúčastňovali se a podporovali všechny křesťanské aktivity, 

které se v Olomouci podařilo rozběhnout. Absolvovali také tzv. „bytové semináře“ teologie 

pod vedením dr. Josefa Zvěřiny a dr. Oto Mádra. V letech 1984–86 pomáhali s rozvážením 

knih a zakázaných tiskovin. Ty byly distribuovány z Prahy a Josef je potom po nocích 

rozvážel po farách spolehlivých mladých kněží po celé severní Moravě. Později se tiskla 

teologická skripta pro bytové semináře a Teologické texty u kněze Radima Hložánka, také 

vězně padesátých let. Po ztrátě státního souhlasu k výkonu kněžské služby bydlel u své 

maminky v rodinném domku v Petřvaldě a tam na cyklostilu knihy tiskl.
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Hedvika Danišová – Tělupilová. V mládí ji nejvíce přitahovalo společenství 

mládeže při kostele sv. Mořice. Působil tam P. Stanislav Palásek SDB. Založil scholu a měl 

na mládež vliv i díky aktivnímu členství ve skautu. Ráda vzpomíná na výjezdy za focením 

dřevěných kostelů od Šumavy až po východ Slovenska. Ve východním Německu mu ještě 
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za totality vyšla kniha těchto fotografií. Několik let byla duchovně i kulturně obohacována 

v tomto prostředí lidí kolem T. Vážana. Po maturitě si našla práci v Praze. Atmosféru 

v církvi vnímala z pozice svého věku. Na začátku 90. let byla mimo moravskou církev 

a lépe se vždycky cítila v Čechách. Seznámila se s řeholními sestrami sv. Františka, které 

ještě chodily v civilních šatech. Vstoupila do jejich kongregace, ale po čase našla svoje 

povolání v manželství a rodině.
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Zdislava Tělupilová. Důležitým obdobím pro ni bylo skautování kolem roku 1968. 

Skautským podhoubím byli olomoučtí bohoslovci. Dívčí oddíl vedly Marie a Růžena 

Kvapilovy. Když byl skaut zakázán, skupinka se transformovala ve scholu u sv. Mořice. 

Ovlivnilo ji společenství rytmické skupiny mladých lidí vzniklé „U Flotů“ (dominikáni), 

později působící v hejčínské farnosti. S Evou Lukešovou v 1973 založila a dirigovala 

scholu u sv. Michala. Vedl je a na varhany doprovázel P. Josef Olejník. Vašek Filipec, 

SDB, kněz bez souhlasu, jezdil po bytech. Přijel 1krát za měsíc, zprostředkoval svátost 

smíření, duchovní rozhovor apod. Měl tak v letech 1978–79 svoji farnost („pojízdnou“). 

Po revoluci byla Slávka oslovena rakouským Hnutím za lepší svět. Bylo založeno 

a Piem XII. schváleno v roce 1952. V duchu hlubšího prožívání církve se snaží uvádět do 

života myšlenky II. vatikánského koncilu, zvl. jsou mu inspirací konstituce Lumen gentium 

a Gaudium et spes.
74

 Hlavou byl kněz, Miro Keglevič, žijící v Salzburku. Angažovaly se 

v něm také rakouské řeholnice, se kterými Slávka i sestra Olinka prožily v září roku 1990 

duchovní kurzy na téma Dialog. (Zdislava v Rocca di Papa, blízko Říma, Olinka v Assisi.) 

Podmínka byla mluvit německy. Následně Slávka pozvala rakouské sestry k vedení kurzů 

pro řeholní sestry u nás. Vyhledala adresy možných zájemkyň a prostřednictvím 

olomouckého Pastoračního centra jim rozeslala pozvánky. Dvě rakouské sestry se v Bílé 

Vodě 16. až 21. února 1992 věnovaly asi třiceti řeholnicím, představeným a formátorkám 

z různých kongregací. Navzájem se neznaly, některé byly poprvé mimo svůj řeholní 

domov. Sestry byly v hábitu a krom bohatého a inspirujícího programu ze strany 

rakouských sester bylo pro ně zajímavé a určitě i povzbudivé vzájemné poznávání. 

Připravený program plný důležitých informací byl střídán osobními vstupy, svědectvími 
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internovaných nebo pronásledovaných českých sester. Mnohá svědectví našich sester byla 

povzbudivá a obohacující i pro rakouské sestry. Zdislava dodává: „Následně jsem pomohla 

zorganizovat ještě několik kurzů Hnutí za lepší svět u nás, myslím, že na Velehradě. 

Později jsem se již nezapojila jako aktivní člen tohoto hnutí u nás. Osobně jsem měla pocit, 

že se uzavírá víc do sebe. Na rozdíl např. od cursilla, které se v té době velmi rozvíjelo.“ 

V roce 1994 Slávka zastoupila maminku na mezinárodní konferenci organizace Pro 

life v Los Angeles. Pozvána byla P. Marxem. Zúčastnilo se jí několik zástupců z bývalé 

východní Evropy. Témata se týkala ochrany nenarozeného života, antikoncepce a potratů, 

ochrany a rozvoje rodiny, eutanázie, homosexuality, sexuální výchovy, genderové politiky, 

bioetiky, drogových a jiných závislostí. Tyto problémy jsme u nás v té době ještě neznaly, 

ale postupně je poznáváme a řešíme u nás i v Evropě.
75

 

 

Olga Kvapilová – Tělupilová. „To už je tak dávno…“ Kdybych podlehla zasněnému 

výrazu Olinky, mohla jsem jít hned domů. Vzhledem k okolnostem, které život manželů 

Kvapilových obrátily naruby, jsou všechny vzpomínky viděny jinou optikou. Tomáš, stejně 

jako Olga, vyrůstal v rodině neohroženě vyznávající křesťanské hodnoty. Statečný JUDr. 

Jaromír Kvapil byl v době totality, díky své znalosti právní problematiky, vyhledávanou 

oporou nejen křesťanům, ale i mnohým disidentům. Zásady čestnosti a smyslu pro 

spravedlnost do svého života přijalo všech 8 dětí. Tomáš se přirozeně zapojoval či stál u 

zrodu aktivit mladých křesťanů v Olomouci. Jezdil na brigády na fary, pomáhal s distribucí 

zakázané literatury, spoluorganizoval modlitby, např. v duchu Taizé, za obsazení 

biskupských stolců, apod. Se svým tchánem, M. Tělupilem, v době dvouleté sedisvakance, 

připravovali doma modlitební program, který pak každý pátek proběhl na dómě. 

Založil skautský oddíl sv. Dona Bosca, s manželkou jsou ještě z dob totality 

salesiánskými spolupracovníky. Není divu, že byl trvale v hledáčku příslušníků StB, často 

vyslýchán, obviňován z výtržnictví a obtěžován domovními prohlídkami. Neúčastnili se 

dobrovolně-povinných voleb do zastupitelských orgánů s vysvětlením: „Nežít se lží“. 

Olinka vzpomněla poslední osobní prohlídku na státních hranicích v Břeclavi. Vlak vezoucí 

poutníky z Říma dne 17. 11. 1989 měl neplánované zdržení. Museli z něj vystoupit 

manželé Kvapilovi a z batohů jim byly vyndány náboženské knihy a tiskoviny. Mnozí 

                                                 
75

  Osobní rozhovor 23.1.2014. 



 98 

cestující, povzbuzeni předchozími nezapomenutelnými zážitky ze svatořečení Anežky 

České situaci náležitě z oken vlaku komentovali. Vždyť svoboda už byla tady! 

Tomášova předchozí konspirační průprava i zkušenosti v jednání se státními orgány, 

hlavně však jasný postoj ve věcech pravdy a spravedlnosti, ho přirozeně zavály do 

politického světa. Po začátcích v OF se jako kandidát za KDU-ČSL stal brzy poslancem 

a později i ministrem a jako „Starý pes“ také zakladatelem „old“ skautu a podporovatelem 

mnohých dobrých aktivit nejen v církvi a skautingu, ale také ve veřejném životě všeobecně. 

Mnozí z nás jsme v něm měli velikou oporu.
76

 

 

Luboš Nágl (svatba 1978). On i jeho žena Stáňa v mládí nezávisle na sobě 

konvertovali ke křesťanské víře a do katolické církve. Maminka ho vedla k samostatnosti 

a to nakonec vyústilo úspor v zakoupení domu na samotě u Ohrozimi na kopci zvaném 

Hůrka. Miloval hudbu, pořádal v chalupě beatové večery. Tam se také seznámil 

s jazzmanem Karlem Velebným, který jej inspiroval k odchodu do Prahy. Později byl jeho 

profesorem kompozice a improvizace při studiu hry na jazzovou kytaru na konzervatoři 

Jaroslava Ježka v Praze. Bylo mu 21 let, pracoval v chemické laboratoři v Prostějově, měl 

dům, auto i dívku a pochopil, že smysl života musí být ještě někde jinde. Odešel do Prahy 

a zde prožil hodnotový přelom svého života. Profesor hry na kytaru, Vilém Matausch, 

věřící člověk, své žáky vychovával s velikou láskou a zájmem o ně. Pozvolnou 

evangelizaci všech svých žáků začínal od podstatných hodnot, jako je pravda, láska, 

spravedlnost. Solženicynovy práce, disidentská, filosofická a duchovní literatura, to vše 

nakonec nutně vedlo ke křesťanství. Jeho cílem bylo vychovat z žáků osobnosti jak 

v muzice, tak i charakterem. 

V tehdejším režimu bylo více nedovoleno, než dovoleno. Jako konvertita neměl 

Luboš přehnanou opatrnost jako mnoho tradičních křesťanů. On, jako konvertita, se přece 

angažovat může, dokonce musí! Věděl, že chce ženu věřící a katoličku. Pracoval na stavbě 

metra a při práci studoval. V létě 1977 se vypravil do Čenstochové na pouť, aby si vyprosil 

ženu. Modlil se v roztrhaných džínách před obrazem Panny Marie s prosbou o pomoc najít 

si tu pravou ženu. Jeho budoucí manželka Stáňa se v ten čas na stejné pouti modlila za 

svého budoucího muže. Zanedlouho se na podzim toho roku setkali neplánovaně na Hůrce. 
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Pořádalo se nějaké setkání přátel, které bylo na poslední chvíli zrušeno. Nikdo nepřijel, 

přijela jen ona samotná a zůstala tam dalších třicet šest let. 

První společenství křesťanů měli manželé Náglovi díky manželům Košíčkovým 

v Prostějově. Bylo to modlitební společenství v duchu Taizé. Z komunity Taizé tajně 

přijížděli tzv. permanenti, aby evangelizovali v zemích východní Evropy. V letech 1982 – 

83 započaly výslechy na StB. Věděli, že Luboš je společenský a oblíbený, a když ho nelze 

zastrašit, bylo by užitečné ho získat. Mezitím Hůrka sloužila jako překladiště náboženské 

literatury. Někdo dovezl, jiní odnesli v ruksaku přes les do zaparkovaného auta a rozváželi 

(Kvapilovi, Suchánek, Pelikán). 

V roce 1987 došlo k převratné události pro manžele Náglovy a následně pak v dalších 

letech i pro stovky dalších manželských párů. P. Pavel Uhřík, kapucín a farář v Hnojicích 

dostal přes známého muzikanta, působícího ve Finsku, pozvání pro nějaký český 

manželský pár k účasti na akci pro manžele. Vše bude připraveno, hrazeno z finské strany, 

jen dodat odvážnou dvojici. Mezi přáteli kolem kněze P. Uhříka si Luboš zažertoval, že to 

budou oni, čehož se ostatní ihned chytili. Takřka nepřekonatelnou překážkou byla výjezdní 

doložka a devizový příslib, bez kterých se nemohlo vycestovat do „kapitalistických” zemí. 

Tady se chtěli příslušníci StB blýsknout a udělali gesto. „My vám tu doložku dáme, ale 

stejně nedostanete devizy.” Prostějovská banka je totiž neměla. Co soudruhům uniklo, bylo 

to, že Stáňa v Praze dříve pracovala v bance a měla jako zaměstnanec banky, byť 

dlouhodobě na mateřské dovolené, právo devizi kdykoliv získat. Cesta byla tedy nechtíc 

umožněna, ale s podmínkou, že tři ze šesti dětí zůstanou doma jako „rukojmí”. 

S vypůjčeným karavanem jeli přes Polsko do Finska, kde dojeli až za polární kruh. Kvůli 

utajení nevěděli vůbec, na jakou akci vlastně jedou. 

Ve Finsku se jich ujal český hudebník Sváťa Cibulka. Asi za týden pak začaly 

v Pieksämäki manželské semináře (Paremman avioliiton perheleirit), obdoba Marriage 

encounter v západní Evropě, ve Finsku zahájené v 70. letech. Zakladatel Kari Törmä 

vytrvale nabádal k účasti párů z dalších zemí. Od něho přišlo pozvání pro manžele 

z východních zemí. Náglovi nevěděli, do čeho jdou. Nebudou pozorovatelé, ale pomocí 

tlumočníka řádní účastníci. Byl to šok. Hlavně když zjistili, že žili tak trochu v nevědomém 

„omylu”. Mysleli si, že si báječně rozumí a najednou zjistili, že to až tak úplně pravda není 

(jejich manželství bylo plné nedostatků a neporozumění). Celková koncepce kurzu 
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spočívala v probírání různých témat formou přednášek, pak prací ve skupince pod 

dohledem VPS (vedoucích párů) a závěrečné „maturitě”. S důrazem na každodenní 

společnou modlitbu. Kurz absolvovali, vydrželi a nadchli se. Při osobním setkání se 

zakladatelem Kari Törmäm byli povzbuzeni a dostali cenné rady. „Vezměte tento model, 

myšlenku a inkulturujte ji pro použití ve vaší zemi.” Slíbil také, že příští rok pozvou další 

dvojici, aby na zakládání nebyli sami. Nebyli jediní cizinci. Finové pravidelně zvali 

Litevce, Estonce, Němce, ale nikde jinde se tato setkání nepřenesla. Není jasné, proč se to 

nepodařilo. 

V létě r. 1988 pozvání nepřišlo. Protože Náglovi přijeli nadšení a myšlence 

prohlubovat tímto způsobem manželskou spiritualitu zcela propadli, nechtěli riskovat, že se 

jim detaily kurzu z hlavy vykouří. „Budeme-li čekat a nikdo tam třeba stejně nepojede, tak 

to umře.” Z návštěvy ve Finsku zbyly jen zápisky, útržky z přednášek a nesouvislé 

poznámky. S přáteli manželi Řezníčkovými a Jandovými a pečovateli pro jejich děti v létě 

1988 odjeli na salesiánskou chaloupku ve slovenském Makově. Tam připravili koncept pro 

první Manželská setkání v Československu. Vše přejaté a přizpůsobené katolickému 

prostředí. Za rok, v létě 1989, pod „dohledem” policie, se 10 rodin sešlo v Kokorách. 

Rodiny se ubytovaly v ubytovně JZD, přednášky a skupinová práce byly v domě jedněch 

z účastníků, manželů Zlámalových. Manželská setkání tam byla v podstatě hotová a ve 

stejné formě a jaká jsou až dodnes. Pozvání z Finska po roce přišlo a využili ho manželé 

Vyleťalovi a Řezníčkovi. Řezníčkovi se z důvodů zdravotních komplikací dcerky vrátili 

zpět. Nicméně se vyprofilovalo několik dvojic, ochotných sloužit tímto způsobem druhým. 

Bylo by velmi zajímavé ukázat s odstupem 25 let ovoce této aktivity a získat zpětnou 

vazbu. 

V listopadu 1989 probíhala víkendová obnova MS na Valašsku. Trávili ji s uchem u 

rádia. Vypukla svoboda. Miroslav Tělupil, aktivní katolík z Olomouce, pomohl k založení 

občanského sdružení Centrum pro rodinný život, pod vedením Emana Matyáše. První 

laická prorodinná aktivita, zařazená mezi podporované struktury arcibiskupství. Myšlence 

centra pro rodinu požehnal a podpořil ji v lednu 1990 arcibiskup Vaňák. Zřizovací dekret 

pro Pastorační středisko arcibiskupství olomouckého potvrdil v říjnu 1990 svým podpisem 

biskup J. Hrdlička. Luboš tou dobou pracoval ještě v Agrochemickém podniku v Prostějově 

a organizování MS 1990 se věnoval ve volném čase. Stále se rozšiřující MS bylo třeba 
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rozvíjet. Díky konexím a schopnostem M. Tělupila se Luboš stal od r. 1991 na celý úvazek 

zaměstnancem rakouského Katholische Männerbewegung ve Vídni. Vzápětí byl jmenován i 

vedoucím arcidiecézního centra pro rodinu. Po smrti M. Tělupila se finanční pomoc 

z Vídně postupně zastavila. Od r. 1996 až dosud je Luboš zaměstnancem Arcibiskupství 

olomouckého. 

Olomoucké Centrum pro rodinu se stalo příkladem dobré praxe v oblasti pastorace 

a během následujících deseti let iniciovalo vznik podobných pastoračních center v dalších 

diecézích. V Českých Budějovicích se to podařilo až za dvacet let. Tady je vidět, jak velké 

úsilí to všechny nadšence stálo a že pochopení pro tyto laické potřeby zdaleka není všude 

samozřejmé. V letech 1996–97 se v Olomouci pořádaly kurzy pro manželské páry 

z farností a děkanátů celé diecéze, které se budou aktivně věnovat pastoraci manželů 

a rodin a věnovat se výchově k manželství. Po skončení byli tito ochotníci takříkajíc 

„hozeni do vody” a záleželo víceméně na nich, jak se uplatní. Olomouc byla od okrajových 

částí diecéze daleko, a tak vznikla myšlenka: máme dvacet jedna děkanátů a v každém 

dříve okresním městě může být samostatné děkanátní centrum pro rodinu. Olomoucký 

arcibiskup Jan Graubner věděl, že když založí dvacet jedna center, musí se o ně církev 

finančně postarat. Poskytl tedy mzdu na jeden nebo dva pracovní úvazky. Děkan a kněží 

děkanátu pak slíbili zajistit financování provozu děkanátního centra. Olomoucké centrum 

pro rodinný život zajišťuje děkanátním centrům metodické vedení. Do r. 2012 bylo zřízeno 

dvacet jedna děkanátních a dvě farní centra v celé olomoucké arcidiecézi. Když už se vůbec 

podařilo v jiných diecézích centrum založit, zůstalo vždy jen v sídelních městech a odtud 

vyvíjí svoji činnost. Toto úspěšné prvenství zůstalo i počinem jedinečným. Z toho logicky 

vyplývá, že své myšlence zakladatelé museli věřit. Byli odvážní a neoblomní. Nedali se. 

Boj s větrnými mlýny by mnohé jiné odradil. 

V 90. letech někteří biskupové laikům příliš nevěřili, protože se spoluprací nebyly 

žádné zkušenosti a mnohdy si nevěděli s jejich požadavky rady. Luboš vzpomíná, jak byli 

tehdy v devadesátých letech lidé nadšení. Jezdili na semináře za vlastní peníze, věnovali 

tomu mnoho ze svého volného času po pracovních povinnostech, získali dekret, že se stali 

pastoračními pomocníky. Žel ze strany církve o ně nebyl vždycky zájem, protože 

neexistoval systém vzájemné spolupráce. Bohužel se klima v zemi proměňovalo a po 

r. 2000 začala církev pomalu ztrácet kredit. Z duše mu mluví P. Jan Rybář SJ, který 
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považuje za rozumné odevzdání majetku těm, kteří se o něj umí a chtějí starat. Nastane 

úleva a s ní čas a chuť věnovat se lidem.
77

 

Manželská setkání se v r. 1990 zaregistrovala u MV ČR jako občanské sdružení. 

Podařilo se na kurz v létě 1991 čerpat peníze z Československé rady humanitární pomoci, 

kam vláda v r. 1990 převedla finanční prostředky Národní Fronty. V dalších letech 1993–

94 byl o kurzy MS takový zájem, že se kvůli ubytovací kapacitě z Kroměříže přesunuly do 

Ostravy-Poruby a účastníci se svými dětmi a jejich pečovateli utvořili tisícihlavou vesnici 

na kolejích VŠ Báňské v Porubě (přes 250 manželských párů, jejich děti a pečovatelé o 

děti). Formálně MS zaštítilo Arcibiskupství olomoucké, ale kvůli finanční náročnosti tak 

velkých akcí se musely hledat další možnosti finančních zdrojů. To se podařilo na dlouhá 

léta členstvím v Asociaci mladých křesťanů – YMCA. MS jsou nadstandardní křesťanská 

aktivita. Do roku 1993 jediná v Československu. 

Když v roce 1996 vznikla Ostravsko–opavská diecéze, převzalo ostravské pastorační 

středisko pro rodinu i organizaci svých vlastních MS v Ostravě. Rozběhly se kurzy 

v Litoměřicích, které se konají dodnes. Se zpožděním asi pěti let vznikla pražská MS. 

Luboš vnímá rozdíl v angažovanosti lidí na těchto dvou územích. Silné laické aktivity jsou 

doménou Moravy. Na rozdíl od Čech zde nikdy nebyly větší potíže najít vhodné a ochotné 

přednášející. V 2. pol. 90. let se podařilo zorganizovat Manželská setkání v Církvi bratrské 

v Brně a svůj kurz mají také adventisté. V druhé polovině 90. let se MS rozšířily i na 

Slovensko. Byl tam opravdu zájem po hledání manželské spirituality. Mnoho Slováků se po 

několik let zúčastnilo MS na kurzech v Kroměříži, kde se musely v některých letech konat 

dva turnusy MS. Kurz s kapacitou sto párů je zde stále „vyprodaný”. 

Radost, kterou manželé prožívají, není způsobená nějakými psychologickými 

postupy. Co to tedy je? Není ani primárně církevní a duchovní aktivitou. Je to aktivita 

samotných křesťanských manželů, zaměřená na svátost manželství a vztah manželů. Na 

rozdíl od běžných duchovních cvičení je zde kněz více v pozadí. Co se na Manželských 

setkáních děje, určují především manželé. Kněz je tu hlavně ve funkci zpovědníka, rádce 

v duchovních záležitostech a slouží bohoslužby. Ne každý kněz byl ochoten tuto roli 

umenšeného služebníka přijmout a ne každý kněz má pochopitelně i dar porozumět 

manželské problematice. To je přirozené. Ojediněle na MS přijel i smíšený pár: věřící s 
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nevěřícím. Tam se ukázalo, že nevěřící partner to měl dosti těžké. U křesťanů se 

automaticky předpokládá víra, důvěra v Boha, v Boží pomoc a působení Ducha svatého. 

Nevěřící tomu příliš nerozumí. Společná modlitba na MS vyrůstá ze zkušenosti, že Bůh mi 

už pomohl, mám v Něho důvěru, přestože mnohdy nevím, jak a co si počít. Nevěřící nemá 

tu osobní zkušenost, že se stalo něco, čemu jsme nerozuměli, ale víme, že to byl evidentně 

zásah od Boha. Dodnes jsme jedinou východoevropskou zemí, kde MS v této podobě běží. 

V některých zemích, jako např. ve Francii, jsou manželské víkendy, jinde jednodenní 

programy. Ale takto strávený týden se nikde jinde nekoná. 

Velkou postavou aktivních laiků, kterou Luboš mohl poznat při práci pro hodnoty 

nepomíjivé, je paní prof. Marie Mourková (již jmenovaná v souvislosti s hodolanskou 

farností). M. Mourková se seznámila s hnutím La Vie Montante (Život na vzestupu či 

Křesťané 3. věku).
78

 Poprvé se o hnutí La vie montante u nás začalo jednat v roce 1994, 

kdy pan biskup Hrdlička požádal konferenci, aby bylo zařazeno do seznamu hnutí ČR. Tato 

žádost byla úspěšná. 

Jeho zakladatelé byli pozváni do Olomouce. Prof. Mourková se nadchla pro 

myšlenku, že o životě člověka se rozhoduje v jeho 3. třetině. Zbožná a moudrá žena 

doplnila setkávání u kávičky, při kterém se příjemně popovídá, o hovory na duchovní 

a vztahová témata. Vymyslela texty pro setkávání seniorských společenství. Tyto texty 

vycházejí dodnes a jsou koncipovány pro jedno nebo více setkání farní skupiny za měsíc. 

Každý rok je zaměřený na určité téma a katecheze ho postupně rozebírají a rozvíjejí. 

Prof. Mourková věděla, že v Olomouci si senioři volný čas mohou smysluplně vyplnit, ale 

je třeba program nabídnout do všech farností. Začala na tom pilně pracovat. Vychovávala si 

spolupracovníky a následovníky. S každým, se kterým se někdy setkala, si začala dopisovat 

a mnohé pro toto dílo nadchla. Víkendová setkání pro běžné uživatele, tedy pro seniory, ale 

i formační pro animátory, probíhaly v Králíkách, na Velehradě a na Hostýně. Vše ale 

začalo v Olomouci a postupně „zachvátilo“ diecézi a postupně další diecéze. Není to tak 

samozřejmé. Např. biskupské Centrum pro rodinu a sociální péči v Brně se svými 

aktivitami dodnes zůstává převážně jen ve městě. 
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Olomoucká arcidiecéze je se svými laiky průkopnicí modelu sítě center a laických 

spolupracovníků. Dobré se má přijímat a šířit. Když Luboš pomáhal s ediční činností, 

nechal se inspirovat. Podle tohoto modelu se vydávají již víc jak deset let texty pro 

modlitební společenství složená z manželských párů. Jsou elektronicky ke stažení na 

stránkách centra. Např. letos vycházejí z promluv papeže Františka. Luboš konstatuje, že 

mimořádné nasazení paní Mourkové bylo možné i díky její volbě života v celibátu. 

Využije-li se celibát dobře, je výborný pro množství času, které má pro druhé. Nyní se 

padesáti seniorským společenstvím věnuje paní Marie Budínová z Otrokovic.
79

 

Luboš Nágl má veliké zkušenosti s pastorací mezi lidmi, s budováním struktur, 

sháněním ochotných pomocníků i stále nedostatkových financí. V reakci na požadavek 

koordinace pastoračních aktivit a center je již několik let sekretářem pro pastoraci. Když 

má hodnotit 90. léta, je mu líto nedostatečného naplnění očekávání a nevyužití touhy, 

kterou měli běžní lidé po duchovních hodnotách. Je to touha po dobru, lásce, pravdě, která 

bude v srdcích lidí stále. Papež František, který nastoupil po spíše uzavřeném vědci 

Benediktovi, dělá jen běžné věci a lidé jsou přesto nadšení. Papež volá po horlivé službě 

těm nejohroženějším. Zdůrazňuje potřebu pastorace rodin, starých a nemocných lidí. Mladé 

je třeba vést k odvaze svěřit svůj život Bohu, odpovědět na volání ke kněžství, cestě 

zasvěceného života či zodpovědného rodinného života. Nesmíme utíkat před povinností 

křesťanů vnášet Krista do služby celé společnosti. Po pádu komunismu mnozí čekali od 

církve víc, chtěli změnu, slyšeli by na její pozvání. Mohla se otevřít světu, ale uzavřela se 

do svých starostí. Cítila povinnost obnovit církevní struktury. To ale nikdy nebylo poslání 

církve, ale jen předpoklad. Luboš situaci přirovnává k manželům, kteří budují domov a pro 

svoji rodinu potřebují dům. Starost o dům je důležitá, ale ne víc než starost o vytváření 

domova. Církev potřebuje opustit jistoty a vstoupit do dobrodružství služby a oběti. 

Očekávání jsou nenaplněná. To, co se neudělalo, se ale nedá vrátit. Společenské klima se 

posunulo až do stavu obecné nevraživost k církvi. Na tom se negativně podepsala média. 

Mnozí populisté společenské klima cíleně otrávili, když zneužili restituce pro své sobecké 

zájmy. Ale my jsme to dovolili! Nebyla literatura, filmy, lidé měli čas. 
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Dnes máme stovky satelitních televizních programů a spoustu dalších věcí, které nás 

masírují, a další nekonečné možnosti. Tichá, nezajímavá nabídka církve, která žádá 

především změnu našeho života, zaniká v pozlátku, které vnucuje svět. Církev po nás něco 

žádá. Změnu smýšlení, obrácení, ale to chce čas. Nelze mít rychlé výsledky. Církev byla 

v době sametové revoluce jediná velká organizace, která stála za svobodou a ideály, měla 

ve společnosti výsadní postavení. Jedině církev mohla žádat něco mimořádného. Tehdy 

byla slyšet. Biskup Václav Malý prohlásil: „Očekávání bylo obrovské, ale lidé chtěli něco, 

co jim církev nemohla dát.”
80

 

 

Marcela Řezníčková pochází z nevěřící rodiny. Babička s dědou za první republiky 

přestoupili z katolické církve do Československé církve husitské. Nechodili do sboru 

pravidelně, ale jen několikrát za rok. Někdy Marcela v Lipníku babičku do sboru 

doprovodila. Po obřadu se místní mladý pastor Bobrovský dal s Marcelou do řeči. Začal jí 

půjčovat zajímavé knížky, ne přímo s náboženskou tématikou, ale české zakázané 

spisovatele. Veliký vliv na ni měla Citadela A. S. Exupéryho. Otevřela jí nové obzory, 

odpovídala na její otázky. Ve čtvrtém ročníku střední školy se dala do řeči se spolužačkou o 

trestu smrti a podobných otázkách a zjistila, že je věřící. Ta ji spontánně pozvala do 

společenství mladých. Nebylo to však tak snadné, protože mladí byli ostražití. K rozhovoru 

byla vyslána Zdislava Tělupilová, nedůvěra se Marcely dotkla a tak byla odhodlaná se 

zdržet pouze 30 min. Viděla na její hodinky. Hovor se rozvíjel, hodinky se samy zastavily... 

Doporučeným knězem na cestě víry byl P. František Lízna, v té době bez státního souhlasu. 

Bydlel u sester v arcibiskupském paláci a pracoval ve FN na sádrovně. Protože kolem něho 

začalo být nebezpečno, Slávka doporučila P. Pavla Kupku, čerstvého novokněze. Ten 

Marcelu, v jejích 19 letech, připravoval ke křtu, přijatém v červnu 1979. Nechápající rodina 

se pokoušela alespoň zasáhnout a křest domluvit s pastorem Bobrovským. Moudře babičce 

vysvětlil, že je to jedno, kde bude pokřtěná, jen když se tak stane a bude někde růst ve víře. 

Marcela chtěla pomáhat druhým, a tak opustila profesi chemické laborantky a začala 

pracovat jako sanitářka ve Fakultní nemocnici. Ihned měla možnost si dostudovat zdravotní 

školu a za dva roky tam byla sestrou. Tato pionýrská léta, kdy pracovala a dálkově 
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studovala, jí byl P. Pavel Kupka oporou i jako studentce. Vzpomíná, jak jí v krematoriu, 

mezi obřady, opravoval úkol do latiny. 

U P. Pavla se scházeli mladí, vedli diskuze na jakákoliv témata, Pavel trpělivě snášel 

nepohodlí. Mladí tam večeřeli, přespávali, Marcela měla klíče od jeho bytu. Po první 

prohlídce bytu ze strany StB ji sestra Eufrazie, která Pavlovi uklízela, požádala, aby to 

trošku srovnávala na jeho stole. Nechtěla, aby viděli při případných dalších prohlídkách 

volně přístupné doklady, peníze, dokumenty, apod. Pavel vedl mladé kolem sebe ke službě 

druhým. Motivoval je a  posílal. Docházeli domů za nemocnými, handicapovanými a 

starými lidmi, pomáhali rodičům s hlídáním dětí, aj. Chtěl, aby mladí byli užiteční. 

Slávka Tělupilová se stala Marcele křestní i biřmovací kmotrou. Jiná kamarádka 

Marcely, Anička, přivedla do společenství Radka Řezníčka, kolegu z Farmakonu. Byl sice 

pokřtěný v dětství, ale matka pracovala jako učitelka a svoji víru veřejně neprojevovala. 

Přes prázdniny byl Radek Aničkou Marcele svěřen, aby se nezatoulal.  Bylo tehdy zvykem, 

že po mši svaté se oslovovali před katedrálou mladí lidé a seznamovali se. Takto zval 

dr. Dýmal např. vojáky do společenství dospělých ministrantů ke společné večeři. P. Pavel 

v tom spontánně pokračoval a naučil to i ostatní. Kamarádství s Radkem trvalo poměrně 

dlouho, až se začalo něco měnit. Zamiloval se. Marcela měla výčitky, že mladého 

nadějného muže bere Pánu Bohu a maří tak možná Jeho plány. P. Pavel ji uklidnil: „Má-li 

jít do semináře, Pán ho zavolá, i kdyby byly napečené svatební koláče.“ 

Oba tíhli k františkánské spiritualitě a toužili ji žít každodenně. Pavel Kupka je 

seznámil s P. Pavlem Uhříkem působícím v Hnojicích. Ten jim nabídl stanovy 

františkánského řádu, životopis sv. Františka a další materiály k prostudování. Radek musel 

na podzim 1980 na dvouletou základní vojenskou službu. Vztah pokračoval, dopisy 

nahrazovaly osobní setkání a staly se cennou relikvií. Biřmovacím patronem Marcely je 

sv. František z Assisi (r. 1980). Kolem Pavla Uhříka se začaly stahovat mraky a Hana 

Pelikánová poradila, po návratu Radka z vojny, vyhledat františkánskou komunitu ve 

Šternberku. Tam jim nedůvěřovali a poslali je zpět do Olomouce ke kapucínům, kde v té 

době působil P. Jindřich Lakomý. Později jim od nich přišel stařičký, ale užitečný breviář 

a na delší čas se tato cesta uzavřela. Byli lákáni mezi salesiány, ale neměli toto povolání. 

Museli čekat, uzrát. Dne 8. 1. 1983, kdy si řekli na dómě své „ano“, byl již P. Kupka bez 
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státního souhlasu, a tak jim byl svědkem. Sezdával je dr. L. Dýmal. Bydlení si našli 

v nájmu na faře. 

Stalo se, že u nich doma, na faře v Hněvotíně, nečekaně zazvonil P. P. Uhřík. Byli u 

nich manželé Fráňovi, také toužící po stejné cestě. P. Pavel vstoupil a společně začali 

prohlubovat zájem o spiritualitu sv. Františka. Pozval je do Hnojic na faru, na výminku u 

starší paní Janíčkové ve Stádle probíhala setkání nejčastěji. Vzpomínky na hledání skupiny 

zabývající se „protistátní činností“ v neznámé obci, potmě s nejistým výsledkem, jsou stále 

živé. Našli několik babiček a dva mladé manželské páry – Jandovy a Pelikánovy. P. Pavel 

Uhřík jim trpělivě pomáhal spiritualitu poznávat a přijímat, přestože sám byl kněz spíše 

charismatický. Prožili jeden rok noviciátu, který si na vlastní žádost prodloužili o půl roku, 

pak složili trvalé sliby, a to ve Stádle, v prázdném kostele bez veřejnosti, dne 22. května 

1988, spolu s manželi Fráňovými. Ve staré verzi, která zněla: „ Já ti na straně Boha slibuji, 

že když toto všechno zachováš, slibuji ti nebe“. Místem setkávání byl Újezd u Uničova. 

Protože se přidalo více rodin z okolí Prostějova, vzniklo nové společenství v Olomouci. 

Místní bratrské společenství Olomouc (MBS – Ol) a MBS – Olomouc – rodiny. 

Duchovním asistentem jim je kněz, nebo bratr kapucín, o kterého mohou požádat. 

Představeným společenství může být zvolen laik. Rada je volená na dva až tři roky. Obě 

společenství mají zázemí v klášteře u kapucínů. Dnes se jedná asi o 20 terciářů v každé 

skupině a schází se asi jedenkrát měsíčně. Jsou mezi nimi i rodiny s dětmi. 

Centrum pro rodinu, tak jak jej dnes známe, měli v hlavě vzácní manželé Tělupilovi. 

V roce 1968 již nějaké kroky učinili a věděli, jak na to. Umožnili v časech totality ve svém 

bytě setkávání mladých manželů s knězem z Jugoslávie, P. Kolakovičem. Řezníčkovi se 

přidali v letech 1986–89. Učili se metodu PPR, mluvili o vztazích, komunikaci, výchově 

dětí a dalších prorodinných aktivitách. Tato skupinka asi čtrnácti lidí představovala dobrý 

základ budoucího Centra pro rodinu. Po předchozích zkušenostech pospíchali a hned 

začátkem roku 1990 navštívili spolu s děkanem P. Pavlem Kupkou, který byl 

důvěryhodným přímluvcem, arcibiskupa F. Vaňáka. Měli jasnou koncepci a prosili o 

podporu a požehnání tomuto dílu. Arcibiskup Vaňák neměl v té věci dostatek informací ani 

zkušeností, ale prohlásil, že vzniku bránit nebude a slova potvrdil i finančním darem do 

začátku. Biskup Josef Hrdlička podepsal zakládací listinu Pastoračního centra. O měsíc 

později založili občanské sdružení. Byla jim společně s charitou přidělena studená 
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a nevyužívaná místnost arcibiskupského paláce. Vydávali tolik potřebné publikace, 

plakátky, přednášeli pro budoucí pastorační asistenty, kněze i laiky z celé arcidiecéze 

témata, která čerpali z předchozí formace u P. Kolakoviče. Vydávali časopis Rodinný život 

(č. 0 r. 1990). Redaktorkou byla MUDr. O. Tělupilová a sloužil tehdy jen členům centra. 

Do vedení se počítalo s Radkem Řezníčkem, bohužel ale dne 22. 12. 1989 došlo 

k tragédii, při které Radek zemřel i s dcerkou Terezkou. Ne zcela vhodného vedoucího 

centra, Emanuela Matyáše, na dlouhá léta vystřídal Luboš Nágl. Tělupilovi žádali, aby 

centrum bylo pevně zakotveno ve struktuře církve. Inspirace ze zemí směrem na západ 

nebyla, a tak se obtížně rodilo jeho formální a organizační začlenění. Čas ukázal, jak byli 

tito obětaví křesťanští aktivisté prozíraví. Marcela začala na půl úvazku na centru pracovat 

po uplynutí mateřské dovolené na podzim 1990. Několik manželských párů se střídalo 

v přednáškách pro budoucí spolupracovníky z celé arcidiecéze. Po Stavoprojektu získalo 

arcibiskupství zpět budovu Curie, kde dnes působí spolu s Centrem pro mládež, 

Katechetickým centrem a dalšími. 

Manželé Náglovi, po návratu z Finska, museli předávat to cenné, co pro svůj vztah 

načerpali. Pozvali k sobě do Ohrozimi přátele Jandovy a Řezníčkovy (Radek odtud 

pocházel) a hned tu byli zakladatelé manželských setkání, první tři páry. V roce 1988 

v Makově si dopřáli duchovní cvičení zaměřené na manželskou spiritualitu. V srpnu 1989 

podnikli zakladatelé cestu do Finska přímo ke zdroji. Cestou byla dcerka Mája stále 

nemocná a na břehu Finska se Řezníčkovi rozhodli k návratu. Na trajektu se zotavila 

a domů doputovali na svátek sv. Kláry. Záhy měla Marcela bolestnou odpověď na otázku, 

proč jim nebylo dáno pokračovat. 

Ve svobodné zemi nic nebránilo k otevřené propagaci Manželských setkání. První se 

konaly v Harrachově v roce 1990. Marcela tam patřila. Ten rok dělala pečovatelku a další 

roky přijala službu hospodářky. Radek tam byl jistě také. Jako přímluvce v nebi? V srpnu 

1991 se jím stal také P. Pavel Kupka. 

Dnes probíhají MS na několika místech naší republiky paralelně, také na Slovensku, 

jsou organizovány i jinými církvemi. 

Marcela hledala svoje místo v rozbíhajícím se Centru pro rodinu. Inspiraci našla ještě 

za totality v časopise Vlasta, který informoval o víkendech pro vdané ženy. P. Pavel, 

působící v Jevíčku, byl velkou oporou vznikajícím prorodinným aktivitám. Nasadil se 



 109 

i nyní jako duchovní pro tyto víkendy, brzy i organizované pro ženaté muže. Sloužil mše 

svaté, zprostředkovával svátosti. Místo našly nejdříve v prázdné faře, později v tamním 

rekreačním středisku. Od roku 1991 Marcelu inspiroval k práci pro ženy opuštěné 

a rozvedené. Pochopila, že není jediná, která nese tento kříž. Roku 1991 se ovdovělé 

a rozvedené maminky setkaly na Kalvárii u Jevíčka. Co žena, to jiný osud a jiné představy. 

Nebylo to snadné, docházelo k nepochopení a střetům. Mnohé plánovaly nový vztah, 

svatbu. Ne tak Marcela. V mnohých bolestech ale přesto dílo pokračovalo a šířilo se. 

K víkendovým exerciciím se využívala místa po celé diecézi. V roce 1995 se poprvé 

organizoval týdenní letní turnus pro osamělé matky s dětmi, roky na to to už byly dva 

týdenní turnusy pro maminky nové a pokročilé a jejich děti. Konaly se přednášky, práce ve 

skupinkách, duchovní program a aktivity pro děti. Dnes je využíván za rok jeden týdenní 

pobyt se 70 účastníky a dva víkendy pro maminky bez dětí. Moderátorky, z řad osamělých 

matek, mají ještě dva vzdělávací a formační víkendy navíc. Osvědčil se exerciční dům 

v Českém Těšíně. 

Marcela od roku 1993 moderuje setkávání žen v obtížných životních situacích, dříve 

osamělých matek v Olomouci. Tento posun názvu rozšířilo základnu o ženy např. vdané, 

ale bezdětné, žijící s manželem handicapovaným, nebo závislým apod. Marcela, díky svým 

životním zkušenostem ví, že nejcennější je pro ni vztah s Bohem. Neříká: „Nesmíš se 

znovu vdát,“ ale máš se ptát: „Co mi Bůh v této situaci říká. Kam mě volá?“ Člověk je tvor 

fyzický, psychický i duchovní. Žádnou složku nelze přeskočit, o všechny se musí pečovat. 

Ženy se snaží vzájemně povzbuzovat zkušenostmi s výchovou dětí, když pro ně hledají to 

nejlepší. Velkou oporou tomuto hnutí byl dlouhé roky P. Bonaventura Štivar OFM Cap, 

nyní je to dlouhodobě P. Antonín Krasucki OP. Kněz vysluhuje mše svaté, nabízí svátosti 

smíření, adorace, přednášky, zkrátka vše, co zraněným ženám narovnává a rozvíjí vztah 

s Bohem. Věnovat se doma dítěti, přestože třeba touží zaběhnout do kostela, se mnohé 

maminky učí po vzoru sv. Vincence z Pauly. „Opustit Boha pro Boha.“
81

 

 

Marie a Pavel Mléčkovi (svatba 1977). Manželé Mléčkovi měli velkou touhu 

pracovat s mládeží v katolickém duchu. Měli dva malé chlapce a tak bylo zcela přirozené, 

kudy je Pán vedl. Nejprve, v roce 1983, přicházely jedenkrát týdně děti ve věku 3 až 6 let 
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a pomocí biblických postaviček podepřených flanelovou látkou (pomůcky z USA s českým 

návodem) si v jejich bytě na Štítného ulici přehrávali biblické příběhy. Pavel vzpomíná na 

pokračování tohoto tak napínavého děje, které se často odehrávalo v „plné polní“ v blízkém 

parku. Toto scházení pak začali nazývat „Broučci“, aby se vyhnuli prozrazení. V prostředí 

samizdatu pomáhali, jako mnozí jiní, s rozvozem ilegálních tiskovin. Pavel a Marie je 

dováželi např. do Ostravy k P. F. Lobkowiczovi, do Hroznové Lhoty P. Emilu Matúšú, či 

do Vizovic k P. J. Graubnerovi. Oba jejich kluci v autě přitom fakticky „seděli na knihách“ 

přikrytých dekami, aby případná silniční kontrola nepojala podezření. 

Čas od času se u nich nečekaně objevil laskavý kněz, kterého znali jen pod jménem 

Vašek a o kterém nevěděli, odkud přijíždí. Byl to P. Václav Filipec SDB, který se před 

státními úřady skrýval. Vyzpovídal je, povzbudil a s krajícem chleba, aby za volantem 

neusnul, zase nenápadně zmizel. 

Maruška v letech 1968–1969 zakusila jako dívka chuť skautu a chtěli s Pavlem něco 

podobného pro mládež vytvořit. Tak, jak vlastní děti i děti přátel rostly, bylo pro koho se 

snažit. Nabídka socialistických výchovných a školských institucí byla pro ně nepřijatelná. 

Chlapci se pravidelně scházeli pod nejrůznějšími záminkami, ale když už jejich aktivity 

přesáhly únosnou mez, založili Turistický oddíl mládeže (TOM) pod TJ Slavoj Zora pod 

názvem KOMPAS (všichni chlapci věděli, že to znamená: „Křesťanský oddíl mládeže, 

pokoj a spravedlnost“). 

Dětí, které přicházely na schůzky, bylo stále více, a proto se musely postupně rozdělit 

na 3 družinky a hledalo se nové místo na setkávání. Krátce se scházely v tzv. „bunkru“ na 

Horním náměstí. Byl to sklep v jednom z domů naproti orloje. Pro další rozvoj skautského 

oddílu přispěly i nové prostory na Mozartově ulici. S tím se tam Mléčkovi stěhovali. Jako 

klubovna se hned zařídila velká suterénní místnost sklepa a po čase i další, sousední, kterou 

bydlící opustili. Samozřejmě, že cesta nebyla tak hladká a o uvolněné prostory sváděli boj 

s nájemníky, kteří tam chtěli vybudovat hospodu. Museli bojovat také s městem, které mělo 

svoje plány. Nakonec, díky Bohu, místnosti získali a klubovna byla jejich. Byla to veliká 

sláva. V létě se jim podařilo vyjet i na tábor. Např. V roce 1987 strávili s dětmi týden 

v Určicích, v dalším roce zase jako mladí ochránci přírody kosili loučky v nedostupných 

lokalitách Bílých Karpat, další rok pak ve Francově Lhotě na soukromém pozemku mezi 

Moravou a Slovenskem. Jeden větší stan a pár půjčených stanů pro všechny, vaření venku 
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na malé plotně s deštníkem nad hlavou, nádobí z vlastní domácnosti, tak vypadaly jejich 

výlety.  Manželé vzpomínají, jak pro maximální utajení vyrazili každý na jinou světovou 

stranu na nedělní mši svatou. Maruška s menšími do vesnice na Moravu, Pavel s většími 

kluky na Slovensko. Takovéto manévry bývaly obvyklé a aktivní křesťané byli vynalézaví. 

I scházení dětí v bytě muselo být pod rouškou něčeho neškodného, např. kulturní 

akce. Na počátku založili Bytové loutkové divadlo, které časem fungovalo pod hlavičkou 

ROH jako Loutkoherecký oddíl. Na představení ve dvoupokojovém bytě se 1x za měsíc 

sešlo až 40 lidí. Před časem se Mléčkovi dozvěděli, že jejich tehdejší přímý soused v domě, 

byl veliká šarže na ústředí StB. Jsou však přesvědčeni, že Bůh je ochránil a ať už soused 

neviděl, nebo nechtěl vidět, nikdy jim ničím neublížil. Revoluční dny je pak strhly, všichni 

byli zahlceni demonstracemi, vývoj ve společnosti dával naději. Bylo to náročné, ale 

krásné. Využili hned možnosti zaregistrovat oddíl pod hlavičku skautingu. Přibylo dětí. 

V roce 1991, ve dvou klubovnách, se scházelo již asi 40 chlapců, vlčat a skautů. V roce 

1993–94 díky přestěhování na Polívkovu ulici vyrostla nová klubovna pro skauty a druhá 

pro další věkovou skupinu, rovery. Pavlovi se podařilo získat oddílu Vlčat natrvalo 

a později i do vlastnictví klubovny na Mozartově ulici. Nelze popsat všechny 

administrativní těžkosti, kterými bylo třeba projít a Pavel o tom ani nechce mluvit. Myslím, 

že si to každý dovede představit. Je skoro dojemné, jak Pavlův zápal pro dobro a osobní 

charisma slušného člověka budilo důvěru a jak on sám říká při pohledu zpět: „Události do 

sebe zapadaly jako puzzle.“ 

Maruška v tu dobu pracovala s Lídou Svobodovou jako odborná asistentka na CM 

teologické fakultě a později na arcibiskupství, kde založila katechetické středisko. 

Sestavovaly učebnice náboženství. Toto již dělaly za totality, ale tajně. Nyní spolupracují 

s nakladatelstvím Portál. Z jejich rukou vyšly první učebnice pro 2. a 3. ročník. Veliký 

zájem byl mezi farnostmi také o příležitostné materiály k svátkům a různým liturgickým 

obdobím. 

Mléčkovým vždy nejvíce leželo na srdci, aby ti, kteří vedou „jejich“ oddíl, vyznávali 

katolické pravdy víry a hodnoty. Skauting musí stát na duchovním pilíři, na Bohu. Neměla 

by to být jen volnočasová aktivita. Chtěli mít jistotu, že toto nebude opomíjeno, či 

zanedbáváno. Proto vybudovali v domě i kapli sv. Rafaela a své sympatie a přátelství zde 

projevili významní katoličtí umělci. Lavice jsou navrženy Ing. Arch. Tomášem 
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Černouškem, který je zároveň 1. čestným členem jejich skautského oddílu. Malířka 

Vladimíra Stratilová darovala pro kapli několik obrazů. Skleněná vitráž s vyobrazením 

Archanděla Rafaela a Tobiáše s rybou je z dílny akad. malíře a grafika Jana Jemelky, 

svatostánek a zvon odlil velehradský umělec akad. sochař Otmar Oliva. Symbolika 

společenství je při rozeznění zvonu v tom, že ho musí dvě osoby držet a třetí tvoří srdce. 

Sám si nikdo neporadí. Kaple je tedy navýsost krásná a vybavená. Kdo tam ale přichází? 

Co má v srdci? Kdo je chlapcům nablízku? 

Mléčkovi měli vždy v hledáčku duchovní průvodce, kteří by byli klukům k dispozici. 

Dalo to mnoho práce a shánění. Ve službě duchovního vůdce se vystřídali bratři 

karmelitáni, dominikáni, kapucíni, jezuité i bohoslovci. Pět roků docházel P. Bohumír 

Vitásek vyučovat každý týden před schůzkou kluky náboženství. Byla to příležitost pro ty 

z nich, jejichž rodiče byli nevěřící, nebo nedůslední a tuto výchovu sice respektovali, ale 

sami zanedbávali. Na letním táboře se bohoslovci po celou dobu starali o duchovní slůvko 

tzv. ducháčka, věnovali se klukům i vedoucím a byli jim nablízku. Přirozeně se účastnili 

společných modliteb, mše svaté, zvon svolával na modlitbu Anděl Páně. Večer se při 

modlitbě každý mohl omluvit za nevhodné chování a přijít za druhým s rozžatou svící. 

Kámen, který pokládali pod kříž, znázorňoval něco hezkého, co v tom dni prožili. Mléčkovi 

vzpomínají na nadšení, které lidé v 90. letech projevovali, byli ochotni dělat hodně. Sháněli 

např. plátno na ušití stanů. Skladník ve výrobně vytáhl něco zpod regálů a pro tento účel 

jim byl materiál věnován zdarma. Bylo ho tolik, že mohli část prodat a ze zisku nechat 

stany ušít. Mladí byli hrdí na svoji příslušnost ke skautskému hnutí. Nadšeně zpívali, nosili 

kroje, vážili si získaných výsad. Se svobodou však přicházelo také zlo, které na děti útočilo 

v podobě nevhodných filmů, hudby, drog, krize autority apod. Ještě s větší intenzitou bylo 

třeba dbát o zakotvení v církvi. 

Pavel vedení skautů předal v roce 1991 a pak v roce 2000 i činnost ve vedení roverů. 

Zakladatelé stále velmi stáli o duchovní vedení katolického skautingu. Hledali podněty, 

nápady, duchovní záštitu, ničeho se však nedočkali. Podobně jako jiné aktivity, byli 

vhozeni do vody (možná do ní i sami skočili) a pak museli bez pomoci plavat. Ať už uměli, 

nebo ne. Mnoho by se mohlo dělat jinak, kdyby se našel čas pro pracovní setkávání 

duchovních činitelů a vedoucích různých aktivit. Většina věřících má důvěru ve své 

pastýře, touží po jejich doprovázení a váží si jejich názorů. Je otázka, zda zklamání 
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z nedostatku zájmu nezměnilo za 20 let tento postoj. V každém případě si Mléčkovi museli 

poradit sami. Pavel založil Radu vůdců. Neformální skupina bývalých i současných vůdců 

oddílu. Slibuje si od toho jakousi společnou kontrolu pro volbu osoby dalšího vůdce. Přáli 

by si, aby se podařilo v dosavadních stanovách křesťanského oddílu s rozšířenou katolickou 

výchovou zakotvit také požadavek na katolické vedení. V době bezbřehé tolerance 

a rozmělňování skutečných hodnot si uvědomují, že člověk sebelepších kvalit pro skautské 

hnutí, bez opravdových katolických postojů nezajistí směr, který si pro tento oddíl kdysi 

vytyčili.
82

 

 

Helena Čedroňová s. Eliška z Kongregace Milosrdných sester sv. Kříže. V den, 

kdy byla ve Vatikánu svatořečena Anežka Česká, 12. 11. 1989, jela Helena k sestrám 

sv. Kříže do Choryně. Byl to její první kontakt, neměla povědomí o životě sester, které byly 

během totality do kongregace tajně přijímány. V březnu 1990 nastoupila svoji cestu 

spirituality svatého Františka. Následovala kandidatura, v listopadu postulát a od června 

1991 dvouletý noviciát. V naší zemi historicky existovala provincie Čechy a Morava. Pro 

charitativní činnost v době veliké sociální nouze a chudoby jej v roce 1856 ve Švýcarsku 

v Ingenbohlu založil kapucín Theodosius Florentini a bl. sestra Marie Terezie Schererová. 

Ještě za jejich života se řád rozšířil v roce 1860 do Čech a působil v Horním Litvínově. Na 

Moravu přišly první 3 sestry v roce 1872 do Malenovic. Brzy bylo třeba hledat větší 

prostory a ty se našly v roce 1882 v zámku v Moravské Choryni. Společenství rostlo a 

v roce 1932 si kongregace postavila provinční dům v Kroměříži. Na začátku roku 1950 

působilo v Československu 1846 sester. Kroměřížský dům byl vyvlastněn. 

Komunistickému režimu k nucené internaci vyhovoval zastrčený klášter v Choryni, dům 

v Bílé Vodě, pro starší nad 60 let byl určen dům ve Vidnavě. Sestry byly rozptýleny na 

nucenou práci do fabrik či různých ústavů sociální péče po celé republice. Např. sestry do 

30 let věku pracovaly v Elite Vansdorf. V těchto těžkých letech vedla provincii pod 

přísným dohledem StB matka představená Kamila Gelingová. Zemřela v roce 1964. 

Povzbuzením byla slova Dr. Zvěřiny: „Láska je největší silou bezmocných.“
83
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Dívky, které se do listopadu 1989 tajně připojovaly ke společenství sester, prožívaly 

řeholní život ve skrytu a byly formovány tak, aby podle spirituality sv. Františka a sester sv. 

Kříže žily ve světě. Členství v kongregaci jim umožňovalo duchovní vedení, oporu i 

přátelství. Některé mohly cítit povolání k takovému to způsobu života ve světě a přitom 

život přímo ve společenství v klášteře pro ně mohl být nepřijatelný. Jejich život ve světě 

byl něco jako nová forma, odlišná od života v klášteře. 

Když totalitní režim pominul, některé tajné sestry neměly problém zařadit se mezi 

řeholnice, některé ale zjistily, že chtějí zůstat ve světě a z kongregace odešly. Bylo ale 

hodně těch, které řešily dilema, kam vlastně patří. Některé sice nastoupily, ale tuto otázku 

si ještě dlouho v sobě nesly, některé z nich tuto otázku nemají zodpovězenou dodnes. Jiné 

zůstaly ve světě, ale podle toho, jak dlouho jim trvalo, než z kongregace odešly, se dá 

usoudit, že to nebylo lehké rozhodování. Další z nich, kvůli jejich dlouhému rozhodování, 

propustili představení, protože jim došla trpělivost. Některé sestry, doposud žijící 

v klášteře, si nedokázaly představit, co tyto dívky řeší. Přitom to asi nebyla jejich vina. 

Prostě to byly dva světy od sebe izolované. 

V začátku 20. století přicházely i dívky 12leté až 15leté, nevzdělané. V tomto věku se 

tehdy dívky vdávaly a zakládaly rodiny. Jiné byly sestry, které vstoupily kolem roku 1968 

a pak opět jiná očekávání měly dívky po roce 1990. Mnohé ze starších sester prožily nátlak 

ze strany státu, aby opustily řeholní společenství, a proto cenily vysoko hodnotu věrnosti 

v povolání a nemohly pochopit, že se někdo vůbec rozhoduje. Nástup do společenství 

v klášteře byl pro ně automaticky jedinou správnou cestou. Když viděly, že někdo zvažuje, 

zda je povolán k tomuto způsobu života, vysvětlily si to jako nestálost a zpronevěření se 

povolání. Tohle bych celé vynechala, ty přece nepíšeš diplomku o řeholním životě 

Eliška pamatuje až čtyřicet kandidátek, které odešly hned. S označením „nestálé“, 

které jim starší sestry dávaly, ona nesouhlasí. Přitom by v této situaci člověku pomohlo 

porozumění, pomoc v rozlišování, trpělivost. Místo toho bylo cítit posuzování poznámky, 

nátlak, byť skrytý, netrpělivost. Samozřejmě, že zkoumat povolání je ta správná cesta. Je 

vděčná, že slovy: „Když jsi tady, tak tě sem jistě Pán poslal,“ se již neargumentuje. 

S. Eliška dodává: „Nechci nikoho soudit, jenom jsem si toho všímala. Dlouho mi trvalo, 

než jsem pochopila, že to někdo může chápat i takto. Samozřejmě, že tyhle modely chování 

neměly všechny sestry.“ 
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Navrácený kroměřížský dům po nutných opravách začal opět sloužit svému účelu 

v září roku 1993. S. Eliška zde pracovala do roku 2010 a to na vrátnici, u nemocných a 

v zahradě. „Dvakrát jsem vypomáhala u nemocných v Choryni, dohromady jsem byla 

mimo Kroměříž asi jeden a půl roku. V roce 2010 jsem přešla na arcibiskupskou rezidenci, 

kde vařím v kuchyni.“ Zde jsou Milosrdné sestry sv. Kříže od roku 1968. Přišly 

s obnovením kněžského semináře. Staraly se o biskupa a bohoslovce. Uklízely a zdobily 

katedrálu a zastávaly domácí práce v arcibiskupském paláci. Dnes zde pracují spolu se 

s. Eliškou ještě 3 sestry a jedna dochází do civilního zaměstnání do fakultní nemocnice. 

Působiště kongregace je také v církevním školství v Odrách, v Kroměříži a ve Vysokém 

Chlumci. V nemocničních zařízeních pracují sestry jako zdravotnice v Praze, Olomouci, 

Sedlčanech, Boršicích u Buchlovic. Duchovně doprovázejí nemocné v nemocnicích 

a sociálních službách v Olomouci, v Přerově, v Plzni a v nemocnici v Kroměříži. 

V několika malých společenstvích jsou sestry i v Čechách. Zakladatel razil heslo: Potřeba 

doby je vůle Boží. Tak jsou sestry zaměstnané různě, podle potřeb a svých možností. 

Některé pracují na farách v administrativě, jiné tam vaří, starají se o kostely, pomáhají 

v místních společenstvích. Např. sestra Leona byla uznávanou vedoucí domu Samaritán pro 

bezdomovce v Olomouci a pomáhala zavést projekt péče o psychiatrické pacienty po 

propuštění a o bezdomovce v Kroměříži. S. Luisa je ředitelkou Papežského misijního díla 

v olomoucké Arcidiecézi. Na otázku, co přinesla svoboda do života sester, není snadné 

odpovědět. 

S příchodem nových dívek se mění pohled na jejich formaci, která se tak po obludné 

snaze o zničení řeholního života stále více blíží představám jejich zakladatelů. Avšak jen 

velice pomalu se uvolňují pouta závislosti řeholních domů na státním dozoru. Představené, 

které se se státními institucemi trpělivě a usilovně potýkají, musejí žádat o různá svolení 

a nemají volné ruce ve vykonávání své činnosti. Stát si stále nárokuje jakýsi dohled. Radost 

ze svobody je veliká, ale očekávání s ní spojená zůstávají zatím nenaplněná. 

Dnes je v České provincii asi sto sedm sester, většinou starších a pobývajících 

v domech na Moravě. V Evropě působí řád v deseti zemích v počtu přes tři tisíce sester. 

Další jsou v Americe, Africe a Asii.
84
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Zdislava Kvapilová je dlouholetá představená Laického sdružení bratří a sester 

sv. Dominika (terciářů). Cestou jeho spirituality se vydala po návštěvě Křižanova v roce 

1980. Manželé Kvapilovi, jako ctitelé sv. Zdislavy, vybrali tuto blahoslavenou šlechtičnu 

za patronku svojí první dceři. Po mši svaté v jejím rodišti se v kostele objevil kněz 

v dominikánském hábitu. Za totality jev zcela nevídaný. Ochotně se poutníkům věnoval. U 

Zdišky se postupně rozhořela touha spiritualitu poznat a žít v běžném životě. K vedení 

malého společenství tří žen a jejich přípravě k složení slibů byl osloven P. Jan Novobilský 

OP působící v Křenovicích. Dojížděl za nimi do Olomouce. Scházeli se v bytě některé 

z terciářek asi jedenkrát za měsíc (Dana Vejmelková, Květoslava Hegerová). V Přerově 

běželo společenství organizované panem Adamíkem. Později se mohli setkávat 

s olomouckým řádovým knězem P. Dominikem Markem OP v jeho bytě nebo v Brně 

v domku P. Jordána Vinklárka OP. Tito kněží jim skýtali spíše povzbuzení ve víře než 

dominikánskou formaci. V Moravci u Žďáru nad Sázavou se pouze pro jedinou účastnici, 

Zdišku, konaly první duchovní cvičení. Na magnetofonovém pásku si přehrávala texty 

v duchu spirituality sv. Dominika. 8. 12. 1983 složila věčné sliby v Křenovicích do rukou 

P. J. Novobilského. Skupinka v Olomouci čítala čtyři terciáře a scházela se pod jeho 

vedením ke společnému studiu dominikánských pramenů. V roce 1990 vyzval Zdišku 

P. Bernard Špaček OP, aby se stala představenou Místního sdružení v Olomouci a okolí. 

Stalo se tak na 20 let. Lidé se začali sami hlásit. Někdo přibyl už jako terciář, jiní noví, 

mladí hledali nějaké společenství. Společenství bylo P. Bernardem oficiálně zapsáno 

v Praze na provincialátě. Zájem začal stoupat, zvláště pak po otevření teologické fakulty 

pro laiky. Přicházeli noví lidé, ale ti zase odešli, když dostudovali. V letech 1994–1997 

byla Zdiška moderátorkou celé provincie, tenkrát ještě společné se Slovenskem. Říká: 

„Nyní je zájem průměrný, 1–2 noví uchazeči za rok. Ono to záleží na celkovém 

společenství, jak nového člena přijmou. Lidé spíš hledají společenství než řád. Je to jedno, 

jaká je to spiritualita. Tak to vidím já. Dnes je málo lidí, kteří hledají konkrétně nějakou 

spiritualitu. Myslím terciáře. Ta společenství jsou celkem stejná, nebo mají stejnou náplň.“ 

Dětské společenství tzv. Broučků založila Lída Svobodová s děvčaty a manžel Jirka 

s chlapci asi v r. 1980. Lidka měla různé materiály z Východního Německa, kam jezdila. 

Inspirací byli broučci z knihy J. Karafiáta, kteří si stále povídali. Název zůstal, i když 

nezůstalo jen u povídání. Byla to vlastně výuka náboženství a o prázdninách společně 
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prožívali týdenní tábory. Mnohdy byli při organizaci sledováni příslušníky StB. Proto bylo 

těžké pro tábor vybrat místo, aby je tam nenašli. Lidka dívky předala jiným dívkám, ale 

Jirka takto vyučoval téměř 10 let. 

Manželé Kvapilovi věděli, že je třeba co nejvíce utužovat a povzbuzovat křesťanské 

společenství. Byli stále ochotni nabízet svůj domov jako útočiště, např. v době adventu, 

v roce 1980, pozvali ke sdílení a modlitbě kamarádky a známé. Chodilo k nim hodně žen, 

v předsíni pletly adventní věnce, zpívaly roráty, potom manžel Jiří věnce posvětil. Dál si 

chvíli při dobrém čaji nebo vínku povídaly, než se rozešly. Bývalo to moc pěkné. 

Iniciátorka, Lída Svobodová, absolventka CMTF v letech 1968–1972, tajná řeholnice, tento 

zvyk pletení věnců dovezla z Německa. Dříve snad tato tradice v českých zemích 

neexistovala. 

Na začátku 80. let byli Kvapilovým představeni manželé Kaplanovi z Prahy. Ti, 

zapáleni duchem modliteb z Taizé obětavě jezdili a šířili je po celé vlasti. Marie Kaplanová 

ke Kvapilům někdy přivážela kříž z Taizé, který se uctíval a hlavně k nim posílala cizince, 

studenty, kteří u nich přespávali a společně se takto modlili. Přijížděli i bratři z Taizé. U 

Kaplanů na jejich chalupě v Kochánově na Šumavě býval přes léto týden společných 

modliteb. I tam přijížděli bratři z Taizé. Rodiny přijely jako na dovolenou. Přes den se 

pracovalo a k večeru se modlily a venku na louce byla sloužená mše svatá. Byli tam mladí, 

staří, katolíci, evangelíci, pravoslavní, Češi, Slováci, Francouzi, Němci apod., prostě jedna 

velká rodina. Zdiška vzpomíná na krásnou přírodu, která umocňovala úžasné chvíle, které 

tam společně prožívali. Samozřejmě, že setkávání mladých lidí neuniklo zvídavé 

a všudypřítomné StB. Jednou obklíčili dům a lidé různě utíkali přes zahrady. Nikoho 

nechytli a ani v bytě nikdy neudělali domovní prohlídku. Byli příkladem neohroženého 

svědectví živé víry, přesto nikdy u výslechu nebyli. Jenom děti ve škole měly problémy 

a zakusily vyhrožování. Však nejstarší dcera měla v materiálech: „Je nežádoucí, aby 

pokračovala ve studiu.“ 

Informace měla Zdiška od kolegyně z práce, která chodila do kostela tajně a k těmto 

materiálů měla přístup. Ta pak dopomohla k tomu, aby se Zdiška na střední zdravotní školu 

dostala. Byl to tenkrát zázrak! Velké modlitební společenství v rodině Kvapilových přijalo 

i Jiřího Legerského – Harryho, nemocného a toužícího po setkávání v modlitebním 

společenství. Vzhledem ke své vážné nemoci, pokročilé rakovině kůže, potřeboval pohodlí 



 118 

a péči. Dojížděl k nim po tři roky, v letech 1980–1982. Mohl přijet kdykoliv mu to dovolily 

jeho omezené síly. Zdiška v něm našla bratra hledajícího svoji cestu. Modlili se spolu 

breviář opsaný na psacím stroji a hodně si povídali. Ke své veliké radosti mu bylo dopřáno 

složit věčné sliby a patřit k dominikánské laické rodině. Vzhledem ke své nemoci měl 

mimořádné povolení patřit do I. dominikánského řádu. Zdiška o něm mluví jako o 

apoštolovi, který svojí opravdovou vírou a statečným nesením kříže povzbuzoval všechny, 

kteří se s ním setkali.
85

 

 

Manželé Pavla a Jan Paláskovi (svatba 1990). Pavlínka vzpomíná na mládí v letech 

1980–1988 ve farnosti Velká Bystřice. Obětavě se skupince asi deseti děvčat deseti až 

patnáctiletých věnovala nadšená, asi dvacetiletá žena. Byla odchovankyní P. Antonína 

Huvara, který zde působil a věnoval se mládeži v 60. letech. Vedla děvčata duchovně i 

lidsky. Učila je vidět potřeby druhých, ochotně pomáhat a být ve službě církvi i lidem. 

Uklízely kostel, vyšívaly křestní roušky, balily balíčky do misií, zpívaly při mši písně 

z kancionálu, Hlaholíku nebo Cantate, ale i jiné, které si nadšeně opisovaly. Vše sloužilo 

k hledání cesty k Bohu. Jarní prázdniny se staly nezapomenutelnými a na tento týden se 

těšily celý rok. Jezdily do Vražného, kde působil P. Huvar a do Města Albrechtice 

v pohraničí k P. F. Petrikovi. Akce probíhala v nejvyšším utajení, byly poučeny o 

nebezpečí při vyzrazení. Z vlaku vystupovaly po dvou, aby nevypadaly jako skupinka. Na 

faře dělaly vše potřebné. Uklízely, vařily, zpívaly a pomáhaly v kostele, četly při liturgii. 

Byly to farnosti spíše vylidněné. Někdy vyklízely opuštěné fary, nebo uklízely v bytech 

tajných kněží (toto se dozvěděly až po revoluci). Kněží jim přednášeli, povídali si s nimi, 

zpovídali, formovali jejich víru. Bylo to něco nového a vzácného. Zakoušely krásu 

společenství, učily se žít s Bohem, zakoušely živou, ryzí církev. Jezdily i do kláštera 

v Tišnově k sestrám cisterciačkám, které byly starší a uvítaly pomoc na zahradě, s prádlem 

apod. Bývaly s nimi i malé děti, o které se staraly starší z nich a „věnovaly se jejich duším.“ 

To, co dostaly, dávaly dál. Byly plné nadšení a radosti. Zpívaly, lovily „bobříky“, staraly se 

o děti, pomáhaly, kde se dalo, jezdily na poutě. 

Pavlínka považuje dobu svého dospívání a hledání sebe sama jako zcela zásadní pro 

své budoucí směřování. Díky společenství našla osobní vztah k Bohu a „přilnula k Němu 
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s láskou na celý život!“ Liba pro ně ve skrytosti, ale s velkým rizikem udělala velmi 

mnoho. Naučila je nezištně sloužit, nebát se žádné práce a žít naplno pro Boha. „Když o 

tom mluvím se svými dětmi, nechápou to a nesdílí. Dcera Terezka s velkým nasazením 

pracovala pro církev jako animátorka. Ale akce pro ně, pro mladé, je samotné příliš 

nezajímají, neoslovují. Přesto jsou ostrůvky, např. Archa v Rajnochovicích, kde to žije i 

dnes a kde se pracuje pro Pána a pro druhé s radostí jen tak.“ 

Jenda, jako farník z kostela sv. Mořice, pamatuje setkávání a aktivity mladých 

a svých vrstevníků kolem roku 1984–88. Farář P. Nerychel se o ně formačně v podstatě 

nezajímal. Hlavně, že měl při mši ministranty a na kůru zpěváky. Přesto v rámci mládeže u 

sv. Mořice vznikla velice silná skupina, intenzivně přátelsky a duchovně žijící, která v té 

době neměla v jiné farnosti Olomouce obdoby. Scházeli se ke zpěvu, ke hrám, duchovní 

formaci i k cestám do přírody. Vzpomíná na aktivitu „hřišťata.“ V lese na Sv. Kopečku 

byly dvě hřiště, na kterých se v příznivém počasí scházeli „náctiletí“ v neděli odpoledne. 

Stačilo jen po nedělní deváté mši u sv. Mořice potvrdit, že odpoledne se sejdeme na 

„hřišťatech.“ Sportovali, hráli hry, povídali si. Jezdívalo tam dvacet až třicet mladých lidí  

a občas tam dorazili i ti starší, už se svými dětmi. Mohli se na sebe těšit a spolehnout se, že 

bude co dělat. 

V červnu chodívali (v počtu 20–30 lidí) na pěší noční pouť z Olomouce na Svatý 

Hostýn; v září byly poutě denní. O prázdninách jezdili opravovat kostely či fary. Tam po 

práci probíhaly s kněžími, kteří akci zastřešovali, duchovní rozhovory, přednášky či jen 

taková obyčejná, ale zároveň velice důležitá lidská popovídání. Prázdninová brigáda (asi 

dva týdny) byla v roce 1985 ve Městě Albrechtice (na víkend se tam sjížděli i čerstvě 

pracující, co už neměli prázdniny, takže jich tam jednou bylo celkem 50), v r. 1986 

v Orlové, v r. 1987 u P. J. Jiříčka v Určicích. P. Jan byl částečně i pod salesiánskou 

formací, která sice v Olomouci nebyla příliš viditelná, ale díky strýci P. Stanislavu 

Paláskovi se dostal do sítě chaloupek P. Karla Herbsta. Na ty jezdil od roku 1981. Hned u 

té první zažil i zátah policií. Snad od roku 1982 byl vedoucím jedné takové chaloupky 

Libor Švorčík a později Ladislav Šnevajs, který ve stejném duchu formoval kluky 

podobného věku při pravidelných pátečních setkáváních ve sklepní místnosti u Kotků na 

Horním náměstí (v počtu sedm až deset mladých). 
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Desetiletí duchovní obnovy zahájil s tisíci poutníky přímo v Praze. Cestovali 

s mládežníky o den dřív vlakem a pamatuje na problémy v metru. Ve snaze ztížit přístup 

k Pražskému hradu zrušili mocipáni příslušnou zastávku a metro ji „z technických důvodů“ 

přejelo. Přesto byla katedrála nabitá a venku, po mši, před arcibiskupským palácem, se 

shromáždění křesťané spontánně povzbuzovali a neváhali na náměstí k modlitbě 

pokleknout. To veřejné pokleknutí na ulici k modlitbě byl hodně silný zážitek. Další roky 

duchovní obnovy Jendovi zanikají v revolučních událostech a okolnostech spojených 

s dvouletou základní vojenskou službou, prací, sňatkem a založením rodiny. 

Zejména na někdejších přátelských vztazích z totalitních let, když se tito mladí lidé 

oženili a vdali, vzniklo v r. 1992 duchovní společenství manželů, neznající hranice farností 

a toto existuje, Bohu díky, až dodnes.
86
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5 OČEKÁVÁNÍ A ZKLAMÁNÍ 

Téměř každý rozhovor, který jsem zde zaznamenala, končí vyjádřením osobního 

očekávání, ale někdy bohužel promarněného a nenaplněného. Co uděláme se svobodou my, 

s vnitřní svobodou vedle té vnější? Pan Vlček byl v kriminále povzbuzením, na druhé se 

usmíval a žehnal jim. My dnes máme vnější svobodu, ale vnitřní se nenápadně nechává 

spoutávat. Necháváme se ovlivňovat médii, politickým, kulturním a společenským děním. 

Jsme stále svobodni ve výběru prostředků a směru cesty, nepodléháme pozlátku být 

„někým,“ touze vyniknout, nebo se naopak zařadit, nevybočovat, přizpůsobit. Číhá na nás 

nebezpečí otroctví staronovým bohům: slávě, moci, penězům, vášním, karierismu, pocitu 

vlastní důležitosti, nevázanosti, svévoli. Otroctví konzumu graduje a myslím si, že situace 

již nemůže být horší. Hledáme dostatečně intenzivně účinné prostředky k prosazování 

dobra? Spojujeme se v možnostech bojovat za své postoje peticemi? Kde jsou vyjádření 

našich biskupů k vážným problémům ve společnosti? Jaké palčivé otázky vyvolává 

nejednota křesťanů? Rozdělení přineslo agresi a politické konflikty. Potřebujeme spojit síly 

v boji proti novému pohanství. Osobně věřím a spoléhám se na další generaci, která se 

chráněná pudem sebezáchovy a vedená Duchem svatým může pokusit o změnu smýšlení. 

Jsme jako církev svobodní? Uvedu příklad z Prostějova. Arcibiskupství zde zřídilo 

gymnázium a mateřskou školu. Mohla by zde být i škola základní, kterou žádalo 1000 

občanů svými podpisy pod peticí. V počtu obyvatelstva je to nezanedbatelné množství. 

Zastupitelé města však řekli ne. Církev je tedy „znesvobodňována“ ekonomickými důvody. 

Co dříve dokázala síla režimu, dnes převzala ekonomika. Přestože jsou takto 

diskriminovány křesťanské rodiny, které by si tuto školu jistě zvolily, vítězí důvody 

ekonomické a demografické nad právem rodičů zvolit pro děti křesťanské výchovné 

prostředí. Proč bylo zakládání církevních škol otázkou 90. let a již ne současnosti? 

Kolik dobrého a kolik lidí ovlivní jeden dobrý kněz či laik? Může to být pro církev 

chodící reklama. Tak vnímám dr. J. Zvěřinu. Nevyléčitelný optimista vyzařující velikou 

lásku, zvláště k mladým lidem. Při setkání s ním jako by se v člověku otevíraly dveře. 

Stávali jsme se srdečnějšími, otevřenějšími pro druhé. 

Totalitní režim burcoval velkou část křesťanů k odvážnému a aktivnímu postoji. 

V 90. letech zavládlo nadšení a entuziasmus ze získané svobody a demokracie. Laici mohli 
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konečně naplno a organizovaně rozvíjet své duchovní zaměření. Vidíme, že většina z nich 

se okamžitě zorientovala a pokračovala v díle hned po revoluci (L. Nágl, H. Suchánek, M. 

Tělupil, J. Vlček). Jejich radost a nadšení pro budování nových struktur a očekávání lepších 

časů byla zřejmá.  Tak mohly vzniknout charity, hospice, různá občanská sdružení 

zaměřená na poradenství, které můžou proniknout do sekularizovaného světa. Kolik 

možností bylo naopak promarněno a jak se s tím vypořádat? V nabídce duchovního 

doprovázení v nemocnicích byly v nabyté svobodě aktivnější reformované církve a je 

žádoucí zde proniknout. Vzniklá Asociace nemocničních kaplanů pomáhá otevírat dveře 

katolíkům v této službě. Naši sekulární společnost není snadné přesvědčit, že za všemi 

problémy církví, kněží, majetku či historických nedorozumění není vždy katolická církev. 

P. P. Strejček však dodává: „90. léta byla bohužel typická tím, že všichni dělali 

všechno. Očekávala se stabilita, ale přišly problémy, které dlouho přetrvávaly. Po dvaceti  

letech přichází konečně očista v církvi. Nyní se věci začínají pozitivně a dobře dařit. Také 

se v církvi začínají správně rozdělovat úkoly. Laici jsou aktivní a pevně zakotvení, mají 

svůj apoštolát, vymezují se.“ 

P. B. Špaček OP: „Byli jsme naivní, když jsme si mysleli, že nám všichni, jako v roce 

1968, padnou kolem krku, a jak se vše během dvaceti let vrátí do normálu. Dnes již víme, 

že 80 let je málo. Děkuji Bohu za prozíravost našich řádových představených, kteří se 

nenechali zatlačit do ilegality a stále i v období totality formovali řeholní dorost. Není nás 

sice mnoho, protože se oddělili Slováci a také odchodů ze společenství bylo mnoho, ale 

přesto existujeme a můžeme se do budoucnosti dívat s nadějí. Co se týče očekávání 

a zklamání – jsem věřící člověk, a proto realista i optimista zároveň: „Brány pekelné ji 

nepřemohou“. Společenství církve prožilo ve svých dějinách nejedno těžké období. Ve 

století XX. přežilo nacismus i komunismus a přežije i postkomunismus, či co ještě přijde. 

Jen my musíme bojovat o svou osobní věrnost Kristu a jeho církvi.“
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6 ANKETA 

 „Máme tradicionální ritualisty, dbající o vnějškovou podobu; máme amputující 

purifikátory, kteří by v chrámech nejraději rozjímali čistý beton bez živého středu. A máme 

propálenou tradici, dopřávající život, neboť vyvstala z hledané Pánovy tváře.“
88

 

6.1 Vysvětlení pohnutek, výběr dotazovaných 

Abych podepřela závěry své práce, posbírala jsem anonymně data, která mohou 

duchovní klima v Olomouci ukázat v reprezentativním vzorku. Jako součást této práce jsem 

proto provedla anketu mezi 168 křesťany, kteří tehdy žili v Olomouci a okolí. Protože jsem 

k nim také patřila, vybírala jsem mezi přáteli a známými, kteří se většinou angažovali 

v nedovolených aktivitách církve. Někdy byl respondent zvolen podle kritéria, že chodil 

před rokem 1989 do kostela, jindy na doporučení. Je mezi nimi šest kněží a dvanáct osob 

žijících zasvěceným životem. Rozdala jsem 170 dotazníků, vrátilo se mi jich 168, tj. 

98,82%. Z toho usuzuji, že výběr respondentů byl proveden velmi vhodně. Vyplnilo je 64 

mužů a 104 žen. Muži ve většině s VŠ vzděláním (38), ženy zastoupeny rovným dílem se 

vzděláním VŠ i SŠ (47, 47). Věkové kategorie jsou tři. Pro pravdivé zhodnocení dění 

v období kolem roku 1989 jsem požadovala věk až od 39 let, aby odpovědi byly od 

dospělých osob a mladých lidí v dané době. 

Anketa je zpracována ve čtrnácti otázkách (viz příloha). Prvních jedenáct otázek je 

osobních a vyžadovala pouze odpověď ANO, NE, příp. NEVÍM. Poslední tři bylo nutné 

vypsat svými slovy. Posoudit společenské dopady konkrétních církevních akcí a sdělit svůj 

názor na vývoj a změny, které přinesla svoboda. Odpověď se v několika případech 

neobjevila. V úvodu ankety vysvětluji důvody tohoto výzkumu, který má posloužit ke 

zjištění duchovního klimatu v Olomouci v 90. letech, jejich angažovanost v době totality 

a postoje vůči církvi v začátku 90. let. 

6.2 Zpracování a výsledky 

Konkrétní výsledky nemohou být vyčerpávající, protože není známo, kolik procent 

obyvatelstva se hlásilo ke křesťanství a kolik z nich se v nedovolených aktivitách 
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angažovalo. Hrubý odhad podle osobních výpovědí respondentů je 200 – 300 

angažovaných křesťanů v Olomouci. Tedy byla oslovena asi polovina z nich. 

V komentářích u jednotlivých otázek jsem zvažovala především osobní výpovědi a také 

vlastní zkušenosti. Prezentuji tedy svůj subjektivní názor, ale nemá žádné srovnání. Pro 

větší objektivitu by bylo jistě zapotřebí porovnání s obdobnými pracemi či konzultace se 

statistickým odborníkem. Samotná tabulka se nachází v příloze této práce. Dvojnásobná 

hodnota angažovaných je oproti jiným věkovým kategoriím u dnešních padesát až 

šedesátníků, což odpovídá přirozenému trendu, kdy aktivita člověka ve společenských 

otázkách se nejvíce projevuje ve věku 23 – 33 let. 

 

Graf 1.) Profil muž, vzdělání, věk 

 

Graf 2.) Profil žena, vzdělání, věk 
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K jednotlivým otázkám: 

 

1. Angažoval jste se v tzv. podzemní církvi před rokem 1990? 

Bylo zde vyjmenováno několik různých možností (pro povzbuzení paměti). Kladnou 

odpověď dalo 70 % mužů a 62 % žen. 8 % rozdíl mezi nimi je minimální, ale zřejmě 

vyjadřuje, že ženy – matky chápaly angažovanost mužů jako postoj celé rodiny. Procento je 

však velmi vysoké a svědčí o obrovském nasazení laiků. Co bylo příčinou? Je zřetelné, že 

pronásledování církve mělo povzbudivý efekt k angažovanosti v církvi a lidé cítili velikou 

odpovědnost jak k duchovním, tak ke společenským poměrům v zemi, a to i přes možné 

útrapy. Tato skutečnost by jistě stála za hlubší analýzu ve srovnání s dneškem. 

Předpokládám, že nasazení křesťanů by bylo podstatně nižší a že příčinou by byly jednak 

pocity větší jistoty vyplývající z nabyté svobody, ale také jistá frustrace z přehlížení aktivit 

organizovaných z vlastního nasazení bez organizování „shora“, tedy zatím nedostatečně 

oceněná občanská společnost. 

 

2. Podepsal jste petici Augustina Navrátila z roku 1988? 

Toto byla jedna z konkrétních aktivit, které vyžadovaly určitou odvahu jejích 

signatářů. Podpora vyznívá kladně v souladu s věkem 40,5 %. ANO odpovědělo 56 % 

mužů a 31 % žen. Jediná otázka, která byla zodpovězena i odpovědí NEVÍM, což se dá 

vysvětlit časovou prodlevou (více jak 25 let). Přesto lze z této aktivity usuzovat, že byli 

v „podzemní církvi“ mezi sebou lidé provázaní, uvážíme-li, že vše se dělo pod tlakem 

a hrozbou různého pronásledování ze strany státní moci. To, že většina mužů petici 

podepsala a většina žen nikoli opět vypovídá o rozdělení odpovědnosti v křesťanských 

rodinách v tehdejší době. Odpovědnost za rodinu ve vztahu k veřejným aktivitám nesli více 

muži, aby v případě pronásledování nebyla ohrožena celá rodina. 

 

3. Byl jste po dobu před rokem ´89 duchovně veden? 

Druhá nejkladněji zodpovězená otázka. 77,8 % ANO (81 % mužů a 76 % žen). 

Duchovní vedení bylo téměř samozřejmostí, což svědčilo o sounáležitosti laiků s církví a o 

veliké angažovanosti. Na rozdíl od společenských otázek (viz otázka 2.), se k této ryze 

duchovní aktivitě hlásila obě pohlaví, protože se jednalo nejen o kvalitu rodinnou, ale i 
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osobní. Lze z toho usuzovat na velikou zralost u převážné většiny křesťanů. Samostatnou 

otázkou by bylo zjištění dnešní situace. 

 

4. Byl jste v kontaktu s nějakou konkrétní spiritualitou? 

Celkem 36 %. I toto číslo vypovídá o vysoké angažovanosti křesťanů – hledání 

spirituality bylo zakotvením a uvědoměním si, že zvolená cesta je správná. Kladná 

odpověď ve prospěch mužů 52 %, oproti 36 % u žen, vede k úvaze, že ženy se více 

spoléhaly na své muže, ale to by si jistě vyžádalo psychologickou analýzu, která však není 

předmětem této práce. Bezpochyby lze ale usuzovat, že frustrace ze společenského dění 

měla přímý vliv na hledání nových životních postojů. O tom bezpochyby svědčily časté 

konverze mladých lidí – také dnešních respondentů. Hledání pak bylo usnadněno 

konkrétními spiritualitami, které byly „na stejné lodi“. Žily v tajnosti a dychtily po 

opačných hodnotách, než které nabízela vyprázdněná, odpuzující a plná falší ideologie 

komunistická. 

 

5. Byl jste kontaktován s agenty StB? 

Velmi vysoké procento respondentů odpovědělo ANO – 26 %! Kontakt s StB je 

dvakrát vyšší u mužů 39 % než u žen 18 %. Vypovídá to o větším soustředění pozornosti 

StB na muže, snad z větších obav z vlivu na společnost právě u mužů a také o metodách 

zastrašování. Zastrašit živitele rodiny mělo jistě větší váhu. Celkové vysoké procento je 

důkazem silného zaměření represivních složek proti církvi. Celá komunita byla pod 

dohledem StB. Věděla to, počítala s tím. Je obdivuhodné, že přes to byla angažovanost tak 

vysoká (viz výše). Navzdory nebezpečí! Proč? Toto nedávalo smysl složkám StB, a proto 

ten neustálý dohled nad církví a jednotlivými osobami, vyhledávání nejrůznějších oblastí ke 

sledování. Duchovní život chápala státní moc oprávněně jako zcela protichůdnou ideologii 

k té vlastní. Proto dohled nad společenstvími, výchovou ke křesťanským hodnotám, 

duchovní literaturou, filmy, divadlem, kulturou obecně, kurzy, semináři, poutěmi, 

společnými modlitbami a mnohými dalšími aktivitami. Opravdovost církve na rozdíl od 

falešného státu byla nepochopitelná pro státní moc natolik očividně, že společně 

s odpudivými praktikami státní mašinérie byla právě přitažlivá a následováníhodná pro ty, 

kdo nechtěli smýšlet obdobně. Omezila tedy StB všemi svými represemi „úspěšně“ 
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angažovanost laiků i duchovních osob? Odpověď je záporná. Nemělo to žádný anebo 

zanedbatelný efekt. Aktivity se naopak rozmnožovaly a pokračovaly dál. Bylo by opět 

velmi zajímavé analyzovat, kde jsou dnes tito životem prověření lidé? Prošli si mnohými 

zkouškami a mohli by tak jistě pomáhat v dnešní velmi složité době. Pracují ve strukturách 

církve, jsou jejími spolupracovníky? Někteří jistě ano, ale většina? Nejsou pro ni někdy 

vlastně již tou starou generací, která nemá co dát, anebo si příliš pamatuje a stává se 

nepohodlnou? 

 

6. Měl jste k dispozici zahraniční literaturu? 

Jako příklad posloužila např. Jugoslávská bible, tituly vydané Křesťanskou akademií 

apod. Vysoké procento kladných odpovědí 69 % dosvědčuje, jaký byl hlad po duchovní 

literatuře, které bylo absolutní nedostatek. Velká většina si ji však dokázala obstarat. Touha 

po vzdělání v duchovním životě byla jednou ze základních aktivit u angažovaných křesťanů 

a lze ji dnes jistě bez nadsázky označit za jednu z hlavních příčin rozvoje duchovního 

života v dobách před rokem ´89. Navzdory represím či právě kvůli nim se angažovaní 

křesťané chystali na „horší časy“ a vzdělání bylo nutným předpokladem pro přebírání 

odpovědnosti za život církve. 

 

7. Poslouchal jste náboženské vysílání zahraničního rozhlasu? 

Vysoké procento respondentů odpovědělo ANO – 72 %! Poslech zahraničního 

rozhlasu byl celospolečenským fenoménem. Důvody? Slyšet svobodné slovo! Touha po 

svobodě! Často bylo slyšet také o následováníhodné angažovanosti jednotlivců, a to bylo 

inspirující. Za nás, posluchače stanic BBC, Radia Vatikán, Svobodná Evropa, Hlas 

Ameriky apod., nechám promluvit paní Ivu Jeništovou: „Průběžné vzdělávání a formování 

bylo lze získat někdy více poslechem těchto stanic než studiem vysoké školy. Byly zdrojem 

informací, ale hlavně všeobecného vzdělání, takovou domácí univerzitou.“ Vzpomíná na 

úžasné přednášky, četbu, promluvy kněží, duchovní témata k zamyšlení. Zásadně ji to 

ovlivnilo. Věří, že získala tolik jako řádným a kvalitním studiem. Později z toho čerpala 

v celé své novinářské praxi (viz příspěvek I. Jeništové). 
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8. Měl jste v době před revolucí ´89 více času na osobní modlitbu? 

Opět jedna z mála otázek, kdy je značný rozdíl v odpovědích mužů a žen. Muži 

nevidí rozdíl mezi obdobím tehdy a nyní, co se týče času na osobní modlitbu – 43 % 

odpovědělo ANO. Zatímco ženy neměly dříve více času na modlitbu než dnes a kladně 

odpovědělo 20,6 %. Z vlastní zkušenosti vím, že je to o rozhodnutí „čas si udělat“. Nečekat, 

až nám vybude a pak se v něm uvelebit, ale během dne urvat co se dá a k tomu mít pevné 

časy, rozhodnutí pro Boha, které si nenecháme vzít. Ochota modlit se je otázkou víry. 

Možná ženy s přibývajícím věkem více nahlédly do skutečnosti, že „modlitbou čas 

neztrácíš, ale získáš“. Také zde jistě hraje roli to, že respondentky mohly být před rokem 

´89 mladé maminky, nyní v jiné životní etapě. Počítám i s eventualitou, že ženy jsou 

obecně ochotny v otázkách spirituálních větší otevřenosti a upřímnosti. Možná se muži 

odmítali zabývat otázkou příliš intimní. ANO se jeví jako logické. („A konečně: Co je ti, 

Venkrbcová, do toho!“)  

 

9. Byla vám známa aktivita církve Desetiletí duchovní obnovy? 

Jedná se o jednu z veřejných aktivit církve, která se sice týkala věřících, ale měla 

přesah svými tématy do celé společnosti, do obou národů – Čechů a Slováků. Nejvíce 

odpovědí ANO v celé anketě! Naprosto fenomenální aktivita. Proč? Využila naší národní 

hrdosti, touhy nechat se inspirovat našimi světci a být tak trochu s nimi, s těmi „bojovníky 

za spravedlnost“? V době, kdy měli křesťané k dispozici jen Katolické noviny a téměř 

žádné možnosti propagace, vstoupila do povědomí takřka všech. Muži 89 %, ženy 81,6 % 

a celkově bylo DDO známo 84,4 % dotázaným! To dokazuje, jak důležitá byla ochota 

spolupráce mezi klérem a laiky. Tato, svým významem největší duchovní aktivita církve za 

posledních několik desetiletí, by si jistě zasloužila hodnocení a analýzy s časovým 

odstupem a především moderním sociologickým výzkumem. 

 

10. Účastnil jste se některých akci DDO před rokem 1990? 

50,6 % odpovědělo kladně. Svědčí o mimořádném zájmu věřících o akce pořádané 

církví. Více než polovina se jich účastnila! V dnešní době je nelze mimo účasti na liturgii 

s ničím srovnávat. Jistě by stálo za samostatnou práci zjistit, jaká je v tomto ohledu situace 

našich pastýřů. Jak na tuto skutečnost nahlížejí? 
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11. Účastnil jste se některých akcí DDO po roce 1992? 

50 % se účastnilo akcí DDO i po revoluci. 44 % mužů a 54 % žen. Je to známka 

veliké důvěry v církev. Co je nejvíce přitáhlo? Správné načasování a volby místa, zájem 

lidí podporovat autoritu církve proti valícímu se bezbřehému liberalismu? Chránit 

křesťanské hodnoty a nabízet je dál nevěřící společnosti … Zajímavé by bylo zjištění, jak 

tuto aktivitu hodnotí lidé dnes. Proč se dnes něco podobného nekoná? Jakou má církev pro 

společnost nabídku v osobním angažmá? Umí a chtějí kněží s laiky řízeně spolupracovat? 

Mají kněží o spolupráci s laiky zájem? Požívají vzájemné autority a důvěry? Jsou 

dostatečně využiti ti, kteří před listopadem ´89 něco dobrého dokázali? 

 

 

 

 

 

Graf 3.) Otázka 11., muži 
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Graf 4.) Otázka 11., ženy 

 

Další blok otázek se nejvíce týkal tématu práce. Předpokládal ruční zápis. 

 

12. Co podle vás dala tato pastorační iniciativa vám, církvi a národu? 

Odpověď vyžadovala ruční zápis. To je pravděpodobný důvod toho, že zůstalo 

67 anket v tomto bodě nezodpovězených. Vyplnilo ji jen 40 mužů a 61 žen z celkového 

počtu 168 lidí. Ale i to lze označit za poměrně vysoké procento, oproti obdobným anketám 

obecně, pořádných společnostmi zkoumajících veřejné mínění – vycházím z osobní 

zkušenosti. V odpovědích se nejčastěji objevuje jako přínos DDO: obnova a prohloubení 

duchovního života, jednota uvnitř katolické církve, spolupráce kněží a laiků na společném 

díle, povzbuzení a zamyšlení. Víra není jen osobní záležitostí, ale stává se veřejnou 

aktivitou. Naše postoje a život z víry májí vliv na celé společenství církve. Objevuje se i 

jakési semknutí a dodání odvahy k protestu proti režimu, snížení hladiny strachu. 

Nejsilnější zážitky byly prezentovány z vyhlášení DDO a zahajovací mše v březnu 1988 i 

se vším, co se pak dělo před arcibiskupskou rezidencí. Několik odpovědí zmiňuje zájem o 

postavy našich národních světců, které pak poznávali a vnímali jako osobní inspiraci. Je jen 

několik odpovědí „asi nic“ anebo „zapadla a nenaplnila očekávání.“ 
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Několik citací: „Dala hodně poznatků o našich svatých a jejich příklad pro 

současného křesťana, hodně podnětů k probuzení a oživení víry. Moc, opravdu moc lituji, 

že DDO naše hierarchie po roce 1990 více nevyužila a tuto obrovskou šanci, ke škodě 

církve, pohřbila.“ „Obohatila mou víru, probudila církev i národ, ale díky tomu, že církev – 

hierarchie – tuto iniciativu po revoluci ‚zahodila’, ztratil i náš národ možnost obohacení 

vlastní historií a mimořádným příkladem světců.“ „Podpora církve – lidé si uvědomili, že 

mohou něco dělat, povzbuzení. Byli připraveni na změny, které pak přišly. Lidé, kteří se 

angažovali před revolucí, pomohli národu, byli aktivní. U akcí, kterých jsem se zúčastnila, 

jsem asi nevěděla tak úplně, že jsou součástí DDO.“ Někdo zmiňuje konkrétní dopad na 

osobní život: „Návrat ke křesťanským hodnotám: věrnost partnerovi, tolerance, vztah 

k osobní oběti, odevzdání. Naději na život v Kristu Ježíši. Vděčnost národním světcům.“ 

„Mně: posílení lásky, víry a naděje. Národu: národ bez víry, církve a věřících není již 

národem; posílení jedince je tedy vždy posílením národa a je smyslem jeho existence.“ 

„Připomenutí duchovních hodnot. Ale jenom v prvních letech, ty další roky už zapadly 

a nevnímala jsem jejich témata, potom se najednou objevil poslední rok.“ „Určitě hodně; 

vědomí, že věřící nejsou atomizovaní, roztroušení, i když sedí vedle sebe v kostelních 

lavicích; ty dřívější iniciativy byly jaksi v rámci konspirace, ale mě to vždy zavánělo 

elitářstvím.“ 

Celkově lze tuto anketní otázku hodnotit jako jednu ze stěžejních pro celý obsah mé 

práce. Odpovědi svědčí o jiném duchovním klimatu a životě z přelomu 80. a 90. let a jiném 

na počátku let 90. Stručně shrnuto: touhu a nadšení se angažovat nahrazuje zklamání, ale 

nikoliv zlomení se a ohnutí. 

 

13. Jaké bylo podle vás duchovní klima v církvi v městě Olomouci na počátku 90. let? 

Toto je rovněž jedna ze stěžejních otázek dotazníku. Ukazuje, jaké bylo klima ve 

společnosti v 90. letech na základě smýšlení komunity křesťanů v Olomouci. Odpovědělo 

60 mužů a 93 žen, tedy 153 oslovených, což je velmi vysoké procento respondentů. 

V nabídce bylo možné tyto okruhy dopsat či upřesnit odpovědi. 

a) Velké očekávání od církve a jejího působení v nově nabyté svobodě. Tuto 

odpověď uvedlo 54 mužů a 88 žen. Nadšení, nový začátek, vnímání velké příležitosti 

k oživení víry v národě. „Lepší, než nyní.“ Z odpovědí se odráží veliké nadšení a ochota 
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provázející toto období. Touha vyjít ze sebe a udělat něco pro druhé, něco mimořádného. 

Více respondentů však zároveň pokazuje na jeho jepičí život. 

b) Žádné očekávání, spíše stagnace. Tuto odpověď označilo 7 mužů a 3 ženy. 

V celkovém počtu odpovědí jsou tyto v poměrně silné menšině a lze je proto přisuzovat 

obvyklému procentu skeptiků či reálně uvažujících osob nepodléhajících nadšení celku. 

c) Odchody z církve, zabývání se jinými důležitými aspekty života. Tuto odpověď 

označil 1 muž a 5 žen. Jistě to bylo období velikých možností, a kdo byl připraven, mohl 

nastartovat velikou profesní karieru. Otevřela se studia i práce v zahraničí, rozšířily se 

možnosti věnovat se různým aktivitám a koníčkům, jako je např. cestování. Někdo zde 

mohl zařadit i založení rodiny, starost a péči o ni, a tím naprostou změnu způsobu svého 

života. Velmi nízké procento ukazuje na přetrvávající vliv duchovního zaměření pro život u 

angažovaných křesťanů – jistě zajímavý údaj ve srovnání s tzv. konzumními křesťany, tedy 

těmi, kteří přijímají duchovní život jen jako tradici. Zde bychom jistě našli vyšší procento, 

ale ani tato skutečnost není předmětem mé práce. 

 

14. Vaše vyhlídky do budoucnosti? 

V nabídce byly tyto okruhy s možností dopsat či upřesnit odpovědi. Odpovědělo 

62 mužů a 97 žen. Tedy 159 oslovených. Opět velké procento odpovědí svědčící o 

vhodném výběru respondentů. 

a) Výzva k osobní angažovanosti v církvi a účasti na duchovních aktivitách. 

K tomuto se přihlásilo 46 mužů a 82 žen. Z nabídky „společenství, schola, vstup do řádu, 

semináře, trvalé jáhenství, studium CMTF“ bylo možno označit či doplnit další. Postupně 

byly zatrženy všechny aktivity, dopsány další, jako např. služba akolyty, lektora, poutě, 

aktivity KCHO… Nejčastěji je uváděno společenství, často terciářů, studium CMTF apod. 

Byla patrná snaha využít každou příležitost k různým formám apoštolátu. „Duchovně 

povzbuzovat druhé, nebýt lhostejný k tomu, co se kolem děje.“ Také se ukazuje touha po 

osobním růstu ve víře, kterou tato společenství a aktivity nabízejí, a radost z nich. Postupně 

se stávají pevnou a základní součástí jejich života. Angažování směřují k osobním 

setkáváním a rozhovorům (na pracovišti s nevěřícími či hledajícími kolegy, nebo vedení 

vnoučat k víře apod.). Zájem spíše o individuální aktivity (knihy, poutě, bohoslužby, 

poznávání a návštěva památných míst křesťanství) převládá u starších osob. Zaznívá i 
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výzva začít u sebe a nečekat, až něco udělá ten druhý. Modlit se a sloužit. Některé 

iniciativy plynule přešly z domácností do farnosti (loutkoherecké divadlo, apod.). Jen 

ojediněle se ukazuje názor, že nových aktivit „přibylo tolik, že až člověka pohlcovaly.“ 

Z odpovědí lze vyvodit stálé angažování odpovědných a aktivních křesťanů. Trvalý zájem o 

církev a její život. Jistě by bylo zajímavé tuto okolnost více využívat jak při pastoraci, tak 

při evangelizaci. 

b) Zklamání z vývoje ve společnosti, rezignace, nezájem o nové duchovní 

aktivity označilo 16 mužů a 16 žen. Respondenti se obraceli jak k církvi, tak ke 

společnosti. „Církev nevyužila vhodnou příležitost.“ „Církev mě totálně zklamala, vrátila 

se do předkoncilní doby, místo aby šla dál. Duchovní aktivity ano, ale pouze ve vztahu 

člověk s člověkem, dávat dobrý příklad, ne mluvit. Už se toho namluvilo dost.“ „Zklamání 

z vývoje v církvi – neschopnost reagovat na změny ve společnosti. Ztráta kreditu, zabývání 

se majetkem.“ Vysokoškolačka v nejmladší věkové kategorii: „Zklamání a velké. Mám 

dojem, že církev se hodně stará o majetek a věci s tím související a málo plní pastorační 

úkoly (tj. málo se stará o obyčejné lidi a o jejich duchovní růst).“ „Určité zklamání přišlo 

z toho, jak lidé polevili v ideálech, ale já osobně jsem na duchovní aktivity nerezignovala.“ 

I když je počet respondentů, kteří projevují zklamání při srovnání s ostatními otázkami 

a odpověďmi poměrně nízké, nelze je podceňovat. Předpokládám, že anonymní 

specializovaný výzkum u těchto osob by byl pro církev velmi cenným pro další směřování 

aktivit a jejího pastoračního i veřejného působení. 

c) Nedostatek času na podobné aktivity z rodinných, pracovních, studijních 

důvodů. Dvanáct mužů a dvacet dva žen. Z odpovědí lze usoudit, že jsou většinou chápány 

jako snaha po opaku. Potřeba duchovních aktivit si čas i tak vynutila. 
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Graf 5.) Otázka 13. a 14., muži  
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 Graf 6.) Otázka 13. a 14., ženy 

 

Z grafů je patrná poměrně častá převaha jednoho názoru sedmkrát u mužů, osmkrát u 

žen. Poměrně vyrovnaný poměr je pak u mužů u 4 odpovědí a u žen jen u 3 odpovědí. 
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Z tohoto výrazného vyjádření u většiny odpovědí lze usuzovat na vyzrálé a uvědomělé 

respondenty, kteří mají své postoje zakotveny a životní orientace je jim zřejmá a jasná. 

6.3 Vyhodnocení 

Vysoké procento odpovědí ukazuje na velkou angažovanost pro církev a důvěru v ni. 

Klima v církvi na přelomu 80. a 90. let bylo vynikající. Církev byla solidní a významný 

partner, o kterém nepochybovali ani mnozí nevěřící. Ve většině případů odpovídali muži i 

ženy podobně, jen u některých odpovědí se sečtená procenta více lišila. Nelze z toho 

usuzovat na některé zvlášť určující faktory. Postoje k životu v církvi a angažovanosti se 

v ní nenese zásadní rozdíly pro muže a ženy. Přesto lze právě tuto skutečnost považovat 

v dnešní společnosti za výjimečnou a dokladuje soudržnost partnerského vztahu a ochotu 

nést i společná rizika. 

Dnešní individualismus a potlačování hodnot důležitých pro život v rodině, jako je 

ochota podřídit se názoru druhého, hledání společné cesty, možnost oběti, umění odpuštění 

dávat i přijímat, přinesl krizi, až neschopnost udržet pevné rodinné vztahy a vazby. Proto je 

obdivuhodné, kolik těžkostí rodiny snášely a vydržely ještě posíleny společným nesením 

kříže. Např. otázka perzekuce ze strany StB. Bylo zřejmé, že angažovanost pro církev ji 

jistě přinese. Laici byli otcové a matky rodin. Rozhodli se společně, a tak nesli i rizika. 

Pomáhali si a v případě zatčení stáli při sobě. Na základě zjištěných údajů, které můžeme 

pokládat za reprezentativní vzorek angažovaných křesťanů v Olomouci na přelomu 80. 

a 90. let lze vyvodit závěr, že duchovní klima bylo vynikající. Tak jak se lidé hlásí k nějaké 

komunitě či společenství, vytváří občanskou společnost, a ta je pak nejlepší základnou pro 

stát. 

Otázka duchovního vedení tehdy a dnes? Pro velkou většinu, 75,6 % dotázaných, 

bylo duchovní vedení samozřejmostí. Přitom to jistě někdy vyžadovalo oběti (vzdálenost), 

konspiraci a riziko (kněz bez státního souhlasu), zajímavé by bylo srovnání s dneškem. 

Názor vysokoškolsky vzdělaného muže v kategorii nad 61 let spíše na dnešní stav 

v místní církvi: „Nyní spíše stagnace. Usuzuji podle účasti laiků na klíčových oslavách 

v katedrále, na které nás zve pan arcibiskup. Triumfalismus a okázalost dosud přetrvávají. 

Příklad: O slavnosti Těla a krve Páně nevycházíme z Mořického chrámu vpravo, nově 

vydlážděnou stranou, ale klopýtáme po tramvajových kolejích, abychom ‚jim’ to dali 
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‚pocítit’, že tady jsme. Zastavíme tramvaje a nešťastní cestující, kterým ujedou návazné 

spoje naším přispěním, poznávají jednu z tváří církve, a ne právě tu podstatnou. A rok co 

rok sbíráme tak nové a nové ‚příznivce’.“ 

Tato smutná reflexe nemůže zůstat bez komentáře. Jsem však ráda, že zazněla. 

Myslím, že musíme pojmenovat bolavá místa v životě církve, její vnitřní zranění. Ač někdy 

jako křesťané v naší společnosti budíme úsměv, nedůvěru či pohrdání, naše poslání v ní je i 

přesto o Kristu svědčit. Nemůžeme se jako církev izolovat, uzavřít do sebe, nestarat se o 

dění kolem. V lidech vždy byli, jsou a budou pospolu radost i smutek, bolest, úzkost i 

naděje a hlavně nesmírná touha po lásce a přijetí. Křesťané musí hlásat radost Evangelia, 

důvěru v Boží milosrdenství a naději na setkání s Ním. Hledat v moderní společnosti nové, 

nevyšlapané cesty. Jsme menšinou a tou asi zůstaneme, ale o to víc se musíme v síle Ducha 

svatého nasadit. Vstupovat do služby nemocným, umírajícím, různě vyloučeným a slabým, 

podpory rodin, výchovy mládeže. Svými postoji ochrany nenarozeného života ukazovat 

jeho krásu a „darovanost,“ a tak vést k úctě k člověku v každé jeho etapě. Komunikací 

s nevěřícími a členy jiných církví vytvářet klima celospolečenské odpovědnosti křesťana 

také v politických otázkách. 

„Jsou spory, které nestojí za povšimnutí, a jsou doopravdy křižovatky rozlišování 

hodnot, v nichž je zapotřebí odvážného přiznání barvy. Protože právě nesprávné mlčení 

může znamenat nárůst extrémů.“
89
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 ALTRICHTER, M., Události víry. s. 121. 
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ZÁVĚR 

Duchovní klima. Duchovní život. Duchovnost. Tyto užívané pojmy, zdánlivě 

abstraktní s obtížně měřitelnou kvalitou a kvantitou musí mít za sebou konkrétní výsledky. 

O ty se bojovalo. V každodenním úsilí o zastavení postupné demoralizace a depresivity ve 

společnosti. Mnozí z těch, jejichž životní etapy zde popisuji, nám sloužili jako příklady 

správného a statečného jednání. S nimi měla církev připraveny vynikající neveřejné 

struktury, které byly inspirací vznikajícím strukturám veřejným, a mohla v nich již 

svobodně realizovat svoje pastorační úmysly. Celkové klima na počátku devadesátých let 

20. století lze hodnotit jako velmi dobré a připravené pro významný rozvoj duchovního 

života a církve. Angažovanost křesťanů byla zárukou i pro nové biskupy. Církev měla 

autoritu v celé společnosti, ale svým zaměřením mimo duchovní hodnoty rychle tuto 

autoritu ztrácela. Angažovaní křesťané tuto skutečnost pociťovali jako zklamání. 

Přesto lze na základě zjištěných údajů tvrdit, že situace dnes není ani zdaleka 

beznadějná, protože stále existují křesťané, kteří jsou připraveni ke službě, budou-li 

povoláni a bráni ke spoluodpovědnosti za církev. Jsou mezi nimi odborníci, jsou mezi nimi 

mravně pevní a ochotní spolupracovníci. Bude-li je církev potřebovat, má kde brát. 

Mnozí z kněžských osobností, do jejichž života jsem krátce nahlédla, s chutí 

využívali laický potenciál a ukázalo se, že tato důvěra a rovnocenné partnerství přinášely 

dobré ovoce. Tak, jak se komunistický systém pomalu hroutil, výrazně se proměňovaly 

poměry v církvi a pastorační možnosti. Léta 70. a 80. se značně lišila. Co si k tomu mohu 

dovolit říci? Někteří kněží byli poněkud rozdvojení, možná se sami trápili tím, že 

nedokázali vzdorovat. Nepřísluší nám je soudit. Každý člověk má svá slabá místa. Kněz je 

zvlášť citlivý na zachování dobré pověsti a bezúhonnosti. Máme my sami pochopení pro 

lidské slabosti? Nežádáme od nich „supervýkony“ a bezchybnost? Jednoznačně je na naše 

duchovní upnuta mimořádná pozornost. Kněz, který byl ze strany státních úředníků 

vydírán, ať už šlo o prohřešky takřka bezvýznamné, větší, skutečné nebo smyšlené, mohl 

situaci vyhodnotit tak, že bude plnit své pastorační povinnosti a hlas svědomí potlačil. 

Kněží, kteří prošli komunistickými kriminály, byli jasným důkazem toho, že o legraci 

nejde. Nikdo nevěděl, kdy to „praskne.“ Hrozba ztráty státního souhlasu nemusela být pro 

každého bezvýznamnou alternativou. V kněžské službě našel svoje povolání, Bůh ho 
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zavolal a on šel. Kněz byl zcela závislý na režimu po stránce finanční. Ani opravy kostelů a 

far se neobešly bez „jejich“ razítek. 

Formace bohoslovců pravděpodobně probíhala také v mírném duchu, vzhledem 

k postavám, které se na těchto místech nejdéle udržely. Byli jistě vzdělaní a zbožní, ale 

předpokládám, že bojovným duchem neoplývali. Bratři v kněžské službě si jistě byli a jsou 

na blízku, navíc připraveni si pomáhat. Obrátit se však se svou starostí k nadřízeným, 

nemuselo být vzhledem k časté kolaboraci s režimem v těchto funkcích k ničemu užitečné. 

Je to jen nástin několika možných úvah na téma „spolupráce“, kteréžto se zde alespoň 

v souvislosti s členstvím v kněžské kolaborantské organizaci Pacem in terris objevilo. Bůh 

suď! Na druhou stranu, jsou tací, kteří dostali do vínku statečnost. Dokázali dobře rozlišit a 

dnes se nemusí stydět. Přiznání slabosti však také osvobozuje a vede k očistě. A Ten, kdo 

očišťuje, nedolamuje ani ten nejtěžší osud. Osud toho, kdo vydíral, ubližoval, mučil… 

Nebylo výhodnější, a nikdy nebude, stát na straně katanů. Dobře se nám to ukazuje právě 

nyní, pár let po pádu totality. Všichni obdivujeme hrdiny a mučedníky, ctíme každý 

statečný postoj. A což teprve v měřítku věčnosti! Církev musí být pravdivá, je hlasatelkou 

Pravdy. Přiznat si selhání ve své minulosti a prolomit nedůvěru většinové společnosti. 

Myslím si, že se jí to nejvíce daří zapojením se do sociálních projektů, jako je např. Charita. 

Ve službě potřebným nejlépe vyznívá krása a hodnota života, jako velikého Božího daru. 

Života, který stojí za to, abychom ho žili a bližního, který stojí za to, aby byl milován. 

V závěru přemýšlím nad tím, jak jiná by byla církev v Olomouci dnes, kdyby se tito 

lidé v době totality neangažovali. Každý z nich je jiný, zajímavý, jedinečný, inspirující. 

Obdivuji statečnost pana Josefa Vlčka, charisma P. Antonína Šuránka, lidskost dr. Dýmala, 

vřelost P. Pavla Kupky… Jsme jako kameny v  mozaice, tak různí, a přece spoluvytváříme 

Boží dílo. Taková je naše církev a to jsme my. Všichni, kteří odpovídáme na Boží volání a 

jdeme za Ním.  

Přeji nám všem, abychom v církvi zakoušeli důvěru a otevřenost, partnerství a 

porozumění. Nejdůležitější je, co se děje každý den, a to nejde redukovat na pravdy víry. 

„Všechno, co žijeme s láskou, přechází s Kristem do vzkříšení. Věčnost tvoří vztahy, 

které nikdy nekončí.“ 
90
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PŘÍLOHA DVD – výtvarný dokument ze srpna 1989 s názvem Biskupské svěcení v 
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Vaňáka, které se stalo manifestací víry a radosti. Úvodní prosebné modlitby za neobsazené 
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PŘÍLOHY 

PŘÍLOHY TEXTOVÉ 

P. Karel Kotisa (1920–1990) dómský kněz, velký ctitel Panny Marie, proslul jako 

výborný a nadšený kazatel. V době jeho studií působil na teologické fakultě 

v i prof. Silvestr Braito OP, kterého si velice vážil. Po návratu z totálního nasazení byl 

v roce 1946 vysvěcen. Byl středoškolským profesorem českého a ruského jazyka. Učil také 

na Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži. Obejmul svým hlasem bez mikrofonu celou 

katedrálu. Pomáhal na kurii v podatelně, později přešel na pokladnu. Měl velké zdravotní 

problémy (údajně musel při nuceném zabírání AG komunisty kvůli své statné postavě 

vynášet příliš těžký nábytek), ale slabost pro kouření. Již oblečený a připravený ke slavení 

mše svaté si na dvorku vedle sakristie rád zapálil, což ho činilo velice lidským. Často 

vzpomínal svůj pobyt v totálním nasazení v Německu. Chlapci šli při mši k sv. přijímání, 

veliteli tábora chtěli dát přednost. On odmítl slovy: „Tady jsme si rovni“. Při náletu se ho 

všichni snažili držet a prosili, aby se s nimi modlil. 

ThDr. Eduard Hurník (1907–1983) pocházel z Ostravska. Farářem byl v Ostravě 

u Božského Spasitele. Kultivovaný a jemný, noblesního chování, snad oblíbený, ale 

neprůhledný, vyhledávaný zpovědník. Po operaci byl propuštěn domů a krátce na to doma 

zemřel na zápal plic. Nepoužíval misál, měl svůj kroužkový diář psaný na psacím stroji, 

kde měl celou mši sepsanou. Na stroji měl napsané také kázání. Byl kancléřem biskupské 

kurie s úkolem dohledu nad biskupem, kterého proto často doprovázel na pastoračních 

cestách po diecézi. „Hurník byl opravdu nebezpečný a o moc soupeřil s Vymětalem. Byl to 

dost tvrdý boj, v němž Vymětal zvítězil.“
91

 

ThDr. Otakar Trtílek (1908–1984) byl menší, silnější postavy, temperamentní 

člověk se silným hlasem, ministranti vzpomínají na jeho dochvilnost. Rád krátce a výstižně 

kázal. Měl zalíbení v barokních, houslových ornátech („housličky“ z předního pohledu mají 

tvar houslí). Byl velkým podporovatelem dómského sboru (za působení regenschoriho 

Vrbíka). Rád muzikanty i ministranty počastoval něčím dobrým. Na starosti měl sklepy 

v Kroměříži s mešním vínem, což se mu stalo osudným, tj. měl k alkoholu příklon. 
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  Podle svědectví P. J. B. Špačka. 
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P. Alois Klein (1918–1991) pocházel z Příbora. Byl dlouhá léta dómským vikářem 

a úředníkem konzistoře. Svůj smysl pro preciznost využil při vedení podatelny. Byl 

schopen v přípisech opravit červeně pravopisné chyby. Také učil náboženství na ZŠ 

Zeyerova. Byl velice laskavý, milý a přívětivý. Rád si popovídal se staršími i mladšími 

lidmi. Vypomáhal na dómě dr. Dýmalovi a rád se vracel do svého rodiště Příbora, kam byl 

často zván na křty a svatby. Koníčkem mu byla sbírka nástěnných hodin (měl jich asi 20 na 

stěnách). Když potřebovaly natáhnout, strávil tím podle svých slov 2 hodiny. 

ThDr. Jan Lantsch (1905–1983) Od r. 1940 byl dómským vikářem u sv. Václava, 

od r. 1953 vedl duchovní správu metropolitního farního úřadu (před L. Dýmalem) až do 

svého odchodu do důchodu v r. 1970.
92

 (Působiště – Nové Sady, Slavonín, sv. Mořic, Nový 

Jičín – prof. gymnázia.) Protože se nikdy nestal kanovníkem, nosil jako dómský farář při 

slavnostech svou pověstnou almuci (kožešinovou pelerínu). 

Prelát Rudolf Havelka (1914–1971) kanovník metropolitní kapituly, poslední 

infulovaný, bydlel na dómském návrši v dnešní rezidenci biskupa Hrdličky, obětavý 

zpovědník na Svatém Hostýně. Amatérský fotograf. 

P. Alois Kostruch arcibiskupský rada (1886–1979), dlouholetý farář na Nové Ulici. 

Do 80 let věku vypomáhal u Panny Marie Sněžné a bydlel pod panem prelátem. U 

příležitosti 60 let kněžství mu odebrali státní souhlas, čímž nesmírně trpěl. Po smrti sestry 

odešel do Charitního domova na Moravci, kde jako devadesátník zemřel. 

P. Josef Švéda (1934–2013) Byl farářem v Bohuňovicích a také pracoval v podatelně 

konzistoře. Později se stal kancléřem. Členem Pacem in terris. Kontroloval, ale zároveň 

podporoval tisk různých dokumentů a křesťanských oběžníků. Dodržoval dohodu, že státní 

úředníci budou o všem vědět, ale mezi lidi se pak tyto věci stejně dostaly. 

Prof. ThDr. Vojtěch Tkadlčík (1915–1997) přívětivý, přátelský a skromný člověk, 

intelektuál. Významný slavista (na pomníku se objevilo „slávista“ [coby člen fotbalového 

týmu] – kameník tomu tak rozuměl, pobouřená rodina žádala okamžitou opravu). Byl také 

přítelem a ochotným spolupracovníkem dr. Dýmala, se kterým ho pojila láska k českým 

dějinám a světcům. Vypracovávali spolu pastýřské listy a májová čtení na tato témata, která 

ke kněžím přicházela v oběžníku. (V letech 1972–74 byl dómským vikářem také 

např. ThDr. a JUDr. Josef Ryška). Po přeložení do Skřipova u Opavy se vrátil zpět až po 
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 Arcibiskupství olomoucké - oddělení evidence olomoucké arcidiecéze. Osobní složka Dr. Jana Lantsche. 
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vysvěcení ThDr. Fr. Vaňáka na biskupa, aby se stal kancléřem konzistoře. Se svojí 

specializací na život a dílo svatých Cyrila a Metoděje se řadí mezi naše přední historiky. Na 

poli vědy byl erudovaným a respektovaným odborníkem na staroslověnštinu, výsledky jeho 

bádání byly zásadní a nezpochybnitelné, zejména rozsáhlý Slovník. Po dobu zřízení 

pobočky CMTF Litoměřice v Olomouci v letech 1968–74 byl asistentem. Při obnovení 

Cyrilometodějské teologické fakulty v Olomouci v roce 1990 se stal děkanem a v roce 1993 

byl jmenován profesorem staroslověnského jazyka a literatury. Například v 90. letech byl 

pověřen sloužit v katedrále jedenkrát za měsíc mši svatou ve staroslověnštině. Stal se také 

proboštem Metropolitní kapituly a byl jmenován papežským prelátem. Zemřel náhle 

o Vánocích roku 1997.
93

 

ThDr. Bohumil Zlámal (1904–1984) profesor církevních dějin na CMTF, o jejíž 

obnovení se významně zasadil. Stal se proděkanem v Litoměřicích. Autor Dějin Moravské 

arcidiecéze a Příručky českých církevních dějin.
94

 Byl nejbližším přítelem dr. Dýmala. 

Obdivoval ho pro jeho manažerské schopnosti (přes 6000 zlatých hvězdiček na stropě 

Dómu, které z lešení museli počítat bohoslovci Špaček a Karhan). Naopak dr. Dýmal ho 

měl v úctě pro jeho skromnost, i když jeho činnost prokazovala mimořádnou odbornost 

a vzdělání. Ne náhodou leží tito dva kněží na olomouckém hřbitově vedle sebe. 

P. Josef Beneš (1911–1988) byl horlivým knězem a vyzrálou duchovní osobností. 

Obětavě se věnoval všem svým farníkům, hlavně však nemocným a starým lidem, rodinám 

a dětem. Pěstoval kněžskou kolegialitu, nad nikoho se nepovyšoval, odmítl členství 

v Pacem in terris. Velkou oporou mu byla Marie Mourková, která byla oslovována „paní 

profesorka.“ Přistěhovala se z Přerova, kde musela odejít ze školství, a získala místo jako 

účetní v podniku Čokoládovny Zora. Věnovala se dětem ve schole, pomáhala ve farní 

kanceláři i v pastoraci (měla totiž povolení nosit sv. přijímání nemocným, zemřela 6. 5. 

2001). P. Beneš si obzvláště dobře rozuměl a pravidelně se na faře setkával u kávy s dr. 

Kryštovským, dr. Batuškem a dr. Pluhařem a dr. Tobolou, pokud ještě byli v Olomouci. Po 

celé své působení udržoval živé farní společenství. Do kostela chodilo hodně věřících, kteří 

se těšili na krásnou liturgii. Obhájil ve svém kostele „modlitby Taizé“. Nechtěl však, aby 

mladí po vzoru ekumenických modliteb v Taizé klečeli před křížem. Museli zůstat v lavici. 
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V nabyté svobodě neváhal využít první příležitosti a pozval kněze k účasti na cyklu 

přednášek. Tým asi šesti až osmi kněží si připravil zajímavá témata a kostel se vždy zcela 

zaplnil. Každý týden byla jedna přednáška po mši svaté, a po ní dotazy. V posledních letech 

již nemohl stát na nemocných nohách, proto mu farníci vybudovali u oltáře nájezd 

a pokračoval na invalidním vozíku. Obětavě tak sloužil hodolanským farníkům až do konce 

svého života. 

ThDr. Jiří Batušek (1919–2011) byl na podzim 1970 poslán vypomáhat do farnosti 

Holešov, kde zastupoval nemocného P. Šicha. Po roce zastupování pak pomáhal na dómské 

faře dr. Dýmalovi jako sekretář. Přednášel na CMBF v Olomouci fundamentální teologii. 

Na stáří odešel jako duchovní správce k sestrám františkánkám do Opavy, kde také zemřel. 

Co se týká farnosti sv. Mořice, J. Vrana ji nadále vedl, i když se stal kapitulním 

vikářem a později i biskupem. Ponechal si vedení účetnictví a farnost po stránce pastorační 

spravovali dva kaplani, které vlastně zaštiťoval. Několik let zde byl prvním kaplanem Dr. 

Emil Pluhař, moralista na CMBF a člen církevního soudu. Za něho se se podařily velké 

opravy i úpravy vnitřku kostela. Sám také fyzicky pracoval společně s brigádníky. Dovedl 

k práci nadchnout druhé. Byl obětavý a činorodý, navštěvoval i s kaplanem rodiny. Za 

ThDr. Emila Pluhaře (1913–2004) sloužili ještě dva kaplani. Dominikán P. Jan 

Novobilský a P. Stanislav Palásek, v sakristii se scholou poctivě nacvičovali zpěvy na 

nedělní bohoslužby a svátky. S nácvikem jim vypomáhal také tehdejší bohoslovec Rudolf 

Smahel. V létě 1979 byl dr. Pluhař přeložen jako farář do Hovězí. 

V září 1979 převzal tuto farnost jako probošt P. Bohumil Nerychel (1920–1993), 

který přišel z farnosti Místek. Byl člověkem konzervativním a nekompromisním, 

autoritativním a neoblíbeným. Člen kněžské organizace Pacem in terris. Takto ho viděli 

kritičtí mladí lidé, pro něž měl přezdívku „šéf“. M. Altrichter ho zastihl na Velehradě 

plačícího a upřímně se kajícího… Po roce se u něj střídali aktivní a schopní kaplani, aby je 

hlídal (možná i podporoval): P. Josef Jan Novobilský OP (1914–2003), P. Jan Múčka, P. 

Radim Josef Jančář O.Carm., P.Vincenc Svák, P. Bohuslav Novák, P. Prokop 

Siostrzonek OSB, P. Jiří Sedláček OCD, P. František Ptáček, P. Jindřich Švorčík, P. 

Stanislav Palásek SDB (1930–2013) založil skaut, pracoval s mládeží. P. Josef Trtík 

kaplan u sv. Mořice, vyučený stolař, vlastnoručně vytvořil dřevěný obětní stůl do kostela. 
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P. Alois Jan Sarkander Juráň OCarm. (1939–2011) Své kněžské působení začínal 

jako kaplan u sv. Michala v Olomouci. Měl tam na starosti veliké opravy. Střídal zde 

P. Hochmana, po kterém zůstaly dluhy, a proto tam nikdo nechtěl jít. On se dobrovolně 

obětoval, sám se nabídl biskupovi, a vše pomalu splatil. Později působil v olomouckých 

farnostech Hejčín a Nové Sady. Pocházel z Lidečka na Valašsku. Byl to pracovitý, 

nesmírně skromný a lidský kněz, ale někteří lidé zneužívali jeho dobroty. Opravil mnoho 

kostelů a far, jako karmelitán byl knězem oddané a věrné modlitby. Docházel také mnoho 

let zpovídat do vězení. 

Po něm přišel v roce 1978 P. Jan Vidlák (1926–2010) a působil zde do r. 1985. 

Dlouholetým kaplanem, který zde přežil snad všechny faráře, byl P. Emil Bílek (1926–

1988) nesmírně hodný člověk. 

P. Karel M. Polák SDB (1913–1994) Po několikerém komunistickém žalářování 

působil od roku 1969 až do své smrti ve farnosti Olomouc – Slavonín.
95

 Na faře mu 

pomáhaly dvě sestry „Urbanky“. 

P. Dominik Alois Marek OP (1917–2013) velmi oblíbený kněz, přítel dr. Dýmala 

(Známá úsloví: „Jdu do kostela.“„A proč? Co tam budeš dělat?“) Leopold – „polda 

katedrální“. Od roku 1950 se 11 let schovával a nakonec byl uvězněn za poslouchání 

zahraničního rozhlasu. Byl ekonomem obnovené CMBF a po odnětí státního souhlasu 

vrátným v Pozemních stavbách až do odchodu do důchodu. Pokud mu síly stačily, sloužil 

obětavě Milosrdným sestrám sv. Kříže na arcibiskupství a lidu božímu v kostele sv. 

Kateřiny. Překládal a vydával publikace (Psychologie aj.) v MCM. Dožil se požehnaného 

věku. 

Mons. doc. Mag. P. Josef Olejník (1914–2009) papežský prelát. Po studiích na 

arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži pokračoval v kněžském semináři v Olomouci. 

Vysvěcen v roce 1938. V Římě studoval církevní hudbu a zpěv na Pontificio Instituto di 

Musica sacra (1939–45), v Anglii pobýval jako voják československé zahraniční armády 

v letech 1945-50. Poté působil jako vicesuperior a učitel zpěvu v kněžském semináři. Od 

roku 1950 byl administrátorem v Andělské Hoře. V obnoveném bohosloveckém semináři 

vyučoval zpěvu (1968–1975). Pro svoje odmítání spolupráce s režimem a vyhraněný postoj 

vůči němu, mu byl často odnímán státní souhlas nutný k výkonu kněžské služby. Po roce 
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1989 začal opět vyučovat na CMTF jako odborný asistent církevního zpěvu, pořádal 

pravidelné kurzy pro varhaníky a byl tvůrčím a plodným skladatelem až do konce svého 

života. Je naším významným odborníkem na církevní hudbu, skladatelem české liturgické 

hudby a pedagogem (Česká mše z Andělské Hory).
96

 

Ze vzpomínek J. Smahelové, zpěvačky ve schole u sv. Michala vyznívá, že byl 

neobyčejně ukázněný, přísný ale velmi laskavý. Cvičil denně jógu, kvůli správnému 

dýchání a držení těla. „Jak člověk jde, nosí Krista.“ Denně se za děvčata modlil. Učil je 

dělat kříž. Nesnášel ledabylé pokřižování. Říkával: „Je to znamení naší spásy a stálo mnoho 

krve.“ V kostele vyžadoval stát zpříma a zbožně. „Jsme hrdé, milované děti Boží a stojíme 

před Boží Tváří.“ Měl nesmírnou autoritu a pedagogické schopnosti. V útlém věku byly 

čtyři dívky schopny zazpívat čtyřhlas. „Zpívání v kostele není koncert, ale je to oslava 

Boha.“ Před páteční zkouškou scholy na tabuli kreslil a při tom vedl katechezi. Vysvětloval 

dějiny spásy a mnohé pravdy víry. 

V tu dobu neměl žádnou farnost, neustále za někoho zastupoval a u sv. Michala hrál 

na varhany. Jezdil do Velké Bystřice, kde vedl sbor, komponoval liturgickou hudbu. Psal 

malé schole zpěvy „na míru“.
97

 Jeho zásluhou prošla v naší liturgii reforma s citem 

a pokorou pro zhudebnění Božího slova. Krása a zpěvnost jeho mešních zpěvů je 

obdivovaná i v jiných zemích. „Nezpíváte při mši svaté, ale my zpíváme mši svatou.“
98

 

P. Patrik Kalabis OFM (1925–1997) farář v kostele sv. Štěpána v Klášterním 

Hradisku od r. 1973. Poté odešel do Slatinic, kde v roce 1997 zemřel. 

Mons. Doc. ThDr. Jaroslav Studený (1923–2008) papežský prelát, historik umění. 

Narozen v Kozově (pod Bouzovem) v hospodě, která rodině patřila. Později přibyli ještě tři 

sourozenci. Narodil se z dvojčat, sestra Jaroslava ještě žije a ráda na bratra vzpomíná. 

Zvláště v těžkých dobách věznění mu bývala oporou a nejbližším člověkem. Maturoval na 

AG v Kroměříži, bohosloveckou fakultu studoval tři roky v Olomouci, pokračoval čtyři 

roky ve studiu v Římě na Lateránské univerzitě, kde byl také v roce 1947 vysvěcen na 

kněze. Ovládal aktivně mnoho cizích jazyků. 

První kaplanské místo měl v Lipníku nad Bečvou, pak musel u PTP splnit povinnost 

základní vojenské služby. Po návratu v roce 1954 působil na Opavsku. Jeho schopnosti 
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rozumět stavebním pracem, nebát se složité administrativy a hlavně bezkonkurenční nadání 

„vymámit z jalové krávy tele“ (co se týče financí) mu určily jasnou profesní dráhu. Byl 

posílán tam, kde padal kostel. Tak ještě nebyly dokončeny všechny práce v Kunčicích 

a začal opravovat v Moravici. Bohužel kostel v Kunčicích z nejasných příčin celý vyhořel. 

Takto prošel desítku míst. Jako faráři v Bělotíně mu byl v roce 1972 odňat státní souhlas 

a krátce nato byl zatčen a odsouzen za šíření náboženské literatury na 4,5 roku odnětí 

svobody. Do soudu byl ve vazební věznici v Ostravě, po něm v Plzni na Borech. Ke své 

veliké lítosti se nedostal na pohřeb maminky. 

V roce 1976 byl propuštěn. Na svobodě jako kněz bez státního souhlasu pracoval 

jako skladník v Karose v Senici na Hané a bydlel u sestry v Cholině na výminku. Po práci 

se rád modlil na dlouhých procházkách v lesích, nebo maloval, což byla jeho veliká láska. 

V podkroví si vybudoval soukromou kapličku. Po opakovaných žádostech o státní souhlas 

mu bylo v roce 1983 vyhověno. Novou epochu jako farář vlastně začal již v důchodovém 

věku. Do roku 1990 působil v Újezdu u Valašských Klobouk, v letech 1990 – 2006 

v Olomouci, Klášterním Hradisku, vyučoval rovněž na CMTF. 

V dobách nesvobody jeho tvůrčí mysl nezahálela a připravoval v ní koncepci 

publikací, které byly věnovány katechezi, zvláště pro děti a mládež. Byl takto v pohotovosti 

a připraven na svobodné časy. Svůj obrázkový, „nástěnkový a knižní apoštolát“ začal 

horlivě realizovat. Vlastní obrázky s texty nabízel jako nástěnky do kostelů, podílel se na 

vzniku pomůcek pro katechety a učitele náboženství. Pod značkou AVE vydával ve 

spolupráci s tiskárnou ve Zlíně knihy vzpomínek, či zamyšlení. Realizoval své pastorační 

povinnosti se zápalem a jasnou vizí. Než se jiní rozhlédli, byla jeho rukopisem „zamořena 

celá republika“ (hodnotil pan Josef Vlček – MCM). Z doby totality mu zůstala obava, aby 

nechybělo, a tak výtisky rozesílal po všech farách, ať už to bylo příjemcům milé, či ne. 

Tuto „nemíru“ hodnotí jeho blízcí jako jistý handicap. Měl mimořádný talent nadchnout 

druhé a využíval ho k dobrému. Vyžebrané prostředky padly na stavby či opravy kostelů, 

nebo publikační činnost. 

Milé je svědectví ženy, která byla na mši 26.1 1997 u sv. Mořice v Olomouci. Kázání 

bylo svěřeno P. Studenému, protože sbírka při mši měla přispět na zvon k novému kostelu 

Panny Marie Karmelské v Karolince. Promluva na ni tak zapůsobila, že dala vše, co měla 

a ještě si na místě vypůjčila. 
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Když někde chtěli mít kostel, vyvolal u farníků svým zanícením jistotu, že ho 

opravdu chtějí a potřebují. Věděl, jak společná práce farnost sceluje. Neváhal se zapojit 

s krumpáčem v ruce a nad nikoho se nepovyšoval, a tak přesto, že byl přísný k sobě i 

k druhým, byl mezi farníky velice oblíbený. 

Rád s nimi vycestoval např. do Říma a zajímavě a obětavě se věnoval jako průvodce. 

Mnoho let takto jezdil i s těmi, pro které na různých místech diecéze stavěl či opravoval 

kostely (farnosti Litovel, Senice na Hané, Kladky, Náměšť na Hané, aj.). Ze vzpomínek 

účastníků: Před návštěvou baziliky sv. Petra každému muži zvlášť zdůrazňoval, že musí 

přijít v saku a nesmí mít u sebe ani nůž či otvírák, cokoliv kovového. K bazilice pak přišel 

bez saka, pro které mu někdo rychle běžel a před vstupem ještě stihl ukrýt za sloup svůj 

v kapse kalhot zapomenutý nožík. To svědčí o jeho důslednosti a starostlivosti o 

spokojenost poutníků. K otázkám ohledně svědectví těch, kteří prožili klinickou smrt, měl 

přísnou poznámku: „Vám nestačí, že vstal Kristus?!“ 

Vedle oprav bylo jeho vášní horlivé budování nových kostelů. Měl své styky v cizině, 

sestra napekla dorty, obstarali olomoucké tvarůžky a litovelské pivo a vyrazil shánět peníze 

do Německa nebo do Vídně. Většinu staveb realizoval za dobrou cenu ve spolupráci 

s firmou Sopos, majitele Vítězslava Křesiny, který byl za svůj přínos církvi vyznamenán 

papežem Janem Pavlem II. Některé interiérové návrhy mu zdarma vytvářel německý 

architekt Jan Preis. Je pravdou, že ne všude se P. Studený setkal s přijetím a měl pro svoji 

svéhlavost v prosazování osobního vkusu a přesvědčení, že dělá vždy dobrou věc, řadu 

kritiků. Bohužel nejvíce ze strany církevní hierarchie. Měl povahu stavět se k práci čelem, 

ale šel si za svým tvrdě. Byl a cítil se skromným prostředníkem Božích záměrů. Sám na 

sobě si vyzkoušel Boží pomoc. Při svěcení nového kostela je na fotkách vidět vzadu mezi 

ministranty. Dílo bylo Boží. 

K „odlehčení“ přidávám příhodu z pošty u olomouckého nádraží. Kněz tam čekal ve 

frontě a měl v zorném poli plakát se spoře oděnou ženou. U okýnka požádal obsluhu, zda 

by nebyl ten obrázek k mání a pobavená úřednice mu ho dala. K jejímu velikému 

překvapení si ho šťastný majitel neodnesl, ale na místě roztrhal. Dokresluje to jeho 

svéráznost. Nicméně, na tuto poštu pak již posílal příbuznou Olinku. Posledním působištěm 

mu byl kostel sv. Štěpána na Hradisku. Tamní faru měl obskládanou balíky knih od sklepa 

až na půdu. Zaměstnankyně Olga Hubáčková měla často nadlidský úkol, vyskládat celý 
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kamion. Byli jsme s manželem jedni z mnohých, kteří jí přicházeli pomáhat. Z tohoto místa 

odešel v roce 2006 na odpočinek do Choliny k sestře a zemřel v nemocnici ve Šternberku 

5. 6. 2008. Odešel věrný a pracovitý služebník, díky jehož nesmírné houževnatosti vyrostly 

nebo byly opraveny desítky kostelů.
99

 Řídil generální opravu u dvanácti a postavil patnáct 

nových kostelů.
100

 

P. Jindřich Lakomý OFMCap. (1912–1995) řeholník, obětavý zpovědník, nesmírně 

skromný. Byl vysvěcen ve francouzském Nantes v roce 1935.
101

 Do Olomouce přišel v roce 

1951, spravoval kapucínský kostel jako kaplan u sv. Michala. Tam také později na faře 

bydlel. V 50. letech, při komunistickém zabírání kláštera, byl při tom, když oddělovali 

prostory. Prohlásil k zedníkům: „Dejte to jenom na kantku, kdo ví, kdy se to bude zase 

bourat!“
102

 

P. Gustav Riedl (1922) sloužil v 80. letech minulého století v kostele Navštívení 

Panny Marie na Sv. Kopečku. Byl velmi dobrým kazatelem. Díky jeho estetickému cítění 

a vkusu se poutní místo začalo zvelebovat. Bývala zde mimořádně vkusně aranžovaná 

květinová výzdoba, ale P. Riedl se dal i do velkých oprav. (Svolával brigádu na opravu 

schodiště před bazilikou slovy: „Přijďte a přineste si svačinu!“) K farníkům byl spíše 

uzavřený a neuměl s nimi spontánně komunikovat. Po smrti P. Josefa Beneše přešel do 

farnosti Hodolany, kde také nechal vymalovat a upravit vnitřní prostor kostela. Byl 

jmenován kanovníkem Metropolitní kapituly. Nyní je v péči u sester sv. Kříže v Kroměříži. 

P. Eduard Staríček (1938–2007) byl dlouholetým farářem ve farnosti Nová Ulice, 

na velkém olomouckém sídlišti (V 70. letech zde působil P. Stanislav Jurečka SDB). 

Studoval v Bratislavě na konzervatoři violoncello, pracoval zde v rozhlase, později se 

rozhodl pro studium na bohoslovecké fakultě v Olomouci. Rád hrával ve 

smyčcovém kvartetu. Ve farnosti mu obětavě pomáhal jáhen Karel Berka. Pak přišly těžké 

zdravotní problémy, a proto odešel dožít na „vikárku“ u katedrály sv. Václava, kde také 

zemřel. 

Prof. ThDr. P. Jaromír Tobola (1916–1988) biblista, orientalista, byl po určitou 

dobu v Hejčíně provizorem, pak působil v Nových Sadech. Přednášel na CMTF Starý 
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zákon, jeden z našich největších odborníků biblistů, znalec mnoha jazyků, zvláště 

hebrejštiny. Přes své veliké schopnosti vědecké, měl mimořádný dar poutavě přednášet 

látku Starého zákona. Pořádal sobotní katechetické kurzy pro laiky v letech obnoveného 

kněžského semináře. Byl velký srandista. Stále sršel vtipem. Církevním soudcům, 

Dr. Ryškovi a Dr. Batuškovi říkal „církevní soudkové“. Výrazná postava P. Pavla Kupky ho 

inspirovala k označení „expanzionista.“ Velké přátelství ho pojilo s P. Dýmalem (ten pro 

něj používal přezdívku „Ajatoláh“). Při ministrantské večeři P. Dýmalovi vypadla při 

vyprávění pointa vtipu. Zatelefonoval P. Tobolovi a latinsky si to po telefonu pověděli 

(kvůli odposlechu, kněží často komunikovali cizími jazyky). Ohledně jeho smrti: vyvrátil 

se v arcibiskupské rezidenci u sestřiček na obědě. Údajně povídal vtip a v tom řekl: „Jé, já 

umírám.”
103

 

Prof. ThDr. P. Václav Medek (1922–1982) byl farářem v Olomouci – Hejčíně. Člen 

Pacem in terris. Učil na CMTF v Litoměřicích církevní dějiny, historii katolického umění. 

V 80. letech sloužil jedenkrát za měsíc na dómě latinskou mši v 10 hodin. Byl autorem 

Dějin moravské církve. Stal se poradcem pro film Kladivo na čarodějnice. Zemřel v Praze 

na nádor na mozku. 

ThDr. P. Josef Polášek (1920–1990) olomoucký děkan, bibliofil, v Pacem in terris, 

jeho bratr žijící na jižní Moravě měl vinohrad a sklípek. Za jeho působení končila rytmická 

skupina v Hejčíně. Velmi těžce nesl, že v jeho farnosti bydlí dva bohoslovci (Špaček 

a Karhan), ale chodí na dóm a nikoli do jeho kostela. 

ThDr. Ladislav Kubíček (1899–1985) se narodil v Janoušově, v okrese Šumperk 

ve zbožné rolnické rodině. Studoval na gymnáziu, na důstojnické škole a musel narukovat 

na italskou frontu. Dne 5. listopadu 1918 vstupuje do kněžského semináře v Olomouci. 

Potkává zde Františka Tomáška, stávají se ročníkovými kolegy a vlastně i celoživotními 

přáteli. Jsou vysvěceni 5. července 1922 olomouckým arcibiskupem Antonínem Cyrilem 

Stojanem. Jeho prvním působištěm se stala Poruba. Stal se hybným motorem budování 

farnosti ve Svinově a stavby kostela zasvěcenému Kristu Králi v roce 1932. V roce 1950 

pracoval v kamenolomu a byl pro výstrahu 2 roky internován v želivském klášteře, jak se to 

dělo mnohým mladým aktivním kněžím. Byl neustále jako osoba „non grata“ pod dozorem 

církevního tajemníka. Ve věku 76 let odešel v roce 1975 z Ostravy – Hrabůvky a byl 
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ustanoven administrátorem ve farnosti Olomouc – Chválkovice. Bylo mu řečeno: buď 

Chválkovice, nebo penze. Dr. Kubíček tehdy ve věku, kdy každý jiný člověk uvažuje o 

odpočinku, nastoupil dne 15. října 1975 na nové místo, a to do malé předměstské farnosti 

pod Svatým Kopečkem. Ve Chválkovicích dr. Kubíček působil ještě deset let a zde také 

zemřel. Nedostatek kněží, navozený komunistickým režimem, se začínal projevovat 

a většina kněží v té době byla jako on v plném nasazení ve službě až do smrti. Pohřeb se 

konal 29. října 1985 z kostela sv. Barbory ve Chválkovicích, za přítomnosti sto dvaceti 

kněží a velké účasti věřících.“
104

 

Helena Michalcová. V kostele sv. Barbory měla svatbu v roce 1979. „Byl to výborný 

člověk, velmi milý. Téměř denně jezdil do lesů okolo sv. Kopečka a dělal i přes svůj věk 

dlouhé procházky. Pár týdnů před smrtí nechal zavěsit na věž malý zvon – umíráček a řekl: 

„Jen Bůh ví, komu bude zvonit první. No, byl to on sám, komu umíráček poprvé zvonil.“ 

Jezdili s manželem každoročně ke hrobu do Jakubovic poděkovat za udělení svátosti 

manželství a za křty obou synů. Obrací se často na milého kněze, který měl svoji farnost 

moc rád, aby se za ně, farníky, stále přimlouval.
105

  

Hana Zatloukalová. Se sestrou Evou a dalšími kamarádkami v době středoškolských 

studií P. Kubíčkovi ministrovaly. „Nechal nám ušít ministrantské oblečení a říkal, abychom 

se nebály, že to neumíme, hlavně ať čteme nahlas a zřetelně, protože bral ohled na babičky. 

Při mši byl úplně bezprostřední, například když na něco upozorňoval varhanici Lojzinku. 

Když byl nachlazený a ztratil hlas, četly jsme místo něj i to, co vždycky čte jen kněz. Prý to 

říká potichu a my jsme takový mikrofon...“ 

Na faře mu pomáhaly dvě staré hospodyně a velice hodná sestra Břetislava 

Holubníčková, dominikánka v civilu. Její bratr kněz, tam po smrti P. Kubíčka nastoupil. 

Byla mezi nimi veliká úcta. „Když jsme na mši přijely na kole a P. Kubíček byl ještě na 

faře, zeptaly jsme se, jestli se můžeme napít. Nabídl nám sirup, i když už měl být 

eucharistický půst, že Pán Bůh prý není žádný policajt. Po mši nás často pozval na faru 

a někdy nám dali něco malého na zakousnutí, ale po chvíli řekl: ,Tak už běžte střapi’ 

a dodal: ,a kdy zase přijdete?’ Taky byl rád, když jsme zpívaly s kytarou, to se vždycky 
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ptal, kdy zase budeme zpívat. Zpívaly jsme hlavně na Vánoce. Jednou na Velikonoce nás 

pozval nahoru k sobě do pokojíčku a nečekaně nás polil voňavkou! 

Říkalo se, že když byly kněžské schůze a začalo se mluvit něco, co se mu nelíbilo 

(např. o Pacem in terris), odcházel pryč, zatímco ostatní zůstávali. Vyzařovala z něj hrdost 

a noblesa, možná skoro majestát, laskavost a jemný humor. P. Kubíček si vážil toho, že tam 

jezdíme, i nás jako osob, a to není úplně běžné. Měly jsme ho moc rády. Tak, jako neměl 

předsudky k ministrantkám, dívkám, neměl je ani k současnému umění. V kostele sv. 

Barbory zahájil moderní úpravy. Překvapilo nás, když se nás ptal na náš názor ohledně 

některých nových věcí, které pro kostel objednal.“ Sloužil oddaně až do konce života. 

Farníci pamětníci dnes vzpomínají, že byl nejlaskavějším knězem, který kdy v jejich 

kostele působil. Krásně žensky Hana zakončuje. „Čekaly jsme mladého fešáka, no fešák to 

byl, ale ne mladý... Moc se nám ale nakonec zalíbil.“
106
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Obr. 1: Náhled vyplněné ankety č. 69 a č. 107 
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Obr. 2: Dokument petice A. Navrátila s úvodním dopisem F. kard. Tomáška, 1988 
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Obr. 2: Pokračování dokumentu petice A. Navrátila, 1988  
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Obr. 3: Sborník Charty 77 
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Obr. 4: Skripta J. Zvěřiny: Teologie Agapé, samizdatové vydání, 1988 
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Obr. 5: Dokument k zahájení modliteb za volbu arcibiskupa, 1988 
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Obr. 6: Dokument modlitebního úmyslu za volbu arcibiskupa, 1989 
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Obr. 7: Plakát k divadelnímu představení ochotníků ze společenství manželů Vážanových, 

rok 1983 
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Obr. 8: Originální ilustrace P. Š. Filipa při výkladu Summy T. Akvinského,  

autorka Hana Hyžáková - Zatloukalová 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 9: Dopis Elišce Kovalové od Mons. F. Tomáška, 1982 
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Obr. 10: Pohlednice pro podporu nespravedlivě stíhaných, 1979 
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Obr. 11: Katechetický kurz, Mons. F. Vaňák, P. R. Smahel, leden 1990  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 12: Primiční mše sv. v obývacím pokoji, P. R. Smahel, 25.6.1974 
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Obr. 13: Biskupské svěcení, Mons. F. Vaňák, P. J. Šich, 1989 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 14: Biskupské svěcení, Mons. J. Graubner, P. J. Šich, 1992 
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Obr. 15: Mons. J. Zvěřina u Venkrbcových při výuce teologie po bytech, 1989 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 16: Mons. Josef Zvěřina v Olomouci, 1989 
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Obr. 17: Chrám sv. Mořice, P. J. Jančář, 1979 
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Obr. 18: Svatba P. a Z. Horákových, Dr. Dýmal, P. Pavel Kupka, Dóm, 1987 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 19: P. Riedl vede svatební průvod J. Lukeše, Sv. Kopeček, 1987 
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Obr. 20: Dómská schola, diriguje J. Kupka, 1985 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 21: P. P. Siostrzonek, P. Ptáček při mši sv. v chrámu sv. Mořice, 1986 
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Obr. 22: P. Nerychel a novomanželé Vavrdovi, chrám sv. Mořice, 1986 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 23: P. P. Strejček při svatbě T. a P. Vrbkových, kostel v Holici, 1988 
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Obr. 26: P. Jaroslav Karhan, Richard Machan, 1982 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 27: P. S. Čevela při svatbě Věrky a Leoše Mrtvých, 1985 
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Obr. 28: P. P. Kupka, P. J. Hrdlička, P. R. Jurečka, P. P. Uhřík při primici P. Míči 

v Hoštejně, 1987 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 29: Olomoucká mládež na pouti na sv. Hostýně, 1983 
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Obr. 30: P. Pavel Kupka, dómský vikář, 1988 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 31: Manželé Marcela a Radek Řezníčkovi s dětmi, 1987 
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Obr. 32: Olda Kučera, Eliška Kovalová, Iva Rašnerová,1983 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 33: Marian Jahoda, Hela Čedroňová, Eva Lukešová, Hana Hyžáková, 1985 
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Obr. 34: Sourozenci Pavel, Jana,Vlaďka Lachmanovi s vojáčkem Petrem, 1983 

 

 

 

 

 

 

 

                    

                    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 35: Mládež na brigádě v Albrechticích, 1983 
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Obr. 36: Památná fotografie z cest po jižních Čechách, T. Vážan, Z. Fialová, H. Tělupilová, 

M. Jahoda, P. Fráňa, chlapci Vážanovi, 1982 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 37 - 38 : Z tvorby Tomáše Vážana, 1982 
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Obr. 39: Při zkoušce domácího divadla u Suchánkových, 1988  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                  

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 40: Bytové loutkové divadlo Kolovrátek 
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Obr. 41: Setkání mladých křesťanů u Jindry Nožky, 1986  

 

 

 

                         

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 42: Jiří ( Harry) Legerski s dcerkou ve Zlatých Horách na faře u P. J. Marka: R. 

Kavan, E. Kovalová, R. Nedělníková, B. Litomiská, 1982 
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Obr. 43: Na návštěvě u Elišky Kovalové, B. Litomiská, V. a H. Suchánkovi, O. Kučera, 

M. Velčovská, 2000 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obr. 44: V katedrále před modlitbami za obsazení biskupského stolce, J. Štěpánek, 

A. Lukeš, J. Kouřil, M. Mrtvý, 1989 

 


